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In Memoriam
Lochmayer György  
 

 (1934 – 2020)

Nekünk, akik több évtizedet eltöltöttünk 
a magyar sportban, szinte felfoghatatlan, 
hogy Lochmayer György, Gyuri, „Loksi” nincs 
többé. Korszakos vezetője volt ő a magyar 
sportnak, sőt mondhatni, „intézmény” volt a 
sportban. Több, mint húsz évig töltötte be 
a Sporthivatal sportfőosztály-vezetői tiszt-
ségét. Olyan időszakban, amikor a sporthi-
vatalban még magasan képzett sportszak-
emberek dolgoztak, akiknek a munkáját 
irányítani, összefogni, koordinálni kellett. 
Komoly hatalom összpontosult a kezében, 
gyakorlatilag ő döntött a szövetségek és 
részben a sportegyesületek éves támogatá-
sairól. Ezzel a hatalmával sohasem élt visz-
sza. Nagyon felkészült, tájékozott volt. Nála 
nem lehetett mellébeszélni. Ezt mindenki 
tudta, aki tárgyalt vele. De mindig, minden-
kivel segítőkész, jóindulatú volt.

Én közel ötven éve ismertem 
meg. Akkor ő volt a MAFC ügy-
vezetője. A MAFC-nak fantasz-
tikus kosárlabdacsapata volt: 
Gabányi Prieszol, Kangyal. Vaj-
dovich … Ehhez a csapathoz ke-
resett Gyuri edzőt. Kiszemelték 
Haris Ferit, aki a KSI kosárlabda 
szakosztályának szakágveze-
tője volt. Gyuri engem, mint a 
KSI akkori igazgató-helyettesét 
keresett meg, hogy engedjük át 
Harist. Nagyon korrekt, felké-
szült sportvezetőt, testnevelő-
tanár kollégát ismertem meg 
benne. Ezután sportbéli beosz-
tásunk alapján többször is ta-
lálkoztunk. Gyuri 1975-ben lett 
az OTS főosztályvezetője. Az én 
munkámat folyamatosan segí-
tette, akár a KSI, vagy a Vasas 
szakmai vezetője voltam, vagy 
a Birkózó Szövetség főtitkára. 

Annak idején, mikor a Magyar 
Olimpiai Bizottság még az 

OTSH fennhatósága alatt működött, hivatal-
ból hozzá tartozott az olimpiai felkészülés 
megtervezése, koordinálása, ellenőrzése. Az 
1976. évi Montreáli és az 1980-as Moszkvai 
Olimpián ő volt a magyar csapat vezető-he-
lyettese. 1988-ban Szöulban már a csapatve-
zetői – chef de mission – feladatkört töltötte 
be. Hogy eredményesen, nagy hozzáértéssel 
látta el ezt a feladatot, mi sem bizonyítja 
jobban, hogy miután a Magyar Olimpiai Bi-
zottság önállósult, 1992-ben Barcelonában 
és 1996-ban Atlantában továbbra is őt kérte 
fel az olimpiai csapat vezetésére. Már nyug-
díjasként a Sydney-i Olimpián és Athénban 
is tagja volt az olimpiai csapat vezetésének. 
Mindent tudott az olimpiáról, a csapatveze-
tői munkáról. Tudott apró, de hasznos trük-
köket, amelyekkel a csapat akkreditációja 

során plusz kísérői létszámokat kaphattunk. 
A tudását soha nem tekintette „magántulaj-
donnak”, szívesen megosztotta velünk. Ilyen 
szempontból is igazi pedagógus volt. Szor-
galmára, a csapatiroda mindennapi munká-
jához való hozzáállására jellemző, hogy a 
csapatirodán az íróasztala felett kis tábla 
lógott, ezzel a felirattal: „Ha nincs semmi 
dolgod, ne itt csináld.” 

1997-ben, nyugdíjba vonulásakor én vál-
tottam őt a Sporthivatal főosztályvezetői 
székében. 1997 elején keresett meg engem, 
hogy nyáron tervezi a nyugdíjba vonulását 
és sokat gondolkozott, hogy kinek adhatja 
át a tisztségét. Azt mondta, hogy egyértel-
műen engem tart erre a legalkalmasabbnak. 
Számomra ez nagy megtiszteltetés és szak-
mai elismerés volt. Igaz, hogy 1998 végén 
megszűnt a Sporthivatal, de ez a felkérés 
megnyitotta számomra az utat később az 
Olimpiai Bizottsághoz. Sokat köszönhet-
tem szakmailag Gyurinak. Négy olimpián 
voltunk együtt: Moszkvában, Barcelonában, 
Sidney-ben és Athénban.

A Sporthivatal megszűnése után a volt 
munkatársakból alakult egy kis baráti tár-
saság. Két-három havonta fehérasztal mel-
lett összejöttünk a Pénzügyőr vendéglőben. 
Mindnyájan csodálattal adóztunk a napi 
tájékozottságának és éleslátásának a spot 
aktuális történéseiben.

Családjának hagyott emlékiratában azt írta, 
hogy szerencsés fickónak tartja magát, aki 
egész életében azt csinálhatta, amit szeretett.

Én is, mi is szerencsés embereknek szeren-
csés fickóknak tarthatjuk magunkat, mert 
ismertük őt, dolgozhattunk vele, tanulhat-
tunk tőle.

Gyuri, nyugodj békében!

Köpf Károly
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Elnöki  
üzenet

Molnár Zoltán
Egy törekvésünk 
célba ért

A közelmúltban megjelent 472/2020 (X.29.) 
Kormányrendelet a kötelező edzőtovább-
képzést -amely eddig a Kiemelt Edző Prog-
ram és az Utánpótlás Edző Program edzőire 
vonatkozott- kiterjeszti a Gerevich Aladár-
sportösztöndíjban részesülő edzőkre is, az 
ösztöndíj folyósításának időtartama alatt. 
Ezzel a továbbképzés tekintetében teljessé 
vált az edzőknek az a köre, akik valamilyen 
állami juttatásban részesülnek. Ezzel egy-
ben a Magyar Edzők Társaságának régi tö-
rekvése valósult meg. 

Magyarország – mint sok mindenben – az 
edzőképzésben is az elsők között volt a 
világon. A magyar edzőképzés kezdete ösz-
szefügg a Testnevelési Főiskola 1925-ös 
megalapításával. A testnevelő tanárképzés 
mellett szinte azonnal beindult az edző-
képzés is, elsősorban az akkor „divatos” és 
elismert sportágakban. A TF-el párhuzamo-
san a Ludovika Akadémián is folyt edző-
képzés, ott főként a „katonai” sportokban, 
vívásban, lovaglásban. 1945 után a TF-en 
elindult útjára - szintén a világon elsőként - 
az önálló, négyéves szakedzőképzés, amely 
a világon először főiskolai szintű diplomát 
adott a végzettek kezébe. A magyar sport 
aranykönyvét számos „edzőóriás” gazdagí-
totta: Iglói Mihály, Komjádi Béla, Gyarmati 
Dezső, Bay Béla, Török Bódog, Ádler Zsig-
mond, Széchy Tamás, és sokáig lehetne 
még sorolni a neveket. De ma is élnek köz-
tünk olyan mesterek, akik világhírűvé tették 
a magyar sportot: Török Ferenc, Kemény 
Dénes, Fábiánné Rozsnyói Katalin, Mocsai 
Lajos, Kiss László vagy a fiatalabb gene-
rációból Bánhidi Ákos, az első magyar téli 
olimpiai arany kovácsa. A TF nappali tago-
zatos hallgatói a harmadik évtől kezdve vá-
lasztott sportágukban szakképzésen vettek 
részt és a tanári oklevéllel együtt közép-
fokú edzők is lettek. Két év gyakorlat után 

kandidálni lehetett a szakedző képesítésre. 
Az akkori sportvezetés felismerte, hogy a 
világ rohamosan fejlődő élsportjával csak 
úgy tarthatunk lépést, ha az edzőket szem-
besítjük a sporttudomány és gyakorlat új 
ismereteivel. Ezért 1976-ban egy OTSH 
utasítás elrendelte az edzők kötelező to-
vábbképzését. Minden edzőnek ötévenként 
újra be kellett ülni a TF padsoraiba, felele-
veníteni a korábban tanultakat és megis-
merni az új elméleteket, módszereket, gya-
korlatokat. Csak az eredményes vizsga után, 
amely bekerült az edző „szürke könyvébe”, 
folytathatta edzői tevékenységét. A magyar 
sport eredményei is bizonyították, hogy a 
rendszer jól működött.

A rendszerváltozás után az edzőképzés is 
elüzletiesedett. Sajnos a TF-en megszűnt 
az önálló szakedzőképzés. Ez összefüggött 
azzal, hogy a főállású edzői státuszok szá-
zai szűntek meg sportegyesületeknél és 

sportszövetségeknél. Addig ezeket főként 
szakedzői képesítésű edzők töltötték be. 
Sokkal kevesebb edzőt tudtak alkalmaz-
ni főállásban, mint korábban. A TF képzési 
szemlélete is rossz irányba módosult, az 
addigi gyakorlatcentrikus képzést felvál-
totta a túlságosan elméleti, a tudományos 
ismereteket és módszereket előtérbe he-
lyező képzés. Az alacsonyabb szintű edző-
képzés piaci alapú lett, az OKJ-s képzésre 
boldog-boldogtalan akkreditálhatott, anya-
gi haszon érdekében. Ez nagy mértékben a 
képzés színvonalának rovására ment. Ezek-
nek a bűnöknek a káros hatásait a magyar 
sport a mai napig nyögi.

A másik mélyütés, ami az edzői munka szín-
vonalát érte, a kötelező edzőtovábbképzés 
megszűntetése volt. Az edzők továbbképzé-
sét elrendelő -fentebb már említett – OTSH 
utasítás a rendszerváltozást követő dere-
guláció áldozata lett és az új rendelkezés 

A Magyar Edzők Társaságának folyóirata – 2020/03
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szerint „szakmai továbbképzésen egyéni el-
határozás, vagy a munkaadó rendelkezése 
alapján lehet részt venni”.

Volt néhány józan szakember és sportszer-
vezet – köztük a Magyar Edzők Társasága 
is – akik és amelyek kezdettől ellenezték 
ezt az intézkedést és azonnal el kezdtek 
dolgozni a kötelező edzőtovábbképzés visz-
szahozatalán. A Nemzeti Sporttanács, amely 
2004 és 2010 között a kormány tanácsadó 
testülete volt, 2009. szeptember 11-én tűz-
te napirendjére a hazai edzőképzés és edző-
továbbképzés helyzetét. A Magyar Edzők 
Társaságának előterjesztése felhívta a fi-
gyelmet az edzőképzés és továbbképzés hi-
ányosságaira. Az edzőképzés iránt alacsony 
volt az érdeklődés, kevés volt az edzőkép-
zést irányító felkészült szakember és a fel-
sőoktatásba bevezetett Bolognai rendszer 
nem felelt meg az edzőképzés sajátossá-
gainak. Az edzőtovábbképzés megszűnte-
tésével a sport „szaktudás-deficit” súlytotta 
területté vált. Az előterjesztés sajnálattal 
állapította meg, hogy a MET által az intéz-
ményes, kötelező továbbképzésre irányuló 
kezdeményezések eredménytelenek ma-
radtak. Az előterjesztés sürgős feladatként 
jelölte meg a kötelező edzőtovábbképzés 
bevezetését, az edzői működés engedélyhez 
(licenchez) kötését és az edzőképzés sze-
replőinek rendszeres szakmai egyeztetéseit. 
Sajnos, az ebben az előterjesztésben tett ja-
vaslataink is feledésbe merültek.

A harcot azonban továbbra sem adtuk fel. 
Új lendületet adott törekvéseinknek, mi-
kor 2010 végén munkatársunk lett főtit-
kári beosztásban Köpf Károly, aki korábbi 
tisztségeiben -OTSH sportfőosztályvezető, 
MOB sportigazgató, sportért felelős helyet-
te-államtitkár- is elkötelezett híve és har-
cosa volt a kötelező edzőtovábbképzésnek. 

Irányításával egy szakmai testület, amely-
nek tagjai voltak egyetemi tanszékveze-
tők, szövetségi és sportegyesületi vezetők, 
kidolgozott egy javaslatot az edzők kre-
dit-rendszerű továbbképzésére. A javaslat 
figyelembe vette más értelmiségi szakterü-
letek továbbképzési rendszereinek beépít-
hető elemeit is. Első körben szorgalmaztuk, 
hogy azoknak az edzőknek legyen kötelező 
a továbbképzés, akik valamilyen állami jut-
tatásban részesülnek: KEP edzők, Gerevich 
sportösztöndíjban részesülő edzők.

Miközben a kredit-rendszerű edzőtovább-
képzés javaslatával „házaltunk” a sport-
irányító szerveknél, folyamatos és sokrétű 
edzőtovábbképző konferenciákat, szakmai 
fórumokat, gyakorlati bemutatókat szer-
veztünk, amelyek nagy látogatottságnak ör-
vendtek. A Magyar Edző folyóirat is az edzők 
tudásgyarapításának fontos eszköze volt.

Hosszú küzdelmünkben áttörést jelentett, 
mikor 2017 elején az EMMI Sportért Fe-
lelős Államtitkárságával kötött együttmű-
ködési megállapodás alapján a Kiemelt 
Edző Program gondozása a Magyar Edzők 
Társasága hatáskörébe került. Felmértük az 
edzői társadalom „krémjét” jelentő csapa-
tot és sajnálattal állapítottuk meg, hogy a 
szakmai végzettségük – és ezzel párhuza-
mosan – szakmai tudásuk is hagy kívánni-
valót maga után. Az első évben még nem 
volt kötelező a KEP edzők számára a to-
vábbképzéseink látogatása, ennek ellenére 
a rendezvényeink többnyire teltház előtt 
zajlottak. Közben „leporoltuk”, frissítettük 
a kredit-rendszerű továbbképzésre vonat-
kozó javaslatunkat és benyújtottuk a Spor-
tért Felelős Államtitkárságra. A javaslat, 
köszönhetően elsősorban a sportban nagy 
tapasztalattal rendelkező Dr. Szabó Tünde 
államtitkárnak, nem csak megértésre talált, 

de beépült a KEP szabályzatába is. Így a 
KEP edzőinek évente meghatározott kre-
ditpontot kell gyűjtenie, ami bizonyos szá-
mú továbbképzésen való megjelenést kö-
vetel. Igyekeztünk a továbbképzések témáit 
úgy kijelölni, hogy a különböző végzettségi 
szinttel rendelkező edzők képzettségüknek 
és érdeklődésüknek megfelelő továbbkép-
zéseken vehessenek részt. A továbbképző 
események száma is megnövekedett, 2018-
ban több mit harminc esemény közül vá-
logathattak az edzők. Időközben a tovább-
képzésbe bekapcsolódott az e-learninges 
továbbképzési lehetőség is, ami részben 
megkönnyítette, részben színesebbé tette a 
kreditszerzés kötelezettségét.

A rendszer működésének elismerését je-
lentette, hogy 2020-tól a továbbképzési 
kötelezettséget a Sportért Felelős Állam-
titkárság kiterjesztette az Utánpótlás Edző 
Program edzőire is, akiknek a szakmai fel-
ügyelete szintén az MET hatáskörébe ke-
rült. 2021további előrelépést hoz: rendele-
tileg kiterjesztik a kötelező továbbképzést a 
Gervich ösztöndíjas edzőkre is. Mondhatni, 
a kör bezárult, a célt nagy küzdelem, hosszú 
harc után elértük. Ez részben büszkeséggel 
tölt el bennünket és köszönetet kell mon-
danunk mindazoknak, akik dolgoztak a cél 
megvalósításáért, vagy támogattak minket 
ebben.

De talán itt még nincs vége. Az lesz az iga-
zi, ha az edzők továbbképzése ismét teljes 
körű, általános lesz. Addig van még teen-
dőnk!

2020. december

Molnár Zoltán elnök
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Iglói Mihály emlékév
Beszélgetés Molnár Zoltánnal, a Magyar Edzők  
Társaságának elnökével

Molnár Zoltán, a Magyar Edzők Társaságának 
(MET) elnöke szerint az idei Iglói Mihály-év 
a koronavírus-járvány miatt nem úgy alakult, 
ahogy tervezték, de számos emlékezetes és 
előremutató esemény történt 2020-ban.

– Hogyan jött az ötlet, hogy a 2020-as eszten-
dő Iglói-év legyen?

A Magyar Edzők Társaságánál folyamatosan 
azon törjük a fejünket, hogyan tudnánk fel-
hívni minél szélesebb körben a figyelmet az 
edzői hivatás elismertségére, hiszen egyik 
célunk beemelni a köztudatba, hogy milyen 
értékes az edzői munka, amely nélkül még 
nem értek el sportsikert. És a jövőben sem 
fognak, mert már jelenleg is hatalmas tudásra 
van szükség ahhoz, hogy egy sportoló világ-
szintű eredményt érjen el. Azok a szerencsés 
fiatalok, akik kiváló edzőkkel dolgozhattak a 
pályafutásuk során, életre szóló élményt kap-
tak. Az edzői munkát sokan még ma is csak 
egyfajta háttértevékenységnek tekintik, ami 
nincs rendjén. Persze az idő eltemet mindent, 
és az emberek a géniuszokat is képesek el-
felejteni, de úgy helyes, ha az edzők is olyan 
megbecsülést kapnak, amilyet megérdemel-
nek. A bajnokok nevét ismerik, az edzőkét vi-
szont csak a legritkább esetben, pedig meg-
határozó szerep az övék, amit jelez, hogy mára 
ez az egyik legnépesebb szakma Európában, 
így egyre inkább felértékelődik a szerepe.

– Hogyan esett a választás éppen Iglói Mi-
hályra?

Iglói esete eklatáns példa arra, hogyan pró-
bálták meg kitörölni a magyar emlékezetből 
egy sportikon nevét, amiben persze az 1956-
os események is közrejátszottak. Pedig mit 
nem adnánk ma az akkor kudarcosnak minő-
sített olimpiai szereplésért, a Kovács József 
és Rozsnyói Sándor által szerzett két ezüst-
éremért, több értékes helyezésért, amelyet 
az Iglói által is edzett magyar hosszútávfutók 
Melbourne-ben szereztek. És a legnagyobb 
esélyes, Iharos Sándor el sem utazott, holott 
az olimpiai döntő előtt négy hónappal meg-
döntötte a legendás Emil Zátopek világcsú-
csát tízezer méteren. Azt tapasztaltuk, hogy 
ezekre a teljesítményekre ma már  nem na-
gyon emlékszik senki, pedig Iglói mint edző 

a világban is meghatározó alakká vált, a mai 
napig az Egyesült Államokban kiemelten 
foglalkoznak vele, megbecsülik. Ne feledjük, 
hogy az ötvenes években nekünk magyarok-
nak két Aranycsapatunk volt. Puskásék tettei 
soha nem merülnek teljesen feledésbe, de a 
világcsúcsokat döntő Iharos–Rózsavölgyi–
Tábori hármaséi lassan igen. Pedig Iharos az 
egyetlen magyar, aki 1955-ben az év sporto-
lója lett a világon, itthon mégsem találom 
a nevét a Halhatatlanok között. Iglói mód-
szereit pedig a mai napig eredményesen 
alkalmazzák a világban, mert látják, hogy 
mennyire különleges teljesítményt tett le az 
asztalra. Innovatív szakember volt, aki a ta-
pasztalatszerzés miatt vállalta a nagy utakat 
is, és a látottakhoz saját maga is hozzátett, 
alkotó módon fejlesztette azokat. Egy zseni 
volt, akinek a tanítványai szinte óramű pon-
tossággal futották a világcsúcsokat. 

– Amerikában miért lehet ilyen nagy az elis-
mertsége?

A szlogen ebben a sportágban, és különösen 
a hosszútávfutásban az, hogy a titok a sok 
munkában rejlik. Az amerikaiak sokáig azt 
gondolták, ők nem is alkalmasak arra, hogy 
kimagasló eredményeket érjenek el hosz-
sztávfutásban, erre Iglói „leszállította” nekik 
az első olimpiai bajnokukat, Bob Schult, aki 
1964-ben nyert aranyérmet Tokióban, ötezer 
méteren.

– A 2020-as esztendő nagyon megváltozott 

a tervezetthez képest. Mennyire elégedett az 
Iglói-évvel?

Sok interjút készítettünk vele kapcsolatban, 
számos olyan emberrel beszéltünk, aki em-
lékszik rá. Nem egyszer kifejezetten érdekes 
dolgokra bukkantunk, például arra, hogyan 
motivált Iglói, mi volt az a varázsige  amit 
a versenyzőinek futás közben mondott, mi-
közben azok szinte transzállapotban futot-
tak. Bányai Éva hipnózis kutató felfigyelt a 
történtekre és mivel a versenyzők elmond-
ták, hogy Náci bácsinak volt egy erős varázs-
igéje pontosan egyikőjük sem emlékezett a 
rejtélyes varázsigékre. Ezért a kutató Ame-
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rikában megkereste Iglóit. A mester kivárta 
azt a pontot, amikor az adott versenyző a 
holtpont környékén járt, majd a pálya szé-
léről hangosan csak annyit mondott neki: 
„Most tudsz erősíteni!”. Az a kutató, aki en-
nek utánajárt, elmondta, hogy ez a hosszú 
évek alatt kialakult erős bizalmi viszony 
eredménye. Iglói szerintem ebben mutatott 
leginkább példát, amit egyébként meg le-
het tanulni, hiteles edzői munkával el lehet 
sajátítani és egy tanítvánnyal el lehet jutni 
erre a szintre. 

– Nehéz volt információt szerezni Iglóiról?

Nagy segítséget jelentett, hogy még sokan 
vannak, akik személyesen ismerték őt, az 
viszont nehézséget okozott, hogy évtizede-
ken át egy sort sem írtak róla itthon. Ugyan-
ez történt egyébként Puskás Ferenccel is, a 
politika akkor így bánt azokkal, akiket ellen-
ségnek tartott. Megtaláltuk az utolsó ma-
gyar bajnokot, Török Jánost, aki még kapott 
tőle instrukciókat, és mesélt emlékeiről az 
olimpiai bajnok Török Ferenc is. Egyébként 
az Árpád Gimnázium, ahol Iglói tanított, a 
mai napig példaértékűen emlékezik meg 
róla. Szerettünk volna kiállítást és konfe-
renciát is szervezni itt, de a koronavírus-jár-
vány miatt ez nem volt lehetséges.

– Volt olyan, amit szeretett volna, ha idén 
megvalósul, de nem sikerült?

Szerettük volna a leghíresebb amerikai 
Iglói-tanítványt, az olimpiai bajnok Bob 
Schult Magyarországra hívni, de reméljük, 
ez még sikerül a jövőben, ha elmúlik a ví-

rusveszély. Idén nagyon érezhető volt az a 
személyes találkozások emberi kapcsolatok 
hiánya, korábban mintegy harminc konfe-
renciát tudtunk rendezni évente, ami egy-
ben izgalmas lehetőség volt a találkozásra 
és az eszmecserére a sportágak edzői kö-
zött, ezt pedig nem lehet pótolni. De akadt 
azért pozitívum is idén.

– Például?

Jól kezdtük az évet, hiszen a Magyar Sport-
újságírók Szövetségének segítségével az 
úszólegenda Mark Spitz tartott előadást, 
edzője volt az a James Counsilman az edző-
pápa, aki „A versenyúszás kézikönyvét” írta, és 
akitől rengeteg tanulhattak a hazai edzők. 
A vírushelyzetben sokszor a technika segí-

tette a munkánkat, tartottunk online konfe-
renciákat, amelyen részt vett például Szabó 
Tünde sportért felelős államtitkár, a Magyar 
Olimpiai Bizottság és számos nemzetközi 
szervezet is. Úgy érzem, átment az üzenet, 
amit el akartunk juttatni az emberekhez. A 
tematikus évhez kapcsolódóan nagy hang-
súlyt kapott a Magyar Edzők Napja szept-
ember 25-én, amit úgy érzem, sikerült beül-
tetnünk a köztudatba, óriás siker volt. Még 
úgy is, hogy nem tudtuk megrendezni a 
tervezett ünnepséget a Testnevelési Egye-
temen, azon a helyszínen, ahol minden 
sportsiker kezdődik, ott szerettük volna sze-
mélyesen is átadni a mesteredzői kitünte-
téseket. Ma az egyik legfontosabb kérdés, a 
vírus járvány után hogyan állhat vissza az 
élet a magyar sportban, ehhez kell támoga-
tást nyújtania a MET-nek is.

– Mennyire érte el a célját a „Mondj köszöne-
tet az edződnek!”-kezdeményezés?

A kampány fantasztikus számokat produ-
kált, több mint 415 ezer elérést és nyolc-
vanezer aktivitást, ami nagyon jó vissza-
igazolás számunkra, hogy mennyire sikeres 
volt a kezdeményezés. Ezúton is köszönjük, 
hogy ilyen sokan csatlakoztak a kampány-
hoz. Minden rosszban van valami jó, az el-
mult évtizedekben lezajlott  kommuniká-
ciós forradalom az internet fejlődése óriási 
lehetőségeket nyitott előttünk is, ennek is 
köszönhetően  például közkinccsé tehettük 
az E-learning felületünk ismeretanyagát. És 
jó volt látni, hogy talán az Iglói Év példáját 
is követve, a Magyar Testnevelési Egyetem 
Támogató Köre Alapítvány gondozásában 
Török Ferenc könyvet írt két egykori futóle-
gendáról, Béres Ernőről és Szabó Miklósról. 
Ez is egyfajta visszajelzés volt, hogy mások 
is követik a példánkat, az hogy a Szalma 
László által elnökölt alapítvány is hozzánk 
hasonlóan gondolkodik a múlt értékeinek 
megőrzéséről.

– Iglói Mihály után van már jelölt a következő 
évre?

Sok jelölt van, de a választást illetően nem 
könnyű a helyzetünk, mert sok-sok edző gé-
niusz dolgozott és dolgozik jelenleg is a ma-
gyar sportsikerekért. Az elmúlt három évben 
láttuk és tapasztaltuk, mennyire igényesek 
a magyar edzők, megvan bennük a törekvés 
arra, hogy a világ legjobbjai legyenek. A Test-
nevelési Egyetemnek köszönhetően pedig 
az edzőképzés területén is kezd helyreállni a 
rend, aminek a segítségével talán újra elér-
hetőek lesznek a régi sikerek. Az edzői évnek 
az a fő üzenete, hogy mi nemcsak látjuk, de 
meg is becsüljük a teljesítményt. 

Vincze Szabolcs
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Dr. Szabó Tünde sportért felelős államtitkár 
évértékelője

patai ellen mérkőzhetünk majd meg Buda-
pesten. Biztos vagyok benne, hogy ez nem 
csupán a stadionban, de az egész városban 
lenyűgöző hangulatot fog eredményezni, 
bízva abban, hogy addigra már csak rossz 
emlékként gondolhatunk a vírushelyzetre, 
és a városok, stadionok, utcák újra megtel-
hetnek szurkolókkal, ünneplő emberekkel.

Szintén a vírushelyzet miatt maradt el a 
Grande Partenza, azaz a Giro Di’Italia Ma-
gyarországra tervezett rajtja, és a verseny 
első három szakasza, az utcai kerékpározás 
szerelmeseinek nagy bánatára, hiszen ilyen 
nagy volumenű kerékpárverseny nem volt 
még Magyarországon ezt megelőzően. A világ 
három elsőszámú körversenye egyikének Ma-
gyarországra hozatala igazi sportdiplomáciai 
siker, természetesen reméljük, hogy a későb-
biekben lesz lehetőségünk pótolni ezt az ese-
ményt is.

Az év egyik, sokak által talán legjobban várt 
eseménye a labdarúgó Európa-bajnokság 
lett volna, az újonnan elkészült és varázs-
latos hangulatú Puskás Stadionban, ahol 
legalább három mérkőzést mindenképp 
rendeztek volna attól függetlenül, hogy 
a magyar nemzeti tizenegynek sikerül-e 
kijutnia a viadalra vagy sem. Utólag már 
boldogan mondhatjuk, hogy sikerült! Az 
elmúlt évek egyik legnagyobb sikerét elér-
ve ugyanis ma már tudjuk, hogy a magyar 
válogatott sajnos nézők nélkül, de Puskás 
Stadionban harcolta ki a kontinensviadalon 
való részvételt Izland ellenében.

A helyzetre való tekintettel azonban a labda-
rúgó Európa-bajnokság is egy évvel később 
2021 nyarán kerül megrendezésre. Az elért 
eredmény miatt azonban talán még jobban 
várják a szurkolók a mérkőzéseket, hiszen a 
sorsolás következtében Európa igazi élcsa-

Közeledik az év vége, szokás ilyenkor számot 
vetnünk az eltelt esztendővel, sorra venni a 
teveinket, mit sikerült megvalósítanunk ab-
ból, amit egy évvel ezelőtt elterveztünk.

Nyugodtan mondhatjuk, hogy minden szem-
pontból nehéz és viszontagságos év áll a há-
tunk mögött, nincs senki, akit ne érintett vol-
na az egész világon végig söprő pandémia.

Az életünk szinte minden részét befolyá-
solta, átszőtte és megváltoztatta, ezt előre 
senki sem láthatta, így nem is tudtunk rá 
felkészülni, csak reagálni a történésekre.

Nem volt ez másként a sport világában sem, 
ahol a legtöbb esetben kikerülhetetlen, 
hogy érintkezzünk másokkal mind a verse-
nyek, mind a felkészülés alatt.

Szívszorító volt látni, ahogy tavasszal ki-
ürülnek a sportlétesítmények és leállnak 
vagy elhalasztódnak nemzeti bajnokságok.

Nem tehettünk azonban másként, hiszen a 
sportolóink a szakembereink és a szurko-
lók egészsége prioritást élvez minden más 
szemponttal szemben.

Magyarország és a magyar kormány az 
első hullám alatt példaszerűen és gyorsan 
reagált, ez lehetővé tette, hogy a többi or-
szághoz képest később jussunk olyan nehéz 
döntésekre, mint a halasztás vagy egy baj-
nokság idő előtti befejezése.

A nemzetközi sportvilág szintén megfon-
toltan döntött, ne felejtsük el, hogy sport 
szempontjából ez egy kiemelkedően fontos 
esztendő lett volna, hiszen olimpiai évről 
beszélünk. 

A Nemzetközi Olimpiai Bizottság és a tokiói 
Olimpia szervező csapata azonban számba 
véve a lehetőségeket és a kockázatokat úgy 
gondolom helyesen döntött a mellett, hogy 
elhalasztják a világ legfontosabb sportese-
ményét. Ez egy nagyon nehéz de felelős 
döntés volt.

Magyarország évek óta élen jár nemzetkö-
zi sportesemények megszervezésében, vi-
lágbajnokságokat, Európa-bajnokságokat, 
nemzetközi versenysorozatok tucatjait ren-
dezzük minden évben. A nemzetközi sport-
világ megbízik a magyar szakértelemben a 
sporthoz való hozzáállásunkban. Nem lett 
volna másként ez az idei évben sem.

A Magyar Edzők Társaságának folyóirata – 2020/03
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Ugyanilyen sorsa jutott a  FED Kupa döntő-
je, vagy a 35. Úszó-, Nyíltvízi-, Műugró-, Mű-
úszó- és Masters Európa bajnokság is. 

Hosszasan sorolhatnánk még az akadályba 
ütköző sporteseményeket, de közben nem 
szabad elfelejtenünk, hogy év elején még a 
vírushelyzet előtt sikeresen bonyolítottunk 
le egy magyar szívnek igazán kedves nem-
zetközi sporteseményt is.

Januárban a Duna Aréna adott otthont a Vízi-
labda Európa-bajnokságnak, ahol a hölgyek 
bronzérmet szereztek, míg a férfiak hazai 
közönség előtt, lehettek Európa bajnokok. 
Nyugodtan mondhatjuk felejthetetlen pil-
lanatokat élhettünk át. Az ilyen csodálatos 
események, és sportteljesítmények igazán 
közelebb hozzák egymáshoz az embereket 
és büszkeséggel töltik el a szurkolókat.

A helyzet jelenleg sem egyszerű és nagy 
odafigyelést, valamint a rendkívüli szabá-
lyok és intézkedések szigorú betartását 
követeli meg. Továbbra is hangsúlyoznunk 
kell, hogy sportolóink egészsége az első-
számú szempont, azonban a sportélet teljes 
leállása sem lehet opció.

Idén ősszel az úgynevezett buborék rend-
szerben már több sikeres rendezvényt is le-
bonyolítottunk például a Nemzetközi Úszóli-
ga (ISL) versenysorozatát, vagy a Sopronban 
rendezett női kosárlabda Euro Liga csoport-
kört. Ezek az események mind a sportolók 
mind a szervezők részéről nagy fegyelmet 
és teljes odafigyelést igényeltek, de egyben 
megoldást is kínáltak a versenyzés folytatá-
sára ebben a különleges helyzetben.

Előre kell tekintenünk, hiszen valahol az 

alagút végén mér felsejlik a fény, és nekünk 
készen kell állnunk, hogy amint a helyzet 
megengedi újra száz százalékon tudjuk mű-
ködtetni Magyarország sportéletét.

Nagyon fontos, hogy helyesen szűrjük le a 
jelenlegi helyzet tanúságait, és ebből épít-
kezni tudjunk a jövőben.

A sport és a testmozgás népszerűsítése, 
egészségvédő és betegség megelőző szere-
pének társadalmi erősítése kiemelten fontos 
feladat volt eddig is, de a mostani helyzet-
ben erre még nagyobb hangsúlyt kell he-
lyeznünk és ezt meg is fogjuk tenni.

Kétségtelen, hogy a jelenlegi helyzet, hosz-
szú és mély gazdasági válságot eredményez 
a közeljövőben, aminek a sportra gyakorolt 
hatása azonban országonként eltérő lehet, 
és nagymértékben függ attól is, egy-egy or-
szág kormánya, hogyan viszonyul a sporthoz.

Ebből a szempontból elmondhatjuk, mi Ma-
gyarországon szerencsés helyzetben va-
gyunk, hiszen a magyar kormány kiemelt 
nemzetstratégiai ágazatként tekint a sportra, 
ami bizakodással tölthet el a jövőre nézve is.

Viszontagságos és nehéz esztendő áll a há-
tunk mögött, de ha valamit nagyon jól meg-
tanulhatunk a sportból és a hozzá kötődő 
értékekből, akkor az a kitartás, hogy a befek-
tetett munka mindig meghozza a gyümöl-
csét, és mindig van esély az újrakezdésre.

Ilyen bizakodással tekinthetünk az elkö-
vetkezendő évre, bizalommal és munkával, 
aminek meg lesz az eredménye, hiszem, 
hogy egy sokkal kiegyensúlyozottabb és ak-
tívabb sportév várhat ránk, ezzel a remény-
séggel indítsuk az új esztendőt.
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Az olimpizmus üzenete – beszélgetés Kulcsár 
Krisztiánnal, a 125 éves MOB elnökével 

san alakult ki bennem a felismerés, hogy 
akár olimpiára is eljuthatok, és ahogy ha-
ladtam a pályámon előre, úgy váltak ezek a 
célok elérhetővé.  

Mint mondja, nála nagyon gyorsan megvaló-
sult az, ami sokaknak csak álom marad egész 
pályafutásuk során: olimpián szerepelhetett.

A szöuli olimpiai ciklus végén még kadét 
korú vívó voltam, de 1990–1991-ben már 
összetett világkupát nyertem a juniorok me-
zőnyében. 1991-ben lettem felnőtt váloga-
tott, felgyorsult a karrierem, jöttek az ered-
mények, és 21 évesen ott voltam a barcelonai 
olimpián. Olyan álomszerűen gyorsan történt 
minden, még az olimpia utáni vágyakozás 
sem tudott igazán megérni bennem.

Barcelonában a két rutinos, idősebb (Hegedűs 
Ferenc, Kolczonay Ernő) és a három fiatal, hu-
szonéves versenyzővel (Kovács Iván, Kulcsár 
Krisztián, Totola Gábor) felálló magyar pár-
bajtőr-válogatott bravúros meglepetés-ezüst-
érmet szerzett, majd Kulcsár Krisztián, akkor 

kult úgy, hogy elkezdett sportolni, először úsz-
ni, majd öttusázni, végül a vívóknál kötött ki.

Mivel olimpiai sportágat űztem, fokozato-

Kerek születésnapot ünnepel karácsony előtt 
a magyar sportélet: 125 éves lesz az 1895. 
december 19-én alapított Magyar Olimpiai 
Bizottság (MOB), Magyarország harmadik leg-
régebbi ma is működő társadalmi szervezete. 

Az évforduló apropóján többek között arról 
beszélgettünk Kulcsár Krisztián MOB-elnök-
kel, hogyan, mikor ismerkedett meg az „olim-
piával”, mit jelent számára az olimpiai moz-
galom.

Az első olimpiai emlékeim az apai nagy-
mamámmal folytatott beszélgetésekhez 
kötődnek. Ő mesélt Győző nagybátyám 
pályafutásáról, így például a Fenyvesi Csa-
bával a müncheni olimpiai döntőben vívott 
asszója sokáig volt köztünk beszédtéma… 
Az édesapámon (Kulcsár Gábor válogatott 
kosárlabdázó – a szerző) keresztül főleg a 
csapatsportok, míg az olimpiai bajnok nagy-
bátyám révén az olimpizmus szivárgott be 
az életembe. Később, amikor édesanyám 
feleségül ment Móna Istvánhoz, a magyar 
olimpiai mozgalom véglegesen beköltözött 
a lakásunkba. Attól kezdve fizikailag is kö-
rülvettek nevelőapám érmei, kupái, szemé-
lyes tárgyai és a sportkönyvei, amiket elő-
szeretettel bújtam. Szóval lassan teljesen 
megszokottá, a mindennapok részévé váltak 
nálunk az olimpiai játékok, és azok a sporto-
lók, akik oda eljutnak – eleveníti fel a múltat 
Kulcsár Krisztián és hozzáteszi, az ő élete a 
család olimpiai bajnokaitól függetlenül ala-

A Magyar Edzők Társaságának folyóirata – 2020/03
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már kétszeres csapatvilágbajnokként, 2004-
ben eljutott második olimpiájára.

Az athéni olimpia teljesen más történet. 
Harminchárom évesen éreztem, hogy ez 
lehet pályafutásom utolsó olimpiája, és 
nagyon szerettem volna kijutni rá. Rosszul 
kezdődött a kvalifikációs időszak, nagyon 
mélyről tornásztuk föl magunkat a csapat-
tal, és már az is óriási eredménynek számí-
tott, hogy egyáltalán kvalifikáltuk magun-
kat. Nagyon megdolgoztunk érte. 

A sportolók pályafutása elképzelhetetlen 
edzők nélkül, hiszen ők fedezik fel a tehet-
ségeket, indítják el őket az úton, segítik őket, 
mellettük állnak jóban-rosszban. 

Szerencsés voltam, mert sok edző keze kö-
zött csiszolódtam, kiváló mesterek egyen-
gették a pályafutásomat, és ez ellensúlyoz-

za azt a tényt, hogy a vívásban, ahol különös 
hangsúlya van edző és tanítvány kapcsola-
tának, nem szerencsés a gyakori edzőváltás. 
Kitűnő mestereim voltak: Hátszegi-Hatz 
József, vagyis Szepi bácsi, aki egykor Rejtő 
Ildikónak is a mestere volt, Horváth Kornél, 
Fülöp Mihály, German Szvesnyikov, Lev Szaj-
csuk, Kopetka Béla, Bognár Gábor, Udvarhe-
lyi Gábor és Kulcsár Győző. A vívás technikai 
sport, ahol minden mozdulatot meg kell 
tanulni, és szerencsés vagyok azért is, mert 
ezek a mesterek szakmailag és emberileg, 
pedagógusként is a legmagasabb kategó-
riát képviselték. A vívást egyéni sportnak 
nevezik, pedig ez is csapatmunka, mester 
és tanítvány összhangja kell a sikerhez. Az 
edzők célja az volt, hogy átadják a tudásu-
kat, az enyém pedig az, hogy átvegyem tő-
lük. Az edző-versenyző kapcsolatban az a 
legfontosabb, hogy kihozzák egymásból a 

legjobbat, együtt fejlődjenek. Edzőnek lenni 
felelősség, ami nemcsak azt jelenti, hogy a 
tanítványból ki kell hoznia a legtöbbet, ha-
nem azzal is tisztában kell lennie, hogy ő 
példakép – ezt volt sportolóként és szülő-
ként is mondom.

Kulcsár Krisztián sportolói pályafutása után 
sportdiplomata, sportvezető, az európai és a 
nemzetközi vívószövetség tisztségviselője lett, 
majd 2017 májusa óta a MOB elnöke. Mint 
mondja, ma már mást jelent számára az olim-
pia, az olimpiai mozgalom, mint egykor.

Tapasztalatból mondom, hogy résztvevő-
ként, akár versenyző, akár edző vagy, mást 
jelent az olimpia, mint egy sportvezetőnek. 
Egy olyan sportágban, ahol nagyok az elvá-
rások, emberek egzisztenciáját változtathat-
ja meg az olimpiai szereplés, és ezt annak 
idején én is így éltem meg. A versenyzőnek 
és felkészítőjének elsősorban az eredmény 
a fontos, míg a sportvezető tevékenységét 
áthatja, hogy az olimpiai mozgalom értéke-
ket közvetítsen, a sport segítségével egy-
ségbe fogja a világot. Azért dolgozunk, hogy 
a jó üzeneteket, mint például az egymás 
tisztelete, a fair play szellemisége, a part-
nerség, az egyenlő feltételek biztosítása, 
mindenhová eljuttassuk. A mai világban kü-
lönösen fontos ezekre az értékekre felhívni 
a figyelmet, és az olimpiai eszme terjeszté-
se ezt a célt szolgálja.

Kulcsár Krisztián végezetül megjegyezte, hogy 
bár a koronavírus-járvány a sportéletet, a ver-
senynaptárokat átírta, biztonsági okokból a 
MOB is lemond a hagyományos karácsony 
előtti ünnepségeiről, ám abban biztos, hogy 
jövőre megrendezik a tokiói olimpiát.

Még nem lehet tudni, milyen feltételekkel, 
de lesz jövőre olimpia! Ha le is lassult egy ki-
csit az életünk, január negyedikén megkezd-
jük a Tokióig terjedő időszak előkészítését.

 

Füredi Marianne
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Nagy – Mester – Interjú

“... Fontos, hogy az edző a versenyzőkkel éljen, minél többet tudjon 
róluk, s ha kell, tudjon emberi dolgaikban is tanácsokat adni ...”

Patakfalvy Miklós

A Magyar Edzők Társaságának folyóirata – 2020/03
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Túlzás nélkül állítható, hogy a magyar taek-
wondo és Patakfalvy Miklós személye elvá-
laszthatatlan egymástól. A szövetség jelenleg 
66 éves elnöke ugyanis immár évtizedek óta 
élvezi a sportág bizalmát, s e feladata mellett 
számos, alapvetően fontos hazai és nemzet-
közi funkciót tölt be. A szövetség megalakulá-
sának 30. évfordulója ürügyén kérte beszélge-
tésre a Magyar Edzők Társasága. 

– Előjáróban megkérdezném: mennyi ideje 
tölti be az elnöki tisztséget? 

Már harminckettedik éve vezetem a szövet-
séget, ráadásul nem főállásban. Mivel én 
alapvetően tanárember voltam, szinte vé-
gig tanítottam és mellette áldoztam az idő-
met a sportággal kapcsolatos tennivalókra. 
1990 és 2000 között például a Rendőrtiszti 
Főiskola Testnevelési és Küzdősport Tan-
székének adjunktusaként oktattam az önvé-
delem alapjait, természetesen megmaradva 
a saját szakterületem mellett, így elsősor-
ban ütéseket, csapásokát, szúrásokat és rú-
gásokat, illetve ezek hárításait gyakoroltat-
tam. Kétezerig társadalmi munkás voltam a 
szövetségben, utána – mivel én szövetségi 
kapitány is voltam – bekerültünk a kiemelt 
edzői programba, így néhány éven keresztül 
a programtól kaptam anyagi támogatást. Ez 
az időszak 2013-tól 2020 elejéig tartott. 

– Egyáltalán, hogyan lett elnök?

Fogalmunk sem volt a dolgokról! 1989-ben 
fejest ugrottunk az ismeretlenbe, 1989 feb-
ruárjában tudtam meg, hogy diplomáciai 
kapcsolatra lépünk a taekwondo őshazá-
jával, a Koreai Köztársasággal. Ez volt az 
a pillanat, amikor illett felvennünk a kap-
csolatot a WTF-fel, a koreaiak által vezetett 
taekwondo világszövetséggel is.

– Ekkor már „derékig” benne volt a sportág-
ban…

Így van. 1977-ben kezdtem taekwondózni Har-
math Lászlónál, a sportág emblematikus figu-
rájánál. Olyannyira mentem előre, hogy 1981 
és 1987 között egyszer már voltam szövetségi 
kapitánya a sportágunknak. Bár még verseny-
zőként és edzőként 1988-ban is ott voltam 
a világ élvonalában, de a Harmath László és 
közöttem bekövetkezett „mosolyszünet” miatt 
átmenetileg hátrébb léptem. Akkor is, ma is 
több világszervezet működött és működik is, 
nekem az ITF-fel romlott meg a kapcsolatom. 
Itthon a megelőző években a Harcművészetek 
Szövetsége felügyelte a karate, a kick-box és 
a taekwondo hazai történéseit.

– Mielőtt végképp eltávolodunk a kezdetek-
től, kérem, avasson be versenyzői pályafutása 
legfontosabb történéseibe.

Mivel testnevelő tanárként és labdarúgó 
edzőként kerültem ki 1977-ben a Testne-

velési Főiskoláról, érthető módon aktív lab-
darúgó is voltam. A diplomázást követően 
elszerződtem félprofinak az akkor NB II-es 
Budapesti Építők csapatához, ahol együtt 
játszhattam a Ferencváros két korábbi erős-
ségével, Páncsics Miklóssal és dr. Pataky 
Miklóssal is. Mellette közművelődési elő-
adó voltam a Hőtechnikai Vállalatnál, ahol 
általános meglepetésre be is jártam a mun-
kahelyemre. Egy idő elteltével még saját 
íróasztalt is kaptam…

– A foci mellett még 1977 őszén – kiegészí-
tésként – elkezdett taekwondózni is.

A Budapest XIV. kerületi Hermina úti (ak-
kor Május 1. úti) általánosban „koreai népi 
táncok” fedőnév alatt oktatta Harmath a 
taekwondót, ezt a látványos mozgásele-
mekben igen gazdag sportágat. Beálltam 
a sor végére, de legbelül én mindig első 
akartam lenni. Két hónappal később az ak-
kor még súlycsoportok nélkül megrendezett 
házibajnokságon már dobogóra állhattam. 
Olyannyira megindultam, hogy 1978 nyarán 
feladtam a focit és csak a taekwondóra kon-
centráltam. Elmentem tanítani és mellette 
taekwondóztam. Az 1978-as bajnokságon 
már két súlycsoportban küzdhettünk. Súly-
csoportom bajnoki címe mellett az abszolút 
kategóriában a nehézsúlyú Mile Dezsővel 
döntetlenre végeztem, de mint kisebb test-
súlyút, engem hirdettek bajnoknak. 

– Mikor léphetett ki a nemzetközi porondra?

1982-ben a Nápolyban megrendezett ta-
ekwondo Eb-n, ahol 64 kilóban a legjobb 
nyolcig jutottam. A legtöbb versenyt akko-
riban a lengyelek rendezték. A nagy lépést 
számomra 1983 hozta meg, amikor a sport-
ágat Svédországból „importáló”, korábban a 
világ élvonalában zenélt Harmath László 
felkért szövetségi kapitánynak. Előzőleg a 
Zuglói SE-ben 1981-től edzősködtem is, így 
már szereztem némi tapasztalatot ezen a 
téren is. Az első vb-rajtunkról négy éremmel 
jöttünk haza Glasgowból. Az egyik bronzot 
én szereztem.

– Ez év őszén Budapest rendezhette meg az 
Európa-bajnokságot.

Ott tizenkilenc érmet nyertünk harminc-
valahány ország legjobbjai között, ez a 
mennyiség a megszerezhető érmek közel 
negyedét jelenthette. Én magam három 
ezüstöt és egy bronzot vihettem haza. Edzői 
pályám első világversenyes aranyérmét az 
a Szarka András szerezte, akit korábban 
mindenhonnan elkergettek. A kapitányság-
tól való visszalépésem évében – 1987-ben 
– még ott voltam Athénben a világbajnok-
ságon, ahol tanítványom, Engrich Mariann 
aranyérmes lett, én pedig másodikként vé-

geztem súlycsoportomban. Akkorra itthon 
már a legeredményesebb klubedző lettem. 
Az országos bajnokságon az érmek kéthar-
madát a Zuglói SE sportolói vehették át az 
eredményhirdetéskor. 1988-ban a budapes-
ti vébén Mariann ismételt, én sérülés miatt 
távolmaradtam a versenytől. 

– A Zuglói SE eredményei megtették a hatá-
sukat, hiszen az MTK 1989-ben mindenestől 
átvette a szakosztályt. 

Ekkor Déri Tibor és Rusz János kerestek 
meg, hogy itt egy jó lehetőség, egy lelkes 
tömegsport egyesülettől az egyik legpati-
násabb magyar sportklub, az MTK átvenné 
a szakosztályt. Velük közösen indítottuk be 
a taekwondót, így az MTK lett a hazai WTF 
taekwondo bölcsője. A kék-fehérek nagyon 
szívesen fogadtak bennünket, s már az első 
időkben is kaptunk szolid anyagi támoga-
tást a zuglói nulla forinttal szemben. Két év-
vel később pedig már egész komoly pénzből 
gazdálkodhattunk. 

– 1989-ben sportági szakbizottság alakult, 
egy év múlva pedig a szövetség is zászlót 
bontott.

Mindkét fórumon engem választottak első 
embernek. A legaktívabb időszakom 1998-ig 
tartott, ekkor született az első gyermekem, 
a további edzősködésről pedig lemondtam. 
Nem akartam, hogy a gyerekeimet csak 
alvás közben láthassam. Egyébként két lá-
nyom és egy fiam van. 

– A befejezett edzői pályafutás legfontosabb 
tapasztalataiból mit adna át szívesen a fiata-
labb kollégáknak?

Nekem, mint edzőnek az volt a legfonto-
sabb, hogy folyamatosan tanuljak! Az első 
időkben erre az önképzésre különösen nagy 
szükségem volt, hiszen a sportág gyerek-
cipőben járt. Volt olyan szerencsém, hogy 
(természetesen saját költségemre) elme-
hettem Zágrábba, ahol a rokonaim befo-
gadtak, a sportág pedig a világ legszűkebb 
élvonalához tartozott. A jugoszláv szövetség 
kapitánya, Toni Nobilo vezette edzéseken 
rengeteget tanulhattam. Fontos, hogy az 
edzői munka nem csak abból áll, hogy meg-
tartom az edzést és irány haza. Rendre első-
ként érkeztem és utolsóként hagytam el a 
termet. A minőségi versenyzők edzései rö-
videbbek és nagyon intenzívek, a szélesebb 
alapokat biztosító többieké hosszabbak vol-
tak, onnan lehetett utánpótlást meríteni a 
legjobbak közé. Ez a két kategória egymásra 
épült. Fontos, hogy az edző a versenyzőkkel 
éljen, minél többet tudjon róluk, s ha kell, 
tudjon emberi dolgaikban is tanácsokat 
adni. Nekik is, szüleiknek is látniuk kellett 
azt, hogy rám minden tekintetben számít-
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hatnak! Azt is érezniük kellett, hogy hiszek 
és bízom bennünk! 

– Mennyiben tartja fontosnak a konkrét erő-
állapot és a technikai felkészítés arányát?

Na, én ebben forradalmat csináltam. An-
nak idején mindenki harcművészeteket 
oktatott, de az fel sem merült, hogy külön 
erőnléti edzéseket tartsanak. Mivel engem 
erre a TF-es tanulmányaim is predesztinál-
tak, én igyekeztem odafigyelni arra, kinél 
a robbanékonyságot, kinél az erőt, megint 
másnál az állóképességet kell kiemelten 
fejleszteni. Ezen a téren is rengeteget ta-
nultam a jugoszlávoktól. Megint más téma: 
elkezdtem a technikai képzést, megtanultuk 
a bázisgyakorlatokat, de azok meccsszitu-
ációkban egészen másként jelentkeztek, 
mint kötött mozgásban. Az ellenfelek várha-
tó reagálásaira komoly taktikai felkészítés-
re is szükség volt. Akkoriban engem ezért 
sokan megköveztek. 

– Korábban a szövetség az Ön lakásában mű-
ködött …

A kilencvenes évek elején jutottunk el odá-
ig, hogy kaptunk egy szobát a régi szövetsé-
gek házában. Kétezerig a helyzetünk lassan 
javulgatott, akkor kerültem válaszút elé. A 
Rendőrtiszti Főiskolán tanszékvezetőnek 
javasoltak – válaszúthoz érkeztem, ha el-
vállalom, a szövetséget nem tudtam vol-
na megfelelően vezetni. Végül a szerelem, 
a taekwondo mellett döntöttem. Azóta a 
szövetség elnöke vagyok és én töltöm be a 
szövetségi kapitányi tisztséget is. Mellette 
több, nemzetközi taekwondós szervezetben 
töltök be tisztséget.  

– Egy sportág hazai elismertsége nagy mér-
tékben függ az olimpiai eredményeitől. Ezen 
a téren hogyan állunk?

Salim József (2000; Sydney) óta sajnos nem 
jutott ki versenyzőnk egyik ötkarikás játékra 
sem, pedig többször is csak hajszálak vá-
lasztották el őket a részvételtől. Tóth Balázs, 
Gonda Ivett, Kocsis Edina és Salim Gergő 
egyaránt ki is juthatott volna ugyanúgy, 
ahogy végül itthon maradt. 

– Mit gondol, mire lenne szüksége ahhoz a 
magyar taekwondózásnak, hogy rendszeresen 
kijuthasson egy-két legjobbja az olimpiákra?

Sokminden hiányzik, a legprofánabb dolog a 
pénz. Jobb alapfeltételeket kellene tudnunk 
biztosítani, több edzőtábor és több nemzet-
közi versenylehetőség is elkelne. Semmilyen 
állandó edzőtermünk nincs, ahol a váloga-
tottak tudnának gyakorolni. Ezeket a plusz 
lehetőségeket a felnőttek közül hat-nyolc, 
az utánpótlás legjobbjai közül pedig 8–10 
emberünk érdemelné meg. Egy jól felszerelt, 
mindig rendelkezésünkre álló terem sokat 
jelenthetne. A sportolóknak perspektívát 
kellene tudjunk biztosítani. Ez a legnehe-
zebb jelen körülményeink között.

– Semmi másban nem szenvednek hiányt?

Ezt nem merném kijelenteni. Más terüle-
ten, például az edzők vonalán sem állunk 
valami fényesen. Kevés, valóban elhivatott 
szakember dolgozik az olimpiai verseny-
taekwondóban. Felkészültsége és bizonyí-
tott eredményei alapján mindössze néhány 
ilyen mesterünk van. A harcművészet, a tö-
megsport szintjén sokkal jobban állunk, de 
közülük sokaknak sajnos csak arra futja az 
idejéből és energiájából, hogy megtartsák 
az edzéseket, pedig az csak az alap kellene 
legyen. Viszont ezen edzők kilencven száza-
léka másod-, harmadállásban tevékenyke-
dik, tőlük nem is lehet annyit elvárni, mint 
a főállásúaktól. A válogatás alapját képező 
1500–2000 emberünk nem nagy szám, s 

közülük így is ki tudtunk emelni mindig egy-
kettőt, akik később eljutottak a világszínvo-
nalra. Ellenpéldaként felhoznám a törökö-
ket, akiknek minden súlycsoportban van 
tíz-tizenöt nemzetközi szintű versenyzőjük 
az összes, szükséges háttérrel. Sok jó edző, 
sok létesítmény, korlátlan versenylehetőség. 
Igaz, náluk a taekwondo olyan eredményes, 
mint mondjuk nálunk a kajak-kenusport.

– Önnek családi alapon is optimistának kell 
lennie, mert középső gyermeke, a most húsz-
éves Luca nemzetközi szinten is számontar-
tott, fiatal tehetség.

Még véletlenül sem akartam sem az idősebb 
Csengét, sem Lucát sem Domonkost (15) ta-
ekwondóssá nevelni. A sport általánosság 
szintjén volt fontos a családunkban.  A lányok 
előbb balettoztak, utána tornásztak a Fradi-
ban, majd szép lassan átjöttek a taekwon-
dósok közé. Luca a Nemzetközi Gyermek Ta-
ekwondo Világszövetségnél már 12 évesen 
világbajnok lett. 2015-ben elsőéves junior-
ként mindjárt megnyerte az Európa-bajnok-
ságot. 2016-ban az U21- es Eb-n második-
ként végzett. Csengének is volt már néhány 
jó eredménye (junior EB 5. helyezés, U 21 EB 
5. helyezés), de ő később érő típus. A legfiata-
labb, Domonkos a kadetek között ügyeskedik. 

Bár jó formaidőzítéssel, optimális felkészü-
léssel és egy kis szerencsével Luca már a 
2021-es, tokiói olimpiára is kijuthat, de a fő 
versenye – úgy gondolom – 2024-ben ese-
dékes. Fiatal csapatunk van, amelyben Fü-
redi Rebeka a legidősebb a maga 22 évével. 
Mivel a január végén esedékes kvótaszer-
zőn, Szófiában egyenes kieséses rendszer-
ben zajlanak majd a küzdelmek, így a sor-
solásnak óriási jelentősége lesz. Jó esetben 
akár 50 százalék esélye is lehet Lucának az 
olimpiai részvételre. 

A hosszúra nyúlt beszélgetés végén Patak-
falvy Miklós némi büszkeséggel a hangjában 
említette meg, hogy 1987-ben WAKO kickbox-
ba „kirándulva” Európa-bajnok lett Hamburg-
ban, és hogy a tradicionális harcművészetek 
– karate, taekwondo, kung fu – szekciójában 
ő az egyetlen, aki mesteredzői címet kapott, 
még 1997-ben. Ő volt, aki a Testnevelési Egye-
temen Galla Ferenc tanszékvezető úr felkéré-
sére – a bolognai rendszer bejöveteléig – a 
harcművészeti szakedzők képzésének temati-
káját összeállította és a képzést vezette. Nagy 
megtiszteltetésnek érzi, hogy 2020 őszén 
beválasztották a Magyar Olimpiai Bizottság 
Sportszakmai Bizottságába.

Jocha Károly
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Régen egy-egy rangos verseny, mondjuk ma-
gyarországi világbajnokság előtt vagy után a 
Tornacsarnokban készítettem interjút Verec-
kei Istvánnal, a férfi tornászválogatott akkori 
szövetségi kapitányával. Most viszont Gyálra 
kellett utaznom, hogy a mindenki által Racsi-
ként ismert sportemberrel – a rá jellemző első 
osztályú vendéglátás közepette – beszélges-
sek pályafutásáról, emlékeiről, no és persze az 
örök szerelemről, a tornáról …
– Sok feledhetetlen versenyt éltünk át együtt, 
a fukuokai universiadétól kezdve a 2002-es 
debreceni világbajnokságig, ám mindig csak 
a tanítványokról, a gyakorlatokról beszél-
gettünk, mert azt tartottad fontosnak. Te va-
lahogy mindig a háttérben maradtál … ezért 
nem tudom például, hogyan kezdődött a kap-
csolatod a tornával, ami 12 évig tartó szövet-
ségi kapitányi munkát hozott az életedbe.
Mondhatom, hogy a véletlennek köszönhe-
tően és későn kerültem a torna közelébe. 
Dunaújvárosban, vagyis az akkori Sztálinvá-
rosban, ahol laktunk, nyolcadikos koromban 
városi tornászbajnokságot rendeztek, és a 
testnevelő tanárom biztatott, hogy készül-
jek föl a versenyre.
– Minden előképzettség nélkül?
Gyakorlatilag igen. Nem voltunk sportos 
család, húgom és öcsém sem sportolt, én 
viszont nagyon mozgékony emberke voltam, 
futkároztam, és mint minden fiú, fociztam is. 
Lementem az edzésre, és rögtön megtetszett 
a torna. Sajnos, egy félreértett mondatom 
miatt eltanácsoltak a teremből, eltiltottak a 
tornától. Mivel nem bírtam sportolás nélkül, 
átmentem a birkózókhoz, ugyanis a városban 
nagyon menő volt ez a sportág, az olimpiai 
bronzérmes Gurics György tartotta az edzé-
seket. Valószínűleg láttak bennem valamit, 
mert már a második edzés után tehetségként 
mutogattak a teremben… Lehet, hogy a birkó-
zásban eredményesebb lettem volna, ám én, 
ahogy letelt az eltiltásom, visszamentem a 
tornászokhoz. Aztán a gimnáziumi testnevelő 
tanárom, Nyulasi Sándor terelgette a sportos 
pályafutásomat, ő javasolta, hogy jelentkez-
zek a Testnevelési Főiskolára. Első nekifutásra 
felvettek, aminek a család nem nagyon örült.
– Hogyhogy?
Szegény család voltunk, ráadásul 16 éves 
koromban meghalt az édesapám, és min-
denki arra számított, hogy dolgozni fogok. 
– A tornász pályafutásod hogy alakult?
Felnőtt kerettag voltam, főiskolás bajnoksá-
gokon szereztem egy-egy érmet, de jelen-
tőseb eredményt nem értem el. Inkább az 
volt figyelemre méltó a TF-en, hogy tornász 
létemre remek eredményeket értem el 800 
méteres síkfutásban … A főiskola utolsó év-
ében dönteni kellett a jövőnkről, és én Nyula-

si Sándor példáját követve tanítani akartam. 
Akkoriban azonban kevesen tudtak elmenni 
erre a pályára, mert nem volt elég tanári ál-
lás. És akkor megint közbeszólt a véletlen: az 
utcán találkoztam Csányi Rajmunddal, akinek 
elmeséltem a helyzetemet. Ő magához vett a 
KIS-be, ahol félállásban a tornászoknál vol-
tam edző, a másik félállásban az asztaliteni-
szezőknél kondicionáló edző.
– Az asztaliteniszezőknél??
Igen. Berczik Zoltán kapitánykodása alatt 
olyan versenyzőkkel dolgoztam, mint a 
sajnos már elhunyt Magos Judit, valamint 
Gergely Gábor és Jónyer István. Egy idő után 
főállást kaptam, az asztaliteniszt ott kellett 
hagynom, de a pingpongos fiúkkal ma is jó 
a kapcsolatom. A KSI-ben kaptam egy kis 
csoportot, akikkel egyből serdülő másod-
osztályú csapatbajnokságot nyertünk, aztán 
minden korosztályos sportiskolai bajnoksá-
gon elsők lettünk. Akkoriban sok sportiskola 
működött, sok versenyzésre volt lehetőség. 
Az első ifi és felnőtt válogatott versenyzőm 
Hegedűs Zoltán volt, aki sajnos elment a 
cirkusz világába, pedig nagyon tehetséges 
volt. Ekkor tapasztaltam először Bordán 
Dezső mondásának igazságát: “mi, edzők, 
mindig vetünk, de nem biztos, hogy aratunk.” 
Edzőként szerettem újítani, új elemeket ta-
nítani, még ha néha veszélyesek voltak is.
– Csak fiúkkal foglalkoztál?
Edzettem lányokat is, például Gabonyi Eri-
kának megtanítottam egy elemet, ami meg-
tetszett az akkori női kapitánynak, Kertész 
Alice-nak, amikor valamelyik fiú gyakorol-
ta. A moszkvai olimpia előtt például kilenc 
hónapig edzőtáboroztunk Tatán, és ez idő 
alatt több edzést tartottam a lányoknak is, 
megbíztak bennem. A tornában különösen 
fontos, hogy a tanítvány rá merje bízni ma-
gát az edzőre, higgyen benne, hogy szük-
ség esetén elkapja őt, segít neki. Akkoriban 
számomra nagy élmény volt minden edzés! 
Még nem volt családom, minden időmet a 
teremben töltöttem, mert tudtam, hogy a 
gyakorlatban lehet megtanulni a szakmát. 
– Az utánpótlásnevelésben meghatározó, és 
másoknak is irányt mutató KSI-ben bizonyára 
volt is kitől tanulnod.
Valóban, remek szakemberek dolgoztak a 
sportiskolában, Csányi Rajmund, Leopold 
József, Kertész Alice, Ecseki Kálmán, vagy a 
későbbi kapitány Maráczi Márta, a váloga-
tott keretnél pedig Vígh László és Bordán 
Dezső jelentett sokat számomra. Abban az 
időben rengeteg jó edző volt, a Honvédban 
például szinte annyi edző volt, mint ma az 
egész országban. Ma, sajnos, kevés edző van, 
nincs kitől tanulni… A KSI-ből továbbléptem 
a Tungsram SC tornaszakosztályához, ám az 

egyesületnél nemsokára leépítés kezdődött, 
sorra szűntek meg a szakosztályok. A szö-
vetségben segítettek rajtam, a titkár nyug-
díjazása után a helyére kerültem. Bár én 
jobban szerettem “terepen”, gyerekek között 
dolgozni, 1991-ben irodai munkás lettem. 
Egy évet töltöttem ebben a pozícióban, és 
ez alatt rengeteget tanultam Szuh Csabá-
tól, aki mestere volt a versenyrendezésnek, 
minden részletbe bevezetett, aminek később 
nagy hasznát vettem, az 1992-es budapesti 
Európa-bajnokságnak versenyigazgató-he-
lyettese lehettem! A barcelonai olimpia után 
tisztújítást tartott a szövetség, és többen 
biztattak, hogy pályázzam meg a kapitányi 
posztot, így lettem 1993. januárjától a férfi-
keret szövetségi kapitánya, egészen 2005-ig.
– Ha egy nevet kellene kiemelnem, hogy ki 
fémjelezte kapitányi korszakodat, Csollány 
Szilvesztert mondanám, aki ez idő alatt lett 
olimpiai bajnok 2000-ben Sydneyben, majd 
világbajnok 2002-ben Debrecenben.
… ez igaz, mégis ő volt az, akit az első kapi-
tányi világversenyemen, a birminghami vi-
lágbajnokságon mellőztem. Az akkori négy 
élversenyző között nem tudtam dönteni, így 
Csollány, Fajkusz Csaba, Supola Zoltán és 
Schupkégel Károly is elutazott a vb-re, ott pe-
dig úgy éreztem, hogy Csollány van kevésbé 
jó formában, ezért őt hagytam ki. A döntésem 
mindenkit meglepett, de bejött: mind a há-
rom fiú bejutott az összetett döntőbe, és még 
két bronzérmet is szereztünk. Nagy siker volt 
akkoriban a két érem és az összetett döntő!
… a mai magyar férfitorna állapotát látva 
még nagyobb eredmény lenne…!
Aztán az 1995-ös, Japánban rendezett vb 
már nem úgy sikerült, mint kellett volna. 
Nem szoktam a pontozókat bírálni, de akkor 
a bírók, köztük a magyarok is, hibáztak. Csol-
lány nem lett érmes gyűrűn és ezt követő-
en mindenki azt mondta nekem, mondjak 
le róla, ne számítsak rá a következő világ-
bajnokságon. Már csak azért se, mert 1996 
tavaszán Puerto Ricóban lesz a verseny, és 
az elég drága út….! Én viszont soha nem 
mondtam le senkiről, nem zavartam el sen-
kit, csak ha úgy viselkedett, ha nagyot hibá-
zott. Bevallom, az érzelmeimre hallgattam, 
és ragaszkodtam Csollányhoz, aki akkor már 
Amerikában versenyzett és edzősködött, és 
arra gondoltam, onnan könnyen és olcsób-
ban át tud majd utazni a világbajnokságra. A 
felkészülés során többször kiutaztam hozzá, 
megnéztem a gyakorlatát, segítettem neki. 
Mit mondjak, azok a hosszú utak, ráadásul 
egyedül, nem tartoznak a legszebb élmé-
nyeim közé, de megérte: Szilas új elemet is 
megtanult, és második lett a világbajnoksá-
gon! A nem várt ezüstérem után már nem 

A Magyar Edzők Társaságának folyóirata – 2020/03



17

volt nehéz beválogatni őt az atlantai olim-
piára készülő keretbe!
– Korábbi beszélgetéseinkből úgy tudom, a si-
kerek ellenére Atlanta előtt mégis megbicsak-
lott valami kapitányi pályafutásodban.
Valóban volt egy fájó pont… Csollány és Su-
pola biztos olimpiai utazó volt, a harmadik 
helyre előre kidolgozott válogatási sziszté-
mia alapján Mravecz Bélát neveztem, ám az 
elnökség mást jelölt meg úgy, hogy engem 
meg sem hallgattak! Ez nem volt sportszerű, 
de le kellett nyelnem. Atlantában Csollány ki-
hozta magából a maximumot, holtversenyben 
ezüstérmes lett az abszolút esélyes és meg-
érdemelten győztes olasz Chechi mögött! Az-
tán bejelentette, hogy befejezi pályafutását, 
nekem is küldött egy hálás levelet, majd kis 
idő múlva mégis a folytatás mellett döntött. 
Én meg továbbra is segítettem őt, és 1998-
ban Szentpéterváron megszerezte első Euró-
pa-bajnoki aranyérmét. Utána hazaköltözött, 
egyesületet váltott, Dunaújvárosban folytatta 
a tornát. A sydneyi olimpiai győzelmét nem 
ünnepelhettük együtt, mert akkori edzője, 
Limperger István volt mellette, viszont 2001-
ben visszatért Budapestre, a Honvédhoz, és a 
2002-es, nagyon várt világbajnoki aranyér-
mének már együtt örülhettünk Debrecenben. 
Akkor már az edzője is én voltam, nem csak 
szövetségi kapitányként álltam mellette. 
– Csollány Szilveszter mindent megnyert, 
amit lehetett, és a debreceni vb után végleg 
abbahagyta pályfutását. Akkoriban egy másik 
tanítványod, Gál Róbert lépett elő első számú 
versenyzővé.
Robi úgynevezett hatszeres versenyző volt, 
de elsősorban ugrásban és talajon volt na-
gyon jó. Ő volt az utolsó férfitornászunk, 
aki világversenyen két szeren is döntős tu-
dott lenni! Világ- és Európa-bajnokságon 
bronzérmes, kétszeres világkupa-győztes, 
az athéni olimpián pedig pontszerző volt 
ugrásban. A pekingi olimpiára is kvalifikálta 
magát, ám az előző évben súlyos sérülése 
és műtéte volt, amiből nem épült fel telje-
sen, ezért elmaradt az újabb jó eredmény. 
Robi mellett a korszak kiváló tornásza volt 
a világbajnoki ezüst- és bronzérmes, olim-
piai hatodik Supola Zoltán, valamint a vi-
lágkupa-döntős Fekete Levente, akikkel a 
mai napig tartjuk a kapcsolatot. Kapitányi 
pályafutásom alatt 16 érmet nyertünk vi-
lágversenyen, emellett több helyezés és 
világkupa-győzelmek fémjelezték a magyar 
férfitornát. Persze, ezek egyéni eredmények, 
és én azt vallom, hogy a csapateredmény a 
legfontosabb, mert az jelzi a sportág erős-
ségét egy adott országban, ugyanis a jó csa-
patteljesítmény feltétele a több jó egyéni 
produkció… Mostanra eljutottunk oda, hogy 
Tokióban nem lesz férfiversenyzőnk!

– Miért nem pályáztad meg újból a szövetségi 
kapitányi posztot? 
Elkezdődtek a támadások és tudtam, hogy 
ezek után nem fognak újraválasztani, akkor 
minek pályázzak? Azt is láttam, hogy foko-
zatosan épül le a sportág, fogynak az edzők. 
Pedig az edző a kulcs, jó edző nélkül meg-
hal a sportág. Már említettem, hogy pályám 
kezdetén rengeteg jó edző, kiváló szakem-
ber dolgozott, volt kitől tanulnom. Szóval, 
nem pályáztam, de edzőként maradtam to-
vább a KSI-ben. 
– Klubhűséged is példás, örök KSI-s maradtál, 
sőt, egy versenyző is inkább a Sportiskolába 
igazolt, csak hogy nálad készülhessen.
Igen, így volt. A fradis Gál Robinak nem en-
gedték, hogy velem, egy KSI-s edzővel dol-
gozzon, erre ő átigazolt, hogy ne szakadjon 
meg a kapcsolatunk. 
– Viszont a torna és a te kapcsolatod meg-
szakadt, méghozzá csúnyán. Akkoriban nagy 
visszhangot váltott ki a méltatlan búcsú.
Sosem felejtem el, már csak azért sem, mert 
megőriztem a szövetség búcsúzó levelét, 
pontosabban e-mail-jét. 2016. június 29-én 
jött az elektronikus értesítés, hogy „június 
30-án lejáró, többszörösen megújított szerző-
dését nem hosszabbítjuk meg.” - idézi fejből. 
Ennyit érdemeltem a szövetségtől 12 év ka-
pitányság, a sportágban eltöltött csaknem 
öt évtized után! Korábban, 1998-ban Mes-
teredző lettem, 2002-ben Bay Béla-díjjal is-
merték el a munkásságomat, beválasztottak 
a Magyar Tornasport Halhatatlanjai közé… 
aztán ez a rövid üzenet!  Volt három tanít-
ványom, őket le kellett adnom. 
– Az is közismert, hogy ha itthon nem is, kül-
földön azért számítottak a tapasztalatodra, 
hiszen utána Azerbajdzsánban dolgoztál.
Tálas Bence tanítványommal utaztunk Baku-
ba, két hétre terveztem a kintlétet, mert úgy 
volt, hogy őt szerződtetik, aztán nekem is 
munkát ajánlottak. Nagyon szerettek, becsü-
letes, jó embereket ismertem meg Bakuban, 
ragyogó lakást béreltek nekem tengerparti 
kilátással. Úgy volt, hogy az Európa-bajnok-
ságra készítem fel a versenyzőket, aztán 
kértek, hogy maradjak az iszlám olimpiáig. 
Ez ugyanolyan nagy verseny, sok sportággal, 
mint az olimpia. Utána megint hosszabbítani 
akartak velem, és már a feleségem is jöhetett 
volna, ám az ő akkori egészségi állapota nem 
tette lehetővé a költözést, én is hazajöttem. 
– Azt már említetted, hogy a szövetséggel 
nincs kapcsolatod, de mi a helyzet egykori 
sportágaddal, a tornával? Kéri valaki a taná-
csodat, számítanak rád?
Amióta itthon vagyok, ennek október vé-
gén lesz három éve, egy-két edzőtárs kérte, 
hogy segítsek, nézzek meg egy-egy elemet, 

de semmi több. Október első hétvégéjén el-
mentem Szombathelyre, a világkupára, de 
nem nagyon találkoztam régi társakkal. A 
múlttal nem foglalkozik a szövetség, a régi 
kapitányokat, versenyzőket nem hívják meg 
az eseményekre, pedig biztos jólesne ez a 
gesztus mindenkinek. Ezt nem panaszként 
mondom, ez sajnálatos tény. Ami viszont na-
gyon fáj, hogy mára a versenyek is elfogy-
tak, ami szintén nem tesz jót a sportágnak. 
Említettem, hogy a szövetség irodájában 
sokat tanultam Szuh Csabától, amit a KSI-
ben kamatoztattam, ugyanis az egyesület 
sok versenyt rendezett, például Kanyó Éva 
emlékverseny, Csányi-kupa. A rendezést 
és a szervezést is én csináltam, és olyan 
kiválóságokat, olimpiai és világbajnoko-
kat, érmeseket sikerült meghívnom, mint 
Szvetlana Horkina, Jelena Zamolodcsikova, 
Viktorija Komova, Marius Urzica, Bogdan 
Makuc, Oleg Vernyajev, Nyikita Nagornyij…
Mindannyiukat a személyes jó kapcsolatnak 
köszönhetően csábítottam ide. A versenyek-
re pedig a magyar sport kiemelkedő alakjait 
is meghívtuk, aki el is jöttek Egerszegi Krisz-
tinától Szívós Istvánon át Gergely Gáborig. 
A szövetség sohasem támogatta anyagilag 
a kezdeményezésünket, úgy kellett össze-
szednem a pénzt, de legalább egy ideig a 
Tornacsarnokot megkaptuk. Aztán amikor 
már azt sem adták, nem csináltuk tovább. 
Azóta sincs rangos verseny a fővárosban.
– Érzem, hogy elkeserít a helyzet.
Persze, de azért én örömforrásként tekintek 
ma is a tornára. Sok helyen jártam, sok bará-
tot és élményt szereztem. Az eredményeket 
is figyelem, most éppen az oroszok verse-
nyeit követem az interneten. Egyébként meg 
boldog ember vagyok, mert egész életem-
ben azt csináltam, amit szeretek. Sok sport-
emberrel és egykori tanítványommal tartom 
a kapcsolatot, gyakran rendezünk kertipar-
tikat az udvarunkon, jókat eszünk-iszunk és 
beszélgetünk egykori KSI-s társaimmal és 
más edzőkkel. Sajnos, az egyik legjobb ba-
rát, Kulcsár Győző már elment közülünk, de 
mindig eszembe jut, ha ránézek a fényképes 
faliórára, amit tőle, Pálvölgyi Miklóstól és 
Pécsi Gábortól kaptam 70. születésnapom-
ra, és akkor is megemlékezünk Győzőről, ha 
összejövünk a többiekkel … Most, hogy jön 
a hideg idő, már biztatnak, hogy készüljek a 
hurka- és kolbászkészítéshez, mert nagyon 
várják a disznótoros finomságokat. Mindig 
szerettem főzni, a tatai edzőtáborban is sok-
szor láttam vendégül az edzőtársakat egy-
egy jó körömpörköltre. Most ez a hobbim, a 
torna pedig megmarad örök szerelemnek. 

Füredi Marianne
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100 éve született Lakat Károly  
a „Tanár”

A hatvanas évek második felében szinte járt 
volna neki a szövetsági kapitányi poszt, de 
a sportvezetés inkább hazahozta az akkor 
már régen az NDK-ban dolgozó Sós Károlyt. 
A szíven sebzett sikeredző számára a legfáj-
dalmasabb az volt, hogy Sós hazahozatalá-
ban egykori ferencvárosi csapattársa, Csaná-
di Árpád játszotta a főszerepet, aki ráadásul 
ebben a kérdésben erős szövetségesre lelt 
a nagyhatalmú sportvezető, Kutas István 
személyében, aki mindig is élharcosa volt a 
„Lakat-ellenes” mozgalmaknak!
Lakat Károly 1967 elején került a Ferencvá-
ros futballcsapatának vezetőedzői posztjára. 
A következő két idényben, bajnoki címet 
nyert a zöld-fehérekkel, mégpedig az első-
ben az előző évben veretlenül bajnok Vasas 
nyomába lépve. 
Négy korszakban, 1957 és 1963 között, az-
tán 1970-től 1974-ig, 1980 és 1982 között, 
végül pedig rövid ideig 1985 tavaszán diri-
gálta a Tatabányai Bányászt, Grosics Gyulá-
tól Csapó Károlyig, Lahos Lászlótól Szabó 
Györgyön át Kiprich Józsefig, Szovják István-
tól Vincze Istvánig minden tatabányai sztár 
játszott a keze alatt. A Dombai családból az 
apának és a fiúnak is edzője volt. Összesen 
362 bajnoki mérkőzésen dirigálta a Bá-
nyászt az élvonalban 
Lakat Károly a hetvenes években – a Tatabá-
nyai Bányászon kívül – a Budapesti Honvéd 
és a Salgótarjáni BTC együttesét irányította. 
A katonacsapatnál 1974 és 1976 ősze kö-
zött dolgozott. Az öreg szurkolók még ma is 
gyakran emlegetik  a bon mot-t arról, hogy 
miért nem szereti a céklát, hogy miért nem 
piros volt egy meccsen a Honvéd színe, csak 
rózsaszín, vagy éppen érdeklődését arról, 
hogy a tábornokaink vajon hány csatát nyer-
tek meg az előző századokban. 
Ő az egyedüli magyar edző, aki csapatával 
nemzetközi kupamérkőzést tudott nyerni a 
fekete-kékek ellen a San Siróban. A Salgó-
tarjánt az NB II-ben vette át, majd visszahoz-
ta az elitbe, de aztán már csak egy évet ma-
radt: Szepesi György felkérésére szövetségi 
kapitány lett, s irányította az olimpiai csapa-
tot is. Megkapta azt az elismerést, ami 1967 
óta bármikor kijárt volna neki. Hat meccsen 
dirigálta az A-válogatottat. 

Lakat T. Károly

Lakat Károly 1943 nyarán, a ko-
rábbi játékostárs, Toldi Géza hat-
hatós kommendálásával, de már 
Vidék-válogatottként, az ország 
elismerten egyik legjobb balfe-
dezeteként, jelentkezett az Üllői 
úton. Többnyire ismerősök fo-
gadták, az első számú csillag, a 
Szegeden jogi diplomát szerzett 
Sárosi doktor meg is kérdezte 
tőle: „Tanárkám, aztán mi is az ak-
tuális fronthelyzet?” Nagyjából így, 
hivatalosan egy Szent István Ku-
pa-mérkőzéssel kezdődött egy tíz 
idényből álló, 1952 nyaráig tartó 
hosszú időszak, amelyben Lakat 
Károly 303 mérkőzést játszott a 
ferencvárosi klub színeiben. 
Pályafutása csúcspontját jelen-
tette az 1948–1949-es idény, 
amelyben a Ferencváros törté-

nete egyik legerősebb gárdájával, a Henni – 
Rudas, Kispéter vagy Csanádi, Szabó – Kéri, 
Lakat – Budai II, Kocsis, Deák, Mészáros, 
Czibor tizeneggyel megnyerte a bajnoki cí-
met. Az ötvenes évek elején aztán, amikor a 
hatalom szétszedte a Ferencvárost, volt ÉD-
OSZ- és Kinizsi-játékos is, úgy, hogy közben 
nem kellett elhagynia ugyanazt az öltözőt. 
Még akkor sem mozdult, amikor Bozsik Cucu 
a Bp. Honvédhoz hívta. A Tanár azonban bel-
ső hitből volt fradista, nemhogy a Honvéd, 
de a világ egyetlen csapata sem tudta volna 
elcsábítani az Üllői útról.     
Lakat Károly harmincöt évesen már a Szege-
di Haladás NB I-es csapatának kispadján ült, 
aztán következett az 1962 teléig tartó első 
tatabányai korszak, telis-tele olyan eredmé-
nyekkel, amelyek egy akkori vidéki „kiscsa-
pat” esetében szenzációsnak számítottak. 
Közben 1957-ben fél évre tagja lett Baróti 
Lajossal és Sós Károllyal az úgynevezett vá-
logató bizottságnak. Az ottani munkája és a 
tatabányai sikerei megalapozták, hogy aztán 
megkapja és az olimpiai bajnoki címig ve-
zesse a tokiói olimpiai válogatottat. Volt a 
Központi Sportiskola futballedzője, az MTK 
trénere, s aztán persze megint az olimpiai 
válogatotté, amellyel a Mexikói Olimpiát 
is megnyerte, így olyan bravúrt ért el, mint 
sem előtte, sem azóta utána még senki. 

„Tanár, Fradi-játékos és válogatott futballista 
akarok lenni!” – mondta a száz évvel ezelőtt, 
1920. november 27-én született Lakat Ká-
roly a szüleinek, és barátainak, amikor élete 
nagy kalandjába belevágott. Akadtak, akik 
legalább kicsit értették, a többiek meg egyál-
talán nem. Nekik nem voltak világmegváltó 
álmaik, hogyan is érezhették volna át, hogy a 
„Karcsi gyereknek” miért nem jó a város nagy-
csapata, a Győri ETO, mert ha már minden-
áron labdakergető akar lenni. Aztán meg, ha 
tényleg akkora talentum, akkor a gyerekkori 
szerelem, a Ferencváros is postázza előbb-
utóbb a számára meghívót. Ám ha valakit 
úgy alkotott meg a Teremtő, hogy a maga 60 
kilójából 59 a vasakarat, akkor annak a csil-
lagot is lebeszélhetik az égről, egy jottányit 
sem enged álmaiból. Így esett, hogy Lakat 
Károly keresztülszelte az országot, és a sze-
gedi egyetemen szerzett magyar-történelem 
szakos – plusz testnevelés mellékág – diplo-
mát, miközben a helyi egyetemi csapatból, a 
KEAC-ból a város másik klubjába, a Szegedi 
AK-ba átlépve, élvonalbeli futballista lett. 
Ma már talán nem is emlékszünk rá, mi-
lyen nagyszerű csapatban játszott, Toldi 
Géza, Tóth György, Baróti Lajos, a gólkirály 
Kalmár György oldalán. Mindkét „SZAKOS” 
idényében bekerült a Nemzeti Sportnál az 
Év csapatába.

A Magyar Edzők Társaságának folyóirata – 2020/03
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Születésnapján köszöntjük a 
75 éves Babati Lajost

politikával nem is találkozott, idejét a tö-
megsport események szervezése töltötte ki. 
Akkor alapozták meg az Olimpiai Ötpróbát, 
a szintén saját „találmány”, az EYOF pedig a 
mai napig működik. 
A legfontosabbnak mindig azt tartotta, hogy 
valóban mindent megtegyen a gyerekekért. 
A túrázásokon, táborozásokon, vetélkedőkön 
kívül évente közel kétszáz fiatalt vitt – Pal-
kovics Tibor és Kovács Barna közvetítésével 
– Szlovákiába síelni. Nyáron pedig százasá-
val mentek vízitúrázni. Utóbbi programok 
lebonyolításában Kulcsár Jánosnak és Dunai 
Imrének voltak maradandó érdemei. 
Ötleteit egy következő munkahelyen, a Fó-
rum Szállodában is megvalósíthatta volna, 
de mire odaért, az őt hívó Schmitt Pál már 
a Népstadion és Intézményei főigazgatójá-
vá lépett elő. Így ő is odakerült és a léte-
sítmények, edzőtáborok felügyeletét látta el. 
Közben a stadionnak a tömegek felé történő 
megnyitási lehetőségein szorgoskodott. A 
Népstadionban karácsonyi vásártól kutya-
kiállításig rengeteg tömegsport versenyt, 
világhírű együttesek koncertjeit, operaelő-
adást rendeztek, továbbá korábban elkép-
zelhetetlen dolgokat valósítottak meg. Eb-
ből az időszakból van a Molnár Zoltánnal 
való későbbi baráti kapcsolata is, aki abban 
az időben számos kritikai véleményével se-
gítette munkáját. 
A Népstadion és Intézményeiben eltöltött 
nyolc évet követően akkor „igazolt át” a MOB-
ba, amikor 1986-ban Schmitt Pál ott főtitkár 
lett. Akkor még nem volt irodájuk, a Hotel 
Stadion 7. emeletén – Gábor Tamás olimpiai 
bajnok párbajtőröző, igazgató jóvoltából – 
két szobát kaptak, de ő gyakran a fürdőszo-
bába szorult a rajztáblájával. Amikor Schmit-
tet 1988-ban a MOB elnökévé választották, 
nagyobb sebességre kapcsoltak. Az abszolút 
pénzszűkét módszeres szponzorszerzési-
pénzszerzési akciókkal kompenzálták, ami-
ben Babatinak óriási szerep jutott. 
Az első támogató megszerzése mindig a leg-
nehezebb – vallotta –, ez esetben az ÁPISZ 
volt a jégtörő. Szívós munkával sikerült 
olyan szponzori hátországot felépíteniük, 
hogy a végén már megtiszteltetés volt az 
új támogatóknak ebbe a bizonyos körbe be-
kerülniük. A vezérelv az volt, hogy minden 

sportágat váltott és leginkább a kézilabdá-
zók között volt otthonos. Nehéz dolga volt, 
hiszen a kapus Horváth József mellett Csík 
János, Harka László, Szlatényi Béla, Pálmai 
József, Hunyadkürti János és Szabó „Patyi” 
István is ebben az időben szerepelt a TF-ben 
és a válogatottban. Így annak is nagyon örült, 
hogy ő is Kolos Feri bácsitól kaphatta az is-
kolákat és a tartalékok között helye lehetett.   
Eredetileg testnevelő tanár szeretett volna 
lenni, még az évismétlést is elviselte a cél 
érdekében, mivel a tornagyakorlatok elsajá-
títása igen nehezen ment neki. Három, ko-
moly mentort tart nyilván, akiknek egyaránt 
nagyon sokat köszönhet. Időrendi sorrend-
ben az első Páricska Zoltán volt, aki bevitte 
a KISZ KB sportosztályára. Ott ismerkedett 
meg második támogatójával, Tibor Tamás-
sal, akinek szintén van mit megköszönnie, 
de a harmadiktól, Schmitt Páltól kapta és 
tanulta a legtöbbet: nem csak sportvezető-
ként, hanem családapaként is. A KISZ-ben 

Születésnapot ünnepelni mindig jó dolog. 
Különösen akkor, amikor – mint esetünk-
ben – valaki megéri a 75. évet. Babati Lajos 
október 2-án érkezett el ehhez a küszöbhöz. 
A kerek évfordulós alkalom egy pillanatra 
megálljt is parancsol és egyben alkalmat is 
ad egy részleges számvetésre. 
Az ünnepelt élete egyik legfontosabb aján-
dékának azt tartja, hogy az édesapja által 
belétáplált sport iránti szeretet az egész 
életét meghatározta.
Az iskoláskori „kóstolgatást” követően az első, 
komolyabb impulzusok a medencében érték 
Babatit, aki a Budapesti Spartacusban vízi-
labdázott, például Goór István és Kemény 
„Fecsó” bácsi kezei alatt is. Az érettségit 
követően felvételizett volna a Testnevelé-
si Főiskolára, de súlyos vízilabdás sérülése 
megakadályozta ebben. Felsőfokú épület-
gépészeti tagozaton szerzett főiskolai dip-
lomát, majd ismét nekifutott és ekkor már 
sikerült bekerülnie a TF hallgatói közé. Ott 
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lehetséges cserealkalmat is kihasználjon a 
MOB. Korábban soha nem volt kezdeménye-
zést is megvalósítottak: a legerősebb támo-
gatók képviselőit rendszeresen utaztatták az 
olimpiákra. Az évek során eljutottak odáig, 
hogy évente minimum 500 milliós bevételre 
tettek szert, de az olimpiák évében az egy-
milliárdot is sikerült „összeházalni”. A motor 
szerepét betöltő Babati arra a legbüszkébb, 
hogy a törvények adta lehetőséggel soha 
nem élt: a MOB számára begyűjtött pénzek-
ből egyetlen forint jutalékot nem vett fel! 
Annak pedig mindmáig örül, hogy a MOB 
rendezvényekre, közgyűlésekre, olimpiai 
fogadalomtételekre mindig méltó körülmé-
nyek között került sor.
Babati Lajos 27 évig állt a Magyar Olimpiai 
Bizottság alkalmazásában és szolgálatára, 
1986 és 2012 között. Miután az elnökség, 
a felügyelő bizottság és a közgyűlés maxi-
mális elismerésben részesítette, hidegzu-
hanyként érte, hogy napokkal később Borkai 
Zsolt akkori MOB elnök felmentette a to-
vábbi munkavégzés alól. Így már a 2012-es, 
londoni olimpiával kapcsolatos terveit sem 
valósíthatta meg. Kárvallottként azóta sem 
szidja Borkait, mert Schmitt Páltól megta-
nulta, hogy „földön fekvő ellenfélbe nem rú-
gunk bele”...
A jubiláns azt is bevallotta, hogy rengeteget 
dolgozott London előtt és megannyi ötlete is 
a megvalósulás helyett elveszett. Az olimpi-
ai falvak családiassá tétele, az angol oktatás 
biztosítása a DOWER Nyelviskolában és még 
számos, maradandó kezdeményezést kellett 
hátrahagynia – úgy érezte, értelmetlenné 

vált az élete. Szerencsére a kiléptetését kö-
vetően több szakszövetség is megkereste, 
így a birkózók és a sportlövők is, akik igényt 
tartottak a munkájára, egyedülálló tapaszta-
lataira. Az Egyetemi és Főiskolai Sportszö-
vetség is hívta, a Magyar Edzők Társaságának 
jubileumi közgyűlése sikeréért is dolgozott, 
a curlingosoknak világkongresszust készített 
elő, több kisebb eseményt nem is sorolva. 
Így egészen 2019 végéig foglalt volt. Az idei 
esztendőre is voltak megkeresései, de a ví-
rusinvázió miatt egyelőre minden fronton 
halasztások léptek életbe.
Babati Lajosnak bőven van felsorolnivaló-
ja, ha valaki megkérdezi: mégis, mit talált ő 
ki, mi újat hozott? Hát például a Parlament 
szomszédságában „kitalálta” az Olimpiák 
terét az akkori V. kerületi vezetők – Kassai 

Károly és Lőrincz Mihály – támogatásával. 
Előbb egy olimpiai emlékpark jött létre, 
majd az elnevezés is megtörtént. Domby 
Ivánnal párban közös ötlete a Farkasréti 
Temetőben létrehozott olimpiai emlékfal. 
Abban is része van, hogy a fővárosi önkor-
mányzat a temetőkben nyugvó olimpiai baj-
nokok sírjait kiemelt gondozásban részesíti. 
Schmitt Pál elnök úrral indították útjára az 
Olimpiai Bajnokok Klubját a Hélia Hotelben 
uszodai használat lehetőségével, az 1992-
es, nagysikerű barcelonai játékokat köve-
tően. A Hunquest Hotels mindmáig évente 
egy-egy hétre minden bajnokot egy plusz 
személlyel együtt vendégül lát. Minden ka-
pott szolgáltatás térítésmentesen valósult 
meg. Sokat foglalkozott az idősekkel – az ő 
kezdeményezését elindítva, minden év vé-
gén azóta is megtartják a nyugdíjasok ösz-
szejövetelét. Autószalonok támogatásának 
megnyerésében is úttörőként vett részt az 
olimpiára készülő sportolóink gépkocsival 
történő ellátása érdekében. Szintén részes 
abban is, hogy Magyarországon először 
1992 és 1996 között a MOB adott az arra 
érdemeseknek olimpiai ösztöndíjat! 
A jubiláns sikeres pályafutásának egyik igen 
markáns jelszava ez volt: nem fizetek sem-
miért semmit! Vele beszélgetve nyugodtan 
kimondható: elégedett az életében elértek-
kel, amit a biztos családi háttérnek köszön-
hetett. Egyetlen gyenge pontja van: hiányzik 
a nyüzsgés. Felesége még dolgozik, ő pedig 
nagyon nem bírja a tétlenséget. Így amikor 
gratulálunk a 75. születésnapjához, azt kí-
vánjuk, legyen még sokáig aktív, legyen, aki 
igényt tart az ő kivételesen gazdag tapasz-
talataira és továbbra is tudjon rászolgálni a 
megbízói bizalmára. Annak pedig különösen 
örüljön, hogy egy-egy fia és lánya révén 
négyszeres nagypapának mondhatja magát!

Jocha Károly
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Karácsonyi történet
Karibi karácsony – 1969
Kunfalvy Péter vívó szakedző

„... Ezt az írást ajánlom elhunyt vívó barátaink emlékére: 
Raábe Gusztáv—Marót Péter---Schumann Mihály—Licov 
Alexander és nem utolsó sorban dr. Kemenes Ernőnek, aki 
nélkül a Vasas vívócsarnok nem épült volna fel. ...”

A történet 1969 végére nyúlik vissza. Szin-
hely: Kuba. Időpont: 1969. december.

Miért Kuba? Mert a Vasas vívószakosztálya 
meghívást kapott a szigetországba. 

Miért a Vasas ? Mert – mint annyi más eset-
ben – személyes kapcsolatok hozták létre 
ezt a túrát. Klubunkban dolgozó volt kol-
légánk Kubában kapott lehetőséget és a 
jó emlékű Palócz fivérekkel együtt próbált 
segíteni az ottaniaknak.

Ebben az időben és valamivel később is 
még, a Commandante néhány sportágban 
forszírozta pl. magyar edzők szerződteté-
sét, a kubai sportot segítendő. Jó példa volt  
erre Laky Karcsi bácsi munkája a kubai ví-
zilabda válogatott mellett. Meglátogat-
tuk őt az uszodában – tanítványai később 
szintén jól szerepeltek a világversenyeken 
– és elmondta, Castro személyesen kérte 
Kádárt, engedje őt tovább dolgozni a vízi-
labda sportban… 

Merem remélni, hogy ez a momentum is 
segített ottani vívó barátainknak ahhoz, 
hogy a későbbiekben meghatározó helyet 
foglaljanak el a világ vívó sportjában…

Férfi tőr, párbajtőr és kard fegyvernemeket 
kértek, egy egyhónapos közös edzőtáborra 
és a kubai válogatottal való egyéni- és csa-
patversenyre.

A dolog pikantériája az volt, hogy előre 
tudtuk, a karácsonyt Kubában fogjuk töl-
teni  (később már azon drukkoltunk, hogy 
legalább szilveszterre hazaérjünk…) Ku-
bába eljutni – talán most is – nagyon sok 
ember álma… Főleg ebben az időben, ami-
kor amúgy se nagyon tudtak az emberek 
utazni, főleg nem ilyen, távoli, egzotikus 
helyekre. Érthetőleg nagy volt az izgalom, 
főleg olyan embereknél, akik még repü-
lőgépen sem ültek soha – pl. mint jóma-
gam… és már elsőre jó néhány órát eltölte-
ni a levegőben…

A repülőgép egy kiszolgált Britannia volt, 
amivel a jó britek állítólag bombákat ha-
jigáltak a második világháborúban – ta-
lán éppen a gépen utazók apjára, anyjára, 

satöbbiére. A mennyezetre a jó ízlés nagy 
mértékű megerőszakolásával, kék ég volt 
festve, ha jól emlékszem arany színű csilla-
gokkal… Air Cubana… Maga az út is magán 
viselte a kubai személyzetével a manana 
legendás lezserségét, persze erre azért 
nem vennék mérget.   

De a gép az írországi Shannon helyett az 
azori szigeteki Santa Marián szállt le.

Ezt nem bántuk, mert olyan látványban 
volt részünk, amely – pl. az akkori politikai 
helyzet miatt – elképzelhetetlen volt ma-
gyar, civil halandónak.

A reptéren a Vietnamból hazatérő ameri-
kai katonák vártak az Egyesült Államokba 
induló gépeikre, mivel ez egy olyan átszál-

ló-féle repülőtér volt akkor. A különböző 
fegyvernemek sokszínű egyenruháinak ka-
valkádja még vidám is lett volna, ha nem 
tudnánk – nem mindenki térhetett haza és 
az itt várakozók is halottak ezreit hagyhat-
ták a távoli országban, akik minden való-
színűség szerint az ő kezüktől estek el…

A kubai José Marti repülőtér ekkor még 
inkább (Uram bocsá’) egy nagyméretű le-
gelőhöz hasonlított. (Miután szerencsés 
sorsom még háromszor Kuba földjére ve-
tett, ez a véleményem lassan megváltozott 
– csakúgy, mint a Kuba körüli események.) 

Mielőtt tovább mennék, el kell mondanom. 
hogy királyi fogadtatásban volt részünk 
egész ott tartózkodásunk során, mely rész-



ben – a kubai hagyományos vendégsze-
retet mellett – annak is volt köszönhető, 
hogy 10 évvel a Batista rezsim bukása 
után a népnek nemigen volt alkalma kül-
földiekkel találkozni saját földjükön. Min-
den eredményt, amely a vívó versenyen 
született, a Párt lapja, a Granma és az 
ottani ifjúsági újság, a Juventud Rebelde 
részletesen és olykor fotókkal színesítve 
naponta közölt, viszonylag nagy terjede-
lemben.

Elszállásolásunk igazán nagyvonalú volt, 
a régi, patinás Nacional szállóban kaptunk 
szobákat.   Mint évekkel később láttam, a 
hotel – persze felújítva – továbbra is ren-
dületlenül szolgálta tovább a kubai ide-
genforgalmat. A kiszolgálás és a felszolgált 
ételek változatossága, minősége messze 
túlnőtt a kubai forradalom egyéb, közem-
berek által megszokott életszínvonalán.

A bármikor használható uszoda és a decem-
beri kubai tél számunkra nagyon is kedve-
ző hőmérséklete elfelejttette velünk, hogy 
odahaza tél van és az otthoniak gőzerővel 
készülhetnek a magyar karácsonyra. A ver-
senyek az ottani TF-en voltak, a meleg mi-
att este 9 körül kezdődtek.

A légkondicionálást a nyitott ablakok jelen-
tették. A felszerelések magukon viselték a 
„szegény rokon” minden jelét. A későbbiek-
ben, mikor Havannában versenyen vettem 
részt (Férfi tőr Világ Kupa – Női párbajtőr 
világbajnokság), ugyanolyan szegényes fel-
szerelések, találatjelzők voltak használat-

ban. Napközben közösen edzettünk a kubai-
akkal esténként egyéni- és csapatversenyek 
voltak.   Mint az előbbiekben már írtam, a 
kubai sajtó komoly terjedelemben foglalko-
zott ezzel az eseménnyel. A Palócz fivérek, 
akiket nagyon megbecsültek ott, sok érde-
kes történettel szórakoztattak és hasznos 
tanácsokkal láttak el minket.  

Az egyik nagy műsor volt valamelyik este, 
a kubaiak népszerű sportjának, a baseball-
nak megtekintése a városi stadionban. Ne 
felejtsük el, hogy Kuba 25(!)szörös világbaj-
nok, tehát rendkívül népszerű volt náluk ez 
a sport! Másnap hallottuk, hogy távozásunk 
után Fidel is megjelent itt és nagy ovációtól 
kísérve lement a pályára néhányat ütni.                

A karácsony ebben a miliőben természetesen 
messze nem olyan hangulatú volt, ami ott-
hon. Ezen persze abszolút nem lehet csodál-
kozni. Néhány társunk kis karácsonyfát hozott 
magával, amelyet kirakva próbáltuk legalább 
halványan megidézni a megidézhetetlent. A 
daiquiri és a kubai rum csak a hangulatot fo-
kozta, a nosztalgián nem igen segített.               

Aztán végre-valahára elérkezett a hazauta-
zás napja. Felszálltunk és megérkeztünk –
Prágába! Ott még elvoltunk egy ideig, amíg 
sikerült vonatra szállni Budapest felé. Mikor 
megérkeztünk a Nyugatiba, élénk feltűnést 
keltettünk lebarnult fejünkkel és lenge öl-
tözetünkkel.

De azért mindenki kapott ölelést, ami kár-
pótlás volt egy kicsit a nem itt töltött, de 
emlékezetes karácsony miatt…

A Magyar Edzők Társaságának folyóirata – 2020/03
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Motorosfűrész és fényképes bögre a legszebb ajándék 
– születésnapi beszélgetés Sterbinszky Amáliával

Sterbinszky Amália 

1950. szeptember 29-én született Hajdú-
szoboszlón. 

Hajdúszoboszlón kezdett el kézilabdázni a 
Bocskai SE ifi csapatában, majd 1966-ban 
a Gördülő Csapágy Gyár csapatához került. 
A klub 1967-ben fuzionált a Debreceni Dó-
zsával, majd az együttes felkerült az NB I. 
B-be. 1969-ben a Ferencvárosnál folytatta 
pályafutását, ahol 1971-ben bajnok lett, 
majd 1973-ban a Vasashoz igazolt. 10-sze-
res magyar bajnok a Vasassal (1973–1982), 
a Magyar Kupát 7-szer nyerte meg az an-
gyalföldi klubbal. Ötször volt az NB I gól-
királya, 1973-ban 83, 1974-ben 104, 1976-
ban 96, 1977-ben 142, 1979-ben 117 góllal. 
Az Év kézilabdázójának választották 1974-
ben, 1976-ban és 1977- ben. Elévülhetetlen 
érdemei vannak az 1982-es BEK-győzelem-
ben, de döntős volt már 1978- ban és 1979-
ben is a sorozatban. 
A BEK-győzelmet hozó szezon után Dániába 
igazolt, a Helsingőr játékosaként kétszeres 
dán bajnok (1983, 1984), majd edzőként 
építette tovább karrierjét. A magyar váloga-
tottban 250 alkalommal szerepelt: olimpiai 
bronzérmes Montrealban (1976), negyedik 
helyezett Moszkvában (1980), háromszor vi-
lágbajnoki bronzérmes (1971, 1975, 1978), 
1982-ben Budapesten vb-ezüstérmet szer-
zett nyolc másik Vasas-játékos társaságában. 
1984-ben tagja volt a világválogatottnak. 
1986-ban a Vasas SC Örökös bajnoka lett, 
2006-ban pedig megkapta az Aranygyűrűt. 
Az évszázad legjobb magyar kézilabdázójá-
nak választották. 
Az egykori klasszis balátlövő Dániában, 
Helsingőrben él, természetgyógyászattal 
foglalkozik, klinikája országos hírű, számos 
válogatott sportolót kezelt. A páciense volt 
például 1985-ben a sokszoros dán váloga-
tott labdarúgó Preben Elkjaer Larsen, aki 
izomsérüléssel bajlódott, de néhány keze-
léssel sikerült meggyógyítani. Két nap múl-
va a Szovjetunió elleni válogatott meccsen 
Larsen két gólt szerzett, utána Amálnak 
ajánlotta a 4:2-es győzelmet meg a góljait.

tart a vírustól, hogy félve jöjjön el, 
vagy esetleg lemondja, és emiatt 
érezze rosszul magát. 
– Meséld el, légy szíves, hogyan telt 
a szülinapod!
Azzal indult, hogy a helyi napi-
lapban megjelent egy köszöntő 
cikk rólam, ami nagyon megható 
volt. Reggeli után szokás szerint 
sétáltam a kutyámmal, majd el-
mentem futni. Ahogy visszatér-
tem, már várt egy régi kézilabdás 
társam, akivel jó ideje nem ta-
lálkoztam, mert messzebb lakik. 
Még futóruhában voltam, csak 
magamra kaptam egy melegítőt, 
úgy ittuk meg a kávét és beszél-
gettünk egy picit. Aztán elindult 
az ajándéközön, sorra jöttek a 
vendégek, és közben érkeztek a 
csomagok, a virágok. Képzeld, én 
meg egész nap melegítőben fo-
gadtam a köszöntőket, mert átöl-
tözni sem volt időm! 

– Elárulod, hogy milyen ajándékokat kaptál?
Rengeteg virágot, a család is küldött otthon-
ról, a nagy asztalom még most is tele van 
virágokkal. Érkezett többféle bor, whisky és 
csokoládék, és még ma is jött virágcsokor! 
A régi kézilabdás lányok fényképes bögrét 
küldtek, aminek nagyon örültem, mellé uni-
comot. A legkedvesebb ajándék viszont egy 
motorosfűrész ...
– …jól hallottam, motorosfűrész?
Igen! Mindig is volt fűrészem, de már mind 
öreg, valami bajuk van, már nem lehet megy-
gyógyítani, megjavíttatni őket. Most majd ez-
zel fűrészelem a fát a kályhába, mert lassan 
el kell kezdeni fűteni. Egyébként a fűrész és 
a fejsze a háztartásom fontos darabja, szere-
tem is használni őket, élvezem ezt a munkát.
– A járvány miatt a születésnapi bulid elma-
radt, de hogyan hatott ez az időszak a  klinikai 
munkádra?
Működik a praxis, jönnek a vendégek. Tavasz-
szal volt öt-hat hét szünetem, amit kényszer-
pihenőnek fogtam fel, de azóta minden a régi. 
– Bízom benne, hamarosan az életünk is a régi 
lesz, és újra találkozhatunk Magyarországon!
Amilyen hamar csak lehet, megyek, de most 
még tervezni sem tudok… 

Füredi Marianne

Tavaly szeptember 21-én, a Vasas SC női ké-
zilabdacsapatának első hazai bajnoki mérkő-
zése előtt tartották a klub újjáépített, és ezen-
túl Sterbinszky Amália nevét viselő Fáy utcai 
sportcsarnokának az avatóját, egyben névadó 
ünnepségét. A nem mindennapi eseményen 
köszönthették a sportbarátok a klub egykori 
klasszisát, az évek óta Dániában, Helsingőr-
ben élő népszerű Amált, aki a kezdődobást is 
elvégezte. (Az akkor készült interjút a Magyar 
Edző 2019/3-as számában olvashatják el.)
A csarnokavató óta eltelt egy év, és bár Ster-
binszky Amália tervezte, hogy újra Magyaror-
szágra jön, a koronavírus-járvány miatt a láto-
gatás egyelőre elmaradt – így a Magyar Edző 
nevében telefonon köszöntöttük a szeptember 
29-én 70. születésnapját ünneplő legendát. 
Hogy milyen volt a születésnapom? Fan-
tasztikus napom volt, egész nap nagy volt 
a forgalom. Ugyanolyan magasan lebegtem, 
mint egy éve Pesten, a csarnokavatón. El-
nézést is kérek, hogy csak most tudok időt 
szakítani a beszélgetésre. Nagyon sokan 
kerestek és köszöntöttek fel telefonon, sms-
ben és emailben is, és még hosszú azoknak 
a listája, akiknek meg kell köszönnöm a 
megemlékezést – szabadkozott két nap múl-
va Amál. A járvány miatt most nem tudtunk 
ünnepséget, bulit tartani. Tudod, nem akar-
tam senkit kellemetlen helyzetbe hozni, aki 
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Az olimpiai bajnok útja a pástoktól az uszodáig. 
Születésnapi beszélgetés Nagy Tímeával

mérve az is, hogy meg tud valakit tartani a 
sportágban, ezért nem jártam én úgy, mint 
a barátnőm.

– A női párbajtőr előre törésével nem csak 
fegyvernemet, egyesületet is váltottál: a Hon-
védba igazoltál Kőrösi Lászlóhoz…

… és nem volt túl sikeres a bemutatkozá-
som, igaz, több szempontból meghatároz-
ta az életemet. Sosem felejtem el, hogy az 
első edzésen az atlétikai pályán futottunk, 
és Móna István szakosztály-igazgató így 
kommentálta a mozgásomat: ”Ezt vettük meg 
négyszázezer forintért?” Én meghallottam ezt 
a mondatot, és elhatároztam, hogy lefogyok. 
A csokiról továbbra sem mondtam le, mégis 
sikerült három hónap alatt tíz kilót leadnom! 
Azt hiszem, ekkor kezdődött az a szoros kap-
csolat, ami összekötött minket Móna Pista 
bácsival, mert meglátta bennem a céljaiért 
tenni képes versenyzőt. Mivel Kőrösi Laci 
akkor a világbajnok Horváth Mariann edző-
je volt, akire felnéztem és felnézek ma is, 
az edzővel együtt „megkaptam” Mariannt is. 
Kaptam egy olyan fényt, amit követni lehet. 
Ők együtt húztak engem, mellettük lettem 
érett versenyző. Aztán ők átmentek a BVSC-
be, én viszont a Honvédban maradtam. 

Az első olimpiai arany

– Hogyan lettél az „ős MTK-s” Udvarhelyi Gá-
bor tanítványa, miért éppen őt választottad 
edződnek?

Nem én választottam, sőt! A TF-ről már is-
mertem őt, a tanárom volt, és mivel nagyon 
szigorú embernek tartottam, amikor Móna 
Pista bácsi előállt az ötlettel, hogy Udvarhe-
lyi Gábor lesz az edzőm, azt mondtam: csak 
őt ne! Pista bácsi azonban nem tűrt ellent-
mondást, és megnyugtatott, hogy jó lesz.

– A fegyvernem első olimpiájára, Atlantába az 
első számú esélyesként utaztál, hiszen min-
dent megnyertél abban az évben, vezetted a 
világranglistát. Az ötödik hely nagy csalódás 
volt mindenkinek.

Egy világ dőlt össze bennem, mert olyantól 
kaptam ki a nyolc között, aki azelőtt sosem 
vert meg. Abba akartam hagyni a vívást, és 
mivel korábban már megszereztem a diplo-
mámat, logopédusként folytattam volna az 

A barátnőm az edzője miatt abbahagyta a 
sportolást, és már sosem tudjuk meg, hogy 
mi lett volna belőle. Pista bácsi viszont egy 
kövér, tehetségtelen kislányban felfedezte a 
határtalan szorgalmat, nem azt nézte, hogy 
tehetséges vagyok-e, és szerintem a nagy 
edzőnek ilyennek kell lennie. Tőrvívással 
kezdtem, és ezt a tízéves korszakomat vele 
csináltam végig. Amikor párbajtőrre vál-
tottam, más edzőhöz kerültem, de tudom, 
hogy utána sokáig velem példálózott, hogy 
nem voltam tehetséges, de a szorgalmam-
mal sokra vittem. Mindig kitalált valamit, új 
gyakorlatokat hozott, hogy fejlődjek, csak a 
fogyásra nem tudott rávenni. A csokiról még 
az ő kedvéért sem mondtam le. A Vasas, a 
piros-kék szín számomra Sima Pista bácsi, 
aki azt is elérte, hogy a tőröző tanítványai 
asszózzanak velem, a kövér kislánnyal. Mert 
az edzőn múlik, hogy milyen légkört teremt 
a csoportjában. Engem Kun Csabáék nem 
csúfoltak, hanem befogadtak. A jó edző is-

Augusztusban ünnepelte 50. születésnapját 
Nagy Tímea kétszeres olimpiai bajnok párbajtőr-
vívó, aki a Magyar Edző számára sajátos szem-
pontból összegezte pályafutását a kerek évfor-
duló alkalmából készített beszélgetés során.

A nevelőedző szerepe

– Veled kapcsolatban mindenkinek két edző 
neve jut eszébe, Udvarhelyi Gáboré és Kulcsár 
Győzőé, akik irányításával olimpiai bajnok lettél 
Sydneyben, illetve négy év múlva Athénban…

… pedig a nevelőedzőmre, Sima Istvánra is 
ugyanolyan szeretettel gondolok, és most, 
hogy róla beszélek, elönt a melegség. Min-
den embernek a család jelenti az elsődle-
ges gyökereket, ám egy sportoló életében 
ugyanilyen fontos szerepe van a nevelő-
edzőnek, aki lerakja az alapokat. Az, hogy én 
idáig jutottam, Pista bácsinak is köszönhe-
tő. Ő volt az, aki a tehetségtelennek tartott 
Nagy Tímeát elindította, esélyt adott neki. 

A Magyar Edzők Társaságának folyóirata – 2020/03
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életemet. Hogy nem így történt, az egy fur-
csa telefonhíváson múlt…

– Felidéznéd?

Valamikor ősszel felhívott a mester, Udvar-
helyi Gábor, hogy számára továbbra is én 
vagyok a világ legjobb párbajtőrözője. Mást 
nem is mondott, én meg se tudtam szólalni, 
mert letette a telefont. Ez azonban elég volt 
ahhoz, hogy összeszedtem magam, lemen-
tem a vívóterembe és folytattuk tovább a 
közös munkát. Atlanta után ő tartotta ben-
nem a lelket, de nem csak ezért tartom ki-
tűnő szakembernek. Az ő emberi nagyságát 
dicséri, hogy az értékítéletében a tanulás 
és az anyaság fontosabb, mint a sportered-
mény. Sok vívó köszönheti neki a diplomá-
ját, mert tanulásra ösztönzött mindenkit, 
és nálam sem ellenezte az anyaságot. Így 
utazhattam második olimpiámra már Csen-
ge anyukájaként. 

– Sydneyből aranyéremmel jöttél haza, mégis 
elhagytad Udvarhelyi Gábort. 

Hálátlan tanítvány voltam… Nem könnyű 
egy edző élete, mert nem tudja, hogy visz-
szakapja-e a tanítványtól azt az időt, mun-
kát, amit rá szánt. Nem csak eredményben, 
hűségben is. Mindig megmarad bennem a 
rossz érzés, hogy elhagytam a Mestert, pe-
dig semmi okom nem volt a váltásra. 

Az edzőváltás és a második arany

– Miért tetted?

Mert volt egy ember, Móna István, akit fenn-
tartások nélkül nagyon szerettem, aki min-
dig jót akart nekem, és ő úgy gondolta, hogy 
jót tenne nekem az edzőváltás. Talán azért 
hitte ezt, mert az olimpia utáni világbaj-
nokságon kiestem, pedig egy versenyző pá-
lyafutásába néha becsúszik egy-egy kudarc 
is. Szóval, hallgattam Pista bácsira, és az 
Olaszországból hazatérő Kulcsár Győző ta-
nítványa lettem. Máig hálás vagyok Udvar-
helyi Gábornak azért, ahogy ezt a helyzetet 
kezelte, az ő intelligenciájának köszönhető, 
hogy most is jó, baráti a kapcsolatunk.

– Kulcsár Győzőről mit tudtál?

A fantasztikus vívóeredményeit, a sporto-
ló Kulcsár Győzőt ismertem, az edzőt nem. 
Furcsa helyzetben ismertük meg egymást: 
ő kapott egy olimpiai bajnokot, akit tovább 
kell vinnie, ugyanakkor egy túlsúlyos em-
berrel kellett valamit kezdenie, mivel Luca 
születése után tetemes súlytöbblet volt raj-
tam. Azt hiszem, kemény kihívásnak tekin-
tette a közös munkát. Egy edző-tanítvány 
kapcsolatban ugyanúgy időnek kell eltelnie, 
hogy a felek megismerjék egymást, meg-
bízzanak egymásban, mint az élet bármely 

területén. Kezdetben Győző bá’ nem tudta, 
hogy ha száz kitörést ír elő, én százhúszat 
csinálok … még rajtam volt a súlytöbblet, de 
már a maximumnál is többet nyújtottam az 
edzésen, és törvényszerű volt, hogy megsé-
rültem. Aztán összerázódtunk, és Athénban 
is olimpiai bajnok lettem. Sokat tanultam 
tőle, sokat köszönhetek neki is. Az intelli-
genciájának köszönhetően tudta, hogy kell 
néha a lazaság is, amikor elengedhet egy 
edzést, és ezt a „tudást” sem lehet könyvből 
megtanulni. 

A második apa

– A beszélgetés során többször említetted 
Móna István nevét. Az olimpiai bajnok öttu-
sázó szeptemberben lett volna 80 éves, és tíz 
éve nincs közöttünk.

Pista bácsi nem az edzőm volt, de nélküle 
nem lennék az, aki vagyok. Bár volt nehéz, 
viharos, mosolyszünetes időszak a kapcso-
latunkban, de végig mellettem állt, segített, 
amikor kellett. Olyan támogatást kaptam 
tőle, ami edzőtől nem jöhet … szinte a má-
sodik apám volt. Pista bácsi hiánya nagyon 
megvisel. Kerekebb és boldogabb lenne az 
életem az ő tanácsaival, a jelenlétével. Pó-
tolhatatlan veszteség a számomra, és min-
dennap eszembe jut. Az athéni olimpiai győ-
zelmem dátumát nem tudom, de azt nem 
lehet elfelejteni, hogy Sydneyben éppen az 

ő születésnapján lettem olimpiai bajnok. 

Élet a páston kívül

– A pályafutásod végén a pástot az uszodára 
cserélted, a Magyar Nemzeti Sportközpontok 
(MNSK) égisze alá tartozó Hajós Alfréd uszo-
da létesítményvezetője lettél, és két éve a 
Duna Aréna is hozzád tartozik.

Amikor tizenkét éve elvállaltam a margit-
szigeti létesítmény vezetését, gyakorlatilag 
összekötöttem a kellemeset a hasznossal. Az 
uszodába hordtam ugyanis a gyerekeimet 
úszni, és így egész nap közel lehettem hoz-
zájuk. Az, hogy a sportban maradtam, nagyon 
jó volt, de a pástok világa után egy számom-
ra idegen közeget kellett megismernem. 
Belecsaptam, mert szeretem a kihívásokat. 
Sokat köszönhetek Dala Tamás egykori vízi-
labdázónak, az uszodák igazgatójának, ő ve-
zetett be fokozatosan az új munkámba, tőle 
tanultam meg például, hogy a vízilabdában 
miért zavaró a lyukas háló, és számtalan, 
apróságnak tűnő fontos dolgot. Megkönnyí-
tette a helyzetemet, hogy a sportból jöttem, 
és ezért éreztem, mi a fontos és mi halaszt-
ható. Büszke vagyok a Duna Arénában idén 
januárban megrendezett vízilabda Európa-
bajnokságra, a 2017-es margitszigeti vizes-
világbajnokságra, és sajnálom, hogy a koro-
navírus-járvány miatt az idén elmaradt az 
úszók kontinensbajnoksága.
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– Munkád mellett a gyermekeid – Csenge, 
Luca és Csanád – töltik ki az életedet, akik 
megfogalmazásod szerint „szerencsére egész-
ségesek, tündérek, és alakul a személyiségük”. 
Mindhárman sportolnak, bár egyikük sem lett 
vívó, az uszodák világát választották.

AZ UVSE-ben kezdtek vízilabdázni Dancsa 
Katánál, akinek a neve fogalom a sportág-
ban, csak szépet és jót beszélnek róla az 
emberek. Nálam ő a nagybetűs edző, akinél 
nem az a fontos, hogy olimpiai bajnokot 

neveljen, hanem hogy lerakja az alapokat, 
megszerettesse a sportot. Amikor Luca tett 
egy rövid kitérőt a vívásban, Kata úgy kö-
szönt el tőle, hogy visszavárja… Vízilabdá-
ban az edzők nem vihetik végig a tanítványt, 
mint a vívásban, itt feladásos rendszer mű-
ködik, de nagyon szerencsések vagyunk, 
hogy a gyerekeimnél Dancsa Kata tette le 
az alapokat. 

– Milyen szülő vagy, beleszólsz az edző mun-
kájába? 

Nem szólok bele, lehet, hogy 
azért, mert magam is sportol-
tam, ismerem az edző-tanít-
vány viszonyt. Elfogadom, hogy 
a gyerekeknek vannak olyan 
dolgaik is, amit előbb az edző-
vel osztanak meg, és csak utá-
na velem, de az is lehet, hogy 
velem nem is beszélik meg. 

– Egykori sportágadtól nem 
szakadtál el, a vívószövetség 
alelnökeként számíthatnak a 
munkádra, és júliusban a Halha-
tatlan Magyar Sportolók Egye-
sülete az elnökévé választott. A 
vívás érthető, de hogy lettél a 
Halhatatlanok elnöke?

Az elnökség engem javasolt 
az elhunyt dr. Kárpáti György 
helyére. Amikor elvállaltam a 
jelölést, azt kértem, hadd ír-
hassak levelet minden Halha-

tatlannak, hogy csak akkor jelöltetem ma-
gam, ha nem lesz más pályázó.

– Bocsánat, de féltél, hogy valakivel szemben 
alulmaradsz?

Nem erről van szó. Én nem valakivel szem-
ben, hanem az egyesületért akartam elnök 
lenni. Mivel senki más nem jelentkezett, és a 
tagság is támogatott, jó szájízzel mondtam 
igent a felkérésre. Megnyugtató volt az is, 
hogy a sportállamtitkárság is mellettem állt, 
Szabó Tünde államtitkár asszony személyes 
beszélgetésünkkor azt mondta, hogy örül-
nek a jelölésemnek. Számomra nagyon fon-
tos, hogy Kárpáti György örökségét tovább-
vigyük. Személyesen is sokat kaptam Gyuri 
bácsitól az előadásokon, abban a küldetés-
ben, hogy példaképeket állítsunk a fiatalok 
elé. Kiemelt feladatunk, hogy az országot és 
a határon túli településeket járva iskolák-
ban és művelődési házakban beszélgessünk 
sportpályafutásunkról, megismertessük a 
sport értékeit és az olimpiai eszmét.

Élete a sport

– Végül engedj meg egy személyes megjegy-
zést. Végigkísértem sportolói pályafutáso-
dat az 1992-es havannai világbajnokságtól 
kezdve, és hiába múltak el az évek, semmit 
sem változott az alakod, úgy nézel ki, mint 
versenyző korodban. Biztos sokan megkérdez-
nék: hogy csinálod?

Nincsenek titkaim. Az alapot a sportolói 
múltam és a rendszeres, mindennapi moz-
gás adta. Mint említettem, rajtam is voltak 
pluszkilók, akár a kezdetekre, akár a szü-
lések körüli időszakra gondolok, de odafi-
gyelek magamra. Minden hétköznap korán 
kelek, mert fél öttől fél hatig tornázom: has-
és combizom gyakorlatok, valamint fekvő-
támasz szerepel a programban. Még ha én 
szabom is meg, hogy mit csinálok, nem la-
zsálok, mert úgy nincs semmi értelme, azért 
kár lenne hajnalban kelni. Ezt is komolyan, 
teljes erőbedobással végzem. Mielőtt meg-
ijednél, megnyugtatlak, hogy nem vagyok 
aszkéta, az élet szép és jó dolgairól, köztük 
a csokiról továbbra sem tudok lemondani!

Füredi Marianne
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Dr. Mészáros János:  
a MET Etikai kódexe mérföld-
kőnek számít!

Vendégszektor

Havonta 6–8 ezer kilométert autó-
zik, Tiszaújvárosban él. Dr. Mészáros 
János Miskolcon komoly létszámú 
ügyvédi irodát vezet, de hetente leg-

alább kétszer-háromszor Budapesten is feltű-
nik. A fővárosban elsősorban sport ügyekben 
szaladgál, mivel számos, társadalmi munkában 
végzett, de rendkívül felelős - jobbára vezetői - 
feladatot lát el. A rendkívüli munkabírású ügy-
véddel természetesen a sportéletben betöltött 
megbízatásaira koncentrálva beszélgettünk. 

– Elmondaná, találkozásunk napján hány, kü-
lönböző helyen fordult meg?

Ha Budapestre is jövök, akkor már reggel 

fél és háromnegyed hat között kelnem kell. 
Negyed- és félnyolc között indulok, ez azt 
valószínűsíti, hogy legkésőbb fél tízre Buda-
pesten tudok lenni. Ezen a napon az olimpiai 
bizottság székházában kezdtem, ahol a Nem-
zeti Versenysport Szövetség (NVESZ) tartott 
sportági megbeszéléseket: nyolc sportág 
aktuális dolgai kerültek szóba. Átvettük azo-
kat az extra tennivalókat, amelyek a Covid-
vírus jelenlétéből megoldandó feladatként 
adódtak. Számos információt megosztottam 
a sportágak képviselőivel, egyidejűleg ki is 
kértem a véleményüket: mennyire nehezítet-
te meg a helyzetüket az új szituáció? Esetleg 
milyen segítségre van szükségük?

– A rövid szünetet mire használta fel?

Volt egy órám a Nemzeti Versenysport Szö-
vetség felügyelő bizottságának ülésére tör-
ténő felkészülésre, amelyen újabb másfél 
óra alatt sikerült túljutnunk. Kilencven perc-
cel később már a Magyar Olimpiai Bizottság 
(MOB) elnökével, Kulcsár Krisztiánnal és 
munkatársaival a MOB jogi aktualitásait 
vettük át. Ezt követően a NVESZ irodájában 
mint elnök, áttekintettem egy nemzetközi 
szerződést, majd a Sportok Házában, a Ma-
gyar Karate Szövetség elnökeként a szövet-
ség munkatársaival megbeszéltem néhány 
tennivalót. Most pedig állok a Magyar Edzők 
Társasága (MET) rendelkezésére. Innen még 
egy ritka ügyfelemhez is el kell mennem – 
ügyvédként ugyanis már csak kivételes ese-
tekben praktizálok – majd irány haza. Úgy 
este kilencre otthon is leszek.

– Egyáltalán, mióta hívják ügyvéd úrnak?

1990-ben végeztem a jogon, két évvel ké-
sőbb letettem az ügyvédi szakvizsgát. Az évek 
során volt, hogy húsz kollegával is dolgoztam 
együtt az irodában. Jelenleg az ügyvédekkel 
és a szakalkalmazottakkal együtt általában 
tizenöt munkatársam van. Egyébként a ko-
rábbi, más sportágbeli próbálkozásokat kö-
vetően tizennégy éves koromban elkezdtem 
a karatét és azóta a sport és a civil életbeli 
tennivalóim mindig párhuzamos pályákon 
haladtak. Egyik terület a másikat erősítette.

– Kedvenc sportágában, a karatéban meddig 
jutott?

Ami a versenyidőszakomat illeti, akkori-
ban még messze nem volt ilyen kialakult 
versenyrendszer. Mielőtt 1999-ben meg-
választottak a karate szövetség elnökévé, 
addig sportágunkban három Európa-bajno-
ki bronzérem és egy Világ kupa ezüstérem 
született. Jómagam negyven versenyen in-
dultam, s ezek közül harminchaton érmet 
szereztem. Három szakágban is versenyez-
tem, s mindegyikben voltam magyar bajnok 
is. Más és más súlycsoportok voltak az egyes 
szakágakban, én 64, 70 és 72 kilóban mérle-
geltem. Egyébként 8 danos mester vagyok.

– Rendkívül fiatalon lett a karate szövetség 
első embere.

Bár 1993-ig versenyeztem, de már előbb a 
Borsod Megyei Justitia sportegyesület elnöke 
lettem, ahol hamar komoly sportvezetői isme-
retekre is szert tehettem. A karate szövetség 
munkájába még versenyző időszakomban, 
1991-ben bekapcsolódtam, mint a verseny-
szervező bizottság vezetője. Még harmincon 
innen már alelnöki tennivalókkal bíztak meg.

– Mit említene, mint egy következő, nagyobb 
ugrást?



28

1996-ban alakítottuk ki a karate szövet-
ségnek azt a rendszerét, amelynek alap-
ján tulajdonképpen jelenleg is működünk. 
Ekkor lépett egy nagyot előre a szövetség, 
köztestületté és kiemelt közhasznú szerve-
zetté váltunk. Ezt a minősítést megtartottuk 
és a nemzetközi helyzetünk miatt szakszö-
vetséggé is előléptünk. 1999-ben mondott 
le az elnöki tisztségéről Popper György, és 
az ő visszavonulását követően vettem át az 
elnöki teendőket. 

– Az első, igazán komoly feladatot hamarosan 
követte egy újabb.

2001. május 26-án jött létre a Nemzeti 
Sportszövetség (NSSZ) a 2000. évi CXLV. 
sporttörvény alapján, amely dr. Nádori Lász-
ló gondolatából indulva valósult meg, és az 
olimpiai és nem olimpiai sportágakat egya-
ránt magába foglalta. Ennek a megalapítá-
sában részt vettem, majd általános alelnök-
ké választottak meg. Az NSSZ első elnöke 
Dr. Berényi János volt. Ezzel párhuzamosan 
létrejött a Nemzeti Szabadidősport Szövet-
ség, ill. a Fogyatékosok Nemzeti Szövetsége 
(FONESZ), valamennyien köztestületként. 
Ezen köztestületek 2012-ben kivétel nél-
kül beolvadtak a MOB-ba, ahol öt tagozat 
alakult ki, az egyik lett a nem olimpiai 
sportágaké. Ennek lett vezetője a kick-box 
szövetség elnöke, Leyrer Richárd. Az ő 2015-
ben bekövetkezett halála után a nem olim-
piai tagozat elnöki feladatkörét átvettem, 
és egyben a MOB alelnöke is lettem. 2016. 
december 21-én jött létre a Nemzeti Ver-
senysport Szövetség (NVESZ). Ebben a szer-
vezetben 56 sportági szövetség, valamint 2 

olyan tag is van, amelyek 
a nem olimpiai sportága-
kat támogató egyéb szer-
vezetnek minősülnek: a 
Sportegyesületek Orszá-
gos Szövetsége (SOSZ), ill. 
a Sportlétesítmények Or-
szágos Szövetsége. Szer-
vezetünkben 10 olyan 
szövetség is megtalálható, 
akik a MOB-nak is tagjai. 
Ezeknek a szövetségeknek 
van az Olimpiai Program-
ban szereplő szakága, ill. 
olyan szakágai is, amelyek 
pl. a Világjátékokon szere-
pelnek, ezért ők hozzánk 
is tartoznak. 

– Feltehetően a karate a 
szíve csücske?

Ezt kár lenne tagadni, 
annál is inkább, mivel az 
elmúlt 20 év alatt a sport-
águnk nagyon sokat fej-
lődött, jelenleg a kiemelt 

sportágak között is helyet kapunk. De azt 
is szeretném nyomatékosítani, hogy ha én 
valamit – ez esetben 56 sportág képvisele-
tét – elvállalok, e vonatkozásban is minden 
olyan kötelezettségemnek is eleget teszek, 
amellyel valamennyi sportágat képviselem.

– Ha már a karate a vezérhajó, rákérdeznék: 
hogy áll a sportág edzők dolgában? Egyálta-
lán: hány szakosztály működik a karatésoknál?

Nagyon sokan vagyunk, csak edzőnk van 

legalább kétezer! Egyébként mi nagyon ko-
rán léptünk az edzőképzés területén, mivel 
rákényszerültünk azon egyszerű oknál fog-
va, hogy csak azok, akik kisebb-nagyobb ver-
senyeken, de versenyeznek, vannak 12–14 
ezren. Akik bármilyen szinten, de karatéznak, 
azok becsült száma 40–50 ezer közöttire 
tehető. Ötszázhárom sportszervezet tartozik 
a tagjaink közé. Ezeknél minimum egy edző-
nek kell lennie, de a nagyegyesületeknél tíz 
is van. Minimum 30–35 szakedzőnk van, 
mellettük öten-hatan már mesterképzésben 
is részt vettek. Kiváló az együttműködésünk 
a Testnevelési Egyetemmel, amely az edző-
képzésben az első számú partnerünk.

– Az előbb azt említette, hogy korán kezdtek 
módszeresen foglalkozni az edzők képzésével. 
Konkrétan mikortól?

Amint a hetvenes évek második felében a 
karate elismerésre került, már az évtized 
végefelé beindult a segédedzők (mai spor-
toktatók) képzése is. A segédedzők hazai 
képzésébe a TFTI mellett a külföldről haza-
jött mesterek is bekapcsolódtak. Ilyen mes-
ter volt például Antal János is. És ezt csak 
az első lépésnek tekintettük, hiszen akinek 
ma karate edzői végzettsége van, kétéven-
ként kötelezően részt kell vennie az előírt 
továbbképzéseken. Ez biztosítja számukra, 
hogy a karate szövetségben edzői licencet 
kaphassanak. Miként korábban, jelen időben 
is mi biztosítjuk a szakmai anyagot, az el-
méleti tárgyakat pedig a Testnevelési Egye-
tem tanárai adják le. A COVID vírushelyzetre 
való tekintettel ebben az időben a tovább-
képzést ingyenesen biztosítjuk edzőinknek 
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személyesen, vagy ha a helyzet úgy kíván-
ja, online-módon. Meggyőződésem, hogy a 
karate sportágban folyó edzőképzés- és to-
vábbképzés a legjobbakkal is összevethető 
színvonalat képvisel. Sportágunk elismert-
ségét az is bizonyítja, hogy a testnevelő ta-
nárképzésben résztvevők két féléves karate 
képzésben is részesülnek. Erre különösen 
büszke vagyok! Az is fontos, hogy a szakszö-
vetségekkel együttműködve a már dolgozó 
testnevelő tanároknak is tartunk a sportág-
ba bevezető kurzusokat. Az elsőre éppen a 
közelmúltban, a gyulai tankerületben került 
sor 28 testnevelő részvételével. 

– A karate tekintélyét jelentősen emeli az, 
hogy már a tokiói olimpián is teljes jogú 
sportágként szerepelhet a programban.

Az pedig még tovább javít az elismertsé-
günkön, hogy két, magyar színekben induló 
sportolónk is nagy valószínűséggel ott le-
het a játékokon. Az egyik a 75 kilósok között 
versenyző Hárspataki Gábor, a másik a 67 
kg-os súlycsoportban Tadissi Martial. Ha 
most lezárnák a kvalifikációs folyamatot, 
akkor Hárspataki a 8. helyével biztos kiju-
tó lenne és Martial is nagyon közel van a 
határhoz. Minden súlycsoportban, valamint 
női és férfi formagyakorlatban is tíz-tíz ka-
ratés indulhat az olimpián, ahol nagyon 
igazságos a lebonyolítási rendszer. Súlycso-
portonként két ötös csoportban körmérkő-

zés van, majd utána jöhetnek a helyosztók. 
Úgy gondolom, hogy amennyiben kijut bár-
melyik magyar, szinte biztos éremesélye-
ként léphet a küzdőtérre.

– Jelenleg milyen konkrét kapcsolata van a 
MOB-bal?

Tagja vagyok a MOB közgyűlésének és a 
szervezet jogi bizottságának elnökeként is 
részt veszek a MOB tevékenységében. Más, 
egyéb megbízatásaimnak is igyekszem ele-
get tenni. NVESZ és MKSZ elnöki, valamint 
MET alelnöki pozícióm mellett más szerve-
zetekben is viselek elnökségi tagságot, ill. 
több konzultatív, tanácsadó testületben is 
van szerepem. 

– Tart-e fontossági sorrendet a sok feladata 
ellátásánál?

Természetesen az ügyvédi irodámat vezet-
nem kell. Itt elsősorban az iroda menedzse-
lése a feladatom, bírósági, ill. hatósági el-
járásokban már csak nagyon ritkán veszek 
részt, hiszen teljesen kiszámíthatatlan az 
időbeosztásom a vezetői feladataim ellátá-
sa miatt. Azt pedig tisztességtelennek tarta-
nám, hogy abban az ügyben távol maradjak, 
amelyben nekem kellene képviselnem az 
ügyfelemet. Maga az ügyvédi iroda dolgo-
zik multinacionális vállalatoknak, és min-
den olyan feladatot el tudunk látni, amely a 
miskolci, ill. a Kelet-magyarországi régióban 
felmerül. 

– És a Magyar Edzők társaságánál meglévő fel-
adatairól, a szervezet egészéről mi a véleménye?

Általánosság szintjén meg kell állapítanom, 
hogy a MET szerepe felértékelődött. A MET 
nem csak az edzők közösségében, hanem a 
magyar sport egészében is rendkívül fontos 
feladatot tölt be, egyre nagyobb és fontosabb 
tennivalókat lát el közmegelégedésre. Érzé-
kelhető, hogy a szervezet szavára is mind job-
ban odafigyelnek. S miért éreztem úgy, hogy 
nekem ebben a szervezetben, ennek munká-
jában részt kell vennem? Ez azzal indokol-
ható, hogy a korábbi olimpia-centrikusság 
mellett felértékelődőben van a nem olimpiai 
sportágak szerepe is. A feladatom, hogy a MET 
tagjai között egyre nagyobb számban jelenje-
nek meg azok az edzők, akik az NVESZ sport-
ágaihoz tartoznak. Nagyon örülök és támoga-
tom azokat a kezdeményezéseket, amelyek a 
MET részéről látnak napvilágot. Elég csak a 
MET által életrehívott Etikai Kódexet felem-
lítenem, amelynek már a megjelenése is mér-
földkőnek számít a magyar sportéletben, és 
amelyet számos ország is átvett és irányadó-
nak tartja a sportéletében. A MET valamennyi 
munkatársának érzékelhető elhivatottsága és 
motiváltsága nekem személy szerint is impo-
náló. Ezért is bízom abban, hogy az ő mun-
kájuk is hozzá fog járulni ahhoz, hogy egyre 
eredményesebb legyen a magyar sport.

Jocha Károly 

Anita Bean bestseller kézikönyvnek a nyol-
cadik kiadása egy gyakorlati kézikönyv azok 
számára, akik teljesítményelőnyre vágynak. 
A sportteljesítmény szempontjából fontos 
szempont, hogy mit és mikor eszel és iszol. 
Akár élsportoló vagy, akár csak rendszeres 
sportolsz, mozogsz, az egészséges táplálkozás 
segít abban, hogy nagyobb energiával eddzél, 
növeld az erődet és az állóképességedet és 
gyorsabban regenerálódj az edzések között.

A sporttáplálkozás részletes útmutatója könyv 
a következő témákkal kapcsolatos, könnyen 
megvalósítható útmutatásokat tartalmaz, me-
lyek segítségével akár önmegednek is megter-
vezheted:

•  az állóképesség, az erő és a teljesít-
mény maximalizálása;

•  az optimális kalória-, szénhidrát- és fe-
hérjeszükséglet kiszámítása;

•  tanácsok a testösszetétel javítására;
•  konkrét tanácsok nőknek, gyermekeknek, 

érett sportolóknak és vegetáriánusoknak;
•  étkezési tervek a testzsír csökkentésére, 

az izmok gyarapítására és a versenyre 
való felkészülésre;

•  hidratálás és folyadékbevitel;
•  sportolóknak szánt étrend-kiegészítők.

A szerző, Anita Bean BSc díjnyertes regiszt-
rált táplálkozási szakember, egészségügyi 
író, szerző és sportoló.

A könyv bolti forgalomban nem kapható, 
megrendelni a konyv@sportorvos.hu e-mail 
címen szállítási- és számlázási cím valamint 
egy telefonos elérhetőség megadásával le-
het. Ára 6.000,- Ft/db + 800,- Ft/alkalom ki-
szállítási felár belföldön).

A sporttáplálkozás részletes útmutatója 
Könyvismertető
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Egy élet a sport szolgálatában. 
Beszélgetés Orendi Mihállyal

Vendégszektor

B ár csak 2006-ban ismerkedtem meg 
személyesen Orendi Mihállyal, a ko-
rábbi évtizedekben – elsősorban at-
létikában - elért eredményeit viszont 

már jóval korábban elkezdtem figyelni. Az 
érdekes életút gazdája az utóbbi évtizedben 
ismét megmutatta kivételes szervező és terve-
ző képességeit. Előbb a Magyar Országos Kor-
csolyázó Szövetség (MOKSZ) ügyvezető igaz-
gatójaként mutatott fel komoly teljesítményt, 
majd 2017-ben a Magyar Olimpiai Bizottság 
alelnökjelöltjei közül őt választották meg a 
legtöbb szavazattal a MOB tisztségviselőjévé. 
– Orendi Mihály némiképp váratlanul mon-
dott le a MOKSZ ügyvezetői megbízatásáról 

2018-ban, majd ez év nyarán nem indult a 
MOB közgyűlésén újraválasztásáért. Az im-
már tényleges nyugdíjas sportvezetővel sike-
rült hosszabb beszélgetést lefolytatni. A házi-
gazda mintegy bevezetésként a felmenőiről is 
megemlékezett. 

Édesapám erdélyi szász családból szárma-
zott, Édesanyám pedig elsődlegesen szé-
kely-magyar ősöket mondhatott a magáénak. 
Apai nagyapám élete végéig evangélikus 
lelkész volt, döntően Szászmedgyesen, a 
vele volt kapcsolatom egész életemben el-
kísért. Felmenőink életét alapvetően meg-
határozta a trianoni egyezmény. Édesapám 

a II. világháború idején Szatmárnémetiben 
dolgozott, onnan menekültek az oroszok elől 
Magyarországra. Közben a család Kisújszál-
láson, a vasúti osztálymérnökségen talált 
befogadásra és védettségre. Az idősebb nő-
vérem még Szatmáron született, a fiatalabb 
nővérem, én és az idősebb húgom pedig 
Kisújszálláson jöttünk a világra. Az ötvenes 
évek elején a mátészalkai osztálymérnöksé-
gen volt üres állás, amelyet sikerrel pályáz-
ta meg édesapánk, így kerültünk közelebb 
Szatmárnémetihez. A remélt határkiigazítás 
persze elmaradt, mi pedig végleg ott kötöt-
tünk ki. A fiatalabb húgom már Mátészalkán 
született. Ott végeztem az általánost és a 
gimnáziumot is. A középiskolai testnevelőm, 
Korompay Sándor szerettette meg velem 
a sportot. Itt megemlíteném egyetlen, még 
kisújszállási élményemet, ugyanis édesapám 
kapcsolatai révén minden évben „nagy” Hon-
véd eljött egy-egy hírverő meccsre. Én így 
elbüszkélkedhetek azzal, hogy Puskás Öcsi 
bácsi ölében is lovagoltam.

– Menjünk vissza Mátészalkára, a sportélmé-
nyekhez…

Korompay tanár úr annyi mindenre megta-
nított, hogy közben kialakult bennem egy 
igen aktív vonzódás a sportélethez. Ennek 
egyenes következménye volt a testneve-
lő tanári hivatás iránti érdeklődés, aminek 
édesapám egyáltalán nem örült. Én viszont 
kitartottam, elsőre fel is vettek a TF-re. 
Mondhatom, fantasztikus tanáraim voltak. 
Megemlíteném például Bácsalmási Péter 
bácsit, Koltai Jenő bácsit, Harmati Sanyi bá-
csit, Szécsényi Józsefet és Szabó Sándort, 
Békési Sándor tanár (Sanyika) úrról nem is 
beszélve. Egyébként öttusa szakképzős vol-
tam annak ellenére, hogy csak igen későn 
tanultam meg úszni és úszóedzővel is csak 
tizenkilenc éves koromban találkoztam elő-
szőr. Igaz, Ő nem akárki volt, Dr. Tóth Ákos! 
Sajnos viszont csodákra Ő sem volt képes! 
1969-ben lettem diplomás testnevelő tanár.

– Mihez kezdett ezután?

Az ország legnépesebb lakosságú – akkor 
még – falujába, Újfehértóra kerültem, a helyi 
gimnáziumba. Nagy kötődésem volt az iroda-
lomhoz és a fotózáshoz is. Élményként éltem 
meg, hogy a környékbeli, hatalmas kiterjedé-
sű tanyavilágot kellett egy újságíró barátom-
nak a készülő könyvéhez végig fotóznom. Ami 
pedig a tanári munkát illeti, a gimnáziumban 
240 tanulónk volt, ebből kb. 220 leány és 20 
fiú. Nagy kérdés volt, hogy milyen sportágak-
kal kezdjek el versenyszerűen is foglalkozni. 
Ezért megszavaztattam a gimnázium diákjait. 
Ennek eredményeként, a többség a labdarú-
gást, az atlétikát és a lányok a kosárlabdát 

A Magyar Edzők Társaságának folyóirata – 2020/03
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választották, miközben nem volt atlétikai pá-
lyánk. A futó edzéseinket tanyasi földutakon 
végeztük. De két évig a kosárlabda edzéseink 
is egy szabadtéri salakos pályán történtek. 
Mindent a nulláról kezdtünk, az első kosaras 
megmérettetésünk Nyíregyházán, az akkori 
megyei bajnok ellen történt és ki is kaptunk 
200-16-ra! Akkor megígértem a teljesen le-
tört lányoknak, hogy ha két év múlva nem 
leszünk megyei bajnokok, belefekszem a 
terem mellett folydogáló, „Gangesz” nevet vi-
selt csatornába. Igaz ezt ahhoz a feltételhez 
kötöttem, hogy addig mindent megtesznek 
ők is a sikerért! Már másfélév múlva elértük 
a célt, megnyertük a megyei bajnokságot. A 
bajnokcsapatból szinte azonnal el is vitte a 
két legjobb játékost az NBI bajnokcsapata, a 
BSE, illetve a Vasas Izzó.

– Atlétikában is sikerült „beoltani” a tanítvá-
nyokat?

Mondhatom, hogy igen. Érkezésem után 
négy évvel, 1973-ban az országos középis-
kolás bajnokságon a 4x800 méteres leány 
váltónk új országos rekorddal végzett az 
első helyen. De a megye NB I-es ifjúsági 
csapatába is több újfehértói tanítványom 
került. Az eredmények hatására már a Nyír-
egyházi Sportiskola kihelyezett szakosztá-
lyaként működhettünk. Még ebben az év-
ben hívtak a megyeszékhelyre azzal, hogy 
legyek a megye iskolai sportjának felelős 
főelőadó. A családi kupaktanács döntését 
elfogadva kerültem a megyei tanácsba, 
mellette – mivel akkor nem volt divat a má-
sodállás – a helyi sportiskolában társadalmi 
munkásként edzősködtem is. Az 1976/77-es 
tanévben sikerült egy atléta osztályt be-
indítani a nyíregyházi Vasvári Pál Gimná-
ziumban. Kidolgoztunk ugyanis az egész 
megyére kiterjedt tehetségkutató, felmérő, 
kiválasztó és beiskolázási rendszert. Ennek 
lényege, hogy előszőr járásonként minden 
hetedikes gyereket felmértünk, majd a „te-
hetség gyanúsakat” a nyári szünetben egy-
hetes táborba hívtuk, ahol már nemcsak a 
motorikus képességeket vizsgáltuk, de a 
pszichikai, a mentális adottságait, küzdőké-
pességüket, intelligenciájukat is. Úgy gon-
dolom, ilyen átfogó kiválasztási sportági 
rendszer azóta sem létezik az országban. 

– Hogyan működött ez a rendszer?

A kétszeres rostálást (felmérési rendszer) 
követően maradt meg a kiválasztott kb. har-
minc tanuló, akik beiskolázást nyertek a Vas-
vári Pál Gimnáziumba. Természetesen kollé-
giumot is biztosítottunk. Az első tanévben 
általános, sokoldalú sportági képzésben 
részesültek, amelyet hosszú évekig Szalka 
Géza barátom és kollégám vezetett, irányí-
tott kíválóan. Egy év után már az atlétika 

szakágaira specializálódtak a tanítványok és 
a Városi Sportiskolában, majd az NYVSC-ben 
folytatták pályafutásukat, immáron szakági 
edzők irányításával. Ebből a rendszerből vá-
logatott kerettagok tucatjai kerültek ki. Pél-
dául a későbbi fedettpályás Európa bajnok 
távolugró Pálóczi Gyula, a hármasugrásban 
világklasszis Bakosi Béla, vagy a négyszázas 
Vasvári Sándor, aki 1983-ban 46:02-vel ál-
lított fel országos rekordot, és az 1980-ban 
800 és 1500 méteres felnőtt Ob-n győztes 
Koleszár Éva neve egyaránt ide kívánkozik. 

– 1979-ben újabb felkérést kapott.

Azzal kerestek meg, hogy legyek az NYVSC 
vezetőedzője. 1980-tól elvállaltam. Ez a 
szakosztály 1990-ig megszakítás nélkül ott 
volt az ország 4–5 legeredményesebb mű-
helye között. Már 1980-ban is megnyertük a 
MASZ bajnoki pontversenyét, elsőként a vi-
déki szakosztályok közül.  A már említettek 
mellett a mi versenyzőnk volt Petrika Ibo-
lya, Hrács Piroska. Nagyszerű dobóink is vol-
tak: Tomasovszky Ági hatvan méteres disz-
koszvető, Stefán Laci 80 méter fölé jutott 
gerellyel, majd kicsit időben később a disz-
koszvető olimpikon Ficsor Jóska, a szintén 
60 méter feletti eredménnyel rendelkező 
Kerekes László, vagy a későbbi tanítványa 
az olimpikon Kürti Évi, az olimpikon, fan-
tasztikus sprinter Molnár Tamás is. Nehéz 
is lenne most mindenkit felsorolni, hiszen 
abban az időszakban a felnőtt és utánpótlás 
kerettagjaink száma folyamatosan 20 és 30 
között volt. 

– Az NYVSC vitán felüli sikereihez miben tu-
dott hozzájárulni? Melyek voltak a kritikus 
pontok? 

A legfontosabbnak azt tartom, hogy egy vég-
telenül lelkes edzői gárda dolgozott akkor 
a Városi Sportiskolában és az NYVSC-ben is. 
A tucatnyi kolléga közül 4–5 főállású volt, 
a többiek (elsősorban testnevelő tanárok) a 
napi munkájuk mellett foglalkoztak a rájuk 
bízottakkal. Szerencsénkre a tehetséges és 
szorgalmas edzőket az egyesület akkori ve-
zetői hagyták is dolgozni. Sajnos az 1976-os 
montreali olimpián 5. helyezett távolug-
róval (657 cm), Erdélyiné Szabó Ildikóval a 
hosszan elnyúló – több, mint kétéves – sérü-
lése miatt már nem számolhattam. Az ő tá-
vozásáról nem is egyesületi, hanem megyei 
szinten döntöttek. Ezt a mai napig sajnálom! 

– Los Angelest a nyíregyházi atléták is meg-
szenvedték. 

De még mennyire! Legalább hat kijutásra 
esélyes versenyzőnk volt, akik közül többen 
akár dobogóra is állhattak volna. Elég csak 
a még ma is világszínvonalú eredménynek 
számító 17,25-ös hármasugró, Bakosi Bé-
lát szóba hoznom. Sajnos ebben az évben 
hatalmas, pótolhatatlan veszteség is érte 
a klubot, a szakosztályunkat. A nagyszerű 
edzői munkát végző Sigér Zoltán mellett 
a már fedettpályás Európa-bajnok Pálóczi 
Gyuszit is elcsábította a Tatabányai Bányász 
Sport Club. Szerencsénkre Bakosi Bélát már 
nem sikerült. Ő a sokkal szerényebb lehe-
tőségeink ellenére is itt maradt nálunk az 
NYVSC-ben. És azóta sikeres edzőként és 
sportszervezőként is Nyíregyházán dolgozik.

– 1990-től egyre rosszabb anyagi helyzetbe 
kerültek.

Ellentétben a nagy fővárosi egyesületek-
kel vagy éppen a Tatabányával, mi mindig 
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az ő állami támogatásuknak a töredékével 
rendelkeztünk, mivel az NYVSE nem volt 
kiemelet egyesület! A rendszerváltáskor 
a MÁV pillanatok alatt kivonult a sport fi-
nanszírozásából, mi a továbbiakban csak a 
városi önkormányzat támogatására számít-
hattunk. Szerencsénkre az 1991-ben meg-
választott városvezetés, a városi stadion 
üzemeltetését a klubunkra bízta. Ezzel je-
lentősen bővültek a bevételi lehetőségeink 
is (bérleti, vállalkozási bevételek)b A klub 
vezetése engem kért fel igazgatónak, mi-
közben az atlétikai szakosztályt is tovább 
vezettem. 

– Ráadásul a váratlanul visszalépett Debre-
cen helyére beugró Nyíregyháza elnyerte az 
1995-ös junior atlétikai Európa-bajnokság 
rendezésének jogát. 

Nyíregyháza közgyűlése először leszavazta, 
majd egy hónappal később már támogatta, 
hogy a város pályázza meg az 1995-ös ifjúsá-
gi EB megrendezését. A pályázat sikeres lett! 
Az ifjúsági EB a város sportjának és a magyar 
atlétikának egyaránt nagy szolgálatot tett. 

A 90-es években a mai követelményekhez 
képest egészen más feltételrendszerben 
kellett a sportversenyeket szervezni. Ma 
már az elképzelhetetlen, de 1994-95-ben 
egy PC-nk volt. 1994 végén egy szponzori 
szerződés eredményeként kaptunk négy 
(4) darab mobiltelefont. Az 1988-ban épült 
rekortán pályánk teljesen alkalmatlan volt 
az Eb megrendezésére, a felújításra kiírt pá-
lyázatot az akkori „legmenőbb” európai cég, 
a német „Balsam” nyerte el, amely 1994 nya-
rán viszont csődbe ment, a vezetőiket pedig 
letartóztatták. Végül a gerelyhajító olimpi-
ai bajnok, Németh Miklós mentette meg a 

helyzetet azzal, hogy „behozta” az ugyancsak 
német céget, a „Polytan”-t, akiknek a szak-
emberei azután változatlan feltételekkel el 
is végezték a szükséges munkálatokat.

– Végül minden szépen lezajlott?

Három álmom volt az Eb-vel kapcsolatosan. 
Az első, hogy legalább egyszer legyen telt 
ház a húszezres stadionunkban, ami meg-
történt. A másik vágyam az volt, hogy legyen 
az EB alatt jó idő, ez is összejött. A harmadik 
sajnos nem sikerült, mert a győzelemre ab-
szolút esélyes Zsivoczky Attila az EB előtt 
megsérült, így a magyar aranyérem elma-
radt. Viszont az Eb-t mindmáig Nyíregyháza 
legsikeresebb nemzetközi sporteseménye-
ként emlegetik. Az NYVSC-nél egyébként 
1980-tól 1999 július 15-ig álltam munka-
viszonyban.  

– Közben Ön politikai megmérettetést is vállalt.

Igen, kicsit naivan, de 1998-ban elindultam 
az önkormányzati választáson a FIDESZ 
támogatásával, de kikaptam. Ettől kezdve 
finoman szólva is pokol lett az életem. A 
lehetetlenné vált helyzetemben jött a tele-
fonhívás Debrecenből, Kósa Lajostól. Az ot-
tani önkormányzati sportlétesítmények mű-
ködtetésének vezetésére hívott, amit azzal a 
kéréssel vállaltam el, hogy a létesítménye-
ket lehető legrövidebb időn belül ne intéz-
ményi, hanem vállalkozási formában mű-
ködtessük, ahol ugyan nagyobb kockázatot 
kellett vállalnom, viszont csak a közgyűlés 
szólhatott bele a munkámba. 1999. július 
16-án beléptem és amiben megegyeztünk, 
az minden úgy is történt. A létesítmények 
működtetése, illetve fejlesztések beindítása 
mellett – Gyulai István, a Nemzetközi Atlé-
tikai Szövetség (IAAF) főtitkárának javas-

latára – Debrecen megpályázta a 2001-es 
ifjúsági atlétikai világbajnokság megrende-
zését. Mellettünk döntöttek, lebonyolítottuk 
a versenyt, a Nemzetközi Atlétikai Szövet-
ség pedig a 2001-es esztendő lesikeresebb 
IAAF-rendezvényévé minősítette az ifjúsági 
vb-t.

– Miben vonná meg a Debrecenben eltöltött 
tizenöt év mérlegét?

Én még soha nem éreztem úgy, hogy va-
lamit is tökéletesen sikerült elvégeznem. 
Debrecenben viszont egy fantasztikusan 
dolgozó csapatot sikerült találnom, kivá-
ló, nagyszerű munkatársakkal. Senki nem 
szólt bele, kivel akarok együtt dolgozni. 
Elmondhatom, élmény volt velük a közös 
munkavégzés, ráadásul Kósa Lajos is min-
den ígéretét megtartotta. 2006-tól a városi 
sportiskola is hozzám került a maga tizen-
egy szakosztályával, több, mint ezer sporto-
lójával és csaknem negyven edzőjével. Így 
nyolc év után ismét lehetőséget kaptam, 
hogy foglalkozzak az un. „élősporttal” is. Ezen 
a területen most csak két kiemelkedően 
nagy sikerélményemről szeretnék szólni. A 
legjelentősebb Risztov Évi olimpiai bajnok-
sága. A másik, hogy 2013-ban mi lettünk az 
ország legjobb sportiskolája. 

– Évi debreceni befogadása különlegesség 
számba ment.

A 2007-es rövidpályás úszó Eb-t mi rendez-
tük, ezen a versenyen került vissza a világ 
élvonalába a jókora hullámvölgyéből Gyur-
ta Dani. Akkoriban többször is érdeklődtem 
a MUSZ-ban Ruza József akkori főtitkárnál 
Risztov Éva felől, mert nem tudtam megér-
teni, hogy miért hagyta abba valaki húsz-
évesen a sikersportágában a versenyzést. 
Aztán 2009 márciusában felhívott Ruza és 
elmondta, hogy Évi nagy bajban van, a civil 
életben nem találja a helyét, majd megkér-
dezte, hogy nem foglalkoztatnám-e őt az 
úszó szakosztályunkban edzőként? Invitá-
lásomra Évi másnap megjelent az irodám-
ban, hat órán át beszélgettünk. Egész lénye, 
egyénisége fantasztikusan meggyőző volt. A 
beszélgetésünk végén megállapodtunk, két 
nap múlva már Debrecenbe költözött. 

– Így kezdődött. 

Edzőnek jön, de annyira érződött, hogy még 
szeretne versenyezni! Megegyeztünk, hogy 
megpróbálkozik a nyíltvízi hosszútávúszás-
sal. Előszőr csak három hónapos ciklusok-
ban gondolkoztunk. A felkészítésének irá-
nyítását Vajda Tamás mesteredzőre bíztam, 
aki a nyolcvanas években és a kilencvenes 
évek elején edzője volt Szabó Tündének, 
majd a kilencvenes évek végén és a kétezres 
évek elején sikeresen készítette fel a nyílt-
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vízi úszásra Kovács Ritát is. Évi július végén 
– majdnem négy évnyi úszásmentes élet 
után – már elindult a Balaton átúszáson. 
A nők közül első, az abszolút kategóriában 
ötödik lett és mindössze két perccel úszott 
gyengébb időt, mint Verrasztó Dávid. Ekkor 
eldőlt a folytatás is. 2010-ben elindult a 
hazai rendezésű úszó Eb-n is a nyíltvízi 10 
km-es távon, ahol a hetedik lett, mindössze 
kilenc másodperccel lemaradva a győztes 
holland Linsy Heistertől. Ekkor egyértel-
művé vált, hogy a következő cél már az 
olimpia lesz, de ehhez kvalifikálnia kellett 
magát. Nos, ez legalább olyan nehéz feladat 
volt, mint Londonban rajt-cél versenyzéssel 
olimpiai bajnoknak lenni. Közben 2011. 
januárjában közölte, hogy már nem tud és 
nem is akar a továbbiakban Vajda Tamással 
készülni. Hosszabb rábeszéléssel viszont 
sikerült elérni, hogy a Sanghaj-i vb-ig még 
együtt dolgozzanak. 

– Ön megjósolta és közölte is a felekkel, hogy 
attól tart, hogy a Sanghaj-i vébé az edző-ver-
senyző kapcsolat végét is jelenti majd.

– Évát a vb-n a nyílt vízi számában kizár-
ták így nem sikerült kvalifikálnia az olim-
piára. Sajnos Vajda Tamás ezt a „bukfencet” 
nem tudta jól kezelni. Ekkor került képbe 
az emberileg ugyancsak nehéz, de nagysze-
rű úszó szakember, Széles Sándor, aki nem 
akart Debrecenbe jönni, csak az edzéstervek 
küldését vállalta.  Beajánlotta viszont Gará-
di Géza barátját, akivel Évának már egy hét 
után gondjai adódtak. Garádi később – en-
gem megkerülve – „átpasszolta” Évát Dévai 
Lászlónak, aki egy korrekt, de még nagyon 
kevés tapasztalattal rendelkező triatlonos 
edző volt. Úgy igyekeztem ezt a helyzetet 
megoldani, hogy Évi minden külföldi edző-
táborban a Széles csoporttal készülhetett. 
Ehhez Dr. Szabó Tünde a MÚSZ akkori főtit-
kára is hozzájárult. 2012 június 8-án a por-
tugáliai Setubalban volt a londoni olimpiá-
ra az utolsó kvalifikációs lehetőség, ahol az 
amerikai Anderson mögött Évi második lett. 
Később Londonban az olimpián is Anderson 
bizonyult a legkeményebb ellenfelének, de 
Évát már nem lehetett megverni! Húsz éves 
úszó pályafutás után teljesítette nagy ál-
mát, olimpiai bajnok lett! 

Éva három dologban is egyedit alkotott: há-
rom és féléves kihagyás után csak ő tudott 
olimpiai bajnoki címet szerezni – folytatta 
Orendi –.  Addig csak ő aratott 10 km-en 
egyedül rajt-cél győzelmet, ami egyben 
olimpiai aranyérmet is jelentett számára. 
Elárulom, hogy még én sem bíztam Évában 
annyira, mint Kósa Lajos. Ő volt az egyet-
len, aki számolt az ő olimpiai sikerével! Ha 
valaki, hát Éva feltétlenül megérdemelte 

a bajnoki címet! De én sohasem feledkez-
tem meg Bán Sándorról, aki az első edzője 
volt és az ő irányításával jutott ki a 2000-es 
olimpiára! Turi Györgyről, aki 2001–2005 
között volt Évi edzője. Miként Vajda Tamás-
nak, Dévai Lászlónak, Széles Sándornak és 
Kovácshegyi Ferencnek is köszönettel tar-
tozunk, hiszen ők is részesei voltak Éva lon-
doni győzelmének.  

– Ön napra pontosan tizenöt év után felállt 
és befejezte debreceni küldetését. Nyugdíjas 
lett, könnyebb életet tervezett, egyetemi elő-
adásokkal. 

A Debreceni Egyetemen sportszervezésből 
és létesítmények üzemeltetéséből tartot-
tam előadásokat, de még félévnyi nyugal-
mam sem maradt, mert megint közbejött 
egy telefon. Ismét Kósa Lajos hívott, aki 
azt kérte, vállaljam el a Magyar Országos 
Korcsolyázó Szövetség (MOKSZ) ügyvezető 
igazgatói teendőit, ahol egyébként mind-
máig ő az elnök. 2015 február 9-én léptem 
be a legújabb munkahelyemre. Abban az 
évben még a 2017. évi Úszó Világbajnokság 
szervezését-rendezését végző Kft. felügyelő 
bizottsági elnöke is voltam. Erről azonban 
még az év vége előtt lemondtam, mert a 
MOKSZ ügyvezetése egész embert kívánt.

– Még mindig nem volt vége a békés, nyugdí-
jas időszak helyébe lépő felkéréseknek.

2017 május 2-án a MOB küldöttközgyű-
lésén az ötkarikás szervezet téli olimpiai 
sportágakért felelős alelnökévé választot-
tak, méghozzá a legtöbb szavazattal! Há-
rom év elteltével, ez év nyarán viszont már 
nem indultam el az újraválasztásomért. A 
MOB-ban töltött esztendők során kiváló 
kollegiális kapcsolatokat sikerült kialakíta-
nom. Imádtam azt a munkát. Ugyan hozzám 
közvetlenül csak a téli sportágak tartoztak, 
de alelnökként a MOB sportszakmai bizott-

ságán keresztül  minden olimpiai sportág-
gal volt kapcsolatom. A bizottság vezetője 
az olimpiai bajnok Vaskuti István volt, akivel 
rendkívül harmonikusan tudtam dolgozni. 
De ugyanezt mondhatom el Fábián László-
ról, a MOB sportigazgatójáról is.

– A korcsolyázó szövetség élén három és fél-
évig tevékenykedett. 

Ez idő alatt komoly feladatok elvégzésében 
sikerül előbbre lépnünk. A kormányzati tá-
mogatásnak köszönhetően (KSF) már nem 
voltak pénzügyi problémáink. A MOKSZ 
életét átláthatóbbá és eredményesebbé si-
került tenni. A történelmi első magyar téli 
olimpiai cím megszerzése is az igazgatósá-
gom ideje alatt történt. A két extra edzővel, 
a kínai Linával és Bánhidi Ákossal, a két 
versenyző zsenivel, Liu Shaolin Sándorral 
és Liu Shaoang Ádóval, a kitartás és a szor-
galom világbajnokával, Knoch Viktorral és 
a csupaszív csapatember Burján Csabával 
együtt, sikerült történelmet írni.  

2017-ben az egyik nagy célomat is megva-
lósítottuk. A Testnevelési Egyetemmel kö-
tött megállapodásunk értelmében ismét el-
kezdődhetett a korcsolya szakedző képzés. 

– Idén minden, lemondható tisztséget, felké-
rést, eseményt lemondott annak érdekében, 
hogy több szabadideje legyen.  

Azért még mindig maradtak feladataim! A 
MOKSZ-nál például elnökségi tag marad-
tam és vannak konkrét feladataim is. És 
máshol is szívesen veszik a tanácsaimat. 
Részfeladataim vannak a MOB középtávú 
sportstratégiájának kidolgozásában is. 

Talán ennyi is elég annak igazolására, hogy 
Orendi Mihály még 73 évesen sem a nyugdí-
jasok szokásos életét éli.

Jocha Károly
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Szász-Kovács Emese: Még mindig 
szeretem a vívást, élvezem, amit 
csinálok

Vendégszektor

K ulcsár Győzőről: „Tudom, hogy meny-
nyire hitt bennem az olimpia után is, 
hogy fogunk mi még egyszer újra a 
csúcsra érni…” 

2016. augusztus 6-a volt az a máig emlékeze-
tes nap, amikor Szász Emese felért a csúcsra. 
Harminchárom évesen, számos világverseny-
nyel, több olimpiával és megannyi éremmel a 
háta mögött – Rióban végre összejött az olim-
piai arany is. És micsoda arany! Egy fantaszti-
kus versenyző és ember, aki annyi év és olyan 
sok munka után végre csúcsra ért. Ráadásul 
úgy, hogy az utolsó lehetséges kvalifikációs 
viadalon, a budapesti Grand Prix versenyen 
kvalifikálta magát Brazíliába. „Hidd el, hogy 

meg lehet csinálni!” – hangzott el a Mester, 
Kulcsár Győző biztató mondata a nagy finálé-
ban Emese felé. Csak ilyen egyszerűen – és a 
lehető legjobb pillanatban. A fináléban, ami-
kor úgy tűnt, az olasz ellenfél uralja a pástot. 
10–6-ra is ment már a kétszeres világbajnok, 
a remek szezont maga mögött tudó Fiamingo, 
ám Emese megtáltosodott: megkezdte a fel-
zárkózást, majd 12–12-nél átvette a vezetést, 
és onnantól kezdve nem volt kérdés, azon az 
estén ki lesz az olimpiai bajnok. Bő négy év 
telt el azóta, Emese kétszeres édesanya lett, s 
Kulcsár Győző halálát követően jó ideig nem is 
vívott. Aztán új edzővel kezdték meg a munkát, 
s március elején tették meg az örömteli be-

jelentést, mely szerint Emese harcba száll az 
indulási jog kiharcolásáért a tokiói olimpiára. 
A sors különös fintora, hogy két hét sem telt el 
a nagy bejelentést követően, és a világ leállt 
a koronavírus járvány következtében. Persze 
nem Szász-Kovács Emese lenne, ha ezt is nem 
mosolyogva, a lehető legoptimistábban fogná 
fel. Sokan példát vehetnénk tőle. Olimpiai baj-
noknőnkkel az új életről, az újrakezdésről – és 
természetesen tüneményes ikergyermekeiről 
beszélgettünk.  

– Ebben a nem szokványos időszakban ho-
gyan telnek a mindennapok? 

Köszönöm szépen, a körülményekhez képest 
egészen jól, haladunk szépen előre, hiszen 
lassacskán a vívóélet is kezd visszatérni a 
régi kerékvágásba. A két gyermekem mellett 
pedig egyáltalán nem unatkozom. Próbálok 
minél több időt velük tölteni, és úgy gondo-
lom, hogy ez sikerül is. Naponta elmegyek 
egy nagyjából háromórás időintervallumra 
edzeni, szerintem ez egyáltalán nem zavar-
ja meg őket, sőt sokkal inkább élvezik azt, 
hogy más emberek is vannak körülöttük. 

– Hogyan osztjátok meg a feladatokat? 

Szerencsére anyukám nagyon sokat tud se-
gíteni, és a nővéremnek is van egy 25 éves 
nevelt lánya, aki szintén sok időt tölt a gye-
rekekkel. Nagyon szeretik. De abban a sze-
rencsés helyzetben vagyok, hogy rajtuk kívül 
a nővérem is be tud segíteni, nem is beszél-
ve természetesen az apukájukról. Szóval so-
kan vannak, akik szeretik őket, és alig várják, 
hogy a vigyázásban sorra kerüljenek. 

Hatalmas élmény, hogy ikreink lettek

– És bármennyire hihetetlen, már elmúltak 
egyévesek. Hogy bírsz velük? 

Bizony, nemsokára 14 hónaposak lesznek, 
jönnek-mennek, felmásznak mindenhova. 
Nagyon aranyosak, sokszor előfordul, hogy 
már együtt eljátszanak, szórakoztatják egy-
mást. Összességében hatalmas élmény, hogy 
ikreink lettek, nagyon élvezzük a szülői létet. 

– Mégis, hogyan kell elképzelni Szász Emesét 
anya szerepben? 

Egy teljesen más élet kezdődött, az kétségte-
len. Az ikrek között pedig kiváltképp különös 
kapcsolat van. Kisfiú és kislány, úgyhogy az, 
hogy egy ruhába öltöztessem őket, elég ér-
dekesen lenne kivitelezhető. Ám olyan azért 
már előfordul, hogy mivel én nagyon szere-
tem a Mickey egeret, meg a Minnie-t, ilyen 
formában összeöltöztetem őket. Manapság 
már mindent lehet venni nekik, túlzás nélkül 
állítható, hogy lassacskán külön iparág épül 
erre. Én azonban annak a híve vagyok, hogy 
ebben sem szabad túlzásba esni. 
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– Mennyiben lett más az életed? 

Amikor korábban azt hittem egy-egy edzés-
ről vagy versenyidőszakról, hogy az fárasz-
tó, akkor még nem gondoltam arra, hogy 
vajon milyen lehet ikres anyukának lenni. 
Nem a gyerekekkel való lét, sokkal inkább 
az éjszakák azok, amik megterhelnek. Még 
mindig felkelnek éjszaka, a nem alvás pe-
dig nem egy egyszerű dolog. A másik olda-
lon viszont olyan fajta kárpótlás és olyan 
energiatöbblet, amit adnak, hogy nem is 
gondoltam volna, hogy ki lehet bírni úgy, 
hogy nem alszom egyben végig 8–9 órát, 
mert ennyi volt az a mennyiség, amire ré-
gen szükségem volt. Ehhez képest jelenleg 
úgy állunk, hogy másfél-két órát tudok egy-
ben végig aludni, majd egy kicsi szünet és 
megint ugyanennyi. Jelentem, teljesen jól 
elvagyok vele, pedig azelőtt soha nem gon-
doltam volna, hogy ezt meg lehet szokni.

Aztán leállt az egész világ…

– Sokáig volt kérdés a folytatás számodra, 
mígnem március elején bejelentetted, el-
kezdted a felkészülést a tokiói olimpiára. Pár 
nappal később pedig nagyot fordult a világ, 
melynek részeként a 2020-as tokiói olimpiát 
2021-re halasztották…

Úgy történt ez, hogy már a szülést követően 
eldöntöttük azt, hogy meg fogom próbál-
ni, hogy komolyan veszem a visszatérést. 
Belecsaptunk a munkába, kitűztük célul a 
budapesti grand prix versenyt, melyen el is 
indultam, de tudtam, hogy még közel sem 
vagyok száz százalékos formában. Éppen 
ekkor kezdtünk volna elgondolkozni azon, 

hogy hogyan építsük fel azt a rövid idősza-
kot, ami a játékokig még hátravan, hogy a 
csúcsforma a lehető legjobbkor jöjjön ki be-
lőlem. Aztán leállt az egész világ. Nyertem 
időt, és több felől hallottam, hogy ennek az 
egész helyzetnek én vagyok a nyertese. Ne-
héz ezt így kimondani, és nem is feltétlenül 
osztom ezt, mert a gyerekektől való elvá-
lás, az edzésekre való eljutás nem egysze-
rű. Persze, így most van időm, de ettől még 
ugyanolyan nehéz lesz kijutni az olimpiára. 
Még az is kérdéses, hogy egyáltalán én ka-
pok-e majd esélyt arra, hogy megpróbáljam 
azt a versenyt, ahonnan egy fő kvalifikálhat 
még Európából. Szóval a kérdőjel renge-
teg. Egy dolog azonban biztos: még mindig 
szeretem a vívást, élvezem, amit csinálok, 
feltölt ez a része is a napomnak. Ennek az 
egésznek pedig jelenleg utóbbi a lényege. 
Aztán, hogy mi lesz belőle, az majd kiderül. 

– Melyik az a verseny, amire jelenleg tudtok 
készülni, illetve mikorra várható a kvalifikáció? 

Meglátjuk, hogy lesz-e egyáltalán verseny 
addig. A hazai szövetség fogja majd kijelölni 
azt az egyetlen magyar női párbajtőrözőt, aki 
indulhat a pótkvalifikációs zónaversenyre. 
Azt meg kell nyerni ahhoz, hogy az ember 
kvótához jusson. Szóval a feladat adott, de 
közel sem egyszerű. Ezek függvénye tehát az, 
hogy van-e esélyem utazni Tokióba és hogy 
ha engem küldenek, akkor ott sikerül-e nyer-
ni. Elég nehéz folyamat előtt állunk tehát. 

– Magánemberként is tele vagyunk kérdések-
kel a jelenleg kialakult helyzetben, nem is be-
szélve arról, hogy mindezt miként éli meg egy 
sportoló, aki élete versenyére készül... 

Nagyon bizonytalan időszak volt többek 
között a vívás szempontjából is, ezáltal én 
nem is magammal foglalkoztam, sokkal in-
kább azokat sajnáltam, akik már kvótával 
rendelkeztek, így számukra egyértelműen 
Tokió került a fókuszba. Rengeteg sportoló-
nak ténylegesen elkezdődött már az olimpi-
ai felkészülése, és tudta, hogy esélyes, hogy 
jó formában van. Ezek után a teljes leállás 
őket érinthette a legnehezebben. Nagyon 
sajnáltam. Rögtön az futott át az agyamon, 
hogy milyen szörnyű lett volna mindezt 
Rió után megélni. Én viszont már abban a 
szerencsés helyzetben vagyok, hogy ez az 
egész számomra egyfajta jutalomjáték, egy 
olyan dolog, amit szeretek csinálni és meg-
próbálom a lehető legjobbat kihozni belőle. 
Szerencsére nekem már ott van Rió, ahol si-
került elérnem pályafutásom csúcsát. Ezál-
tal a karanténidőszak is egészen más volt a 
számomra otthon a két gyerkőccel. Az egész 
olyanná lett, mintha egy klasszikus, gyesen 
lévő kismama lennék, aki otthon van a gye-
rekekkel. Csak otthon edzettem. Szóval visz-
szacsöppentem a normál, babázós életbe. 

Érte is csináljuk ezt…

– Ezalatt az időszak alatt sokan megtanultak 
palacsintát, vagy még inkább kenyeret sütni. 
Neked mi lett a szupererőd? 

Nálunk is beindult ez a vonal: a férjem vett 
egy kenyérsütő gépet, abban kelesztettem 
a tésztát és készítettük a kenyeret. Semmi-
lyen nagy dologra nem kell azonban gon-
dolni, hiszen nem olyan nagy kuriózum ezt 
elkészíteni. A gyerekek mellett olyan na-
gyon sok új dologba nem volt lehetőségem 
belekezdeni. Örültem, hogy tudok egy kicsit 
mozogni mellettük, és természetesen annak 
is örültem, hogy ennyi időt tudtunk egymás-
sal eltölteni. A helyzethez képest jól alakult 
a karanténos időszak, mert velük lehettem. 

– „Hidd el, meg lehet csinálni!” – csengenek visz-
sza Kulcsár Győző szavai a riói döntődön. Két-
ségtelen, hogy azóta nagyot fordult veled a világ

Valószínűleg az is bennem van, hogy az 
ő emlékének adózunk azzal, hogy az új 
edzőmmel, Peterdi Andrással, aki szintén a 
Mester tanítványa volt, belevágtunk. Érte is 
csináljuk ezt, mert tudom jól, hogyha még 
élne, akkor már nagyjából a szülőszoba ajta-
ján kopogtatott volna, hogy akkor most már 
lehet kezdeni edzeni. Tudom, hogy mennyire 
hitt bennem az olimpia után is, hogy fogunk 
mi még egyszer újra a csúcsra érni. Miatta is 
szerettem volna visszatérni, megnézni, hogy 
mire vagyok képes így, szülés után, egy má-
sik edzővel, egy teljesen más élethelyzetben. 
Nagy kérdés számomra, hogy vajon vissza 
tudok-e még kerülni a világ élvonalába…
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– Mindenesetre női párbajtőrben nem egy po-
zitív példa akad erre…

Nem is kell nagyon messzire tekintenünk 
ehhez, hiszen Nagy Tímea volt az, akinek 
mindez háromszor is sikerült: kétszer olim-
piai- egyszer pedig világbajnoki aranyérem 
lett belőle. Vissza lehet térni, a vívás sze-
rencsére egy olyan sportág, amelyben ezt 
igenis meg lehet csinálni. Remélem, hogy ez 
nekem is sikerülni fog, hiszen ez az, amiért 
nap mint nap dolgozom. 

– Hogy állsz most, mik a tervek, ha egyáltalán 
a pandémia közepette lehet-e konkrét tervek-
ről beszélgetni?

Egyelőre úgy néz ki, hogy idén csak magyar 
versenyünk lesz. Szeretném, hogy addigra 
azt mondhassam a formámra, hogy ez bi-
zony nagyon emlékeztet a régire. S amint 
végre eldördül a nemzetközi startpisztoly, 
én azon leszek, hogy újra kellemetlenked-
hessek az élmezőny környékén. 

– Ez mikorra várható? 

Egyelőre semmi biztosat nem tudunk. Ja-
nuárra tervezik, de nagy kérdés, hogy lesz-e 
belőle valami.

Csináljuk a dolgunkat, vigyázunk 
egymásra

– Az ember nyilván bizakodó, amikor látja, 
hogy a futballon túl azért egyéb sportágak-
ban is beindulni látszik az élet… 

Ez valóban így van, ám a közelmúlt sport-
eseményeit szemlélve mindig azt mondom, 
hogy például egy teniszben annyi pénz van, 
olyan összegekről beszélhetünk akár csak a 
televíziós közvetítések kapcsán, hogy megéri 
egy buborékot csinálni, megéri az, hogy na-

gyon kevés nézőszámmal végigmenjen egy 
US Open. Vívásban egészen máshogy alakul 
ez a történet: esetünkben nem beszélhetünk 
teltházas versenyekről, de arról sem minden 
esetben, hogy lenne televíziós közvetítés, me-
lyet a szurkolók nyomon követhetnének. Szó-
val más egy olyan sportágban, amelyben sok 
pénz van és megint más egy olyanban, amely-
ben köztudottan sokkal kevésbé jellemző ez. 

– Azért nyilván hiányoznak már azok az iga-
zi éles helyzetek a páston, melyeket csak egy 
verseny adhat…

Persze, hogy hiányzik, az ad értelmet mind-
ennek. Az ember azért csinálja, hogy verse-
nyezhessen, hogy jöhessen az a semmivel 
sem összehasonlítható izgalom és az éles 
meccsek. Ebből a szempontból is elég ér-

dekesen alakult a visszatérésem, hiszen tör-
tént mindez egyetlen versenyre, majd pedig 
közel egy évig megint semmi. Most azonban 
a világ is leállt, nem csak én. Meglátjuk, 
hogy ez kinek tett jót. 

– Ezen a bizonyos vívóversenyen derült aztán 
fény arra, hogy igazolt koronavírusos vívók is ott 
voltak a páston. Mennyire fél az ember, mennyi-
re kell a járványügyi helyzetet alapul véve egy 
sportolónak másként élnie a mindennapjait? 

Amiket előírnak nekünk, azokat természe-
tesen betartjuk, de én mindig azt mondom, 
hogyha félünk, akkor az már régen rossz. Az 
is lehet, hogy nem is tudunk róla, és már át 
is ment rajtunk. Nem lehet tudni. Legfeljebb 
csak akkor, hogyha kétnaponta tesztelnénk, 
mint a futballisták. Csináljuk a dolgunkat, vi-
gyázunk egymásra, ha bárkinek a legapróbb 
panasza van, már nem jön le edzeni. Ennyit 
tudunk tenni az ügy érdekében. Egyébként 
meg edzenünk már muszáj, mert mindenki-
nek nagyon sok lenne egy újabb kihagyás.   

– S mik a célok, álmok a számodra, különösen 
úgy, hogy a tervezés 2020-ban egy teljesen új 
értelmet nyert? 

Nemsokára edzőtáborba megyünk, tervben 
van egy hazai válogatóverseny, ezekre is 
megfelelően fel kell készülni, de jelenleg 
az építkezés a legfontosabb, hogy visszajöj-
jön az izomzat, a robbanékonyság, és akkor 
a vívás is csak egyre jobb lehet majd. Nem 
szeretnék ennyire előreszaladni, de termé-
szetes, hogy az olimpia az, ami ott lebeg a 
szemem előtt, mert én ezért jöttem vissza. 
Ez az álom, ez a cél, azzal együtt, hogy olyan 
nagyon nagy teher nincs rajtam. 

Bocsák Klára 
(forrás: Sport Plusz)
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Karácsonyi történet
Kötődés
Bujdosó Miklós Gábor

Estefelé történt ez a furcsa eset. 
Kis szobámba vonultam be gondolkodni, 
vajon mit adjak ajándékba édesapámnak az 
ünnepekre, amikor nyitott ajtómon begurult 
egy gombolyag. Nem ijedtem meg, hiszen 
hét éves voltam már, komoly iskolás gyerek, 
mégsem értettem azt a gombócot, amely 
akkorra épp a szőnyegem szélére érkezett. 
A másik szobában csak egy kis lámpa világí-
tott, hogy ne fogyjon annyi áram. A lámpás 
tetején, mint egy hanyagul feltett kalap, úgy 
üldögélt egy öreg vászonszoknya. Kicsit ko-
pottan és ferdén. 
Halkan közeledtem a fény felé, hogy azt a 
gombolyagot jobban megvizsgáljam, amikor 
a gombóc megmozdult. Megálltam egy pil-
lanatra, majd tovább billegtem négykézláb 
azon a régi szőnyegen. 
Ekkor a gombóc ugrott egyet, és hirtelen ki-
gördült az ajtómon át a nagyszobába. 
Átdugtam a fejem az ajtó függönyén és úgy 
éreztem magam hirtelen, mint egy éhes ku-
kac, amint kirágja magát az almából és kí-
váncsi szemei a távolba merednek. 
Jobbra, mélyen a sötétben egy éjjeli szek-
rény szomorkodott. Felette pár ősrégi kép 
figyelt lefelé, balra, amerre a gombóc elgu-
rult. Az asztal, majd a fáradtan terpeszkedő 
székek alatt is látni véltem, a kis gombócot, 
hogy halad a sarokban lévő nagyfotel felé. 
Az a nagyfotel!
Hű, de remek volt benne ülni, hallgatni ze-
nét, meséket, kergetni álmokat a szunnyadó 
melegben… de most csend volt. Csak a lám-
pafény moccant néha, mintha birkózna a sö-
téttel. Lassan megkerültem az asztalt, ami-
kor megláttam végre, hogy kivel is játszik ez 
a gombóc. Édesanyám ült ott a fotel mélyén 
és két kis karddal hadakozott. Legalábbis el-
sőre úgy tűnt nekem. Majd a gombóc moc-
cant egyet, mire anyukám újra vezényelni 
kezdett a kezeiben levő botokkal. A kíváncsi 
kukac – azaz én – a lámpa bűvkörébe ért. 
A vászonszoknya lebbent egyet, mire édes-
anyám felpillantott.
– Hát te mit keresel erre? – kérdezte.

– Bejött egy gombóc a szobámba és idáig 
követtem! – feleltem.

Édesanyám elmosolyodott és kicsit kihúz-
ta magát a mélyből, majd egy puha, barna 
anyagot emelt felém.
– Pulóver lesz belőle édesapádnak, látod? 
– mutatta örömmel, mire a kardok kötőtűvé 
változtak és a gombóc igazi gombolyaggá. 

– Én is szeretnék valami ajándékot adni édes-
apámnak az ünnepre! – mondtam, és visz-
szakúsztam a szobámba, hogy megnézzem a 
malacomat. 

Nagy, kerek fejű porcelánmalac terpeszkedett 
ott az asztalomon, kis vágással a hátában. 
De nem fájt neki, már így született a ma-
lacgyárban.
Előkerestem a doktor bácsitól kapott kis fas-
patulát, majd malackám hátába döftem, mi-
közben fejjel lefelé ráztam szegényt. Türel-
mes egy állatka a porcelánmalac, sosem visít!
Hát egy forint nem sok, annyi sem hullott 
ki belőle. 
Megint leültem gondolkodni, mit adhatnék, 
olyan igazi ajándékot az ünnepekre, aminek 
örülni fog édesapám. Azután hirtelen fur-
csa gondolatom támadt: megtanulok kötni, 
olyan ügyesen, mint édesanyám. Meg is kér-
tem, mutassa már meg, hogy miként lehet 
így összekardozni egy jó meleg ruhadara-
bot, mire édesanyám felnevetett:
– Mit szeretnél kötni?
– Pulóvert. Olyat, mint te!
– Az bizony elég nehéz! Látod, mintát teszek 
bele, itt szaporítom, ott jobban meghúzom, 
majd elkészül a háta, végül az ujjai is. Akkor 
még össze is kell dolgozni és fölülre a nya-
kához kell egy pár sor passzé.
– Jaj, én azt hittem, hogy ez sokkal egysze-
rűbb! – sóhajtottam. 
– De mindenképp szeretnék kötni neki! – 
mondogattam mégis.
Édesanyám csodálkozva nézett rám.
– Mindenképp! – mondtam újra. Engedd 
meg, hogy gyakoroljak és legalább egy ki-
csit hadd kössek neki ebbe a szépbe, amit 
te csinálsz. 
– És hová gondoltad? – kérdezte. 
– Pár sort kötnék, pont ide! – mondtam és a 
félig kész pulóver közepére mutattam. 

Édesanyám most egészen másképp nézett 
rám. Szelíden, ahogyan az őzek szoktak és 
megsimogatta a fejem. 
Adok fonalat és két kötőtűt! – mondta, majd 
előhalászott egy gombócot. Épp olyat, mint 
amilyen hozzám bemászott.
– Gyere, ülj ide mellém! Megmutatom az 
első hurkot.
És így tanultam, gyakoroltam sokáig, min-
den este, amíg édesapám dolgozott.
Közeledett az ünnep, mikor édesanyám oda-
hívott magához a nagy mesefotelbe. Amit 
addig elkészített, óvatosan a kezembe adta, 
a kardokat ujjaim közt eligazgatta, és rám 
bízta azt a pár sort.
Finoman dolgoztam, vigyázva nehogy el-
rontsak valamit. Édesanyám csak nézett rám.
Tíz igazi sort kötöttem, majd visszaadtam 
neki, hogy folytassa az ő részét.
A pulóver elkészült. 
Végre eljött az ünnep. 
Emlékszem, aznap jól befűtöttünk, tiszta 
terítővel óvtuk az asztalt, és csudajó han-
gulat volt a szobánkban. Úgy éreztem, lázas 
vagyok. Égett az arcom és kaptam valami 
ajándékot biztosan én is, de szégyen ide, 
szégyen oda, bizony már elfelejtettem. Csak 
arra emlékszem, hogy amikor odaadtuk a 
pulóvert, édesapám kikerekedett szemek-
kel nézett rám, mikor édesanyám elmesélte, 
hogy azt a részt ott, a szíve felett én kötöt-
tem, azután közelebb jött és magához ölelt. 
Sosem láttam még ennyire örülni. Az öreg 
falilámpa nagyon hunyorgott és a mesefo-
tel felénk fordult. Emlékszem, édesapám a 
karjába vett és ott aludtam el este.
Sok-sok év telt el azóta. Nemrég megláto-
gattam a szüleimet. Beszélgettünk a régi 
dolgokról, majd egyszer csak, mintha hí-
vogatna, megreccsent a vén szekrény. Oda-
mentem hozzá, kinyitottam az ajtaját, és a 
felső polcon, szépen összehajtva ott pihent 
a régi pulóver.
– A legszebb ajándékom! – mondta édes-
apám.
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Szike, kard és színpad – Beszélgetés a Gödöllőt 
harminc éve irányító Dr. Gémesi Györggyel  
Füredi Marianne

Polgármesterek a sportért

Nemcsak rangos versenyeink, hanem ki-
emelt sportágaink is vannak: nagyobb lét-
számban űzik a vívást, az atlétikát, emellett 
az asztalitenisz, a labdarúgás, a kézi-, kosár-
és röplabda a tao-támogatás bevezetése 
óta működési támogatást kap, míg a többi-
ek között a városi pénzeket osztjuk szét az 
említett koncepciónak megfelelően. 

– Ezek szerint mondhatjuk, hogy Gödöllő spor-
tos város?

Igen, sportoló és sportos város, és hogy ez 
így is maradjon, folyamatosan bővítjük a 
létesítmények körét. A Kastélyparkkal szem-
ben nemrégiben adtunk át egy futókört, és 
a kerékpárutak is igen közkedveltek. A vá-
rosban működik egy kerékpáros szervezet, 
amely a bicajozást népszerűsíti, és minden 
évben többször rendezünk úgynevezett 
bringás reggeliket. Ez azt jelenti, hogy több 
helyszínre települünk ki pultokkal, és aki 
biciklivel megy munkába vagy iskolába, a 
pultnál reggelit, és mellé apró ajándékot 
is kap. Ezzel az akcióval azt kívánjuk elér-
ni, hogy az emberek hagyják otthon az au-

A járvány tavaszi kitörése előtt mindent 
megrendeztünk, amit terveztünk, majd, ami-
kor már lehetett, a megfelelő biztonásgi 
intézkedések betartásával, az előírtaknak 
megfelelően újraindítottuk a sportéletet. A 
három hónapnyi karantén után visszaállt a 
versenyszisztéma, vagyis valós eredmények 
alapján lehet értékelni. Egyébként is, az el-
múlt harminc évben én sohasem voltam az 
a polgármester, aki elvárja az extra eredmé-
nyeket. Nekem az a fontos, és azt is kérem a 
szakemberektől, hogy mozgassák, sportoltas-
sák az embereket, a különböző generációkat.

– Régebben olimpiai és világbajnok kardvívók 
léptek pástra a zsúfolásig telt sportcsarnok-
ban, és tapasztalatból mondhatom, hogy ez 
nemcsak a vívást, hanem általában a gödöllői 
sportot is középpontba állította. 

Ma is vannak kiemelt események, mint egy-
kor a kard BEK, most nemzetközi junior ví-
vóversenyt rendezünk, mert az utánpótlás 
versenyeztetése erősödött meg. Nagyon 
népszerű a veterán asztalitenisz-bajnokság, 
amelyen száznál is többen szoktak indulni. 

Nem volt egyszerű időpontot egyeztetni az 
“Örökös polgármesternek” is nevezhető dr. 
Gémesi Györggyel, Gödöllő vezetőjével, mert 
az amúgy is zsúfolt naptárát megterhelték a 
koronavírus-járvány okozta feladatok, de – az 
ebédidejéről lemondva –, két tárgyalás között 
időt szakított rám.
Miközben egy októberi, hűvös, esős napon a 
HÉV-vel Gödöllőre utaztam, megfordult a fe-
jemben, hogy milyen régen jártam a városban. 
Pedig az 1990-es években rendszeresen tudó-
sítottam az egyik legrangosabb hazai vívóver-
senyről, a férfi kard BEK-ről, valamint más, a 
vívással kapcsolatos itteni eseményekről.
Mivel Gémesi Györgyöt előbb ismertem meg 
sportemberként, mint hogy polgármesterré 
választották, mindig tegeződve beszélgettünk, 
ahogy az a sport világában megszokott.
Bevallom, az Önkormányzat épületébe lépve, 
ahol még sosem jártam, elbizonytalanodtam: 
itt mégsem tegezhetem a Polgármester Urat. 
Ő azonban a régi kedvességgel jött elém, és 
“Szia, kérsz egy kávét? Nekem muszáj innom” 
megszólítása máris megadta a beszélgetés 
régi hangulatát, amit írásban sem szeretnék a 
magázódással meghamisítani. 
– Vágjunk a közepébe! Milyen a város sport-
élete, és mennyire nehezíti meg a mindenna-
pokat a világméretű COVID19 járvány?

Minden területen nagyon nehézzé vált az 
életünk, így a sportban is. Az önkormányzat 
feladata egyébként a sportban az utánpót-
lás-és szabadidősport, valamint a sportolá-
si lehetőségek biztosítása minél szélesebb 
körben. Ennek érdekében készítettünk egy 
sportkoncepciót, egy kiszámítható sport-
támogatási rendszert. Az élsport, vagyis az 
egyesületek működésének támogatása nem 
hozzánk tartozik, így az ő vállukról nem is tu-
dunk nagy terheket levenni. Minden eszten-
dőben megválasztjuk Gödöllő sportolóját…

– …bocsánat, hogy máris közbeszólok, de az 
idén is meg lehet majd választani? Van kíná-
lat? A járvány miatt rengeteg verseny elma-
radt szerte a világban. Itt voltak események, 
amelyek alapján eredményt lehet hirdetni?
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tójukat, üljenek kerékpárra, így elkerüljük 
a dugókat, és a levegőt sem szennyezzük. 
Örömmel mondhatom, hogy egyre többen 
tekernek a jó időben, a fanatikusok pedig 
télen is bicajra pattannak. Rendeztünk már 
futóversenyt több mint négyezer indulóval, 
ami figyelembe véve a 32 ezres lélekszá-
mot, igazán szép teljesítmény.

– Ahogy jöttem hozzád, a sportcsarnok lát-
tán eszembe jutottak a régi vívóversenyek, és 
szívszorító volt, hogy kívülről elég leharcolt-
nak tűnt az épület. A város nagymúltú, sikeres 
vívósportja valóban megérdemli az épülő új 
otthont. 

Januárban ünnepélyesen leraktuk az új ví-
vócsarnok alapkövét, és akkor abban bíz-
tunk, hogy az év végére elkészül, ám a vírus 
okozta nehézségek miatt csúszik az átadás. 
Remélhetőleg tavasszal birtokba vehetik új 
bázisukat a vívók. Épül egy új pingpongcsar-
nok és egy versenyuszoda állami beruhá-
zásként, valamint a régi, kicsi sportcsarnok 
helyett elkezdjük egy új Városi Sportcsarnok 
felépítését. 

– Irigylésre méltó lehetőségek várják tehát a 
sportolni vágyó lakosokat. Egykori élsporto-
lóként neked jut időd a rendszeres mozgásra, 
sportolásra?

Az embernek arra van ideje, amire teremt 
magának … az egészségem megőrzése ér-
dekében muszáj sportolnom, ezt orvos-
ként is csak ajánlani tudom mindenkinek. 
Sportolás után jobb az ember hangulata, 
különösen ha jó társaságban tölti az idejét. 
Rendszeresen játszom az 55 éven felüliek 
labdarúgó bajnokságában, úszom, torná-
zom és biciklizek. A nyáron elhatároztam, 
hogy egy nap alatt letekerek 200 kilomé-
tert, és teljesítettem is: eljutottam Lipótra, 
a Győrtől 25 kilométerre  lévő településre.

– A vívást nem említetted, pedig indulhatnál 
masters, vagyis “öregfiú” versenyeken, ha már 
az életed nagy részét ebben a sportágban töl-
tötted.  

Valóban, harminc évig versenyeztem, tíz 
évig voltam elnök, de ma már távolabbról 
figyelem ezt a sportágat. Persze, a szerelem 
nem múlt el, már csak azért sem, mert test-
véreim fiai ma is vívnak. Egyik unokaöcsém, 
Csanád a válogatott meghatározó tagja, és 
társaival már kiharcolták a tokiói kvótát. Ta-
lán neki nagyobb sikere lesz az olimpiával, 
mint nekem…

(Ezen a ponton visszaröpülünk a múltba, ami-
kor a nyolc Gémesi-testvérből a négy kisebb 
vívni kezdett. Szegények voltak, és mivel egy 
családból több gyerek is vívott, kedvezményt 
kaptak a tagdíjból. A kis Gyurika a sisakját és 
a kardját mestere, az 1932-es olimpiát meg-
járt Benkő Tibor bácsi készletéből “örökölte”, 
és az Ecseri piacon vásárolt fél pár kesztyűkre 

az édesanya varrt mendzsettát. Amikor felvet-
ték az orvosegyetemre, a GEAC-ból az OSC-be 
igazolt, volt a Vasas versenyzője is, majd pá-
lyafutását a GEAC-ban fejezte be. A válogatott 
tagja volt, készült az 1984-es olimpiára, ám 
az akkori szocialista országok bojkottja miatt 
nem jutott el Los Angelesbe.)  

Los Angeles, az 1984-es olimpia fájó pontja 
az életemnek. Abban az időben nagyon ment 
a vívás, főiskolai világbajnokságon és világ-
kupán döntőbe jutottam, a hazai ranglistán 
az első négybe tartoztam, jó esélyem volt 
az olimpiai csapatba kerülésre. Ráadásul 
ideális sportolói korban voltam, hiszen 28 
évesen már megvolt a kellő rutinom, de még 
nem voltam öreg. Ez a bojkott törést oko-
zott sportpályafutásomban, és elhatároz-
tam, hogy teljes erőmmel az orvosi pályára 
koncentrálok. Letettem a szakvizsgákat, így 
sebészként, sportorvosként is dolgozhattam, 
én lettem a vívóválogatott orvosa. 

– Aztán a vívószövetség alelnöke, majd elnö-
ke lettél. Sosem felejtem el, hogy elnökséged 
idején, Kovács Tamás technikai igazgatóval, 
szövetségi kapitánnyal együtt, nagyon odafi-
gyeltetek az újságírókra, nem menekültetek el 
a nyilatkozatok elől még a kényes ügyekben 
sem, a külföldi versenyeken pedig csapattag-
nak tekintettetek minket, közös vacsorán kö-
szöntétek meg a munkánkat. Te milyen emlé-
keket őrzöl az elnöki időszakodról?

Szépeket, még ha az utolsó időszak nem is 
volt szép. A sportág legendás alakjaival dol-
gozhattam együtt, Nedeczky Laci bácsival, 
Fenyvesi Csabával, Kamuti Jenővel, és sorol-
hatnám … Persze, akkor is voltak viták, nézet-
eltérések, de Kovács Tamás technikai igaz-
gatóként, az édesapja diplomáciai érzékét 
örökölve összefogta a társaságot.Tamással 
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kiváló volt az együttműködésünk. Sok örö-
möt szereztek a versenyzők is remek ered-
ményeikkel. A pekingi olimpia után azonban 
nőtt a feszültség, többen egymásnak estek, 
és bár megvolt a támogatottságom, feláll-
tam. Ezt követően MOB-alelnökként még 
segítettem a vívást, majd a Nemzeti Sport-
szövetség felkérésére összefogtam a nem 
olimpiai sportágakat. Összességében ren-
geteg sportbarátot és élményt szereztem, és 
ha versenyzőként nem is, sportvezetőként 
öt olimpiára jutottam el. 

– Bár vívásban nem érhettél el világcsúcsot, 
polgármesterként csúcstartó vagy, hiszen har-
minc éve vezeted Gödöllőt, nyolcszor szavaz-
tak neked bizalmat a lakosok, ami egyedülálló 
ebben a települési kategóriában. Gondoltad 
valaha is, hogy „örökös” polgármester leszel?

Dehogy! 1989 előtt orvos voltam, a politi-
kával nem is foglalkoztam. Aztán magával 
sodort az élet, hogy jobbá tegyük a jövőnket, 
az országot.

– Gondolom, a polgármesterként megélt har-
minc évben volt jó és rossz, könnyebb és nehe-
zebb időszak is… 

Most éppen nagyon nehéz időket élünk, az 
elvonások minket is nagyon sújtanak, a ví-
rus miatt visszaesett a termelés, rengeteg 
program maradt el, drasztikusan csökkentek 
a bevételek. Ez hat a lakosságra is, az embe-
rek türelmetlenek, frusztráltak, amit kezelni 
kell. Szerencsére azért még mindig vannak 
pozitív élményeim, amiért érdemes csinálni. 
Az, hogy harminc évnyi polgármesterséget 
kaptam a választóktól, nagyon kemény mun-
ka eredménye. Volt részem örömben, bánat-
ban, sikerben és kudarcban is. Büszke vagyok 
arra, hogy a 174 járási székhely között a má-
sodik legélhetőbb város lettünk Szentendre 

mögött. Örülök, hogy a harminc év alatt sok 
mindent sikerült elérnünk, fejlődött a város. 
Ezt nem veheti el tőlünk senki, ahogy egy ví-
vómondás tartja: ez már zsákban van!

– Végezetül szóljunk egy másik, nem titkold 
szerelmedről, a színjátszásról is.

Valóban, a színház is egy olyan szerelem, 
mint a vívás. Régi vágyam volt, hogy eljátsz-
hassam Cyranót, aki a kedvenc hősöm, kivá-
ló szónok, vívó és katona, akinek egyetlen 
gyenge pontja a hatalmas orra. Régóta kap-
csolatban állok a gödöllői, amatőrökből álló 
Garabonciás Színtársulattal, felkerestem 
őket, hogy szívesen részt vennék a Cyranó-
ról szóló darabban. Utána több darabban is 
játszottam,  nőnapi műsorokban is fellép-
tünk. A városban mindig pezsgő kulturális 
élet volt, amit a járvány most megtépázott, 
visszaesett a nézőszám. A jelenlegi tervek 
szerint jövőre is lesz bemutatónk, de most a 
Covid elleni védekezés határozza meg az él-
tünket, és ki tudja, mikor lesz ennek vége… 
Most a túlélés időszakában járunk, de bízom 
benne, és sportemberként nem is mondha-
tok mást, hogy legyőzzük a nehézségeket.  

Gémesi György 

Született: Budapest, 1956. január 3. 

Gödöllő polgármestere

Az aszódi Petőfi Sándor Gimnáziumban 
érettségizett, majd 1980-ban a SOTE Általá-
nos Orvosi Karán szerzett diplomát. 1980–
1985-ig az Országos Testnevelési és Sport-
egészségügyi Intézet orvosaként, 1990-ig a 
kerepestarcsai Flór Ferenc Kórház sebészor-
vosaként dolgozott. 1984-ben a Sportkór-
házban sportorvosi, 1988-ban a Flór Ferenc 
Kórházban sebészi képesítést szerzett.

Politikusi pályafutásának főbb állomásai:

1989 augusztusában lépett be a Magyar 
Demokrata Fórum (MDF) gödöllői szerveze-
tébe, melynek hamarosan elnöke lett.

1990 októberében az MDF jelöltjeként Gö-
döllő város polgármesterévé választották, 
majd 1994-ben, 1998-ban, 2002-ben, 2006-
ban, 2010-ben, 2014-ben és 2019-ben újra-
választották a Gödöllői Lokálpatrióta Klub 
jelöltjeként.

1994-ben az MDF országos választmányá-
nak tagja, az év novemberétől a párt önkor-
mányzati feladatokkal megbízott alelnöke, 
1996 márciusától 2000 májusáig pedig 
ügyvezető elnöke volt. 1998-ban választot-
ták először országgyűlési képviselővé (Pest 
megye 4. számú választókerülete, Gödöllő), 
majd 2002-ben újraválasztották. A Parla-
mentben az Ifjúsági és Sportbizottság alel-
nöke, valamint az Önkormányzati Bizottság 
tagja volt.  

Megalakulása, vagyis 1991 óta a Magyar 
Önkormányzatok Szövetségének elnöke.  

Sportolóként:

Egykori kardvívóként pályafutását a Gö-
döllői Egyetemi Atlétikai Klubban (GEAC) 
kezdte. Később vívott az OSC-ben, majd a 
Vasasban, végül a GEAC-ban fejezte be a 
karrierjét. 1981-től 1985-ig válogatott ke-
rettag volt. Tagja volt az 1984-es Los Ange-
les-i olimpiára készülő válogatott keretnek, 
de az ötkarikás játékokon politikai okok mi-
att Magyarország nem vett részt.

Sportvezetőként:

1992-ben a Magyar Vívószövetség alelnöke 
lett, majd 1998-tól tíz éven át az elnöki tiszt-
séget látta el. 2000-ben a Magyar Olimpiai 
Bizottság alelnökévé választották; 2005-ben 
újraválasztották, de 2008 végén lemondott 
tisztségéről. 2009-ben a Nemzeti Sportszö-
vetség elnökévé választották. 2010 márci-
usától ismét a MOB alelnöke lett. 2012-től 
2020-ig a MOB elnökségi tagja volt.

A Magyar Edzők Társaságának folyóirata – 2020/03
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Csak a szépre emlékezem! – születésnapi beszélgetés 

a többé már nem hetvenkedő Kiss László úszóedzővel

a kapcsolatot, egyébként elszakadtam a 
sportágtól. De, mint mondtam, csak a szépre 
emlékezem!

Amikor megkérdezem, mennyire fontosak szá-
mára a születésnapok, például az előtte álló 
kerek évforduló, gondolkodás nélkül vágja rá, 
hogy a nyolcvanadik csak annyit jelent, hogy 
vége a hetvenkedésnek. Egyébként meg na-
gyon sokszor külföldön, a rövidpályás Európa-
bajnokságokon vagy más versenyeken érte ez 
az ünnep. Persze, külföldön is felköszöntötte őt 
a csapat, csak a családi összejöveteleket kellett 
elhalasztani, a versenynaptárhoz igazítani. 

Rengeteg időt töltöttem külföldön edző-
táborokban vagy versenyeken, de dolgozni 
sose mentem más országba, nem akartam 
elhagyni a tanítványaimat. Először Egér 
szöuli győzelme után kaptam ajánlatot, ak-
kor a braziloktól, de  sokszor hívtak a  fran-
ciák is, ahova gyakran jártunk versenyezni. 
Görögország a kedvenceim közé tartozik, 
de még egy ottani ajánlatot is visszauta-
sítottam, pedig Puskás Öcsit is bevonták a 
meggyőzésembe. Az Ethnikosz focicsapat 
tulajdonosának a lányát kellett volna edze-
nem, végül a kislány jött ide többször is az 
anyukájával, de én nem mentem. 

Sportos közeg

Megkérem, hogy meséljen a kezdetekről is, és 
megtudom, hogy sportos közegben nőtt föl, mi-
vel a Keleti Károly utca környéke tele volt híres 
sportemberekkel, ám úszni Egerben tanult meg, 
ahol a nagymamáéknál a nyarakat töltötte.

Az iskolában mindenki focizott, én is, ám az, 
hogy hamar megtanultam úszni, eldöntötte 
a sportágválasztásomat. Egyébként nagyon 
jó környéken nőttem föl, közel lakott hoz-
zánk a fociedző Lakat Karcsi bácsi, három 
házzal odébb pedig Iglói Mihály, vagyis Náci 
bácsi, a legendás futóedző, akinek példája, 
kitartása, egy ellesett cselekedete később 
nagy hatással volt az edzői munkásságom-
ra… Hideg novemberi nap volt, havas eső 
esett, a Tüzér utcai sporttelepen én már vé-
geztem az úszással, amikor az atlétikai pá-
lyán Náci bácsi edzést tartott a “fiainak”, Ró-
zsavölgyiéknek. Ki tudja, hányadik résztávos 
feladatnál jártak már, amikor a fiúk a rossz 
idő miatt abba akarták hagyni az edzést. 
Erre Náci bácsi levette a kabátját, egy szál 

azzal, hogy nem előadásokra, hanem az én 
köszöntésemre jött össze mindenki.A TF-es 
“konferencia” életem felejthetetlen napja! 
Ma sem értem, Tóth Ákos, az úszótanszék 
vezetője hogyan tudta így megszervezni és 
titkokban tartani az egészet! Nagyon szép 
beszédet mondott Molnár Zoltán akkori 
MOB-főtitkár, a régi klasszisok közül Ha-
res, vagyis Hargitay András köszöntött. Az-
tán az “enyémek”, Egerszegi Krisztina, aki az 
öt olimpiai aranyérme másolatával lepett 
meg, Kovács Ági, Güttler Karcsi… no meg a 
régi társak, Ruza Jóska és Turi Gyuri, akinek 
2000-ben átadtam a Spatacust, a mai Kő-
bánya SC-t. Különösen megható volt, hogy 
nemcsak a Szpari meg a Kőbánya verseny-
zői, hanem mások is gratuláltak és rengeteg 
sms-t kaptam. Hiába telt el tíz év, Egerszegi 
Krisztinával, Egérrel ugyanolyan a viszo-
nyunk, legutóbb talán két napja beszéltünk 
egymással, Kovács Ági és Güttler Karcsi is 
hívogat, no meg a régi edzőkkel is tartom 

Kiss Lászlót, az egyik legeredményesebb úszó-
edzőt, szövetségi kapitányt egy hónappal 80. 
születésnapja előtt látogattam meg  százha-
lombattai otthonában. Miközben végigvezetett 
a lakás relikviákkal, fotókkal, kupákkal és ser-
legekkel teli helyiségein, megcsodáltam a Prí-
ma Primissima-díjat, a “Nagykeresztet”, amivel 
rajta kívül a sportban csak Gyarmati Dezső és 
Kemény Dénes munkásságát ismerték el, rá is 
hangolódtam az ünnepi beszélgetésre – amitől, 
bevallom, tartottam egy picit, hiszen az évtize-
dek alatt mindent megírtak már “Kisslaciról”. 

Születésnapok

Csak a szépre emlékezem – mondja, majd 
mutatja a szívének legkedvesebb születésnap, 
a 70. legbecsesebb ajándékát, az Egersze-
gi Krisztinától kapott öt olimpiai aranyérem 
másolatát, és csillogó szemmel eleveníti 
fel azt a napot. – Jól átvertek, ugyanis azt 
mondták, hogy konferenciára kell mennem 
a TF-re. Aztán a helyszínen szembesültem 
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trikóban leült a pálya szélére, mondván: 
addig tart az edzés, amíg ő bírja a hideget. 
És bírta. A futólegendák pedig elkezdték 
kérlelni, hogy bármit megcsinálnak, csak öl-
tözzön már föl… Egy iskolába jártunk, és a 
Marczibányi téren sokat fociztunk a későbbi 
olimpiai bajnok sportlövő Hammerl Lacival. 
Egy alkalommal, amikor már javában tartott 
a meccsünk, Laci azzal rohant felém, hogy 
siessek haza, mert hív az édesanyám. Kide-
rült, hamis volt a riasztás, csak Laci akart 
így helyet csinálni magának a csapatban, és 
beállt a helyemre.”  – mondja nevetve, és csak 
úgy dőlnek belőle a sztorik. 

Úszóként országos bajnoki címekig vitte, és ott 
lehetett az 1960-as olimpián. Bár Rómában 
az úszók nem értek el különösebb sikereket, 
számára óriási élményt jelentett az olimpia. 

További pályám szempontjából megha-
tározó volt, hogy a 200 méter pillangón 
korszakos világcsúccsal győztes Michael 
Troy az olimpiai faluban nekem ajándé-
kozta az edzésnaplóját. Az amerikai fiúval 
jó barátságba kerültem, s az edzésmódsze-
rei ráirányították a figyelmemet arra, hogy 
náluk másként dolgoznak. Mivel nem vol-
tam nagytermetű, tudtam, hogy ezekkel az 
adottságokkal sosem leszek világklasszis, 
így fiatalon elkezdtem az edzőség felé for-
dulni, tanulmányoztam az amerikai mód-
szereket, hogy a versenyzőim érjék el azt, 
amit nekem nem sikerült. A versenyzői pá-
lyafutásommal kapcsolatban nem maradt 
bennem hiányérzet, amit lehetett, kihoztam 
magamból. 

Edzői pálya, Szpari

Még a Budai Spartacusban kezdtem az 
edzői pályámat, majd 1963 szeptember-
ében Markovits Kálmán hívott a nagy, ak-
koriban 27–28 szakosztályt működtető Bp. 
Spartacusba. Lelkes voltam, jártam a stran-
dokat, az iskolákat, gyűjtöttem a gyereke-
ket, akikkel elkezdtem foglalkozni. Mindig 
minőségi munkát akartam végezni, próbál-
gattam, milyen feladatokkal tudom lekötni 
a gyerekek figyelmét, edzésterveket írtam, 
tépelődtem, hogyan lenne jobb. Nemso-
kára vezetőedző lettem, közben persze el-
végeztem a szükséges tanulmányokat. A 
Szpariban közel negyven évet töltöttem, 
és nagyon jó edzői csapattal dolgozhattam 
együtt: Turi Gyuriról már beszéltem, de ná-
lam kezdte a pályáját Plagányi Zsolt, Cseh 
Laci mostani edzője és Selmeci Attila, aki 
Milák Kristófot szenzációs világcsúccsal el-
ért világbajnoki címhez vezette. Az edzőség 
mellett 1991-től párhuzamosan a női válo-
gatott szövetségi kapitánya is voltam. Első 
tanítványaim között volt Patóh Magda, aki 
Magyarországon elsőként úszta egy percen 

belül a száz gyorsot, valamint Szabó Sándor, 
és mindketten kijutottak a mexikói olim-
piára, ahol edzőként debütáltam. Az első 
időszak versenyzői közül Kaczander Ágnes 
a müncheni olimpián negyedik, 1973-ban 
pedig Eb-bronzérmes lett mellúszásban, és 
ő lett az első feleségem.

Ettől kezdve folyamatosan jöttek a ta-
nítványok és az olimpiák, bár  1980-ban 
Moszkvába nem utazott el, mert úgy érezte, 
hasznosabb, ha a két mellúszó-tanítványt, 
Kindl Gabriellát és Dzvonyár Jánost Nagy 
József segíti, aki szintén a tanítványa volt. 
Az 1984-es Los Angeles-i olimpián politi-
kai okok miatt nem vettek részt a magyar 
sportolók, pedig véleménye szerint Orosz 
Andrea érmes lehetett volna. Büszke arra 
is, hogy a Szpari vízilabda-szakosztályának 
vezetője az ő javaslatára igazolta le a világ 
egyik legjobb kapusát, az 1976-os  olimpai 
bajnok Molnár Endrét. 

Az öttusázók mellett 

Időközben elkészült a Szpari uszodája a Kőér 
utcában, ezért el kellett hagynia az öttusázó-
kat, akik a Margit-szigeten szintén az ő veze-
tésével készültek. 

Móna Pista 1969-ben keresett meg, és az 
ő kezdeményezésére irányítottam a válo-
gatott úszóedzéseit. Balczó Bandi kivétel 
volt, ő mindenben külön utakon  járt, és 
úszásban is csak konzultált velem. A többiek 
azonban, Móna Pista, Török Feri, Bakó Pali, 
Szombathelyi Tamás, Horváth László “Vöri”, 
vagy az úszóktól az öttusába került Kancsal 
Tamás és Sasics Szvetiszláv nálam úsztak. 
Hogy mikor volt rá időm? Az öttusázók úszó-
edzése délelőtt volt, amikor az úszók már 
befejezték a reggeli munkát. Ez is szép idő-

szaka volt az életemnek! Nem csak egyszerű 
úszóedző akartam náluk lenni, érdekelt az 
öttusa, meg akartam ismerni a másik négy 
sportágat és azok hatásait is. Megkerestem 
Mizsér Jenő és László István nagytekintélyű 
edzőket, ők segítették a munkámat. Abban 
az időben több sportág képviselői, szakem-
berei dolgoztak az uszodában, mi is együtt 
voltunk a vízipólós Gallov Rezsővel, Kőnigh 
Gyurival, és sokat tanultunk egymástól. 

Szöul, az első arany

Mesél az úszóóvodáról, amit Sárosi Imrével, a 
Mestivel hoztak létre, és ahol sok híres ember 
gyerekét tanították meg úszni. A kiváló sport-
filmes, Csőke József készített is egy filmet a 
Szpari úszóóvodájáról. 

A Szpariban Kiss Miki nevelte az úszók több-
ségét, tanítványai mozgását messziről meg 
lehetett ismerni. Régóta ismertük egymást, 
az Építőkből csábítottam a Szpariba, Eger-
szegi Krisztinát is Miki tanította meg úszni. 
Az első kiugró sikerünk a szöuli olimpia volt, 
ami hatalmas élmény! Éreztem, hogy Egér 
jó lesz, de nem reklámoztam, mindig azt 
hangoztattam, hogy tanulni jöttünk ide. A 
200 hát az utolsó  nap utolsó egyéni száma 
volt, és akkor történt a híres sztori, a kizá-
rásom… Hogy eltereljem Egér figyelmét, ne 
gondoljon a versenyre, bújócskáztunk, és ő 
kizárt az erkélyre, amikor nem vettem ész-
re. Úgy viselkedett, mint a gyerekek, mégis  
tizennégy évesen meg tudta csinálni, amit 
kértem tőle: betartotta a taktikát, hogy 140 
méternél kell elmennie. Elmondhatatlan 
érzés volt! Ugyanakkor Szöulban Güttler 
Karcsi hajszálon múlt ezüstérme miatt to-
tálkáros lettem, és Szilágyi Zolitól is érmet 
vártam. Igaz, nem olimpiai történet, még-

A Magyar Edzők Társaságának folyóirata – 2020/03



43

is nagyon fontos állomás volt az 1991-es 
athéni Európa-bajnokság, ahol Egér olyan 
világcsúcsot úszott, amelyet 17 évig nem 
tudtak megdönteni. 

Az edzői sors

A barcelonai olimpia? A legtöbb ideges-
ség, már volt veszteni valónk. Persze, olyan 
egyébként sincs, hogy az edző ne ideges-
kedjen, ám azt nem szabad kimutatni. Min-
dig  nyugodtságot kell sugározni, amihez 
színész képesség is kell. Amíg a versenyző a 
medencében teljesít, az edző a parton tehe-
tetlen, csak a stopperbe kapaszkodik. Senki-
nek sem kívánom ezt az érzést! Viszont utá-
na a siker, az öröm, az összekapaszkodás a 
versenyzővel mámorító érzés, nem beszélve 
a Himnusz hangjaira felkúszó magyar zász-
ló látványáról…

Időközben itthon államosították a szövetkezeti 
tulajdonú Kőér utcai uszodát, Gallov Rezső ak-
kori első számú sportvezetőnek köszönhetően 
ők ennek ellenére továbbra is nyugodtan tudták 
élni az életüket, igazi otthonuk volt az uszoda, 
amit más nem használhatott, így tudtak ered-
ményesen készülni a feladatokra, Atlantára…

Az atlantai jóval nehezebb olimpia volt, 
előtte Egérnek volt egy rosszul sikerült vi-
lágbajnoksága, és kijelentette, hogy többet 
nem úszik száz hátat … aztán kiderült, hogy a 
vegyes váltóban úszott ideje elég lett volna 
a száz hát első helyéhez. Akkor is az utolsó 
szám volt a kétszáz hát, az eredményhirdetés 
körül nagy felhajtás volt, mert Bill Clinton 
amerikai elnök adta át az érmeket, és Egér 
ötödik aranyérme után elsírtam magam, 
mert tudtuk, hogy ez volt az utolsó versenye.

Az emlékezetes atlantai sírás felidézése után 
adódott a kérdés, hogy egyébként szokott-e 
sírni, mennyire leplezi az érzelmeit?

Jó zeneszámokon tudok sírni, filmeken is, de 
megkönnyeztem Kovács Ági és Güttler Kar-
csi úszásait, sőt, még ifi Eb-n is sírtam olyan 
versenyzőknél, akiktől nem vártam azt az 
eredményt. Csak az tudja, aki átélte, hogy mi 
rakódik le az edzőben az évek során, és hogy 
hogyan szabadulnak ki belőle az érzelmek, 
a feszültség….de az atlantai olimpiáról még 
mondanék valamit. Már vége volt az úszó-
versenyeknek, és én elengedtem szórakozni 
a gyerekeket, pedig soha nem tettem ilyet. 
Akkor történt a parkban a robbantás, hajna-
li fél egy körül. Nem lehet elmondani, mit 
éreztem! Molnár Zoltán csapatvezetővel 
sorra jártuk a szobákat a versenyzőket ke-
resve, és kiderült, hogy az úszók már a meg-
beszélt időre, éjfélre hazaértek…

Arról mesél, hogy mennyi feladattal és váratlan 
helyzettel jár az edzői hivatás, a felelősség kü-
lönösen külföldön szakad rá az emberre, ami-

kor idegen közegben kell pillanatok alatt dön-
teni, és mondjuk orvoshoz vinni a versenyzőt. 

Sydney, az edzőség vége 

A sydneyi olimpia nekem is nagy kihívás 
volt. Krisztina abbahagyta az úszást, és én 
sokaktól hallottam: ő akkora tehetség volt, 
hogy nem is kellett edzői munka a sikerei-
hez. Szóval, ezeknek az embereknek és ma-
gamnak is bizonyítani akartam, hogy mással 
is tudok olimpiát nyerni. Kovács Ági volt a 
következő reménység, ám egy hónappal az 
olimpia előtt az Európa-bajnokságon kika-
pott. Vezetett és mégsem nyert. Megszédí-
tették a fejét, nem tartotta be a taktikát, és 
ez lett a vége. Aztán Sydneyben emlékeze-
tes győzelmet aratott!

Pihenés helyett kapitányság

Sydney után el akartam búcsúzni a sporttól, 
hatvan évesen élni akartam a nyugdíjasok 
nyugodt életét. El is képzeltem a pecázós 
napjaimat… aztán ahogy telt az idő, nem 
tudtam mit kezdeni a rám szakadt sza-
badsággal – mondja, és hogy érzékelhetőbb 
legyen a “légüres térbe került” edző akkori 
viselkedése, bekapcsolódik a beszélgetésbe a 
felesége, Kati is.

Laci ugyanúgy felébredt hajnali négykor, 
és csak téblábolt a lakásban, nem találta 
a helyét. Megetette a macskát, megetette 
a madarakat, naponta százszor is, kutyát is 
vettünk, hogy a sétáltatással is teljen az idő, 
de semmi sem segített.

Akkor jött Gyárfás Tamás úszóelnök ajánla-
ta, mentőötlete, hogy legyek csak szövetségi 
kapitány – veszi vissza a szót az ünnepelt. – A 
kapitányság sem könnyű, de az edzőségnél 
nincs szebb és idegőrlőbb hivatás!

Kapitányi korszakából kiemeli Cseh László 
három pekingi ezüstérmét, és ebben az idő-
szakban adta át a Kőbánya SC-t kollégájának, 
Turi Györgynek.

Örülök, hogy Gyurira hagytam a szakosz-
tályt. Ha Kőbánya megkapja az új uszodát, 
az nagy dolog lesz, komoly létesítményben 
készülhetnek a versenyzők.

Még mesél a sportágban töltött hat évtized alatt 
szerzett barátokról, élményeiről… az úszásnak 
köszönheti azt is, hogy 1990-ben Seattle-ben, 
a Jóakarat Játékok elnevezésű versenyen kezet 
foghatott Jane Fonda amerikai színésznővel és 
férjével, a médiamogul Ted Turnerrel.

A beszélgetés vége felé rákérdezek, hogyan 
telnek a napjai mostanában.

Ugyanúgy felébredek hajnali négykor… Bár 
az élsporttól elszakadtam, igyekszem spor-
tosan tölteni a napjaimat: a baráti körrel 
rendszeresen lábteniszezünk, biliárdozunk, 
Sinka Laci sportlövő-főtikárral minden va-

sárnap szaunázunk, sétáltatom a kutyát, és 
internetezek. Ki ne felejtsem a horgászatot! 
Tegnap fogtam egy négykilós pontyot és két 
szürke harcsát. A családommal is több időt 
tölthetek, mint aktív sportemberként. A lá-
nyom, Patrícia, a volt feleségemmel együtt 
vezeti a margitszigeti Pingvin úszóovit, míg 
egykori ifi Európa-bajnok úszó fiam, Gergő, 
ügyvédként dolgozik, sokáig a szövetség 
jogi bizottságának is tagja volt. Van négy 
unokánk, két fiú, két lány.  

Mielőtt haza indulnék, még kisétálunk a ház 
közelében folyó Dunához, megmutatja, hol szo-
kott pecázni, hiszen ma is a víz az igazi közege.

Füredi Marianne

Kiss László

Született: 1940. december 14., Budapest 

Eredményei versenyzőként: olimpiai indu-
ló (1960, Róma: 200 m pillangó, 4x100 m 
vegyes váltó), 3x magyar bajnok pillangó-
úszásban, válogatott kerettag (1958-1960)

Tevékenysége edzőként: Bp. Spartacus 
(1963–2000, vezetőedző: 1967-től), a ma-
gyar öttusa-válogatott úszóedzője (1969-
1983), a magyar női úszóválogatott szö-
vetségi kapitánya (1991-től), szövetségi 
kapitány (1999–2016. április 7.)

Kiemelkedő eredményei edzőként: 6 olim-
piai, 4 világ-és 18 Európa-bajnoki arany-
érem fűződik edzői pályáfutásához. Legered-
ményesebb tanítványai: Egerszegi Krisztina, 
Kovács Ágnes, Güttler Károly, Batházi István, 
Kindl Gabriella, Dzvonyár János, Orosz And-
rea, Kaczander Ágnes, Patóh Magda, Szabó 
Sándor 

Kitüntetései: mesteredző (1983), A Magyar 
Érdemrend középkeresztje a csillaggal 
(2008), Príma Primissima-díj (2011), Magyar 
Érdemrend nagykeresztje (2012). 

A floridai Fort Lauderdale-i székhelyű 
Nemzetközi Úszó Hírességek Csarnoka (In-
ternational Swimming Hall of Fame) 2011 
novemberében választotta tagjai közé, 
2012-ben iktatták be.  

A magyar sportújságírók 6x választották 
meg az Év edzőjének (1991, 1992, 1993, 
1996, 1997, 1999), 2010-ben az Év szövet-
ségi kapitánya lett. A magyar úszósport hal-
hatatlanja (2013)
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Számomra nem létezik  
középút  – interjú  
Shane Tusuppal

Vendégszektor

Nyugodtabb és tapasztaltabb lett az 
amerikai Shane Tusup, aki eddigi 
legnagyobb sikereit Hosszú Katin-
ka edzőjeként érte el, többek között 

három olimpiai aranyérem sikerkovácsaként. 
Ma már nemcsak az úszás az egyetlen sport-
ág az életében, a Magyar Edzők Társaságának 
mesélt pályafutásáról, személyiségéről, az ő 
„szupererejéről” és a benne élő szenvedélyről.. 
– Mindig is edző szeretett volna lenni, vagy 
volt olyan konkrét szakma, amiről álmodozott?
Vicces, de édesapám már egészen kiskorom 
óta azt mondogatta nekem, amikor sportot 
néztünk a tévében, vagy csak beszélgettünk 
róla, hogy szerinte fantasztikus edző lennék 

az én távlati elképzeléseimmel az emberi test 
működéséről. Én viszont mindig azt válaszol-
tam neki, hogy sosem akarok edző lenni. Fogal-
mam sincs, miért, de akkor úgy tűnt, hogy nem 
abba az irányba tart az életem. Csak abban 
voltam biztos, hogy sporttal akarok foglalkoz-
ni, és nagy hatással lenni arra, amit csinálok. 
Azt gondoltam, inkább ügynök, gyógytornász 
vagy kommentátor leszek, magamban minden 
lehetséges szakmát felsorakoztattam, de az 
edzői mindig az utolsó helyen állt.
– Az edzői munkát milyen tanulási folyamat 
előzte meg?
Először a teljesítménypszichológia, a sport-
pszichológia felé jelöltem ki a saját az utamat, 

de már akkor, amikor ezen az úton haladtam, 
felkészültem arra, hogy idővel esetleg más 
irányt választok. Jártam előkészítőre fizioterá-
piás iskolákba, orvosi előkészítő tanfolyamo-
kat végeztem el, mellette olyan erőnléti edzők 
mellett dolgoztam, akik a játékosokat az 
észak-amerikai profi amerikaifutball-bajnok-
ságra (NFL) készítik fel. Sokat foglalkoztam 
a táplálkozással, sőt, üzleti órákat és szerző-
déses jogot is tanultam, mert készültem arra 
is, hogy esetleg jogi egyetemre fogok járni. 
Biztos akartam lenni abban, hogy valamilyen 
módon mindig része lehetek a sportnak. 
– Hogyan lett ezek után mégis edző? 
Végül abbahagytam a teljesítménypszicho-
lógiát, és nem szereztem meg a diplomát, 
csak azért, hogy a legmagasabb szinten dol-
gozhassak az úszásban, és idővel felismer-
tem, hogy arra, amit én végzek a sportolóim-
mal, a legegyszerűbb szakkifejezés az edző. 
Addig nem nagyon voltam tisztában azzal, 
hogy az a munka, amit tulajdonképpen so-
sem akartam végezni, sokkal több lehet 
annál, mint amit valaha is gondoltam róla. 
Mindig is úgy képzeltem, hogy nem csak a 
klasszikus edzői munkát végzem majd, de 
nagyon gyorsan rájöttem arra, hogy akkor 
vagyok képes a legtöbbet segíteni a spor-
tolóknak, és növelni a teljesítményüket, ha 
edzőként vagyok jelen mellettük.
– Ha egyetlen dolgot kellene említenie, ami-
ben különbözik a többi edzőtől, mi lenne az?
Talán azt, hogy a felfogásom szerint nemcsak 
mindent bele kell adnod, de mindent ki is 
kell adnod magadból. Számomra nem létezik 
középút, a sport az életem, és óriási szenve-
déllyel csinálom azt, amit csinálok. Nem is 
határozom meg soha a saját céljaimat, olyan 
sportolókkal dolgozom, akikkel szívesen mű-
ködöm együtt, és kizárólag az ő céljaik azok, 
amelyeket kitűzünk magunk elé, és mindent 
megteszünk azért, hogy meg is valósítsuk.
– Mi az erőssége?
A legnagyobb erősségem talán az, ahogy 
mások tehetségét meglátom. Korábban már 
többször is beszéltem erről, és mindig úgy 
tekintettem erre, mint az én „szupererőmre”. 
Gyerekként, amikor felnőttem, mindig is szu-
perhős akartam lenni, de óriási megdöbbe-
nésemre sajnos soha nem lettem az. Egyet-
len radioaktív pók sem csípett meg, mint a 
Pókembert. De amire a későbbi pályafutásom 
során rájöttem, hogy nekem is megvan a ma-
gam szuperképessége: képes vagyok mások 
valódi tehetségét meglátni, és azt a többszö-
rösére erősíteni. Más szóval, mindig is úgy te-
kintettem az én szupererőmre, hogy azzal nö-
velni tudom más szuperhősök szupererejét! 
Motiválni tudom az embereket, és kihozni a 
leges-legjobbat abból, ami bennük van.
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– Néha úgy tűnik, mintha jobban izgulna a 
medence vagy a pálya szélén, mint a sporto-
lói. Már gyerekként is ilyen szenvedélyes volt?  
Mindig szenvedélyes ember voltam. Apám 
arra próbált tanítani, hogy ne repüljek se 
túl magasra, de ne süllyedjek túl mélyre 
sem, maradjak valahol középen, legyek ki-
egyensúlyozott a jobb teljesítmény érdek-
ben. A klasszikus jó tanács volt. Viszont 
mindig azt tapasztaltam, hogy a bennem 
lévő szenvedéllyel és érzelmekkel tudom 
kihozni magamból a legjobbat, a mély-
pontjaimat pedig arra tudom használni, 
hogy ösztönözzem magam a munkára és 
a fejlődésre. Talán kemény próbálkozással 
változtathattam volna a természetemen, de 
a sportolóim mindig is ösztönzőnek és mo-
tiválónak találták, hogy van valaki, aki velük 
együtt ugyanúgy küzd a céljaikért, mint ők 
maguk. A közös munka elejétől tudják ró-
lam, hogy én minden erőmmel igyekszem 
elérni a célunkat. Az életem során megta-
láltam a módját annak, hogy a szenvedélye-
met edzőként is az előnyömre használjam, 
ahogy sportolóként is tettem.
– Mikor és hogyan jött az ötlet, hogy nemcsak 
úszókkal, hanem más sportolókkal is foglal-
kozzon?
Soha nem akartam kizárólag úszókat edze-
ni. Mindig úgy fogtam fel, hogy én spor-
tolókkal dolgozom, sportágtól függetle-
nül. Talán annak a háttérnek köszönhető, 
ahonnan jöttem, de a sportolókat mindig is 
modern harcosoknak tekintettem, akiknek 
ugyanúgy fejlődésre van szüksége. Az, hogy 
milyen sportágban versenyeznek, olyan, 
mint a katonáknak a fegyver, amellyel csa-
tába indulnak. A tervem mindig is az volt, 
hogy a tevékenységemet idővel más sport-
ágakra is kiterjesztem, de mindig szeretem 
befejezni azt, amit elkezdek. Mivel sokáig az 
úszásban voltak nagy sikereim, lassabban 
tudtam áttérni más sportokra.
– Hogyan tudja kezelni a különböző sportága-
kat és azok sportolóit?
Egyáltalán nem könnyű, de megpróbálok 
igazán őszinte lenni azzal kapcsolatban, 
hogy mi az, amit tudok, és mi az, amit nem. 
Így mindig tisztában vagyok azzal, mit kell 
még tanulnom és kutatnom. A sportolók ezt 
őszintének és hitelesnek tartják, ezért meg-
bíznak bennem, amikor segíteni próbálok 
nekik. Azzal is tisztában vannak, ha valamit 
nem tudok, akkor úgy megyek haza, hogy 
utánanézek, és addig képzem magam, amíg 
meg nem tudom, amit akarok. Én is folya-
matosan tanulok a sportolóimtól.
– Egyszer azt nyilatkozta, hogy szívesen edze-
né a magyar labdarúgó-válogatottat. Ez csak 
vicc volt, vagy fitneszedzőként tényleg dolgoz-
na velük?

Az egész viccnek indult, amikor egy interne-
tes szavazáson az én nevem is felvetődött, 
mint a válogatott következő vezetőedzője, 
és kaptam is szavazatokat. Mondhatni, so-
káig csak együtt haladtam ezzel a poénnal, 
jót szórakoztam rajta, de ahogy telt az idő, a 
média is egyre többet foglalkozott a kérdés-
sel. Bevallom, ezután én is kíváncsi lettem, 
és több ismerőssel beszéltem róla, hogy 
minél többet megtudjak a pozíció valódi 
szerepéről és felelősségéről. Természete-
sen tudom, hogy ez a poszt számomra több 
szempontból sem lehetséges, és nem is lesz 
az soha, de egészen biztos vagyok abban, ha 
megkapnám a lehetőséget, élni tudnék vele. 
Ugyanakkor egyértelművé vált számomra, 
milyen erős vágy él bennem arra, hogy vala-
mikor a futballban is sikeres legyek. És úgy 
gondolom, a sportágban töltött első évem 
eddig az is volt, és ha a nemzeti csapatnak 
valamikor szüksége lenne rám, és felkínálna 
egy pozíciót, azonnal ugranék és segítenék.
– Az úszás továbbra is az első számú az Ön 
életében, vagy nem állít fel a sportágak között 
semmilyen rangsort?
Erre nehéz válaszolni, azt hiszem, ez mindig 
dinamikusan változni fog. Nem választom 
meg olyan magától értetődően, kivel dolgo-
zom, inkább azt szeretném, ha a sportolók 
maguktól fordulnának hozzám, mert érez-
nék, hogy segíteni tudok nekik abban, hogy 
szintet lépjenek. A jövőmmel kapcsolatban 
sosem jelöltem ki előre irányokat és szabá-
lyokat, mindig úgy éreztem, hogy a cselekvés 
vagy az adott cél üldözése természetes mó-
don még több célhoz és lehetőséghez vezet 
majd. Szeretném látni, milyen ajtók nyílnak ki 
és milyen lehetőségek adódnak még előttem.
– Hogy érzi, az elmúlt években miben válto-
zott a leginkább?

Tapasztaltabb lettem, de nagyon nehéz ezt 
elmondani vagy megmagyarázni. Olyan ez, 
mint sikeresen megmászni a Mount Everest 
csúcsát, ahova, ha egyszer feljutott az em-
ber, másképp néz a hegymászásra. Van olyan 
tapasztalat, ami teljesen megváltoztatja a 
nézőpontodat.
– Valaha elgondolkozott azon, mit csinálna más-
képp, és mivel foglalkozna, ha nem lenne edző?
Ez a legnehezebb kérdés, mert már kisko-
rom óta úgy tekintettem magamra, mint egy 
ezermesterre, de nem csak ügyes akartam 
lenni, hanem igazán jól érteni mindenhez. 
Ezért amikor ezt kérdezik tőlem, sosem 
tudom, mit mondjak. Az iskolában minden 
tantárgyat szenvedélyesen szerettem, és 
imádtam magas szintű beszélgetést folytat-
ni róluk. Nagyon szeretem az üzleti világot, 
terméktől és iparágtól függetlenül, ahogy 
a környezettel, az élővilággal, a földdel és 
az űrrel kapcsolatos tudományt is. Úgy gon-
dolom, az élet bármely területén tevékeny-
kednék, mindent beleadnék, ezért biztosan 
nagyon szeretném és érnék is el valamit. 
Most sem csak edzőként dolgozom, segítek 
a sportolóknak a táplálkozásban és az üzleti 
életben is. Segítek cégeket és márkát építe-
ni, marketinggel is foglalkozom.
– Itt él és dolgozik Magyarországon. Hiányzik 
az Egyesült Államok? Mikor volt utoljára ott, és 
ha visszamehet, meddig szeretne ott maradni?
Nagyon hiányzik az otthonom, de a sporto-
lóim és a céljaik iránt érzett felelősség miatt 
ritkán jutok haza. Nagyon szoros a kapcso-
latom a családommal, elmondhatatlanul hi-
ányoznak. Szeretném őket többet látni, újra 
és újra büszkévé tenni őket. Tavaly augusz-
tus óta nem voltam otthon, jó lenne minél 
hamarabb találkozni velük.

Vincze Szabolcs
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Csisztu Zsuzsa: A sport 
legyen örömforrás

Vendégszektor

D r. Csisztu Zsuzsa egykori válogatott, 
olimpikon  tornásszal néhány nap-
pal a Magyar Edzők ünnepe előtt be-
szélgettünk sportolói pályafutásáról 

és az edzők szerepéről. Miközben a (sport)
jogász újságíróval a múltban kalandoztunk, 
megtudtam, ő miért nem lett edző, és számos, 
ma különösen aktuális témát is érintettünk

Edző és tanítvány szimbiózisa

“A torna az a sport, ahol az edző és tanítvány 
kapcsolata a legszorosabb. Tudom, a vívók 
is nagyon szorosnak mondják ezt a viszonyt, 
hiszen iskolázni nem lehet a mester nél-
kül, de a torna mégis más: itt konkrétan az 

edződ kezébe adod az életed. Gondolj csak 
bele, kicsi gyerekként kell megtanulnod az 
elemeket, és ilyenkor elengedhetetlen, hogy 
az edző megfogja a tested, ő segítse például 
a szaltó begyakorlását. A gerendáról vagy a 
felemáskorlátról való leugrásnál ugyanígy 
szükséges az edző biztonságot nyújtó keze. 
Az én nevelőedzőm a KSI-ben Kramarics Ist-
ván volt, mellette Pálinkásné Boros Ágnes 
és Bundzsák Gabriella foglalkozott velem. 
Akkoriban a Jégszínház tornatermében még 
nem volt szivacsgödör, ezért különösen fon-
tos volt Pista bácsi óvó keze, az erős edzői 
asszisztencia. A 70-es évek végén, a 80-as 
évek elején a gerendán a hátraszaltó me-

rész  elemnek számított, a duplaszaltó, vagy 
a felemáskorláton a Tkacsov-szaltó elsajá-
tításához pedig konkrét edzői segítség kel-
lett, míg ezerszer ismételve beléd rögzült a 
mozdulatsor” – eleveníti fel gyerekkori emlé-
keit Zsuzsa, és kezével mutatja is az egyes ele-
mek végrehajtását. Hozzáteszi, hogy egy edzés 
nemcsak a sportoló, hanem az edző számára 
is óriási igénybevételt jelentett fizikailag és 
szellemileg is, mivel végig figyelnie kellett, mi-
kor szükséges esetleg beavatkoznia.

“Elképesztő bizalmi híd kötötte össze az 
edzőt és a tanítványt, hiszen a kisgyerek-
nek el kellett hinnie, hogy elkapja őt az 
edző, bíznia kellett benne. A tornasportot 
nem lehet úgy tanítani, hogy nincs fizikai 
kontaktus, mert összetörheti magát a gye-
rek. Igaz, hogy már az elején megtanulunk 
esni, de akkor is nagyon fontos az edző keze. 
Ma már van szivacsgödör és mindenféle 
modern eszköz, de ugyanúgy szükséges az 
edző jelenléte, mivel lassan a cirkuszművé-
szet határait súrolja a sportág. Nem szabad 
félreérteni azt a kontaktust, ami a tanítvány 
fejlődése érdekében alakul ki, nem szabad 
rossz irányba terelni ezt a világot” – mondja 
és sorolja az érveit. Ha akarnánk sem tudnánk 
kikerülni a közelmúltban fellángolt “me too” 
kampányhoz hasonló, a sportban is megjelent 
ártó, zavaró felhangokat. 

Mesél arról, hogy ugribugri, cserfes kislány, bá-
tor gyerek volt, de ez kell is a tornában.  Edző-
jével, Pista bácsival, aki sajnos már nem él, na-
gyon szoros lett a kapcsolata, a második apa lett 
az életében. A torna időigényes sportág, a napi 
kétszer négy órás edzés sok együttlétet jelent, és 
ezt az időt az edzőtáborozások tovább növelik. 
Igazi szimbiózisban él az edző és tanítványa.

“Föl se kellett emelnem a fejem, Pista bá-
csi már tudta, mire gondolok. Amikor a te-
nyeredről lejön a bőr a nap végére, és abba 
akarod hagyni az egészet, az edző feladata 
rávenni téged, hogy másnap mindent újra-
kezdejetek. Persze, a szülőnek is van szerepe 
abban, hogy a gyereke ne adja föl, de mégis 
csak az edző van mellette, amikor meg kell 
szenvedni valamiért. Már felnőtt tornász 
voltam a Postásban, amikor Pista bácsi egy 
kis csoporttal kezdett foglalkozni és meg-
kért, néha segítsek neki. No, hamar rájöttem, 
hogy én nem lennék edző, ugyanis nagyon 
meg tudtam sajnálni a picinyeket, amikor 
elkámpicsorodtak és a sírással küszködtek, 
de tartották magukat. Magammal kegyetlen 
vagyok, de a gyerekeken mindig megesett a 
szívem. Pedig egy edzőnek, miközben ver-
senyzőjét partnerként kell kezelnie, olykor 
szigorúnak, keménynek is kell lennie, hogy 
a kritikus pillanatokban  következetesen rá-
vegye a tanítványt a munkára. Mi szép utat 
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jártunk be Pista bácsival, ösztönösen jó edző 
volt, felismerte, mivel lehet rám hatni. Idővel 
partnerként kezelt, megbeszéltük a dolgo-
kat, nagy szerepe volt abban, hogy 23 éves 
koromig tornáztam. Igaz, a pályafutásom vé-
gét már Amerikában töltöttem” – teszi hozzá, 
és kiemeli Deli Gábor és Deli Katica munkáját 
a minnesotai egyetemen, ahol ők rakták le a 
torna és az egész torna tanszék alapjait. Mint 
mondja, jó technikával tanítottak, elmagyaráz-
ták a lendület, erő, sebesség mechanikai hatá-
sait, és mivel Zsuzsa fizikából jó volt, meg is 
értette a magyarázatokat. Edzői felsorolásakor 
nem feledkezik meg a szövetségi kapitányok-
ról sem: Kertész Alice-nál került be az ifjúsági 
válogatottba, majd Maráczi Márta és Lukács 
József irányításával dolgozott felnőttként. 

A sport mint örömforrás

“Szakmai vélemények szerint több volt ben-
nem, mint amit elértem. Néhány sérülés hát-
ráltatta a pályafutásomat, és talán ha kemé-
nyebb edző kezébe kerülök, többre viszem… 
de akkor nem maradt volna bennem szeretet 
a torna iránt. Most úgy tudok visszagondolni 
a tornára, mint egy örömforrásra”. 

Véleménye szerint minden sportnak örömfor-
rásnak, örömfaktornak kell lennie az ember 
életében. Tegyen boldoggá, ha megtanulsz 
egy új elemet, ha legyőzöd a tested, ha gyor-
sabb vagy, ha magasabbra jutsz … ez mind-
mind töltsön el eufóriával. Amikor megkérde-
zem, hogy mostani életében kamatoztatja-e 
tornászmúltját, mi maradt az egykori élspor-
tolóból, első hallásra meglepő választ ad. 

“Testemben húszévnyi munka holt tőkéje van… 
a torna nem az a sportág, amit hobbiszinten 
lehet űzni, mint mondjuk az úszást, a teniszt, 
vagy sorolhatnám. A versenytorna hobbiszin-

ten nem űzhető! Alapos felkészülés, lazítás 
nélkül sérülésveszélyes lenne bármit is csi-
nálni. Persze, kézen állni vagy cigánykerekezni 
tudok ma is, de minden máshoz edzésre van 
szükség. Amit viszont a tornának köszönhetek, 
az a kitartás, a monotónia-tűrés, ami egykor az 
elemek begyakorlásához, rögzítéséhez kellett. 
Nagyon fontos az alázat: lehet, hogy tegnap 
sikerült egy elem, de ha ma elbízod magad, 
nem vagy alázatos, nem biztos, hogy megint 
sikerül. A tornához szükséges koncentráló-ké-
pességemnek köszönhetően nagyon figyelek a 
riportalanyaimra … és még egy fontos dolgot 
megtanultam: a sportban a szélhámosok nem 
érvényesülnek! A munkában hiszek, hosszú tá-
von megtérül a befektetett energia.”

Mivel Csisztu Zsuzsa az utóbbi időben a MET 
több eseményén vett részt, előadást is tartott, 
érdekelt a véleménye a Magyar Edzők Társa-
ságáról.

A MET hiánypótló szerepe

“A MET rendkívül fontos szervezet, mely az 
edzők szakmai továbbképzését, az edzői 
munka elismerését tűzte zászlajára. Igaz, 
hogy a modern technika fejlődésével sok 
minden segíti az edzők fejlődését, ám az ál-
landóan változó ismeretanyagokat, minden 
tudományág újdonságait össze is kell gyűj-
teni az internetről. Tömören úgy tudnám 
megfogalmazni, hogy a MET az a szakmai 
szervezet, mely mindenkihez közel hozza a 
tudományt. Hiánypótló testület. Az edzőnek 
egy kicsit mindenhez értenie kell, hogy a ke-
zébe adott tehetségből kihozza a legtöbbet,  
de ehhez azt is látnia kell, mely területen 
kell segítséget kérnie. Az edzői munkában 
sok tudományág összegződik a pedagógiá-
tól a pszichológián át az orvoslásig, hiszen 

élsportolót nevelni ma már tudományos 
feladat, nem elég hozzá a tehetség. Ehhez 
kiváló muníciót adnak a MET rendezvényei, 
és remélem, hogy az edzők felismerik és 
értékelik, hogy “házhoz jön a segítség”, és 
nem kötelező, kipipálandó feladatot látnak 
mondjuk egy-egy konferenciában”.   

A MET-tel való együttműködéséből Csisztu 
Zsuzsa kiemelte a nagyon sikeres “Mark Spitz-
programot”, melynek ötletével ő kereste meg 
Molnár Zoltán elnök urat.

“Az Év sportolója gála díszvendége volt Mark 
Spitz idén januárban, én azonban szerettem 
volna, ha az egykori kiváló úszó több szere-
pet is kap Magyarországon. Molnár Zoltán 
úr azonnal “vevő” volt rá, hogy a Testnevelési 
Egyetemen előadást tartson Mark Spitz. Nem 
népszerűsítő, hanem tudományos előadásra 
kértük fel őt, és a program annyira jól sike-
rült, olyan lelkes volt a hallgatóság, hogy a 45 
percesre tervezett előadásból majdnem két-
órás lett. Nagy szükség van az ilyen progra-
mokra,, mint ahogy remeknek tartom a “Mondj 
köszönetet az edződnek!” kezdeményezést is. A 
Covid 19-járvány tavaszi karantén-időszaka 
alatt sokaknak mondtunk köszönetet az or-
vosoktól kezdve a pedagógusokon át a bolti 
eladókig. A sport világában is nehéz idősza-
kot élünk meg, amikor külön köszönet  jár az 
edzőknek azért, hogy az elhalasztott olimpia 
árnyékában, a versenymentes időkben is tart-
ják a lelket a sportolókban. Legújabb műso-
romban, a Csisztu Sport Castban egy teljes 
epizódot szentelek a #thankscoach mozga-
lomnak és három fantasztikus szakvezetővel 
beszélgetek majd. Szóval, Thanks Coach!

Füredi Marianne
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A kajaknak köszönhet mindent.  
Beszélgetés a 95 éves Varga Ferenccel

ta az egyiket, hogy együtt kajakozhassunk. 
Pénzzé tettem mindenemet, még az órámat 
is eladtam, hogy megvegyem tőle a csóna-
kot. 1939-ben már olyan jól ültem a hajó-
ban, hogy felfigyelt rám Balatoni Kamill, 
magyar bajnok, a kor legeredményesebb 
versenyzője, és mondta, ha van kedvem 
kajakversenyzőnek lenni, két nap múlva 
keressem meg őt a Pannóniában. Így indult 
a pályafutásom, én lettem a „nagy” Balato-
ni Kamill inasa, mellette lófrálva, a kajak-
sporttal együtt nőttem fel. Tizenhét évesen 
beülhettem a négyesbe és vele egy hajóban 
evezve lettem magyar bajnok. A következő 
évben, 1943-ban edzéseken már szorongat-
tam a mesteremet, és ő megkérdezte, hogy 
a bajnokságon be merem-e vállalni az ezer 
métert. Nekem adta azt a számot, amelyben 
ő 1938-tól öt éven át egyeduralkodó volt, 
és egyébként sem tudták legyőzni hazai 
pályán, sőt, hatszor megnyerte a nyílt né-
met bajnokságot is! Nem hoztam szégyent 
a mesterre, elsőként értem célba. A mondás 
szerint az a jó edző, akit túlszárnyal a tanít-
ványa, sajnos, Kamill már nem élhette meg 
az én nagy sikereimet…” – mondja szomorú-
an, és mesél a háborúról, amikor a kajakozás 
adott nekik erőt a túléléshez, majd felidézi azt 
a tragikus esetet, amikor 1945 februárjában a 
30-szoros bajnok és szövetségi kapitány Ba-
latoni Kamillt, valamint négy kajakversenyzőt 
katonaszökevénynek minősítettek, és a visz-
szavonuló SS-alakulatok kivégeztek. A törté-
nelemnek erre a szomorú esetére egyébként 
emléktábla figyelmeztet, míg Balatoni Kamill 
sírját máig a volt tanítvány gondozza.  
„Balatoni Kamill halálával megszűnt a Pan-
nónia TE, mi pedig az Előrében folytattuk a 
kajakozást. Említettem, hogy a feleségemet 
is a kajakozásnak köszönhetem. Már a Pan-
nóniában kinéztem magamnak Déri Emmit, 
aki a legjobb kajakos és a legszebb lány 
volt, 1941-től ő nyerte a bajnoki aranyakat.  
Nehezen állt kötélnek, nagyon meg kellett 
harcolnom érte, de 1946-ban sikerült el-
nyernem a kezét. Emmi pályafutása során 
29 magyar bajnoki címet szerzett, én 28-at”.
Az ő életük tényleg a sport volt – kapcsoló-
dik a beszélgetésbe lánya, Ági. – „Amikor kicsi 
voltam, Apu vitt magával a szigetre, és amíg 
ő kétszer megkerülte a Margit-szigetet, én a 

akkor tovább, ma viszont már csak tíz perc 
az adagom. Kisebbik lányom, Ági el szokott 
vinni egykori klubomba, az Előrébe, ahol a 
mai napig fizetem a tagdíjat, mert ez is egy 
kapocs a múlthoz, és én nem akarok elsza-
kadni a régi társaktól. Az életem a kajakozás, 
mindent a sportágnak köszönhetek, még a 
feleségemet is.” – mondja, majd mesélni kezd 
az első lépésekről. Varga Ferenc, vagy ahogy 
mindenki nevezi, Feró, idősebb a szövetségnél, 
élete átível a magyar kajak történetén. 
„Óbudai gyerekként abban a korban nőttem 
fel, amikor a Duna volt az életünk, a szóra-
kozásunk, mindent megadott nekünk. Ne-
héz időket éltünk, de a vízen minden gon-
dunkat-bajunkat elfelejtettük. Az emberek 
kora tavasztól őszig a Római-parton lévő 
kabinokban vagy sátrakban töltötték a hét-
végéket, ott élték az életüket, onnan jártak 
dolgozni, ráérő idejükben pedig fürödtek, 
eveztek, horgásztak. Egy barátom vett két 
nudlinak nevezett kajakot, és felajánlot-

Születésnapja alkalmából  kerestem fel Varga 
Ferencet, akiről tudtam, hogy ő az első magyar 
olimpiai érmes kajakos, és a sportág korelnö-
ke. Mivel a lexikonban utánanéztem születési 
dátumának is (1925. július 3.), találkozásunk-
kor csak ezért hittem el, hogy 95 éves! 
Fürgén sietett elém és kísért be a lakásba, majd, 
amikor megemlítettem neki, hogy húsz évet is 
letagadhatna a korából, büszkén mondta:
„Három éve még versenyeztem, én voltam a 
legidősebb a Masters bajnokságokon. Most 
az jelenti a mindennapi sportot, hogy igyek-
szem vigyázni magamra, harcolok minden 
egyes napért. Baj van a szívemmel, orvosom, 
doktor Becker Dávid vagy tízszer varázsolt, 
csalt vissza a földi életbe, sokat köszönhe-
tek neki. Igaz, már nem szállhatok hajóba, 
de mindennap sétálok, gimnasztikázom, 
súlyzózom, a koromnak megfelelő gyakorla-
tokat végzek. A szobabiciklire is felülök, ám 
míg régen filmnézés közben tekertem, és ha 
kétórás volt a film, akkor addig, ha hosszabb, 
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kajakos fiúkat bámultam. Mindegyikbe sze-
relmes voltam, nekem ennyi jutott szüleim 
sportágából. Kajakoztam ugyan a Dózsában, 
de nem voltam kajakos alkat, és nem vol-
tam olyan küzdő, mint Apu és Anyu. Mindig 
sportoltam valamit, és talán, ha szorgalma-
sabb és kitartóbb vagyok, magasugrásban 
valamire vihettem volna. Apu soha semmit 
sem tudott kicsit csinálni, mindig minden-
ben, még a rendrakásban is maximalista 
volt” – egészíti ki a Varga Ferencről bennem 
kialakuló képet Ági, majd édesapjával „vissza-
evezünk” a múltba, a háború utáni időszakba. 
„1945 után két személy tett rendet a ma-
gyar sportéletben: Kutas István, az álla-
mi sportvezetés meghatározó, befolyásos 
alakja, valamint Kocsis Mihály. Miska bácsi 
a Weisz Manfréd vállalatok sportvezetője a 
csepeli öbölben a modern hazai kajak-ke-
nusport kezdeményezője volt, és ő álmodta 
meg a tatai edzőtábort, melynek igazgatója 
is volt. Nagyon tiszteltem őt, és vele ak-
kor is összehozott a sors, amikor ő már a 
Központi Sport Iskola (KSI) igazgatója volt, 
én meg nyomdát vezettem. Véleményem 
szerint kettőjüknek óriási szerepe van az 
1952-es olimpia 16 magyar aranyérmé-
ben, sportéletünknek lendületet adott az 
edzőtáborozások elindítása.” – mondja, és ez 
apropó arra, hogy elmeséltessem a helsinki 
olimpián K-2 10 000 méteren Gurovits József-
fel szerzett bronzérmének történetét.
„Akkoriban mi még feltörekvő ország vol-
tunk, a svédek és a finnek uralták a versenye-
ket és a sportdiplomáciájuk is igen erős volt. 

Ennek többször a szenvedő alanyai 
voltunk, például az 1948-as olimpi-
án a svédek kizáratták az egyébként 
döntőbe került Urányi, Blahó párost. 
Ezek után Helsinkiben felmérve az 
erőviszonyokat, nem mentünk bele 
kétes helyzetekbe, nehogy kióvjanak 
minket. Ma is azt mondom, nagyon 
okosan versenyeztünk, mert a své-
dek csak a mi szabálytalanságunkra 
vártak. Így viszont a bronzérem meg-
lett, az örökre a miénk, és nagyon 
örültünk neki”.
Az 1954-es maconi világbajnokságon 
K-2 10 000 méteren Urányi Jánossal 
alkotott párosuk biztosan vezetve 
győzött, de a svédek óvtak, melynek 
a versenybíróság helyt adott, és a 
magyar kettős első helyét érvényte-
lenítették. A kizárás ellenére ezen a 
versenyen sem maradt érem nélkül, 
mert tagja volt a K-4 10 000 méte-
ren bronzérmet szerző egységnek. Az 
1958-as prágai világbajnokságon is 
indult még, majd Feró bácsi életében 
fokozatosan a másik nagy szerelme, a 

nyomda vette át a főszerepet. 
„Könyvkötő-restaurátor a szakmám, hoz-
zátanultam a nyomdászatot, harminc évig 
voltam a Földgép vállalat nyomdavezetője. 
Nagyon híres volt a nyomdánk, kitűnő szak-
emberek dolgoztak nálunk, nagy igény volt a 
munkánkra. Kocsis Miska bácsinak sokat se-
gítettünk, amikor a KSI igazgatója volt, em-
lékszem, egyszer tizenötezer villamospla-
kátot készítettünk, amelyeken gyerekeket 
toboroztak az egyesületbe. Napi tizenkét 
órákat dolgoztam a kajakozás mellett, haj-
nali négykor keltem. Aztán egyre inkább a 
nyomda került előtérbe, bár az Építőknél 
még együtt edzősködtem a feleségemmel. 
Büszke vagyok rá, hogy 41 évesen még si-
került „igazi” bajnokságot nyernem: 1966-
ban az MHS színeiben összehoztunk egy 
négyest, és tízezer méteren húsz centivel 
győztünk. Nem tudom, hogy csináltuk, mert 
nagy volt a mezőny, és mi majd meghaltunk, 
mire célba értünk. Utána pedig a Masters 
bajnokságokon indultam, egészen 2017-ig.”
Az időutazás során azt is megtudom, hogy va-
laha az első igazi kajakjának az árát, 350 pen-
gőt, hólapátolással teremtette elő. Iskolásként 
száz alkalommal kellett havat lapátolnia, hogy 
meglegyen a pénz. De ment, mert fejébe vette, 
hogy kell az a hajó…
Mint ahogy azt is elhatározta, hogy ki fog jutni 
a moszkvai olimpiára. Mivel versenyzőként, 55 
évesen erre már nem volt esélye, benevezett az 
Aranyjelvényesek az olimpiára akcióba, ahol öt 
komoly próbát kellett teljesíteni. A Szentend-

rei-sziget körbe evezése, a Balaton átúszása és 
a száz kilométeres kerékpározás nem okozott 
gondot neki, viszont a téli gyalogtúra majdnem 
kifogott rajta. A 30 kilométeres távot ugyanis 
megszokott maximalizmusának köszönhetően 
futva akarta megtenni. A csúszós, jeges úton 
azonban elesett, négy bordája eltört, ám a rá 
mindig is jellemző akaraterővel folytatta és 
célba ért. A Velencei-tó körbefutásakor pedig 
külön párharcot vívott a nála csaknem 30 év-
vel fiatalabb kajakvilágbajnok Sztanity Zoltán-
nal, és sikerült lehajráznia az utódját.
„Ötödször is eljutottam Moszkvába, ahol ver-
senyzőként sok időt töltöttem, például 1953-
ban, Sztálin halálakor egy hónapot. Mindig a 
Metropol szállóban laktunk, és érdekes, hogy 
az ötödik alkalommal is megismert a főpor-
tás, szeretettel üdvözölte „Továris Vargát”. 
Varga Ferenc Európa minden országában ver-
senyzett, és mindenhonnan éremmel tért haza. 
Pályafutása befejezése után Lengyelországba 
hívták szövetségi edzőnek, és nevetve meséli, 
hogy rövidre sikerült az ottani kapitánykodása.
„Ma sem értem, hogy vállalhattam el a fel-
adatot én, akinek már a Flórián téren hon-
vágya van… Szóval, belevágtam, de egy hét 
után haza akartam jönni. Behívattak az otta-
ni sportminisztériumba, mindent megígér-
tek, nagyobb pénzt, és még azt is, hogy ki-
hozhatom a családomat, de megmondtam: 
ha nem engednek el, elindulok gyalog.”
Dolgozott a nemzetközi szövetségben is Bonn 
Ottó mellett, de nem erre és a sportsikereire 
a legbüszkébb, számára nem ez a legfonto-
sabb, hanem az, hogy érzi a „kajakos család” 
szeretetét, tiszteletét. Örömtől csillogó arccal 
meséli, hogy a szövetségben sosem feledkez-
nek meg róla, az első olimpiai érmesről, neve 
a székház egyik márványtábláján is olvasható. 
Rendszeresen meghívják a különböző esemé-
nyekre, 95. születésnapján is sokan felköszön-
tötték. Elégedetten nyugtázza, hogy a sportág 
mai vezetői a magyar kajak-kenu érdekeit 
tartják szem előtt. Meséli, hogy régen volt idő, 
amikor az egyesületi érdekek felülírtak min-
dent, ment a harc, a marakodás. Manapság 
hozzáértő vezetés és nyugalom van, ennek is 
köszönhető, hogy míg az ötvenes évek elején 
csak feltörekvő nemzet voltunk ebben a sport-
ban, ma meghatározóak. 
„Még sok olimpiai és világbajnoka lesz a ma-
gyar kajak-kenunak, de azt senki sem mond-
hatja már el magáról, amit én, hogy az első 
bajnok, Balatoni Kamill volt az edzőm, és én 
őt követtem a dobogó tetején” – vonta meg 
élete mérlegét összegzésként Varga Ferenc, 
akinek utólag is jó egészséget kívánunk nem 
mindennapi kerek születésnapja alkalmából!

Füredi Marianne
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Beszélgetés Dr. László Imrével a XI. kerület polgár-
mesterével a korona vírus járvány árnyékában…  
Fazekas Erzsébet

Polgármesterek a sportért

gyezni, hogy az önkormányzatok feladata 
nem is elsősorban az élsport, hanem a diák-, 
és a szabadidősport támogatása.
Mindezen elvek mentén februárban meg-
született a költségvetés, amelyet aztán 
márciusban a koronavírus és a veszélyhely-
zet kihirdetése alapjaiban írt át.
Mielőtt ezzel folytatnánk, azért maradjunk 
egy pillanatra a februárban elkészült ter-
veknél! Ezek mennyiben különböztek az 
előző év sportot érintő számaihoz képest?
Gyakorlatilag hasonló összegek szerepeltek, 
de más felosztásban. Az eredeti összegek 
körülbelül a felére csökkentek, ugyanakkor 
elmondtam, hogy a költségvetésnek tör-
vényszerűen lesz májusban egy módosítása, 
amikor a zárással összefüggően bizonyos 
összegek egyértelművé válnak, amivel fel 
lehet bővíteni a februárban meghatározott 
tervezetet. 
– Ha jól értem, ez egyszerűen megfogalmaz-
va azt jelenti, hogy az élsport támogatása 
nagyságrendileg hasonló összegű lett volna a 
2020-as esztendőben, mint az eggyel koráb-
biban, ha a járványhelyzet nem szól közbe.

például a labdarúgás, de esetünkben a ví-
zilabda is, ahol világszínvonalat képviselő 
külföldi játékosok szerződtetésére kerül sor, 
ott az az összeg, amit az önkormányzatok 
tudnak támogatásként nyújtani általában 
elhanyagolható hányad a klubok költségve-
tésében. Amikor beszéltem a korábbi, mára 
már eltávozott szponzorukkal, ő elmondta, 
hogy bizony komoly anyagi terheket jelent 
az idegenlégiósok szerepeltetése. Én már 
akkor jeleztem felé, hogy természetesen a 
továbbiakban is támogatni fogja a kerület 
az OSC-t, de arra ne számítsanak, hogy a 
korábbi nagyságrendek a jövőben is meg-
maradnak. Később, amikor – mint bizonyára 
a sportkedvelők tudják – az A-HÍD és az OSC 
szponzori szerződése véget ért, egy viszony-
lag rövid időre nagyon kiszolgáltatott és 
bizonytalan helyzetbe került a csapat. Sze-
rencsére a MOL segítő kezet nyújtott, de az 
volt a feltétele, hogy csak és kizárólag ma-
gyar játékosok szerepelhetnek a csapatban, 
tehát sok millióba kerülő külföldi sztárok 
nem, amit elfogadott az OSC vezetése is. 
Ugyanakkor itt tartom fontosnak megje-

Alapjaiban rengette meg a világot a COVID19. 
Felforgatta az életünket, alig hagyva bármit 
amiben biztosak lehetünk és amiben bizton-
ságban tudhatjuk magunkat. Érezhető ez min-
den földrészen, az élet minden területén. Így 
van természetesen a sportban is. A minden-
napos újratervezés, átgondolás, változtatás 
időszakát éljük. Az elmúlt két hónapban ezt 
láttuk a NOB-nál, a nemzetközi és nemze-
ti szövetségeknél, egyesületeknél, kluboknál, 
szponzoroknál és az egyes ember szintjén is. A 
XI. kerületben már egy kicsit korábban, az ön-
kormányzati választások idején elkezdődtek a 
változások, hiszen Hoffmann Tamást Dr. Lász-
ló Imre váltotta a polgármesteri székben és 
sportberkekben azonnal megindult a találga-
tás, hogy vajon a komoly sport és sportvezetői 
múlttal rendelkező orvos-közgazdász milyen 
elképzelésekkel kezdi majd meg a munkát.

– Kezdjük talán ezzel a beszélgetést! Mit tapasz-
talt amikor elfoglalta a hivatalát, mi jellemezte 
a korábbi időszak kerületi sportpolitikáját?

Az elmúlt évben 115 millió forint volt az 
élsport támogatására beállítva. Ebből 70 
millió forintot kapott az OSC vízilabda csa-
pata és a maradék 45 millió forint került 
elosztásra a többi sportág között, amelyek 
képviselői a MAFC és Beac férfi és női ko-
sárlabda és a MAC jégkorong csapata, illet-
ve emellett van még egy NB1-es női és egy 
NB3-as férfi labdarúgó, csapat amelyet az 
önkormányzat támogatott. A XI. kerületben 
az élsportot ők képviselik. Tudni kell termé-
szetesen azt is, hogy az elődöm, Hoffmann 
Tamás vízilabdás múlttal és kötődéssel ren-
delkezik, így érthető is, hogy ezzel a sport-
ággal szemben meglehetősen elfogult, ezt 
a 70 millió forint is mutatja.
Amikor én átvettem az önkormányzatot és 
az első kasszát megcsináltuk, akkor azért 
az egyértelművé vált, hogy a jövőben egy 
rendkívül feszes költségvetésre lesz szük-
ség, amiben természetesen benne szerepel 
az élsport támogatása is. Ebben ugyanakkor 
nem az önkormányzatok szerepe a megha-
tározó, hiszen bizonyos sportágakban, mint 
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Hajszál pontosan így van, azzal a kiegészí-
téssel, hogy a pénzek eloszlása a vízilabda, 
kosárlabda, jégkorong és labdarúgás között 
változott volna, mert én már az elején je-
leztem, hogy a többihez viszonyítva méltat-
lanul soknak és igazságtalannak tartom a 
vízilabdára fordított 70 millió forintot.
– Akkor most folytassuk a márciusi esemé-
nyektől. Mennyire változtatta meg a vírus-
helyzet az eredeti terveket?

Gyakorlatilag teljesen átírt mindent. Két 
dolog kezdődött meg az önkormányzatok 
életében. Az egyik bizonyos bevételi for-
rások elvétele, a másik a plusz kiadások 
felmerülése. Mindezekre néhány példa: 
elvettek 610 millió forint gépjárműadót, 
190 millió forint idegenforgalmi adót, 121 
millió forint parkolási díjat és a közterüle-
tek igénybevételével kapcsolatos elmaradó 
befizetésekből körülbelül 10 millió forinttal 
számolunk, hiszen szeptember elsejéig azt 
díjtalanul kell a vállalkozóknak rendelkezé-
sére bocsájtani, ami így együttesen nagyjá-
ból egy milliárd forint mínusz idáig. Ehhez 
még hozzájönnek az elmaradó bevételek, 
amik például a bérleti díjakban jelennek 
meg. Itt is engedményeket kellett tennünk, 
úgyhogy összességében mintegy 3 milliárd 
forint bevételkieséssel számolunk. Ebben 
már benne van az az összeg is, amit a véde-
kezésre fordítunk. Itt jegyezném meg, hogy 
a XI. a főváros legnagyobb lélekszámú ke-
rülete, úgy is tartják nyilván, mint az ország 
ötödik legnagyobb városát. 
Nos így áll össze az a kép, ami miatt ez az 
évünk jelen pillanatban gyakorlatilag el-
szállni látszik. Azonban ez a költségvetés 
módosításakor létrehozott 3 milliárdos 
vésztartalék, ami a várható kiesések miatt 
jött létre, magában hordozza annak a le-
hetőségét is, hogy ha lecseng ez a járvány 
akkor tudunk onnan összegeket felszaba-
dítani. Hogy mikor és mennyit, azt jelenleg 
nem lehet megmondani, az biztos, hogy a 
szándék megvan.
– Semmiképp ne feledkezzünk meg arról a 
két nagyon fontos területről, amelyet koráb-
ban már egy mondat erejéig érintett, a diák-, 
és szabadidősportról!

Sajnos itt is nagyon komoly megszorítások-
ra került sor. Korábban minderre nagyság-
rendileg 50 millió forint állt rendelkezésre, 
amit a februári tervezésnél körülbelül a fe-
lére csökkentettünk, de abban a pillanatban 
amikor nyílik rá lehetőség, itt is szeretnénk 
bővíteni. Ez azért is lenne nagyon fontos, 
mert itt elsősorban iskoláknak adott tá-
mogatásokról beszélhetünk. Közülük most 
a Grosics Gyuláról elnevezett sportiskolát 
emelném ki, ahol több sporteseményt is 

megrendeztek volna békeidőben.
– A sport mellett melyek azok a területek, ame-
lyeket leginkább érintenek ezek az elvonások?

Azt kell, hogy mondjam, hogy az összes te-
rület. Ha néhányat ki akarok emelni, akkor 
kezdem a fejlesztések elmaradásával, vagy 
jobb esetben későbbre halasztásával, ame-
lyek érintik az óvodák és bölcsődék intéz-
ményeit, fejlesztések, bővítések, betervezett 
beruházások, utakkal kapcsolatos munkála-
tok elmaradása várható. 
– Mi a helyzet a kultúra területével, amelyet a 
leggyakrabban hasonlítanak össze a sportban 
tapasztalt változásokkal?

Sajnos ott is jelentős összegek megvonásá-
ra került sor, hiszen például korábban már 
betervezett rendezvények értelemszerűen 
nem jöhettek létre. A kultúrának azon terü-
letei, amelyek meg tudták tenni, online fe-
lületre költöztek, de jelentős változás a ke-
rület életében Karinthy Márton sajnálatos 
halála után a Karinthy színház eladása is.
A legnagyobb probléma egyébként az, hogy 
a vírushelyzet és hosszú távú hatásainak 
tekintetében abszolút bizonytalanság van 
és emiatt készülni kell egy optimista és egy 
pesszimista tervvel is ami jelentheti azt is, 
hogy az eredeti tervek szerint tudjuk me-
nedzselni a kerület életének ezen nagyon 
fontos területeit, vagy ad absurdum, hogy 
ebben az évben már nem lesz lehetőségünk 
ezeken a kérdéseken érdemben gondolkod-
ni és döntéseket hozni.
Az biztos, hogy a szándék megvan, hiszen 
egykori sportolóként, sportvezetőként ne-
kem a sport kiemelten fontos helyet foglal 
el az életemben.
– Dr. László Imre egészségügyi pályája mellett 
a rendszerváltás után a sportéletben is vezető 

szerepet töltött be. A sporthoz való kötődése, 
amely meghatározta az egész életét, még 
Debrecenben alakult ki.

Így van, ott kezdtem el a súlyemeléssel fog-
lalkozni. Magyar csúcstartó voltam és 1965-
ben beállítottam nyomásban a világcsúcsot. 
De hiába voltam én egy ilyen szintű ifjúsági 
válogatott, volt nálam egy ötször tehetsé-
gesebb, akit úgy hívtak, hogy Nemessányi 
Árpád. Nekem el kellett döntenem azt, hogy 
az Árpád mögött bevállalom a másodhege-
dűs szerepét, vagy mivel szerettem volna 
orvos lenni, inkább abbahagyom az élspor-
tot és jelentkezem az egyetemre.
– Évekkel később aztán mégis visszatért a sport 
és a súlyemelés világába, csak nem sportolóként.

Igen. Sok szállal kötődtem, kötődöm a 
sporthoz a mai napig is. 1983-ban jöttem 
Budapestre. Akkor már azok akikkel együtt 
voltam utánpótlás sportoló, edzőként dol-
goztak, és egy beszélgetés alkalmával azt 
mondták: „Imre, Te csináltad ezt a sportágat, 
orvos vagy, segíts nekünk!” Akkor egy ideig én 
vezettem a BHSE tudományos csoportját. 
Petrekanics Mátéval dolgoztunk együtt, aki 
tökéletesen végezte a dolgát, de a Honvéd 
vezetése úgy döntött, hogy ezt a csapatot 
csak orvos viheti. A kutatásokat illetően én 
az elektrolit teljesítménnyel és edzés terhe-
léssel kapcsolatos mozgását vizsgáltam és 
erről tartottam előadásokat a hazai és nem-
zetközi súlyemelő szövetségben is. Ennek a 
mi sportágunkban óriási jelentősége van, 
mivel a súlyemelés súlycsoportos sportág, 
így törvényszerűen magasabb súllyal edze-
nek a sportolók, mint amivel a versenyen 
részt vesznek. Ez pedig gyors súlyvesztéssel, 
fogyasztással jár, amit a versenyző folyadék 
megvonással tud elérni, és ez a szervezet, 
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az izomzat, az idegrendszer működésére 
hátrányosan hat. Ezt kell tehát rendezni és 
egyensúlyba hozni. Egy sor olyan módszert 
próbáltam kutatni, amivel legális körülmé-
nyek között a teljesítményt a maximumig 
tudtuk fokozni. Ezt egyébként hosszútávfu-
tóknál is vizsgáltuk, hiszen az ő esetükben 
is óriási jelentősége van a folyadékpótlás-
nak. Elmondhatom, hogy nagyon jól érez-
tem magam ebben a közegben.
– Majd jött egy újabb kihívás, persze összefüg-
gésben az előzőekkel és megint a súlyemeléssel.

1989-ben, a rendszerváltás táján beválasz-
tottak a súlyemelő szövetség elnökségébe 
és én voltam a keretorvos is. 1992-ben let-
tem aztán elnök hazai szinten és 1994-ben 
az európai szövetség elnökségi tagjai közé 
választottak, ahol egyébként korábban már 
az orvosi bizottság tagjaként is tevékeny-
kedtem. Amire különösen büszke vagyok, 
hogy 1995-ben mindössze egy szavazattal 
kapott többet Waldemar Basanowski, a len-
gyelek kétszeres olimpiai bajnoka az alel-
nöki tisztért vívott „versenyünkben”, majd 
később, amikor 1999-ben ő lett az elnök, 
vele dolgozhattam alelnökként. Ezekben az 
években lehetőségem volt bejárni a világot, 
rengeteg fantasztikus embert ismertem 
meg, csodálatos sportolókat és e közben 
7 olimpián vehettem részt, elnökségem 10 
éve alatt 297 érmet szereztünk világverse-
nyeken. Azért ez nem kis szám.
– Melyek voltak azok az életre szóló tanulsá-
gok, amelyek a sport miatt kerültek a tarisz-
nyába a hamuba sült pogácsa mellé?

A sportban megtanultam, hogy ha valamit 
el akarok érni, akkor dolgoznom kell érte, 
méghozzá tervszerűen felépítve és nem 
szabad elfelejteni, hogy mindennek része 
a kudarcélmény is, amiből tanulni lehet és 
kell . Sokat tanultam a spotágban tevékeny-
kedő edzőktől akik közül egyvalakit sze-
retnék kiemelni. A bolgár Ivan Abadzsijevet, 
akinek a tanítványai 1968 és 2000 között 
10 olimpiai, 57 világ- és 64 Európa-bajnoki 
címet nyertek. Egy rövid ideig a magyar vá-
logatottat is irányította. Az edzés- és a pe-
dagógiai módszerei félelmetesek voltak, de 
a sejtélettan mélységeivel is tisztában volt, 
még engem, az orvost is meg tudott lepni. 
Gyakran fordítottam neki és ilyenkor egészen 
közelről tapasztaltam meg, hogy miért is van 
olyan óriási tekintélye és mi minden kell ah-
hoz, hogy valaki ennyire eredményes legyen.
– Ezek a sportban szerzett élmények és ta-
pasztalatok belejátszottak abba, hogy ötven 
évesen újra beült az egyetemi padba és 62 
évesen PhD  fokozatot szerzett?

Nálunk annak idején ez a két jelmondat volt 
kiírva az edzőterem falára:
• „Az emberi boldogság kilenc tized része 

az egészség.”
• „Amit érdemes megcsinálni, azt érdemes 

jól megcsinálni.”
Mondok egy példát is. Én 1995 októberében 
átvettem a Honvéd Kórház vezetését. A kato-
na egészségügyi szervezet helyettes vezető-
je voltam azt megelőzően. Leültünk az első 
vezetői értekezletre és én döbbenten jöttem 
rá arra, hogy magyarul beszélnek és egy sza-
vukat nem értem. Tudniillik nekem a gazdál-
kodással kapcsolatos dolgok teljesen hiá-
nyoztak. 1996 februárjában már bent ültem 
a közgazdasági egyetemen, hogy ezeket a hi-
ányosságokat pótoljam. Mert csak úgy tudok 
dolgozni, ahogy az edzőteremben tanultam. 
„Amit érdemes megcsinálni, azt érdemes jól 
megcsinálni.”
A PhD már egy más kategória, az gyakorlati-
lag az összefoglalása mindannak, amit azon 
a területen csináltam.
– Az utolsó kérdésem következik és azt hiszem 
ez nem lesz könnyű. Ha azt próbáljuk eldön-
teni, hogy melyik a legnagyobb kihívás, akkor 
egy képzeletbeli dobogón hol helyezkedne el 
a sportoló, a sportvezető, az orvos-közgazdász 
és a politikus-polgármester?
Erre legszívesebben azt mondanám, hogy én 
egy hibrid ember vagyok. Mindegyik bennem 
van és mindegyiket az aktualitást és a realitást 
figyelembe véve veszem elő. Most elsősorban 
polgármester vagyok. A járványos időszakban 
olyan polgármester, aki orvos.
De a legnagyobb kihívás a sport. Az igazi ki-
hívások azok, amiket kilóban, centiméterben 
mérnek. Ott lehet eredményeket elérni. Más te-
rületeken anyagiakat, tisztségeket és rangokat 
lehet megszerezni, de ahol elsősorban magad-
nak kell megfelelni és magadat kell legyőzni, 
felülmúlni, ami persze mindig a legnehezebb, 
az a sport. A dobogó legteteje. De én minden 
más területen is mindig erre törekedtem.

Dr. László Imre
Sportoló, sportvezető, orvos, katonaorvos, 
politikus.
Hajdúböszörményben született 1946. no-
vember 13-án, nős, egy gyermeke van.
Egyetemi tanulmányait 1966-ban kezdte 
meg a Debreceni Orvostudományi Egyete-
men, ahol 1972-ben szerzett általános or-
vosi diplomát. 
Honvédorvosi vizsgát 1976-ban tett, társa-
dalomorvostan szakképesítést 1981-ben, 
honvédorvostan-katasztrófaorvostan szak-
képesítést 1994-ben szerzett.
A Budapesti Közgazdaságtudományi Egye-
tem Egészségügyi menedzser szakát 1998-
ban végezte el. 
2008-ban PhD-fokozatot szerzett a New-
port Egyetemen, 2009-ben pedig egészség-
ügyi biztosítási szakértői képesítést.
Az orvosi egyetem után a verpeléti harckocsi-
ezred, majd a gyöngyösi hadosztály vezetőor-
vosa volt, 1979-ben pedig a ceglédi hadtest-
nél töltötte be ugyanazt a pozíciót. 1983-ban 
a Honvédelmi Minisztérium Egészségügyi 
Szolgálatfőnökség kiemelt kiképző főorvosává 
nevezték ki, majd 1985-ben a szervezési osz-
tály helyettes vezetője lett. Az osztály vezeté-
sét 1986-ban vette át. 1991-ben az átalakult 
Magyar Honvédség egészségügyi csoportfő-
nök-helyettesévé nevezték ki, majd 1995-ben 
a Központi Honvédkórház igazgatója lett és 
irányította azt hat éven át orvos ezredesi foko-
zatban. Ezt követően távozott a Honvédségtől 
és a Szent Imre Kórház főigazgatója volt 2011-
ig, majd egy svájci hátterű egészségügyi cég 
orvosigazgatói posztját töltöttet be 2014-ig.
Egészségügyi pályája mellett a rendszervál-
tás után a sportéletben is vezető szerepeket 
töltött be. 1989-ben lett a Magyar Olimpiai 
Bizottság, valamint a Magyar Súlyemelő-szö-
vetség orvosbizottságának tagja. A MOB-ban 
2004-ig tevékenykedett. 1992 és 2002 kö-
zött a Magyar Súlyemelő-szövetség elnöke-
ként, 2004-ig általános elnökhelyetteseként 
dolgozott. 1999 és 2008 között az Európai 
Súlyemelő-szövetség egyik alelnöke, illetve 
1993 és 2004 között a Nemzetközi Súlyeme-
lő-szövetség orvosbizottságának tagja is volt. 
Politikai karrierje 2015-ben kezdődött, ami-
kor belépett a Demokratikus Koalícióba és 
megbízták az egészségügyi kabinet vezetésé-
vel. 2018-tól a DK országgyűlési képviselője. 
2019. április 6. óta a XI. kerület polgármestere.
Jelentősebb állami elismerései:
• Kemény Ferenc Díj – 1986.
• Eszterházy Miksa Díj – 2002.
• Pro Urbe Budapest Díj – 2005.
• Magyar Köztársaság Érdemrend Lovag-

keresztje – 2006.
• Nagy Imre Érdemrend – 2008
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Versenyző – edző
A szobron ketten dolgoznak
Kocsis L. Mihály, Dr. Dénes Tamás

Egyszer egy baráti társaságban valaki félig 
tréfásán így állította fel a sportágak nehé-
zségi fokozatának lépcsősorát: a legköny-
nyebb, ha a versenyzőnek nincsen szüksége 
sporteszközre, bonyolultabb a dolog mond-
juk egy rúddal, tőrrel, felemáskorláttal, az-
tán egy motor ezernyi műszaki trükkjével, 
de a legeslegnehezebb egy ló nyergében. 
Az élő akarattal, az élő idegekkel küszködni.

A magam részéről mégis azt mondanám: 
a sportban is az a legnehezebb, ami a pe-
dagógiában és ami a hétköznapi életben. 
Embernek az emberrel! Versenyzőnek a ver-
senyzőtársával, edzőnek a versenyzővel. 

Edző és versenyző… Vitatja-e valaki, sporthoz 
értő, sportban élő e kapcsolat bonyolult sok-
rétűségét, nehézségét? És nagyszerűségét? 

Edzőnek lenni – foglalkozás vagy hivatás? 

John Updike amerikai író Nyúlcipő című 
könyvében olvastam erről vallomás ere-
jű szavakat, ha megengedik, idézem is: „Az 
edzőnek az a hivatása, hogy kifejlessze azt a 
három szerszámot, amellyel az életbe lépünk: 
a fejet, a testet, a szívet… És a jó edző, kedves 
kisasszony, mert én az akartam lenni, és egye-
sek szerint az is voltam, itt találja meg hiva-
tásának igazi célját. Akaratot önteni a fiúkba, 
hogy jó teljesítményre törekedjenek. Én azt 
mindig fontosabbnak tartottam, mint a győzni 
akarást, hiszen a vesztes is nyújthat nagyszerű 
teljesítményt. Rávenni őket, hogy átérezzék a 
… igen, azt hiszem, ez a helyes kifejezés … a 
teljesítmény szentségét, amikor képességeink 
legjavát nyújtjuk.”

Nagy versenyzőkkel, vagy versenyzőkről 
beszélgetve az indulásról, előbb-utóbb fel-
bukkan az a régi kép, amikor először talál-
kozott a későbbi edző és tanítvány, amikor 
kiderült, hogy abból a kis valakiből majdan 
„tanítvány” lehet. A pillanat jelentősége 
mindkettőjükben megmaradt, és persze, 
nem véletlenül. Az utána következő hosszú 
és keserves munkakapcsolat fénye nem en-
gedi elhalványulni azt a kezdeti pillanatot. 

Mert hosszú, hiszen a távoli sikerhez veze-
tő úton indulnak, és keserves, hiszen az út 
göröngyei mindkettőjük lábát egyformán 
véresre törik. 

De vajon mi az a titokzatos 
hatalom, amely megsúg-
ja a szobrásznak, hogy az 
előtte heverő durva kőben, 
csiszolatlan márványban 
rejtezkedik élete főműve? 
Vagy igaz volna az a mi-
chelangelói mondás, hogy 
minden kődarabban egy-
egy csodálatos szobor van, 
s a művésznek éppen csak 
a felesleget kell lepattin-
tania róla? Talán igaz, ha 
egy Michelangelo mére-
tű művészről van szó. Én 
azonban inkább egy másik, 
úgy érzem nagyon idevágó 
kijelentéssel hozakodnék 
elő: „A szobron mindig ket-
ten dolgoznak, a szobrász és 
maga az anyag” (Kosztolá-
nyi). 

Ez fogalmazza meg talán 
a leghívebben az edző és 
versenyző szorosra fűzött 
kapcsolatának lényegét, 
ahol az edző a szobrász és a versenyző az 
anyag, de – lélegző, élő és érző anyag. 

A fej, a test, a szív. 

A jó edző – azt mondják – mindig a fejjel 
kezdi, de legyünk őszinték, nem is kezdheti 
mással. Hisz’ mire menne önmagában még-
oly kiváló testi képességekkel is, ha a „mű-
vet” nem koronázná a gondolkodó értelem, 
s aztán majd nem hajtaná a szív? 

A jó edző egy személyben nevelő, szülő és 
jó barát. Egy személyben kell érvényesíte-
nie a nevelő szigorát, a szülő szeretetét és 
a jó barát megértését. Egy személyben, ha 
nem is mindig egy időben. 

A mi újságíró-szakmánkban nem ritkán hall-
gathatunk végig olyan edzői hitvallásokat, 
amelyek megszenvedett szavaikkal, emel-
kedett stílusukkal avatott író után kiáltanak. 
Sosem fogom például elfelejteni azt a ré-
ges-régi beszélgetést, amelyet egy hajdani 
neves sportolóval, a pálya elején álló kezdő 
edzővel folytattam. Nem felejtem az okos 
és lényeget értő szavakat. Különösképpen 

azért nem, mert az illető rövidesen hátraar-
cot csinált és … elment benzinkút-kezelőek. 
Mert beszélni könnyű, edzőnek lenni sokkal 
nehezebb.

 A szobron ketten dolgoznak. A szobrász for-
málja az anyagot, az anyag önmagát, de ala-
kítja ugyanakkor a szobrászt is. Bonyolult 
kölcsönhatás. Hány edző mondja el őszinte 
meggyőződéssel: „Mennyit tanultam tőle a 
közös munka során!” Így szép és így igazán 
emberi ez a kapcsolat. 

Nevelő, szülő és jóbarát. Valóban létező hár-
mas egység ez, s hogy mennyire az, kívülál-
ló talán el sem hiszi. Van-e arról fogalmuk, 
hogy mennyi edző–versenyző kapcsolat 
indult a már-már családi kötöttségek szint-
jéről? Akár úgy is mondhatnám ezt: a vidéki 
fiú esete a fővárosi edzővel. 

Az ígéretes vidéki ifjút meglátja az edző, 
hívná is, de hová? Hol akad olyan ördöngös 
edző, aki lakást tudna biztosítani egy isme-
retlen kezdőnek, akiről ráadásul többnyire 
még egyedül csak ő hiszi el, hogy lehet be-
lőle valami? És mégis hívja! A családjába 
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fogadja azzal, hogy majd csak lesz valahogy. 
Az edzőfeleség ilyenkor csak sóhajt, vitat-
kozni nem vitatkozik, összébb húzzák ma-
gukat, beállítanak egy pótágyat. Megszapo-
rodott a család.

Egy idegennel? Nem. Egy tanítvánnyal. 

A sport különféle társadalmi és lélekta-
ni hatásait vizsgáló tudományos kutatók 
gyakran megfigyelhetnek a modern él-
sportban egy olyan folyamatot, amelyet 
úgy lehetne nevezni, hogy – a versenyző 
gyermekké válása. Hiszen valóban az edző 
nemcsak edzi, hanem – életritmusának ér-
dekében – gyakran táplálja és gondozza is 
tanítványát, s nem kizárólag a fenti, végső 
soron mégiscsak rendhagyó esetekben.

Kár lenne tagadni, hogy e „gyermekké vá-
lásnak” vannak veszélyes oldalai is. De el-

kerülhető, tehát nem szükségszerűen bekö-
vetkező az a folyamat, amely az élsportolót 
fokozatosan – a napjainkban oly divatos 
szóval – elidegenítheti saját felnőtt énjétől. 
És éppen itt kapja meg az edzői szerep va-
lódi jelentőségét. Hiszen a jó edző sohasem 
óhajtja vattába csomagolni tanítványát, s 
nem csupán az elérendő eredmények érde-
kében következetes, vagy ha kell – egyene-
sen kérlelhetetlen. 

Remélem, senki sem érti félre, de – láttam 
már sportoló szemében könnyeket egy-egy 
emlékezetes edzői „pofon” elcsattanására 
emlékezve.

S bármily furcsa, nem a sértett önérzet 
könnyeit … 

Vannak híres, világszerte ismert és csodált 
„párosok”, amelyek egymásra találását ki-

emelkedő eredmények egész sora igazolja. 
Cerutti és Elliott, Haines és Schollander, 
vagy a saját házunk tájáról: Bay dr. és Kamu-
ti Jenő, Koltai Jenő és Németh Angéla, Vass 
Imre és Kulcsár Győző… Ám vannak – és ők 
alkotják a többséget –, akiknek kapcsolatá-
ból sohasem születtek és születnek világ-
raszóló sikerek, amely kapcsolat azonban 
mégis emberi értékek tápláló talaja. 

Valahogyan úgy, ahogyan a már említett 
Updike edzője megfogalmazta: „Az a fiú, aki-
nek a szívét egy igazán lelkes edző megtaní-
totta dobogni, az sohasem vallhat kudarcot, a 
szó legmélyebb értelmében, az életnek neve-
zett nagy játékban.”

A 2020-as Tokió helyett 2021-es Tokió? 
Mi lesz a kvalifikációval…?

Most sokkal „nehezebb” a helyzetem, mint…

A félelem mindig jogos érzés. Sokszor visz-
szanézve korábbi félelmeinkre, már nem is 
tűnnek azok olyan félelmetesnek, megugor-
hatatlannak, mint korábban. Nézzük, mit te-
hetünk 2020-as év végéhez közeledve!

Saját félelmeidre egy helikopterről nézz rá: 
lépj ki a saját szerepedből, így láthatsz egy 
másik, új nézőpontot. Ráláthatsz pl. saját 
időbeosztásodra, saját halogatásodra, saját 
vélt vagy valós félelmeidre, a konfliktusa-
idra. Észreveheted a problémáid többi sze-
replőit is. Ők, hogyan vélekednek az adott 
helyzetről? Mást lehetőséget, más színt, sőt 
más akadályt is láthatsz. Ezek talán eddig is 
az orrod előtt voltak, csak más szemüveggel 
nézted a világot. 

Ha sikerült tisztázni magadban, melyek azok 
a helyzetek, amikre jó, ha lélekben felké-
szülsz, megoldani is könnyebb lesz, ha tény-
leg bekövetkezik. Nézz rá a „mi repülőnkről”!

És még egy kérés, gyűjtsd össze azokat az 
apró sikereket, élményeket, ami mellett ed-
dig elsiklottál: pl. egy jó szó a csapattársad-
tól, egy pozitív visszacsatolás az edződtől, 
kellemes baráti csevegés, egy edzőtábor, ki-
rándulás, vagy bármilyen program, ahol jól 
érezted magad.

Idézd fel milyen érzés igazán vágyni, várni 
egy versenyre, egy tornára! Mi lesz, ha hirte-
len ismét rád szabadul ez az érzés? 

Gyűjtsd össze ezeket a gondolatokat, em-
lékeket! Jó lesz egy kis időutazás, melyből 
rengeteg erőt, energiát meríthetsz.

Keresd meg azokat a kompetenciáidat (em-
pátia, nyitottság, határozottság, rugalmas-
ság, kreativitás, kitartás, problémamegol-
dás, együttműködés, szociális érzékenység, 
rendszerezés, tervezés, információ-feldol-
gozás, önvédő mechanizmusok, digitális 
kompetencia és még sok ezer) amelyek ed-
dig a segítségedre voltak a felkészülésben, 
a versenyeken, a tornákon! 

Úgy nézz rájuk, mint lehetőségidre, erőfor-
rásaidra!

Nézd meg mik lettek az új szokásaid! Mi 
adott energiát? Mik voltak a boldog pillana-
taid? Ne hagy elveszni ezeket! 

Korábban is megoldottál már ezer, meg ezer 
nehéz helyzetet, a mostaniakkal is biztosan 
meg fogsz birkózni, sportnyelven: megug-
rod a szintet. Ne felejts el: az erősségeid 
a Te „mankóid”! Nézd át az előbb összeírt 
értékeidet, kompetenciáidat és válogass kö-
zülük, alkalmazd őket ITT és MOST.

És nem elfelejtve: tényleg hogyan kerüljük 
el a stresszes készülődést? Mit tegyünk a 
karácsonyfa alá? 

Könnyű akkor szeretni, amikor minden tö-
kéletes. A feltétel nélküli szeretet az, ha 
szeretetünk kitart a kevésbé tökéletes pil-
lanatokban is.

Beszélgessetek, teremtsetek időt, amikor 
csak egymásra figyeltek. Telefon nyomo-
gatása helyett inkább a közös készülődést 
válasszátok, így maradhat idő például közös 
kirándulásra vagy akár társasozásra is.

Felejtsd el a „nem”-mel, a „de”-vel, a „csak”-
kal kezdődő gondolatokat, mondatokat! 
Inkább próbáld ki így: Meg tudod(tudjuk) 
csinálni! Tudod halkabban mondani? Ha se-
gítség kell, itt vagyok. Meg tudom másképp 
is mutatni, próbáljuk ki így!

Mondd el, ha aggódsz, ne tégy úgy mintha 
nem látnád, hogy baj van!

Ne légy túl szigorú önmagadhoz, légy büsz-
ke arra, amit csinálsz!

Ha észreveszed az apró örömöket, előbb 
meglátod a célodat, a sikert, a boldogságot is.

Találd meg a napfényt és mutasd meg má-
soknak is.

Próbáld meg így! Legyen tényleg békés és 
szeretetteljes a karácsonyi készülődés és a 
karácsony!

Mit tegyünk a karácsonyfa alá? 
Honnan vegyünk lendületet 20201-re?
Varga Judit sport-coach
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A sport szolgálatában
Martfű SPA – a sportcentrum
Ki ne örülne sportolóink világraszóló sikere-
inek? A 177 olimpiai aranyéremnek, amelye-
ket legjobbjaink az 1996 óta megrendezésre 
kerülő nyári olimpiai játékokon mindannyi-
unk büszkeségére megszereztek. De ugyanígy 
vagyunk a további érmekkel, a világbajnoki 
sikerekkel és helyezésekkel is. Ezek mind egy 
ország jó hírét erősítik a világban, miközben 
hazai pályán is hozzátesznek a jó hangulathoz.
Azt is tudnunk kell, hogy a minőségi sportban 
érdekeltek csak egy bizonyos hányadát teszik 
ki az ország népességének. Az ellenpéldát 
úton-útfélen láthatjuk: a nemzet bizony alap-
vetően el van hízva, minden harmadik magyar 
állampolgár súlyfelesleggel éli az életét. Már-
pedig ez az állapot senkinek nem jó, hiszen 
ezek a plusz kilók egyértelműen gyengítik 
a szervezet alaphelyzetét, a betegségekkel 
szembeni ellenálló képességét. Megnehezítik 
és megrövidítik az emberi életet.
A terápia világos és egyértelmű: mozogni kell, 
lehetőség szerint minél többet, bármilyen 
sporttevékenység is legyen az, amit végezhe-
tünk. A korábbi évtizedekben ezt a formát tö-
megsportnak nevezték, ma a szabadidősport 
az elfogadott nómenklatúra. Ez tulajdonkép-
pen teljesen mindegy. Ami fontos: minél több 
lehetősége legyen az átlag polgárnak arra, 
hogy egészséges életet élhessen, találjon 
magának valamilyen, általa is gyakorolható 
sporttevékenységet.
Ezen a téren elmondhatjuk, igenis van fejlő-
dés. Országszerte folyamatosan szaporodnak 
azok a szabadidős és sportcentrumok, amelyek 
ezt a kínálatot hívatottak bővíteni. A Magyar 
Edzők Társasága ez alkalommal a Szolnok kö-
zelében fekvő Martfű városába látogatott el, 
ahol egy olyan sokoldalú szabadidős bázist 
ismerhetett meg, amelyet az ország bármely 
más településén szívest-örömest elfogadná-
nak. Az objektumot – amely a MARTFŰ TER-
MÁL SPA” nevet viseli – Tomasovszky László 
vezérigazgató mutatta be.
Már a gyerekkori sportélményeim is arra 
irányítottak, hogy valahol ilyen vagy hason-
ló helyen fogok kikötni – válaszolta vezér-
igazgató –. A Rudas fürdőben tanultam meg 
úszni, egyik kedvencemmel, a kidobóssal 
folytattam, tornászgattam, majd az Újpesti 
Cérna csapatában kergettem a labdát. Nagy 
élményt jelentett, hogy egy alkalommal 

még az Újpesti TE stadionjában is fűre lép-
hettem. A középiskolában Tarnawa Ferdi-
nándné tanárnő idejében a röplabdát sem 
úsztam meg. A TF-en folytattam feladóként, 
s talán még ma is játszanék, ha nem hiány-
zik egyre jobban a szemüveg. Így hagytam 
abba. Az aktív sport utolsó állomását egy 
másféléves harcművészeti periódus jelen-
tette. 
– Azután jött a nagybetűs élet, Ön ma már a 
középkor éveit tapossa. Mennyire érzi a spor-
tolással eltöltött évek hatását az általános ál-
lapotát, a teherbíró képességét illetően?
A jótékony hatás igazából addig érvényesül, 
amíg nem áll le az ember. Most éppen ismét 
aktív vagyok, muszáj rendszeresen mozogni 
valamit. Hetente kétszer veszek részt egy te-
tőtől talpig átmozgató fitnesz gyakorláson.
– Nagybátyja, Tomasovszky István atlétikában 
országos bajnoki címig jutott.
Igen és úgy járt lépcsőn fel és le kézen, 
mint nagyon kevesek. Jut eszembe, két 
évig atletizáltam is, de eredményesség 
dolgában nem értem a nagybátyám köze-
lébe. Egyébként építészmérnök vagyok, a 
sporthoz, túrizmushoz és a vendéglátáshoz 
nem végzettségem alapján kötődöm. Az 
évek folyamán kellett beletanulnom ebbe 
az új szakterületbe. Édesapámmal együtt 
2002-ben kerültünk ide, Martfűre, ahol a 
tizenhárom hektáros területen lassan, de 

folyamatosan fejlődtünk. A területen lévő 
objektumok – szálloda, uszoda – tizenkét 
esztendő alatt nyerték el mai formájukat, 
készültségi fokukat.  A gyógyszálló mellett 
működik a gyógyvizes uszoda, welness és 
konferenciacentrum. De van horgásztavunk 
és működtetünk apartman házakat is.
– Itt a sporttevékenységek valóban  tág tere 
adott. 
A harminchármas sportmedence alapvető-
en a vízi sportok űzését, gyakorlását bizto-
sítja. A vízilabdázók körében olyannyira jó 
híre kelt, hogy már nem azt tartjuk számon, 
mely hazai városok pólósai jönnek ismétel-
ten hozzánk, hanem azt, hogy mely országok 
pólósai keresnek fel bennünket. Érdekes-
ségként megemlíteném, hogy a 2009-ben 
volt megnyitónkon mindjárt nemzetközi 
eseményre került sor: a magyar és a kanadai 
női Universiade válogatottak mérték össze 
tudásukat. A korábbi kitűnő szakember, a 
szentesi Tóth Gyula bácsi azóta is visszatérő 
kuncsaftunk bíróként, jegyzőkönyvvezető-
ként, vagy bármilyen más feladat ellátásá-
val. Még az évben ismeretlen úton-módon, 
de megjelent itt a világ egyik legjobbja, a 
szerb férfi vízilabda válogatott is. A legkü-
lönfélébb pólósokkal gyakori bemelegítő 
programunk az első napon egy kerékpáros 
kirándulás, a lovas tanyánkra, ahova termé-
szetesen nekem kellett az élen tekernem...
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– Itt ülünk a Martfű Termal Spa egyik irodájá-
ban és arról kérdezném: mi minden történt itt 
az elmúlt napokban?
A vízilabda úgy tűnik, igen előkelő helyet 
foglal el a programjainkban. Legutóbb pél-
dául először rendezhettünk Ob II-es bajnoki 
fordulót tornát hat csapat részvételével.  Ők 
úgy kerültek ide, hogy Mohi Zolán barátom 
évekkel előbb megalakította az „In Victus” 
nevű, úszó- és vízilabda klubot. Elsősorban 
az utánpótlás nevelésre koncentrálnak, 
gyerekeik itt játszák a bajnoki találkozóikat. 
Mellette összehoztak egy másodosztályú 
felnőtt csapatot is, amelyben levezetésként 
szerepel Kis Gábor olimpiai bajnok vízilab-
dázó is.  Párhuzamosan az utánpótlás csa-
patokat is foglalkoztatjuk. Legutóbb immár 
tizenegy élvonalbeli együttes fiatalajai szá-
mára rendeztünk itt egy utánpótlás tornát, 
amely már a hetedik ebben a sorban.    
– A rendelkezésre álló vízfelület más sport-
ágak képviselőinek is helyet biztosíthat.
Ilyen sportág például a hölgyeket mozgósí-
tó szinkronúszás. Vendégünk volt például a 
svájci szinkronúszó válogatott is, legutóbb 
pedig a Honvéd ötven (!) szinkronúszó, fi-
atal lánnyal gyakorolt itt nálunk edzőtábor 
jelleggel. Martfű egykoron komoly kézilab-
da bázisnak számított országos szinten is, 
ez a sportág, ha alacsonyabb is szinten is, 
de mindmáig működik itt. A sportcsarnok-
ban a Honvéd felnőtt és a Szigetszentmik-
lós junior és felnőtt együttesei ismételten 
itt készültek nálunk. Ferencváros fiataljai is 
megfordultak már szállodánkban.
– Beszéljünk a legfiatalabbakról, a színtiszta 
amatőrökről is.
Megelégedésemre szolgál, hogy Martfűn 
nincs olyan gyerek, aki az iskolai testneve-
lés keretében nem tanul meg úszni, amely 
tudást itt, nálunk sajátítanak el. Erről annál 
is inkább örömmel számolok be, mert an-

nak idején sokan lebeszéltek volna a régi 
uszoda felújításáról és inkább csúszdapar-
kot és hasonlókat láttak volna szívesen. Az 
évek során egyre bővül azon sportágak köre, 
amelynek képviselői társ-, vagy kiegészítő 
sportágként úsznak. Itt kell szólnom a helyi, 
komoly eredményeket felmutató, hetvenfős, 
triatlonos szakosztályról, akik az uszodánk 
nélkül kevesebb úszásért messzebbre kény-
szerülnének eljárni. A 6300 lakosú Martfű-
nek további büszkeségei közé tartozik az 
ország egyik legerősebb embere, Hajnal Ta-
más, miként a hazajárók között tartjuk szá-
mon a karatézőket, akik Stefanovics István 
vezetése alatt készülnek. 
– A tenisz országszerte egyre népszerűbb. Mi-
lyen helyet foglal el itt a fehér sport a sport-
ágak rangsorában?
Három, az önkormányzat tulajdonában lévő, 
a közvetlen szomszédságunkban elterülő 
pályával gazdálkodhatunk. Mivel jó a kap-
csolatunk az önkormányzattal, így vendége-
ink térítés ellenében gyakorlatilag bármikor 
használhatják azokat. 
– A sportolási igények kielégítése mellett szá-
mottevő szerep jut a rekreációnak is?
Igen fontos tevékenységeink között tartom 
számon a különböző sérülésekkel rendel-
kező, tizennyolc év alattiak gyógyúszásának 
folyamatos biztosítását, amely államilag tá-
mogatott szolgáltatásunk. A beteg gyerekek-
nek egy év alatt ötven alkalom van biztosít-
va. Ezeket a kezeléseket 2016 óta végezzük, 
s az oktatók örömünkre komoly részsike-
rekről számolnak be. Jött olyan fiatal, aki 
dongalábbal, két mankóval közlekedett, 
mára pedig már elhagyhatta a segédeszköz 
használatát. De légzőszervi, idegrendszeri 
rendellenességgel küzdőknek is jót tesz, a 
túlsúlyos fiatalokról nem is beszélve. 
– Másféle, extrának számító tevékenységük is 
működik?

Ötven-száz fős tánctáborokat több alkalom-
mal is levezettünk. A közelmúltban pedig 
egy háromszáz (!) fős társulat jelentkezett - 
hát ez az összejövetel még nem biztos, hogy 
megrendezésre is kerülhet. De egy tény: 
aki ide betette a lábát, az onnantól kezdve 
visszatérő vendégnek számít, mert olyan 
természeti adottságaink vannak, amelyek 
visszavonzzák a vendégeinket.
– Még olyan extra kívánságot is ki tudnak elé-
gíteni, mint a magasból a vízbe ugrálás?
Eredetileg nem szerepelt a tervekben ugró-
torony, de menet közben rájöttünk, hogy a 
galériáról ezt is megvalósíthattuk, ameny-
nyiben a medence átlagos 2,5 méteres 
mélységet azon a végén négy méterre mé-
lyítettük. Sikerült minden műszaki kérdést 
megoldanunk, így ez az élmény sem marad-
hat ki vendégeink repertoárjából. Nálunk 
csak három méter magasból lehet ugrani, 
a műugrók – aki öt és tíz méterről bemu-
tatott gyakorlatokkal versenyeznek – még-
is jöttek. Kérdésemre elárulták, hogy amit 
a versenyeken magasabbról bemutatnak, 
azokat a részelemeket is három méteren ta-
nulják meg, illetve véglegesítik. Ugyanilyen 
szerencsénk van a búvárokkal is, akiknek 
az alapfelkészültségükhöz szintén elég a 
négyméteres vízmélység, így őket is tudjuk 
fogadni. Előfordul, hogy egyszerre ötvenen 
érkeznek és ellepik a medencét...
– Egy ekkora létesítmény komplexumban 
mindig történik valami: felújítás vagy éppen 
bővítés. Önöknél mi a pillanatnyi helyzet?
Folyamatban van egy új, harminchármas 
medence kialakítása, amely most első-
sorban a vírusinvázió miatt nincs annyira 
előrehaladott állapotban, mint kellene. De 
ez az uszoda ma már életbevágóan fontos, 
mert a versenysport és a polgári igények 
kialakítása egy medencében egyre több ter-
minusnehézséget hoz magával. A másik újí-
tás egy új sportág életre hívását jelentené, 
ugyanis szolnoki megkeresésre tárgyalunk 
egy műjégpálya kialakításáról is. Két pálya 
felépítése is témát jelenthet. A kisebb mére-
tű megépítése gyakorlatilag biztosra vehe-
tő. A nagyobb kérdése már eléggé bonyolult 
és összetett, ez jelenleg még csak a tervez-
getés fázisában van. 
– Összességében elégedett ember?
Bár soha nincs olyan helyzet, hogy ne len-
nének megoldandó vagy kimondottan vá-
ratlan nehézségek, de nem panaszkodhatok. 
Ahogyan a martfűi emberek itt minket fo-
gadtak és elfogadtak minket, ahogy kiala-
kult a visszatérő törzsközönség, akik ragasz-
kodnak hozzánk, ez önmagában egy nagyon 
nagy öröm számomra.  

Jocha Károly

A Magyar Edzők Társaságának folyóirata – 2020/03
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Sportpszichológia
Az élsportolók mentális kihívásai, és a 
megoldások a COVID-2019 válságban
Palencsár Miklós

A COVID-19 új fejezetet nyit a sportban is, 
ez már biztos. Az elmúlt időszak arról szólt, 
hogy pszichológiai rendszer oldalról fel 
tudjunk készülni erre a speciális krízishely-
zetre. Az emberek életét támadta meg egy 
alattomos ellenség. Ebben a helyzetben tra-
gikus volt olyan sportszakértői, pszicholó-
gus nyilatkozatokat olvasni, hallgatni, me-
lyek arról szóltak, hogy az élsportolók majd 
élsportoló módjára természetesen minden 
különösebb probléma nélkül túljutnak ezen 
a fázison is. Erre születtek, erre vannak tré-
ningelve, ez a dolguk. Hát nem! Mint ahogy 
már sokszor a múltban, most is elfelejtik, 
hogy még a többszörös olimpiai aranyér-
mes is EMBERBŐL van. Emberül viselkedik 
és emberül érinti őt minden társadalmi tra-
gédia. Vagyis speciális mentális értékelés, 
felkészülés és menedzselés szükségeltetik!

Krízishelyzet?

Vannak különösen emlékezetes pillanatok 
a sportban. A mindent eldöntő tizenegyes, 
az utolsó hárompontos vagy a négyméteres, 
amit be kell lőni az aranyért. De egy igazi 
krízishelyzetért nem kell ilyen extrém dol-
goknak történnie! Gondoljunk csak bele 
mondjuk egy olimpiai kijutást biztosító fu-
tásra, úszásra, mérkőzésre, ahol bizony az 
első másodperctől jelen van az izgalom 
vagy épp a félelem. Tudjuk ez a sport, ezért 
élsportoló az élsportoló, erre készül, és hát 
van, aki jobban, van, aki kevésbé kezeli jól 
ezeket. De miért is beszélünk egy adott 
„gyűjtőfogalomként” az élsportolókról? Óri-
ási tévedés így gondolkozni! Több ezer 
élsportoló személyiségelemzésének ta-
pasztalatával a hátam mögött már igen ha-
tározottan állíthatom, hogy ha csak a négy fő 
személyiségtípus oldaláról közelítjük meg a 
témát, már akkor is láthatjuk, hogy jelentős 
eltérések vannak a krízishelyzet megélésé-
ben és annak kezelésében még a legjobb 
sportolók között is! Ez alapvetően a problé-
mám azzal is, amikor „nyerő receptekről” be-
szélgetnek szakemberek, és azt gondolják, 
hogy csak azért, mert egy megoldás műkö-

dött valamikor, valahol, az már 
egyetemesnek tekinthető. Hát 
nem! Rendszerszintű megköze-
lítésben nagyon jól láthatóak a 
különbségek. Látható az példá-
ul, hogy minden személyiségtí-
pus tud sikeres, győztes lenni. 
Mint ahogy az is látható, hogy 
teljesen más utak vezetnek a si-
kerekhez. A RISE rendszer négy 
fő személyiségtípusát vizsgálva, 
a Ruler a dominanciájával, az 
adott krízishelyzetbe történő 
tökéletes „beleérkezéssel” tud 
nyerni. Az Individual a kreativi-
tását, a meglepetés erejét hasz-
nálja fel ahhoz, hogy győzzön. A 
Supporter a kitartó munkát hív-
ja segítségül, az Expert pedig a 
maximalizmusának köszönheti 
a végső sikert. Mindenki tudja 
kezelni a tétet, csak másként! 
Hogyan viselkednek ezek az 
alap típusok a krízishelyzetben? 
Először is tisztázzuk, kinek mi 
a krízishelyzet! Gondolhatnánk azt, hogy 
mondjuk egy döntő hétméteres a mérkőzés 
végén, mely a világbajnoki aranyat jelente-
né. Nem! Ha például egy Supporter játékos 
már életében több ilyen hétméterest lőtt, 
akkor számára ez már nem krízishelyzet! 
Meg fogja oldani tökéletesen, noha a Sup-
porter típus alapvetően nem kezeli jól a 
krízist. Tehát nem akaszthatjuk rá egy-egy 
szituációra, hogy na ez „a krízishelyzet”! Kü-
lönösen igaz ez a csapatsportoknál, hiszen 
ott több játékos személyiségének összessé-
ge adja majd ki a végső mentális állapotot. 
Mik az alapvetések a kiélezett, stresszes 
szituációkra?  A Ruler tökéletesen teljesít. 
Még ha az adott létfontosságú mérkőzésen 
folyamatosan „betlizik”, akkor is össze fogja 
szedni magát a mindent eldöntő helyzetre. 
Az Individual teljesítménye hangulatfüggő. 
A krízishelyzetben elért eredménye is az. 
Ha jó napja van, akkor a krízisben is extrát 
nyújt, ha nem, ott sem fog magára találni. 

Viszont akármilyen napja van, sztárrá akar 
válni, így egy fontos helyzetben tud önző 
lenni, ő akarja megoldani a dolgokat. A 
Supporter fél az olyan kihívásoktól, melyek 
számára ismeretlenek. Tehát nem a tét ab-
szolút értékben történő értékelése, hanem 
az adott Supporter játékosra tett hatása 
fontos. Ha egy olyan kiélezett helyzetbe ke-
rül, amiben nem szerzett még rutint, akkor 
önmagához képest komoly mértékben alul 
teljesít. Az Expert folyamatosan építi magát, 
fejlődik. Számára a döntő szituációk szinte 
ugyanolyanok, mint a nem annyira lényeges 
helyzetek. A maximumot akarja nyújtani. 
Erre persze krízis nélkül is rá tud görcsölni, 
de amit tud, azt a krízishelyzetben is képes 
hozni általában. Vagyis azt lehet mondani, 
hogy egy téttel bíró helyzetnél a sportoló 
személyiségét és a krízishelyzetekben szer-
zett tapasztalatait együttesen kell vizsgálni. 
Főként csapatsportban látni, hogy egyértel-
műen Supporter fejnehéz csapatok hódí-
tanak, ahol a csapatjáték, a csapatszellem 
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kiemelt szinten működik, viszont krízishely-
zetet nem tudnak jól kezelni. Ellenben az 
okos sportszakemberek, edzők tudják ezt, 
így már gyermekkorban a versenyeztetés-
nél „bedobják” őket a stresszes szituációkba, 
hadd tanuljanak. Pszichológiai felkészítés-
nél pedig rendszerszinten, csapatszinten 
kezelik őket, és mivel egyedül nagyon ne-
hezen jutnának át egy kritikus megpróbál-
tatáson, így csapatként tanítják meg őket 
átlendülni azokon!

Sport nélkül, válságban, rövid tá-
von, hosszú távon

Egy tényt rögzítsünk: nincs olyan élő sport-
szakember, akinek a most kialakult hely-
zetre tökéletes tapasztalata lenne! Vagy-
is a tapasztalatból építkező megoldások 
alkalmazása kérdéses. Az is biztos, hogy 
személyiségtípus alapú vizsgálatokon ke-
resztül tökéletesen látszik, hogy önmagától 
egyetlen sportoló sem fog ezen a helyzeten 
úgy túljutni, hogy teljesítménye a későbbi-
ekben, a válság utáni visszaálláskor ne vál-
tozzon! Az is tény, hogy ugyanúgy, mint egy 
hagyományos sportbéli krízishelyzetnél, ezt 
a krízist is teljesen másként dolgozzák fel 
és menedzselik a különböző személyiségtí-
pusú sportolók! Egy ilyen típusú válságnak 
van rövid távú és hosszú távú mentális fo-
lyamata. Mindkét fázisban, minden szemé-
lyiségtípus másként reagál.

A Ruler első körben örül annak, hogy végre 
szünet van. Mivel saját maga ura akar len-
ni, ezért nagyon tudja értékelni, hogy most 

be tudja osztani saját idejét. Ráadásul az 
élsportban számukra az egyik legfontosabb 
elem a pénz, nem pedig maga a sport szere-
tete. Így ebben a helyzetben – ha a jövede-
lem nem változik, vagy csak kismértékben 
csökken, akkor – nincs negatív hatás szá-
mukra. Az Individual nekiront az új helyzet-
nek. Még izgalmas is a dolog, hiszen ilyen 
még nem volt. Rengeteg ötlete van, hogyan 
kell majd ezen átjutni. De már rövid távon 
pár hét elteltével rányomja a bélyegét a 
pszichére a társaság nélküli életmód, az 
ingerszegény környezet. Így nagyon hamar 
összeomlik. A Supporter minden új hely-
zettől fél. A mostanitól retteg. Első körben 
lefagy, tanácstalan, nem tudja mihez kelle-
ne kezdeni, így visszavonul a biztonságot 
nyújtó családi fészekbe. A Expert élete nem 
sokat változik rövid távon, hiszen eleve int-
rovertáltabb típus, és a lényegre, a célokra 
fókuszál. Viszont rendszerben él, jól felépí-
tett folyamatai vannak, amibe most teljes 
erővel berontott a vírus. A rendszert tehát 
újra kell építeni, így ez első hónap náluk 
igen munkás.

Azt ma egyértelműen elmondhatjuk, hogy 
versenyek, főleg világversenyek hónapokig 
nem, vagy nem az eddig megszokott lebo-
nyolítással lesznek. Vagyis ez az új válság-
állapot tartós lesz. Az első hetek mentális 
állapotát, pszichés reakcióját felváltja majd 
a folyamatosan mélyülő, egyre komolyabb 
nyomokat hagyó mentális űr. A Ruler pszi-
chéje a kezdeti örömöt, energiát felcseréli 
a bezárkózottság, a tanácstalanság érzésére. 

Nem tudja uralni a helyzetet, és most bár 
magának kellene megoldania a szituációt, 
képtelen rá, hiszen nem kitartó személy és 
egy hosszabb folyamatban elbukik. Lustaság 
és tehetetlenség jellemzi őket. Az Individu-
al a kezdeti kreativitást gyorsan eldobja, és 
mivel be van zárva, nincsenek kontaktusok, 
nem lehet a barátokkal szórakozni, nagyon 
komoly pszichés problémák lépnek fel. A 
Supporter sportolók a kezdeti bezárkózás 
után meg akarják találni az új rutinokat, 
de egyedül nem fogják tudni megtenni. 
Csapattársaiktól „el vannak zárva” és a spor-
tolói közeg komoly mértékben hiányzik 
számukra. Az Expert az egyetlen típus, aki 
saját rendszerét újraépítve elkezdi új életét. 
Teljesítményét folyamatosan magas szinten 
tartja, és számára nincsenek pszichés kihí-
vások. Félreértés ne essék: senki nem jobb 
és senki nem rosszabb! Mások vagyunk! 
Ennyi! És ha ezt a helyzetet valaki megpró-
bálja „sablonokkal” kezelni, az óriásit téved! 
Jó magam Expert mentorként átérzem ezt 
a helyzetet. Tanulmányozom, komoly ener-
giákat fektettem abba, hogy minél gyorsab-
ban szerezzünk releváns tapasztalatot. Túl 
vagyok több száz sportoló elemzésén, de ez 
sem elég, menni kell tovább!

COVID-19 sport teszt

Az eddig végigtárgyalt folyamatokat és in-
formációkat értelmezni új szakmai kihívást 
jelent mindenki számára. Adott egy időszak, 
ahol a sportolók élete gyökeresen megvál-
tozott, és erre ráadásul hosszabb távon kell 
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berendezkedni. Olyan kérdésekre kell most 
választ kapnunk velük kapcsolatban, amik 
eddig sosem merülhettek fel, legalábbis 
ilyen súlyos mértékben biztosan nem. Fon-
tos, hogy a mentális állapot elemzésénél 
ennek az időszaknak a legfontosabb mér-
földköveit mérjük, és az így kapott eredmé-
nyeket „egy láncra fűzzük fel”, hiszen valódi, 
egyéni értelmezést csakígy nyerhetnek a 
megállapítások.

COVID-19 STRESSZ INDEX: a szemé-
lyiségmódosulás mértéke

Az tény, hogy a különböző stresszhelyzetek-
re első körben viselkedésünk megváltozta-
tásával reagálunk. Alap tényként azt szoktuk 
mondani, hogy a hosszan tartó viselkedés-
forma beépülhet személyiségünkbe, hiszen 
számunkra idegen személyiségjegyeket 
kezdünk el magunkon hordani, és azok ki-
sebb-nagyobb mértékben, ha tervezetten, 
ha nem, de rajtunk ragadhatnak. Normál 
körülmények között egy ilyen folyamat 
– amikor a viselkedés lenyomatot hagy a 
személyiségünkben – minimum egy éves, 
de inkább hosszabb időszakot ölel fel. De 
másként van ez most! Olyan intenzív a vál-
tozás mértéke, és olyan gyorsan következett 
be, hogy a viselkedés azonnali lenyomatot 
képes hagyni személyiségünkben. Vagyis 
mielőtt hozzákezdenénk a jövő fejtegetésé-
hez, elengedhetetlen megvizsgálnunk azt, 
hogy ma hogyan néz ki az adott sportolónk 
személyisége. Vagyis konkrétan milyen mó-
dosuláson ment keresztül. Minél nagyobb 
a személyiségmódosulás mértéke, annál 
komolyabb stressz van jelen a sportoló éle-
tében.

Ha az alap stressz vizsgálaton túl vagyunk, 
akkor sorra kell vennünk azokat a fakto-
rokat, melyek közvetlen hatással lesznek 
sportolóink teljesítményére, így egyértel-
műen meghatározzák eredményességüket 
a válsághelyzet rendeződése után.

SAJÁT EDZÉS INDEX  
(Home Training index)

Az index megmutatja, hogy a sportoló sze-
mélyisége milyen mértékben képes me-
nedzselni az otthoni edzést. Munkájának 
intenzitása és minősége hogyan alakul 
azáltal, hogy felügyelet nélkül, nem a szo-
kásos edzéslégkörben, hanem otthon vég-
zi el feladatait. Vagyis az index arra mutat 
rá, hogy edzője, továbbá az őt menedzselő 
sportszakemberek milyen mértékben szá-
míthatnak arra, hogy a sportoló külön be-
avatkozás nélkül,  a normál környezetben 
megtapasztalt minőséget nyújtja az otthoni 

munka során. A magas pontszámmal ren-
delkezők számára jelentéktelen hatással 
van, hogy munkájukat otthoni vagy a meg-
szokott edzés környezetben végzik.

ÚJRAKEZDÉS INDEX  
(Comeback Index)

Az index megmutatja, hogy a sportoló mi-
lyen mértékben változik egy hosszabb leál-
lás következtében. Voltaképpen arra mutat 
rá, hogy a sportoló milyen mértékben képes 
fenntartani teljesítményét, eredményességi 
szintjét egy hosszabb szünet alkalmával. 
Az index azt is definiálja, hogy a sportoló 
edzője és az őt körülvevő sportszakemberek 
milyen mértékben számíthatnak az újrakez-
dést követően a leállást megelőző teljesít-
ményszintre.  A magas pontszámmal ren-
delkezők jól kezelik a hosszabb kihagyást, 
teljesítményükön érdemi változás nem ta-
pasztalható.

SAJÁT HIT INDEX  
(Self-assurance Index)

Az index megmutatja, hogy a sportoló mi-
lyen mértékben feltételezi magáról, hogy 
képes hosszabb leállással járó krízishely-
zetet önállóan megoldani. Ismerteti, hogy 
a krízishelyzet során milyen mértékben van 
szüksége külső támogatásra – edző, egyéb 
sportszakemberek részéről – ahhoz, hogy a 
leállás utáni újrakezdéskor teljesítménye 
érdemben ne csökkenjen. A magas pont-
számmal rendelkező sportolók önállóan 
kezelik a helyzetet, külső támogatásra nincs 
szükségük.

HUMÁN TÁMOGATÁS INDEX  
(Human Support Index)

Az index megmutatja, hogy a sportoló 
számára milyen mértékben szükséges a 
sportolótársak, csapattagok, edző, egyéb 
sportszakemberek közösségként való meg-
tartása, a kapcsolat folyamatos menedzse-
lése. Tehát, hogy egy krízishelyzet során mi-
lyen mértékben van szükség a csapattársak, 
a sportoló számára fontos sportszakembe-
rek humán támogatására, az emberi kap-
csolatok fenntartására. A magas pontszám-
mal rendelkező sportolók számára kiemelt 
jelentősége van a humán faktor megfelelő 
menedzselésének.

Márpedig sorozatgyilkosok nemcsak 
nyugaton vannak!

Sok „jó mondatot” lehet kölcsönözni a kom-
munista időkből. Az egyik igen jól sikerült 
magyar filmben is elhangzik egy jellemző 
frázis. A martfűi rém történetét sokan isme-

rik. Talán az első magyar sorozatgyilkosról 
van szó, aki az „átkosban” szedte áldozatait. 
A rendőrség tehetetlen volt vele szemben, 
hiszen alapvetően „párt szinten” el volt 
könyvelve, hogy márpedig a Szovjetunió 
nevével fémjelzett rendszerben sorozat-
gyilkosok nincsenek, hiszen az csak a fertő-
től átitatott nyugaton honos! Persze aztán 
rájöttek, hogy bár ez csak a „sötét kelet”, de 
ez nem igazán befolyásolja a bűnök ilyen 
típusú megjelenését. Az élsportolóknál 
igenis komoly helyzet van! Az, hogy erről 
sokan nem beszélnek, azt csak a társadal-
mi és sportszakemberi beidegződésnek és 
elvárásoknak, illetve a személyiségtípusok 
különböző reakcióinak köszönhető. De a 
legsikeresebb sportolók is komoly kihívá-
sokkal küzdenek, amiben komoly szakmai 
segítségre van szükségük. De azt is láttuk, 
hogy vannak, akik köszönik szépen jól el-
vannak! Csapatsportágakban például nem 
ronthatunk neki az egész csapatnak ugyan-
azzal a válságkezelő megoldással, hiszen 
vannak, akik örülnének, vannak, akiket nem 
érdekelne, és vannak olyan is, akiket kimon-
dottan irritálna egy „egyetemes megoldás”. A 
kommunikáció most kiemelt jelentőségű. 
Mármint, hogy sportkarriereket menthet 
vagy tehet tönkre. De ahhoz, hogy tudjuk, 
kivel, hogyan kell kommunikálni, kinek van 
szüksége csak egy jó edzéstervre, mások-
nak pedig csak egy komoly pszichológiai 
támogatásra, vagy kik azok, akiknek épp 
mindkettőt meg kellene adnunk, az bizony 
személyiségtípus függő történet. A sport-
élet drasztikusan át fog alakulni. Az erővi-
szonyok újrarendeződnek. Akik világverő 
atléták voltak eddig, most visszaszorulhat-
nak, és akik kisebb szerephez jutottak eddig, 
most felemelkedhetnek! Minden személyi-
ségtípust érint ez a drasztikus változás, de 
az is egyértelmű, hogy legkevésbé az Expert 
sportolókért kell aggódni, és a legnagyobb 
kihívást a krízishelyzetet rutinszerűen meg-
tanuló Supporter sportolóknak okoz ez az 
új válság. Az is látható, hogy egy Individu-
al sportember szinte teljesen leépülhet, 
és olyan szinten veszítheti el motivációját, 
hogy évek alatt sem tudja visszarendezni. 
És hát ott van a Ruler, aki nagyon jó a krí-
zis helyzetben rövid távon, de hosszú távon 
akár abba is hagyhatja a sportot. A tét hatal-
mas. Válogatottaknál, kluboknál, felnőtt és 
junior téren egyaránt. És most nem igazán 
lehet tévedni!
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Élete a futás
Jenkei András: nem szabad a fiatalokat idejekorán 
túlhajtani!

Jenkei András nyugodtan elmondhatja, az 
atlétika – ezen belül a hosszútávfutás – az 
egész életében elkísérte. A kitűnő sportember 
nem mindennapi, csendes jubileumot ünne-
pelt éppen a közelmúltban: ugyanis 1980. 
szeptember 3-án lépett be először a Vasas 
SC Pasaréti úti sporttelepének ajtaján. Ez a 
mérföldkő is adta az apropót egy hosszabb 
beszélgetésre a piros-kékek atlétikai szakosz-
tályáénak igazgatójával. 

Családom alapvetően Kőszegen élte le az 
életét, édesanyám kilencven évesen ma is 
ott lakik, ahol jómagam is születtem, még 
1958-ban. A kérdés természetesen adódik: 
miként kerültem el otthonról és lettem 
budapesti lakos? Az érettségit követően 
felvettek a Budapesti Műszaki Egyetemre, 
ahol egy tizenegy hónapos, kalocsai kato-
náskodást követően el is kezdtem a tanul-
mányaimat. Számomra viszonylag jól sike-
rült ez a seregben tett kanyar, mivel amint 
1976 szeptember másodikán „berukkoltam”, 
onnan kezdve minden lehetőséget megra-
gadhattam arra, hogy futhassak. 

– A lelkesedés meghozta az eredményeket is?

Viszonylag jól szerepeltem a lehetséges ver-
senyeken, a hadosztály bajnokságán például 
negyedik lettem. Az előttem végzettek kö-
zül egy Surim István nevű főtörzsőrmestert 
megemlítenék, aki annak idején országosan 
ismert valakinek számított, még maratoni 
távokat is teljesített. A másik, két előttem 
végzett kortársam ifistaként ígéretes futók-
ként indultak, felnőttként viszontmár nem 
versenyeztek. A negyedik helynek köszön-
hetően még az ősz folyamán hadosztályi 
szinten kiemeltek, így legfeljebb az okozott 
gondot, hogy mégsem otthon voltam. 

– Miért éppen a Vasas atlétikai szakosztályá-
ban jelentkezett?

Amikor az angyalföldiek 1965-ben labda-
rúgó bajnokságot nyertek, Varga, Bakos, 
Mészöly Ihász, Mathesz, Fister, Berendi, Mol-
nár, Puskás, Farkas Korsós összeállításban 
(a kezdő tizenegyet ma is fejből sorolom), 
akkor hétévesen kezdtem öntudatra ébred-
ni, és olvasni is akkor tanultam meg. Édes-

apám jóvoltából járt nekünk a Népsport, így 
nyolcévesen már állandó napirendi pont-
ként szerepelt a programomban, hogy az is-
kolából hazaérve az elsőtől az utolsó betűig 
kiolvassam a lapot. Mivel édesapám nagy 
Fradi-drukker volt, így az identitásom kife-
jezésének egyik módját láthattam a Vasas 
melletti elkötelezettségemben. Vasas druk-
ker lettem, ez is beszámított a választásnál.

– Konkrétan mikor kezdett el érdemben futni?

Még Kőszegen történt, harmadikos korom-
ban jött egy atlétabarát testnevelő tanárnő, 
Henits Erzsébet, aki gerelyhajító volt. Sajnos 
éppen ez év nyarán halt meg, aki annak ide-
jén barátságos, kedves, csinos fiatal hölgy-
ként természetesen ugyancsak imponált a 
magamfajta gimnazista fiúknak. Így én is el-
kezdtem atlétikai foglalkozásokra járni. Gya-
korlatilag így kezdődött a sportpályafutásom, 
amelynek első állomáshelyei a középiskolás 
versenyeken való részvételek voltak. Konkré-
tan az első megméretésemre is emlékszem, 
ez egy Vas megyei középiskolás csapatverse-
nyen történt. Megnyertem a háromezer méte-
res futamot, amelyet követően megerősödött 
bennem az a tudat, hogy a Népsport olvasása 

és az atletizálás révén a sport az életemben 
komoly helyet fog betölteni. A kőszegi „LA-
TEX” egyesületben kezdtem rendszeresen 
edzeni, így jutottam el Kalocsáig. 

– Onnan pedig még egyenesebb útja vezetett 
a Műszaki Egyetem klubjába, a MAFC-ba, ahol 
a korábbi többszörös tízezer méteres magyar 
bajnok, Tóth Béla lett a mestere.

Ő civilben a budaörsi gimnázium angol-ma-
gyar szakos tanáraként, majd később igazga-
tójaként dolgozott – nagy örömömre ez év 
nyarán néhány tanítványával együtt ünne-
pelhettük az ő 75. születésnapját. A MAFC be-
lépése az életembe alapvető változást jelen-
tett a kőszegi időszakkal szemben. Amíg ott 
tíz évente tűnt fel egy-egy új hosszútávfutó a 
pálya salakján, addig a MAFC-ban az engem 
„beszippantó”, 10–15 fős csoportban minden-
ki jobb volt nálam. Annyira nyilvánvaló lett 
számomra, hogy az én életemben minden a 
sport körül fog forogni, hogy ezt az elkötele-
zettségemet a műegyetemi tanulmányaim is 
bánták. Két év után ugyanis félbehagytam a 
gépészmérnöki stúdiumaimat...

– Melyek pályafutása kiemelésre méltó állo-
másai?
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1980 őszén Rákospalotáról rajtolt a Buda-
pest Maraton mezőnye – ekkor futottam 
negyedik célbaérkezőként először 2 óra 
20 percen belül, 2:19:28 órát. Ez mint friss 
Vasas-versenyzőnek, jót tett a megítélé-
semnek. Egyébként Pasaréten is Tóth Béla 
maradt az edzőm, mivel monogám típusú 
emberként eszembe sem jutott másfelé 
nézelődni. Újabb két év telt el, amikor me-
gint léptem egyet előre. Az akkori Karl Marx 
Stadtban (ma Chemnitz) a hagyományos 
nemzetközi maratonin 2:17:10 órával értem 
célba, ezzel tovább gyarapítottam a negye-
dik helyezéseim számát is. Négy hónapig 
napi négy órában műszaki rajzoló lettem, 
utána felmentettek a munkavégzés alól.

– A felszabaduló időt mire használta fel?

A minőségi ugrás reményében megszál-
lottan edzettem, például az 1982. október 
20-án kezdődött alapozást naponkénti két 
edzéssel indítottam és ezt kihagyás nélkül, 
egészen 1983. március 10-ig tartottam. Eb-
ben az időszakban hetente 240 kilométer 
volt a fejadagom. Meg is lett a hozadéka, 
mert az atlétikai szövetség felkínálta egy 
párizsi maratonin való részvétel lehetősé-
gét. Ezt a francia főváros Evry nevű elővá-
rosban rendezték, jómagam és egy fehérvá-
ri futónő, Sipka Ágnes indulhatott magyar 
részről. Tizenöt kilométertől egyedül futot-
tam az élen és meg is nyertem 2:16.24 órá-
val. Még az aktuális Népsport címoldalára 
is kikerültem! 

– Egy hónap múlva következett a londoni ma-
ratoni futás...

1983-ban más volt az alaphelyzet, akkor 
senki nem mondhatta azt, hogy bocsánat, 
de túl közel van egymáshoz a két verseny. 
Kerékjártó Istvánnal hatalmasat hajráztunk, 
végül két másodperccel lemaradtam mö-
götte, de két másodperccel jobb időt értem 
el, mint Párizsban (2:16:22 – ez egyébként a 
44. helyhez volt elég), százan futottak ezen 
a versenyent 2:20 órán belül.

– Még 1983-ban Montreal jelentette a követ-
kező lépcsőfokot.

Ott nagyon megindultam, s végül 2:14:07 
órával megint szereztem egy negyedik he-
lyet. A párizsi 10 ezer frank után ott 3500 ka-

nadai dollárt nyertem – nem voltam én eh-
hez hozzászokva. Ráéreztem, hogy mekkora 
különbségek vannak, hiszen aki nálam jobb 
atléta volt más szakágban, nem feltétlenül 
kaphatott ilyen, vagy hasonló pénzdíjat. 
Legközelebb Japánba, Bepuba utazhattam, 
ahol, a montreali 2:14-nek köszönhetően 
már személyre szólóan foglalkozott velem 
a Nike sportszergyártó cég. 1984 tavaszán 
először rendeztek Budapesten maratoni 
versenyt, a Népstadionnál volt a rajt és a 
cél is. Ezt – ritka kivételként – huszonva-
lahány kilométernél, a hirtelen jött meleg 
miatt feladtam. Biztosan ez is benne volt 
abban, hogy az ősszel ismét érkezett mont-
reali meghívásomat a MASZ letiltotta. Innen 
kezdve szép lassan lefelé mentem, közben 
1987-ben átigazoltam a MICRO SC-be, be-
iratkoztam a TF-en a szakedzőire. 1990-ben 
a Népligetben elért 2:20 órával befejeztem.

– 1991-ben váratlanul hívták vissza a Vasas-
ba...

Szalma Laci vetette fel egy találkozás alkal-
mával: szükség lenne egy edzőre, aki fiata-
lokkal foglalkozna. Mivel valamihez úgyis 
kezdenem kellett, így belevágtam. Szeren-
csés rajtot vettem a kezembe került 16–18 
éves fiúkkal. Az első, komolyabb részsikert 
Füleky Zsolt révén értük el, aki 1992-ben 
kijutott a félmaratoni világbajnokságra. Ám 
ami ennél is fontosabb: jó csapathangulat 
alakult ki körülöttem. Szerettek oda járni, 
sokan is jöttek, és mindig megvolt egy 10–
15 fős eredményes mag is, akik elsősorban 
korosztályos szinten tudtak sikeresek len-
ni. A legelső időkben megjelent közöttünk 
Rezessy Gergely, aki a csoportos futások 
során nem árult el semmi extrát magáról. 
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Az ő példája is igazolja, hogy szorgalommal 
messzire lehet jutni. Gergely egyre többet 
futott, már 2:20-hoz közeli maratonistának 
számított, amikor 1997-ben elment Ham-
burgba és nagyot javulva, 2 óra 15,23 perc-
cel ért célba! Végül ötszörös magyar mara-
toni bajnokként hagyta abba. 

– Rezessy után jöttek újabb és újabb, sikeres 
tanítványok?

Igen, így például betoppant Zatykó Miklós, 
aki tehetséges és szorgalmas ember volt, 
nyert is hét egyéni magyar bajnokságot a 
különböző távokon, s további számos érme 
van a csapatversenyekről. Érdekes módon 
lányok csak később kezdtek megragadni 
a csapatban, inkább a kétezres évek ele-
jétől. Előbb jött Takács Andrea, akinek egy 
idő után a férje, Szederkényi Máté lett az 
edzője – egyébként Máté is futott nálam. 
Andrea magyar bajnok is lett maratonon, 
később egy ideig edzősködött is nálunk. A 
tájfutásról átállt Gyurkó Fanni jelenleg a 
legjobb magyar a nők között a maga 2:35 
órás idejével. Másfél évtizede kisebb meg-
szakításokkal én készítem fel, egy időben 
neki is a férje volt az edzője.

– Mi a véleménye ezekről a házastársi sport-
kapcsolatokról?

Ez egy egészen speciális helyzet. Akikkel én 
sikeresen tudtam együttműködni, azokkal 
többé-kevésbé egy hullámhosszon forog-
tak a gondolataink. Egy férj nem minden-
től tud elvonatkoztatni, bizonyos dolgokat 
másként él meg. Gyurkó Fanni egyébként 
jelenleg Skóciában él és most mégis velem 

készül. Ez a közös munka minden hétfőn egy 
30–40 perces telefonbeszélgetésre és írá-
sos üzenetekre épül.

– Önnek konkrét családi élményei is adódnak 
az edzősködésből.

Igen, a három fiam közül Pétert én irányítom 
és rettenetesen örülök és büszke is vagyok 
az általa elért eredményeknek. Ez nyilván-
valóan egy más jellegű kapcsolat, mint ami 
bármelyik civil tanítványom és közöttem 
kialakulhat. A fiammal való eredményes 
együttműködés annál is inkább örömfor-
rás számomra, mert sok olyan apa-gyermek 
kapcsolatot láttam, ahol a szülő edzőként 
nem tudta kihozni a saját gyerekéből a ma-
ximumot.  

– Hogyan örökölte meg ezt a maratoni elköte-
lezettséget a fia?

Péter 1992-ben született és már 3–4 éves 
kora óta rendszeresen ott volt velem a 
pályán. Teljesen magától kezdett el futká-
rozni és mindenki dicsérte a mozgását.A 
kérdést idejekorán feltettem magamnak: 
képes leszek-e majd vele szemben olyan 
önuralommal fellépni, ami elengedhetetlen 
a sikeres együttműködéshez? Ahhoz, hogy 
felnőtt korában is jó futó lehessen belőle. 
Az első részsikert 2005-ben érte el, amikor 
korosztályában második lett az országos 
mezei bajnokságon, egy évvel később pedig 
győzött is a serdülők között. A magyar at-
létikában rengeteg serdülő bajnok születik 
évről évre és azokból nagyon kevés jut el 
odáig, hogy a felnőttek között is megállja a 
helyét. Nagyon sok fiatalt ugyanis túlzottan 

terhelnek az edzők, persze vannak kivételek 
is. Kedvenc példám Szűcs Csaba, aki ma is 
tartja az országos csúcsot maratonfutásban 
2:12:10 órával.

– Ön végül mértéktartó tudott maradni?

Amikor Péter 16–17–18 évesen rendre csak 
a 3–4–5. helyeken ért célba, mindig türe-
lemre intettem. Még 22–23 éves korában 
is vissza kellett őt fognom, szerencsére úgy 
tűnik, sikerült. Huszonhét évesen ért el odá-
ig, hogy 2019-ben megnyerte a magyar baj-
nokságot. Jelenleg 2:17 óránál tart és még 
mindig ambicionálja a fejlődést. Az állóké-
pességi sportolók 35 éves korukig biztosan 
képesek javulni.

– A szakedzői diplomát már régen megsze-
rezte. Milyen lehetőségei vannak önmaga to-
vábbképzésére?

Nem kétséges, hogy annak idején, a TF-en 
nagy elméleti és gyakorlati tudású szakem-
berek oktattak bennünket. Olyan alapiga-
zságok elsajátítására volt módom, amelyek 
mind a mai napig sarokpontjai az edzői 
munkámnak. Azt is természetesnek tartot-
tam, hogy az egyes szakágakban különbö-
ző szintű „útravalót” kaptak a hallgatók. A 
gyakorlatban szerzett tapasztalatok igen 
fontosak, miként a folyamatos önképzés is 
gyakorlatilag mindenki számára adott le-
hetőség, elsősorban az internet jóvoltából. 
Jómagam 1997 óta vagyok a szakosztály 
igazgatója, de edzőként is folyamatosan 
dolgozom. Van egy fiatal, 22–32 év közötti 
edzői gárdánk, akikkel nagyon tartalma-
san lehet konzultálni. Érdekes és tanulsá-
gos lehet például a legjobbak edzésterveit 
olvasgatni, mondjuk manapság a norvég 
Ingebrigtsen-fivérek edzésnaplójába be-
letekinteni. Amit nagyon fontosnak tartok 
megjegyezni: a lehetőségeink sokkal job-
bak, mint korábban bármikor voltak. Arra 
pedig kimondottan büszke vagyok, hogy a 
Vasas SC-ben jelenleg működő huszonhá-
rom sportág tagjaként ki tudjuk termelni a 
működéshez szükséges pénzmennyiséget. 
Nyilván ehhez szükséges a hely adottsága 
is. Amikor jó tíz éve Markovits László klub-
elnökünk azt az utat választotta, hogy kezd-
jük piaci alapon kezelni a tanfolyamdíjat, én 
sem voltam biztos a sikerben, de most már 
egyértelmű számomra, hogy neki volt igaza.

Jocha Károly
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Utánpótlás-nevelés
A Vasas árnyékában, de nem az árnyékban
Fazekas Erzsébet

Megalakulásának huszadik évfordulóját ün-
nepli az a kezdetben aprócska sportegyesület, 
amely az elmúlt két évtizedben felvette a ver-
senyt a nagy, tradicionális egyesületekkel és 
most már közel 500 igazolt versenyzővel és 
5 szakosztállyal. Az egyesület elnöke Eperjesi-
né Muts Éva, társadalmi elnöke Kenéz György, 
olimpiai bajnok vízilabdázó. Az elhivatott, 
önzetlen, nagy szakmai tudással rendelkező 
edzőkkel és támogatókkal együtt mára sike-
rült megvalósítani a 2000-ben megfogalma-
zott elsődleges célt, hogy a kiválasztott sport-
ágakban minden sportolni vágyó gyermeknek 
lehetőséget biztosítanak a testmozgásra. 

Sokan emlékezhetnek még az 1960-as évek 
ASI-jára, amelyet a XIII. kerületi Tanács mű-
ködtetett a kerület gyermekeinek sportolási 
lehetőséget biztosítva. Innen került később a 
Vasashoz például a kézilabda olimpiai- és vb 
bronzérmes Bujdosó Ágota és Angyal Éva is. Az 
ASI DSE ugyan nem jogutódja a korábbi klub-
nak, de elképzeléseik nagyon is hasonlóak. 

Az Angyalföldi Sportiskola és Diáksport Egye-
sület megalakulásához az ötletet a Főpolgár-
mesteri Hivatal által kiírt pályázat szolgálta, 
amely kezdeményezte a sportiskolai rendszer 
visszaállítását, így az ASI egy összekötő ka-
pocs kívánt lenni a XIII. kerületi iskolai sport-
körök és a kerületi kiemelt egyesületek között, 
különösen azokban a sportágakban, amelyek 
Angyalföldön nagy tradícióval rendelkeznek, 
vagy valamilyen ok miatt a sportág utánpót-
lása hiányt szenvedett.  Kezdetektől két fő 
cél vezérelte az alapítókat. A megfelelő kivá-
lasztás és tehetséggondozás révén az élsport 
utánpótlás bázisának megteremtése és kiváló 
hazai és nemzetközi eredmények elérése, va-
lamint sportolási lehetőség biztosítása min-
den diák számára, az egészséges életmódra 
nevelés mentén. A Főpolgármesteri Hivatal 3 
évig tartotta fent az általa kitalált rendszert, 
majd minden előzmény nélkül megszüntette 
a támogatást. Ezután, a biztos támogatás hi-
ányában többször került a megszűnés szélére 
az egyesület, de Eperjesiné Muts Éva eltökélt, 
két évtizedes munkája és – ahogy ő fogalmaz 
– az igazi csapatmunka újra és újra átsegítet-
te az ASI DSE-t a nehézségeken.

Három dolog rendkívüli fontosságú az éle-
temben. Természetesen az ASI, aztán a XIII. 
kerület és a Vasas. Ott dolgoztam kézilab-
da edzőként, mielőtt az önkormányzathoz 
kerültem a diáksport területére. Soha nem 
vesztettem el a kapcsolatot a korábbi klu-
bommal, továbbra is segítettem a munkám 
mellett az edzőket és amikor a fővárosi 
önkormányzat kiírt egy pályázatot azzal a 
céllal, hogy visszahozzák a régi sportiskolai 
rendszert, belevágtunk ebbe a nagy kaland-
ba. Ebben az időszakban elég mostoha volt 
az utánpótlás nevelés sorsa, mert a korábbi 
nagy állami támogatók akkor lépegettek ki 
az egyesületek háta mögül, meg kellett nekik 
is találni az új lehetőségeket a fennmaradás-
hoz. Ebben próbáltunk mi segíteni. Először a 
Vasas kézilabda szakosztályával kezdtük meg 
az együttműködést, oly módon, hogy serdülő 
korosztálytól átvettük az utánpótlást. A ko-
rábbi kapcsolataimat felhasználva nagyon 
sokat segítettem az egyesületi edzőknek és 
az iskolai testnevelő tanároknak, hogy egy-
másra találva és együttműködve találják 
meg a gyerekek számára a legjobb sporto-
lási lehetőséget. Most már egyébként nem 

csak utánpótlás versenyzőink vannak, hiszen 
például volt egy év, amikor a Vasas kézilabda 
csapata kiesett az NB I-ből és mi vettük át 
átmenetileg, hogy ne szűnjön meg, de a ví-
zilabda sportágban is van felnőtt csapatunk.
– Kezdetben hogy alakult az ki, hogy milyen 
szakosztályok tudnak működni?
Először a kézilabda szakosztály alakult meg, 
ahol mi eleinte csak lányokkal akartunk fog-
lalkozni, hiszen a kerületben itt van a Hon-
véd és az Elektromos is, de aztán úgy alakult, 
hogy az egyik iskolában összejött egy csa-
patnyi fiú és ők hozzánk csatlakoztak. 
„Amikor a második edzésen a gyerek azt 
mondja nekem, hogy „szeretlek” mert olyan jól 
érzi magát, azért érdemes élni.”
A kézilabda szakosztályban dolgozik 
Vérten Orsolya 
A 140-szeres válogatott korábbi játékos a Va-
sasban kezdett sportolni és edzőként vissza-
tért oda, illetve az egyesület utánpótlás bázi-
sát erősítő ASI-ban foglalkozott kicsikkel, míg 
második gyermeke megszületett, most épp 
szülési szabadságát tölti. Azt mondja, nagy-
szerű közösségbe került, remek edzői gárdával 
dolgozhat együtt, a létesítmények, amelyek-
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ben a munka folyik kiváló színvonalúak, de 
a legfontosabb mégis az, hogy a gyerekekkel 
megszerettessék a kézilabdát.
Amikor idekerültem, Éva néni kezében volt 
minden, ő alapította az egyesületet és még 
mindig ő a motorja. Nagyon sok feladata volt 
és azt szerette volna, ha valamennyit leven-
nénk a válláról. Az, ahogy ő irányította  a 
klubot és a sportról alkotott elképzelései na-
gyon szimpatikusak voltak nekem és úgy gon-
dolom jó döntést hoztam amikor ide jöttem. 
Napi kapcsolatban vagyunk a kollégákkal, a 
szakosztályok együttműködnek, közös prog-
ramjaink vannak, nagyon jó kis közösséget 
alkotunk a gyerekekkel, edzőkkel, szülőkkel.
Ezután megalakult a női vízilabda szakosz-
tályunk, ezt jó pár év elteltével követte a fiú 
csapat megalakulása. 

„Fantasztikus, hogy egy 
gyerekcipőben járó fel-
építményből öt év alatt 
odáig eljutottunk, hogy 
egyes csapataink az él-
mezőnyhöz tartoznak. 
Az, hogy ennyi gyermek 
nyüzsög nálunk az An-
gyalföldi Sportiskolában, 
hogy ilyen jók a körülmé-
nyek, engem hihetetlen 
örömmel tölt el. Ezért ér-
demes élni.”
Godova Gábor vízi-
labda sportszakmai 
igazgató
Februárban lesz hatodik 
éve, hogy itt vagyok a 
vízilabda szakosztály-
nál. Amikor ide kerül-
tem, nagyon kevés volt 
a vízfelület, az edzés-
lehetőség. Én akkor 
letettem egy szakmai 
koncepciót amelyben 
leírtam, hogy lehetne 
megszervezni egy után-
pótlás bázist és  hogy 
milyen feltételekre van 
ehhez szükségem. Mi-
után Éva, az elnökasz-
szony ezt jóváhagyta, 
elkezdtük az építkezést. 
A szakosztályvezető az 
olimpiai bajnok Kiss 
Gergely, vele csináljuk 
az úszásoktatást és a 
vízilabda előkészítőt, 
14 éves kor után pedig 
az, ügyes gyerekeket 
feladjuk a Vasasnak. 
Most már nagyon jók a 
lehetőségeink a Dagály 

uszodában, toborzunk, szervezünk, busszal 
hozzuk-visszük a gyerekeket.
– Hogy választasz magad mellé munkatársa-
kat? Milyen személyiségeket keresel?
Az elején nem személyiségeket kerestem, 
hanem akik az akkor még gyerekcipőben 
járó felépítményhez fiatal edzőként szeret-
tek volna csatlakozni. A mottónk az, hogy 
„egységben az erő”. Fiatalok, ambiciózu-
sak és egymást segítve alkotnak egy kerek 
egészt. Rajtuk múlik, hogy azok a gyerekek, 
akik hozzánk járnak jól érezzék magukat és 
szeressék amit csinálnak. Ez a legfontosabb.
Elindult a labdarúgás is, amiben addig csak 
a Vasas volt a kerületben és rengeteg gye-
rek szerette volna ezt a sportágat választa-
ni, így akik nem tudtak a nagy egyesületnél 

„labdába rúgni”, jöhettek hozzánk.
„Nemrég találkoztam egy olyan ismerős család-
dal, akiknek a gyerkőce nálam kezdett el focizni 
több, mint 10 éve. Sztorizgattunk és a szigorú 
edzőkről beszélgettünk, én is közéjük tartozom. 
Ekkor az egykori tanítványom azt mondta, hogy 
visszagondolva a korábbi évekre és arra, hogy 
most hol tart,, azt gondolja, hogy nagyon sokat 
számított, hogy gyerekkorában megköveteltünk 
tőle olyan dolgokat, amelyek most meghatároz-
zák az életét és a karrierjét. Ezért érdemes élni.”
Zsimala György szakosztályvezető, 
labdarúgás
2001 óta edzősködöm. A leglényegesebbnek 
azt tartom, hogy megismertessük és megsze-
rettessük a kicsikkel a labdarúgást, mindezt 
úgy, hogy mindenki a korosztályának megfe-
lelő mozgásanyagot elsajátítsa. Mi nem az 
eredmény, hanem a képzés felől közelítünk. A 
kapocs a labda. A játékos feladatokkal pedig 
elérjük, hogy élvezzék azt, amit csinálnak és 
akarjanak másnap visszajönni.
– Mivel döntően kicsikről van szó, mekkora 
hangsúlyt kell fektetni arra, hogy az edző-
gyerek-szülő háromszögben a szülők megta-
lálják a helyüket?
Nagyon odafigyelünk erre. Nem csak a gye-
rekek felé vannak elvárásaink, hanem sze-
zonkezdetkor a szülőkkel is megbeszéljük, 
hogy tudják segíteni a munkánkat és a gyer-
mekük fejlődését. A gyerekekkel is nagyon 
sokat beszélgetünk, elsősorban nekik kell 
megérteniük, hogy kinek mi a feladata a 
rendszerben és akkor ők is hatással tudnak 
lenni a családjukra is.
– A közelmúltban szinte új alapokról kellett 
felépíteni a szakosztályt, ez nem könnyítette 
meg a helyzeteteket.
Ez így igaz. A legutóbbi szezon előtt a koráb-
bi szakosztályvezető, aki két csapatnak is az 
edzője volt a labdarúgás más területén vál-
lalt munkát. Távozása elbizonytalanította a 
szakosztály tagjait, ezért többen más egye-
sületeket választottak maguknak. Szeren-
csére tudtunk olyan edzőkollégákat találni, 
akikkel hasonlóan gondolkodtunk, be tudtak 
csatlakozni a szakosztály életébe és maradt 
egy olyan mag minden korosztályban, amire 
lehetett a jövőt alapozni. Most már szépen 
gyarapszik a létszám, még a karantén sem 
tudta megakadályozni ezt a folyamatot, sze-
rintem most már rendben leszünk.
Ehhez a három sportághoz jött még a kajak-
kenu, amivel egyszer már próbálkoztunk, 
de akkor még sajnos nem működött, most 
azonban Jenei Sándor, aki eredetileg a vízi-
labdában tevékenykedett, de van kötődése 
a kajak-kenuhoz is, felélesztette és beindí-
totta ezt a sportágat is. 
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„Olyan sportolókat nevelünk, akik elkerülve 
egy magasabb szintet képviselő egyesületbe, 
akár válogatott szinten is meg tudják állni a 
helyüket. Ezért érdemes élni.”
Jenei Sándor kajak-kenu szakosztályvezető
Nagyon büszkék vagyunk mindarra amit 
ebben az egyesületben elértünk, hogy után-
pótlás nevelő bázis vagyunk, amely elköte-
lezett híve a gyermekeknek.
– Mi kellett ahhoz, hogy újra beinduljon az 
egykor megszűnt kajak-kenu szakosztály?
Ez az én álmom volt. Korábban én úsztam, 
vízilabdáztam, dolgozom is a vízilabdában, 
de nagyon szeretem ezt a sportágat is. Min-
dig vágyam volt, hogy csináljak egy ilyen 
szakosztályt. Sajnos mi nem rendelkezünk 
saját sportteleppel, ami nagyon nagy hát-
rányt jelent. Végül az MTK népszigeti sport-
telepén kaptunk lehetőséget, az ő infrast-
ruktúrájukat igénybe véve, így 13 éves kor 
után az ügyesebb gyerekeink az MTK-ban 
folytathatják ezt a csodálatos sportágat. Ab-
ban nem volt szerencsénk, hogy idén janu-
árban tudtuk elkezdeni az operatív munkát, 
márciusban pedig a vírus mindent megvál-
toztatott, de így is azt mondhatom, hogy 
eredményesen dolgoztunk.
Ha szabad megemlítenem, nekem szemé-

lyesen óriási boldogság, 
hogy a kajak-kenu szak-
osztályban az edző a lá-
nyom, Jenei Virág. Min-
dig álmom volt, hogy 
egyszer együtt dolgoz-
hassunk a sportban és 
ez most megvalósult. 
Korosztályos Európa-
bajnok, vb hatodik he-
lyezett volt és sikerült 
őt visszacsalogatnom 
abba a közegbe, ahon-
nan elindult.
Ami a legújabb „gyer-

mek” az egyesületünkben, az az úgynevezett 
tchoukball, amely hasonlít a kézilabdához 
és remek szabadidős sporttevékenység, 
amelynek a gyakorlását elsősorban a szü-
lőknek ajánljuk.
– Milyen létesítmény igénye van ennek az öt 
sportágnak és milyen konstrukcióban tudják 
megoldani az ehhez szükséges feltételeket?
Nekünk nincs saját létesítményünk, minden 
helyszínen komoly bérleti díjat fizetünk. 
– Milyen bevételekkel rendelkezik az egye-
sület, hogy minden költséget, bérleti díjat, 
versenyeztetést, felszerelést, sportruházatot, 
béreket finanszírozni tudja?
Bevételünk legnagyobb része a TAO és a 
tagdíj. Kisebb támogatást kapunk az Önkor-
mányzattól, egy-egy szülő cégétől és az 1%-
ból. Az utóbbi három, költségvetésünk alig 
több, mint a 0,5%-át biztosítja, de örülünk 
ennek is.  Nem mondom, hogy az eleje nem 
volt nehéz. Eleinte el sem tudtam képzelni, 
hogy fogjuk megtalálni azokat a cégeket, akik 
partnereink lehetnek a TAO rendszerben, hi-
szen nem volt olyan ismeretségi körünk, hogy 
ez magától ment volna, de aztán valahogy 
mégis sikerült. Bele kellett rázódni, hozzá 
kellett szokni, hogy mindent magamnak kell 

csinálni, különben nem tudunk működni. Mai 
napig is sokszor rácsodálkozom, hogy a mi 
kis egyesületünk szintjéhez mérten milyen 
horribilis mennyiségű pénzt sikerül szerezni, 
valahogy mindig jön egy mentőangyal. Míg 
nem volt a TAO, a szülőknek is sokkal többet 
kellett vállalni, de manapság nekem is köny-
nyebb a helyzetem, mert már nem kell min-
dent egyedül csinálnom nekem sem, az anya-
gi lehetőségeink megengedik, hogy például 
az adminisztrációban van segítségem.
– Mit gondol, mi a legnagyobb teljesítménye 
ennek az eltelt húsz esztendőnek,
Amire a legbüszkébb vagyok, az az, hogy 
soha nem küldtünk el egyetlen gyereket 
sem. Mindenkivel úgy foglalkoztunk, mintha 
ő lenne a világ legtehetségesebb gyereke. 
Ez persze néha az eredményesség rovásá-
ra megy, de a munkánk sikerességét jelzi, 
hogy a gyerekeink szeretnek itt lenni. Van, 
hogy elmennek tőlünk, mert úgy érzik, hogy 
máshol eredményesebbek lehetnek, aztán 
egyszer csak visszajönnek hozzánk, mert 
itt érzik otthon magukat. Nagyon büszke 
vagyok arra is, hogy van olyan edzőnk, aki 
az első kézilabda csapatunknak volt  a tag-
ja, most nálunk dolgozik és a mai napig is 
összejárnak a gyerekkori csapatuk tagjaival, 
még meccseket is játszanak. Megmaradtak 
ezek a kapcsolatok. Én nagyon szeretném, 
ha a gyerekek között ilyen életre szóló kap-
csolatok alakulnának ki. Ez egyre nehezebb, 
de ezért szervezünk az edzések mellett kü-
lönböző programokat, hogy ezt erősítsük. 
Ebbe igyekszünk bevonni a szülőket is egy-
re jobban, valószínűleg ennek köszönhető, 
hogy soha annyi egy százalékot nem kap-
tunk, mint ebben az évben, mert a szülők 
értékelik a figyelmet. Bátrabbak lettek ők 
is, odajönnek és felajánlják azt, amiben ők 
tudnak segíteni. A legutóbb például az tör-
tént, hogy kiírtunk egy pályázatot a jubile-
um alkalmából, hogy a gyerekek tervezzék 
meg az egyesület új logóját, amelyet végül 
a kislánya kérésére az egyik szülő, Somodi 
Ádám készített el.
Úgy történt, – meséli Somodi Ádám – hogy  
Sári lányom szólt, hogy kiírtak egy logó 
pályázatot és megkért, hogy segítsek neki, 
mert ő nagyon büszke lenne ha, foglalkoz-
nék ezzel. A vége az lett, hogy mivel neki 
nem volt ideje, én megcsináltam és mi-
után kiválasztották, nagyon örültem, hogy 
hasznos tudott lenni a munkám. Persze a 
kislányom miatt is nagyon örültem ennek, 
mert számomra nagyon fontos, hogy jól érzi 
magát az ASI-ban. Korábban előfordult más 
egyesületben, hogy noszogatni kellett a 
sporttal kapcsolatban, de amióta idejár, azt  
látom, hogy a legnagyobb büntetés lenne 
számára, ha nem engednénk el edzésre.
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MOB sarok
De ki ápolja a mestert?
Kolozsi Lázár Ildikó, MOB Nők a Sportban Bizottsági tag

Egy jó edző figyelmes, bátorító, empatikus, 
megnyugtató, közlékeny…, és folytathatnánk 
a sort napestig, hogy milyennek is mintázták 
meg a pozitív tulajdonságok Michelangelói az 
ő Dávidjukat. Félreértés ne essék, nincs ebben 
semmi kivetnivaló, ahogy a negatív, kerülen-
dő tulajdonságok nagykönyvében sem. 
A gond ott kezdődik, amikor megfeledkezünk 
az emberről, és úgy gondolunk a mesterre, 
mint egy pozitív kódsorral beprogramozott 
androidra. Mosolyog, lelkesít, erőt ad, elis-
mer, jutalmaz, és ha egy mód van rá, sem-
milyen érzelem nem tükröződik rajta, hiszen 
azt már a tinédzserek is tudják a számító-
gépes játékokból, hogy az embernek látszó 
mesterséges intelligenciák nem képesek 
érzelmet kifejezni. Azért vannak kivételek, 
minden a programozáson múlik, mert talál-
kozhatunk deviáns androidokkal is, akikbe 
nem sifríroztak érzéseket, de ők feltörték a 
programjukat, és most már kedvükre szeret-
nek, utálnak, szenvednek, örülnek. Lám, lám, 
a virtuális világban is van baj elég, nemhogy 
a miénkben, de attól még áll a kérdés: ki fog-
lalkozik az emberből gyúrt edzővel? Pláne, 
ha „deviáns” az illető, néha rossz napja van, 
megviselik a frontok, szakított a párjával, 
elvált, kamaszodik a gyereke, rossz útra té-
vedt az unokája, felkapja a vizet, türelmetlen, 
megunja, hogy nem értik, nem figyelnek rá, 
esetleg bizonytalanságba sodorja egy vírus, 
amely látszólag a testi egészségét fenyegeti, 
de közben legalább ennyire veszélyes a lel-
kére is, rombol hangtalanul és módszeresen. 
Kérem, emelje fel a kezét az, akit lelkileg 
megviselt a tavaszi karantén… Most emelje 
fel a kezét az, aki ezt be is ismerte önmagá-
nak, vagy akár másoknak… És most emelje 
fel a kezét az, aki azért nem tette meg az elő-
ző kettőnél, mert nem lenne méltó egy edző-
höz… Nem célunk ebből statisztikát gyárta-
ni, de nem ártana. Amolyan névtelent, hogy 
senki se érezze fenyegetésnek azt, ami épí-
tő lehetne, ha nem tennénk úgy, mintha ez 
gyengeséget közvetítene, és a valamire való, 
profi edzőt nem szabad megrázza a mihasz-
na vírus, az összes negatív hozadékával sem. 
Most tekintsünk el azoktól – persze ha létez-

nek ilyenek egyáltalán –, akik megbotlottak a 
Testnevelési Egyetem vagy egyéb trénereket 
képző intézmények előtt, s ha már összejött 
a baleset, el is végezték az iskolát, de külö-
nösebb magasztos célok, elhivatottság, il-
letve érzelmi magaslatok-mélységek nélkül 
tengetik napjaikat. Fókuszáljunk a többségre, 
akik mindent (is) beleadnak a nevelésbe, akik 
arra tették fel az életüket, hogy minél több 
tollat szúrjanak a tanítványok szárnyába, 
akik akkor is képesek motiválni, amikor már 
legszívesebben feladnák, akik együtt tudnak 
élni a sikerrel és a kudarccal. Ha csak egyet 
emelünk ki ezek közül, az is emberes kihí-
vás; ne tegyünk úgy, mintha ez természetes 
lenne, és beprogramoznák a képzéseken. Aki 
nem bírja a terhelést, vagy nem tud „jól bán-
ni” a gyerekekkel, az ne menjen edzőnek - ez 
az egyik „legnépszerűbb” kijelentés a szülők 
részéről, ha valami gondjuk akad a trénerrel. 
Rendben is lenne, hiszen azért bízza a gye-
rekét a mesterre, hogy az új utakat mutas-
son neki, önbizalmat adjon, megkóstoltassa 
a siker ízét és segítsen annak megemész-
tésében. Mondom, lenne… Ha abban nincs 
irreális elvárás, védőbeszéd nélküli ítélet, 

és olyan bélyegek, amik ott virítanak az el-
várásokat támasztókon is. Lehet androidnak 
nézni bárkit, de érzelem nélkül nem megy, 
erre a deviáns gépek is rájöttek. Akkor miért 
gondolja azt bárki, hogy az emberből gyúrt 
mesternek nem lehetnek személyes gondjai, 
amelyek kihathatnak a munkájára? És miért 
hiszi azt az edző, hogy céltábla lesz belőle, 
netán gyengének, inkompetensnek titulálják, 
ha ezt „halkan” beismeri? Segítséget kérni, 
a saját lelkünket karbantartani, önmagun-
kat edzeni, legalább olyan fontos, mint a 
tanítványoknak szentelt élet. A MOB Nők a 
Sportban Bizottságának tagjai azon dolgoz-
nak, hogy (online) tréningek, előadások ke-
retében utakat mutassanak, apró fényeket 
gyújtsanak, vagy ha valaki igényt tart rá, 
segítő kezet nyújtsanak a szakembereknek 
egy olyan területen, amit méltatlanul háttér-
be szorítanak, pedig néha fontosabb, mint a 
szakmai kompetencia. Azt mindenki kívülről 
fújja, hogy milyen egy jó edző, de a kérdés 
továbbra is áll: ki ápolja a mestert? Ha tudja 
a választ, szerencsés. Ha nem, reméljük, még 
semmi nincs veszve, és vegye úgy, hogy meg-
szólalt az ébresztő…

A Magyar Edzők Társaságának folyóirata – 2020/03
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Könyvismertető
Keleti 100 „Mert szeretek élni…”  
Győztesnek születni, avagy akin nem fog a golyó?
Dobor Dezső

A Keleti 100 „Mert szeretek élni…” című 
nemrég megjelent könyv bemutatója nagy 
számban hozta össze az érdeklődőket, mint 
lottó ötös a rokonságot. Öröm volt látni a 
kíváncsiságot a megjelentek szemében, akik 
a vírussal dacolva, az esetleges veszélyt is 
vállalva látogattak el a sajtótájékoztató-
ra. A kíváncsiság érthető volt, hiszen – ha 
úgy tetszik – hiánypótló mű született, még 
soha senki nem nyúlt ehhez a témához, a 
Nemzet Sportolója, Keleti Ágnes hihetetle-
nül kalandos száz évének az összegzéséhez. 
Ehhez most kiváló alkalmat kínált, hogy az 
ötszörös olimpiai bajnok, egyben a világ 
legidősebb olimpiai bajnoka január 9-én 
ünnepli 100. születésnapját. A bajnoknő jó 
erőben és egészségben, a rá jellemző élet-
erővel, derűvel és optimizmussal várja ezt a 
jeles napot. Bár valószínűleg ugyanúgy fog 
majd reagálni erre a kivételes pillanatra, 
mint az ezt megelőző többi születésnapjá-
ra is: „Nem érzek semmi különöset, a vállamra 
nem nehezednek teherként az évek, észre sem 
veszem a múlásukat. Ha múlnak, hát múlnak, 
a fene bánja!” A róla szóló frissen megjelent 
könyvben ezek a gondolatai jelentek meg 
ezzel kapcsolatban: „A kornak nincs szerepe, 
hanem a lelki beállítottságnak, a szeretetnek. 
Ha valaki valamit szeret, akkor azt sokáig ké-
pes csinálni, és csinálja is és fejlődik. Az élet 
megtanított arra, hogy ha az ember valamit 
el akar érni, azért nagyon keményen meg 
kell küzdeni.” Ágnes régi jó szokása szerint 
kineveti az időt, amivel nem áll ő harcban, 
békésen megférnek egymás mellett. „Woody 
Allen mondta: „Nem félek a haláltól, csak nem 
akarok ott lenni, amikor megtörténik.” Ágnes 
egyetért ezzel a mondással, bár úgy látja: 
„a halál nem valami rossz dolog, azzal csak 
véget ér egy hosszú út. Bánom is én, mennyi 
van hátra. Amennyi van, annak örülök. Külön-
ben is egészséges lelkű ember nem gondol a 
halálra.”

Érdekes egyébként, hogy a magyar sport-
ban nem ő az első (ritkaság, valami, amiben 
nem ő az első vagy egyedüli!), aki a világ 
legidősebb olimpiai bajnoka. Emlékezzünk 

csak vissza Tarics Sanyi bácsira, a berlini 
olimpián aranyat szerzett póló csapat tag-
jára, aki 103. életévében búcsúzott a földi 
léttől. „A Jóisten engem biztosan csak itt fe-
lejtett” – mondogatta. A könyvben Makray 
Katica tornász olimpiai ezüstérmes vitatja 
ezt a mondatot: „Úgy gondolom, hogy nem 
tévedett a Jóisten, mert mindvégig terve volt 
vele és örömét lelte a földi jelenlétében, mint 
ahogy abban is, amit Ági néni alkotott mind-
nyájunk örömére.”

Keleti Ágnes a tavaszi vírus helyzetet a Mát-
rában egy jó levegőjű kis faluban vészelte 

át. Mint egy Faberge tojásra, mit egy?, mint 
egyszerre 100 Faberge tojásra úgy vigyá-
zott és vigyáz mindenki Ági nénire, az élén 
a fiával, aki nem csak óvja édesanyját, de az 
étkezését is felügyeli, az immunrendszerét 
különféle étrendkiegészítőkkel tartja kar-
ban, bár az is igaz, Ágnes a fittsége szem-
pontjából azért sokat köszönhet a génjeinek 
is. A könyvből sokszáz más érdekesség mel-
lett kiderül az is, hogy egy családfakutató 
nemrég kiderítette, hogy Ágnes vérvonalán 
nem egy 100 év fölötti ember is előfordult. 

Az alkotók, a számtalan olimpiáról tudósító 
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újságíró-riporterek, Dávid Sándor és Dobor 
Dezső nem minimalista céllal ültek neki en-
nek a munkának. Emlékoszlopot szerettek 
volna emelni Keleti Ágnes tiszteletére, el-
ismerve rendhagyó tehetségét, megismer-
tetve kivételes eredményességét. Kicsiben 
egy történelemkönyv, amit alkottak. A Kele-
ti 100 „Mert szeretek élni…” műfaját tekintve 
tényirodalom Trianontól napjainkig tízszer 
tíz évtizedet vagy ha úgy jobban tetszik, 
36.500 napot felölelve.  

Ez a szavakból, mondatokból épült emlék-
oszlop egy évig tartó aprólékos munkával 
készült és maradandónak ígérkezik a maga 
380 oldalával, a közel 300 fekete-fehér és 
színes fotójával. A színesek nagyrészt Róth 
Tamás munkái, aki évek óta követi Keleti 
Ágnes minden nyilvános szereplését és eb-
ből merítve a könyv ötletét is ő vetette fel. 
A szerzők abban a szellemben dolgoztak, 
hogy a könyvük palackposta legyen a jövő-
nek: Így éltek itt az emberek, így élt köztük 
egy fenomén, egy művész, aki mutatta az 
utat az akkori tornának és még mindig mu-
tatja nekünk is, az optimizmus, az egészség, 
a bölcsesség útját. A Dávid-Dobor szerző-
páros tagjait sok minden megkülönbözteti 
egymástól, de a lényeg az, ami közös ben-
nük, a kutatás, az írás, a közlés iránti vágy 
és szenvedély. Ahogy alkotó elmékhez illik 
végig sokat vitatkoztak, de egy valamiben 
azonnal egyetértettek, a könyv címeként 
átvették Ági néni egyik mondatát: „Mert sze-
retek élni…” Az ő lénye, annak üzenete súgta 
ezt a mondatot, amit a könyv minden olda-
lán bizonyítva érezhet az olvasó.

Focimeccseket nézve gyakran mondogatjuk 
egy-egy jobb játékost látva, hogy jó-jó, de 
az illető akkor lenne az igazi, ha mondjuk 
olyan lenne a gyorsasága, mint Cruyffé, 
vagy a balja, mint Puskásé, a gólérzékeny-
sége mint Peléé, vagy a játékintelligenciá-
ja mint Beckenbaueré és így tovább, akkor 
lenne csak az igazi, a vágyainkat követve 
fejben így gyúrjuk őt klasszissá.  Nos Keleti 
Ágnes más volt, ő neki nem volt mit irigyel-
nie mástól, másoktól, ő eszményi módon 
volt összerakva. Ő volt a TORNÁSZ, akiből 
semmi sem hiányzott, minden porcikája a 
helyén volt, úgy ahogy senki másnál nem. 
Ritmusérzék, Erő, Ruganyosság, Fantázia, 
Munkabírás, Kecsesség, Báj. Így együtt. Ő 
volt Keleti Ágnes. A saját sportágában egy-
szerre Puskás, Cruyff, Pelé és Beckenbauer.  

Feleki László, a Népsport főszerkesztője 
így írta őt le első olimpiai győzelmét (talaj) 
látva 1952-ben Helsinkiben: „Csend támad, 
amikor a neve hallatszik. A sovány, izmos, kar-
csú fekete tornásznő a balerina könnyedsé-

gével és ugyanakkor acélos ruganyossággal 
kezdi meg a gyakorlatát. Könnyed, ritmikus 
mozgással. Csupa báj, csupa grácia. Aztán 
egyre nehezebb elemekben folytatódik a moz-
gás, a nagy erőt és akrobatikus ügyességet 
megkívánó mozdulatok valamilyen magától 
értetődő természetességgel olvadnak bele a 
művészi táncmozdulatokba. Kézállások, spár-
ga, mérleg, ugrások… Olyan ez, mint a torna 
költeménye, az erő, a szépség, az ügyesség 
legmagasabb rendű kifejezése, ami a sportban 
csak elképzelhető. Művészi átélés, fölényes 
biztonság sugárzik minden mozdulatából. A 
közönség szinte lélegzetvisszafojtva figyeli a 
páratlan látványt.”

A sikerei nem zsüri szimpátián múltak, ki-
érdemelte minden eredményét: a tíz olim-
piai érmét, köztük öt aranyat (1952, 1956), 
a két világbajnoki címet (1954), az 53 ma-
gyar bajnoki aranyérmet. S gazdagabb is 
lehetett volna a lista, ha az ő élete sem úgy 
alakul, hogy több okból is reménytelen volt 
az olimpiai szereplése, 1940-ben, 1944-ben. 
1948-ban meg a verseny előtti utolsó edzé-
sen sérült meg olyan súlyosan, hogy üres 
kézzel kulloghatott haza, mint ma csapat 
elismerten legjobbja, 1950-ben pedig úgy-
mond „politikai okokból” a világbajnokság 
előtt pár nappal jelezték – minden továb-
bi indoklás nélkül – a tornásznőknek, hogy 
otthon maradnak, de ne csüggedjenek, két 
év múlva majd biztosan lesz olimpia. Addig-
ra már 31 éves volt, de élt az első adódó 
lehetőséggel. Mint ahogy négy évvel később 
35 évesen ismét! Schmitt Pál olimpiai baj-
nok vívó, a Nemzet Sportolója Ágnes életé-
vel szinkronizáló mondattal zárta a könyv 
előszavát: „Ahol akarat van, ott út is van!”

Ágnes élete folyamatos perlekedés és vita 
a sorssal. A zsidó családba született kislány 
előtt ahogy növekedett, sorra csukódtak be 
az ajtók, a tanulásban és a sportban is. A II. 
világháborút is megszenvedte a családja, 
édesapja Auschwitzban végezte, ő maga 
megvásárolt keresztény papírokkal vészelte 
át a történelem minden rá váró rémségét. 
De állta a vitát a sorssal, pedig hányszor 
lett volna ok arra, hogy megtörjön, de ő nem 
omlott össze, élni akart és mindent mindig 
túl is élt és újra és újra kezdte, még ha jófor-
mán a semmiből kellett újra építkeznie. De 
ő volt a legerősebb, aki minden „pofon”-ból 
csak tovább erősödve jött ki, s időről időre 
kiderült, hogy Ágin „nem fog a golyó”. 

Most kapott igazán értelmet a fejemben 
az a kifejezés, amit tanultam annak idején, 
hogy „házról házra haladva szabadították 
fel a várost.” Nos így haladtunk mi is, szin-
te házról házra, azaz lépésről lépésre, mi-

közben kutattunk, nyomoztunk és időnként 
kincsekre bukkantunk, mint pl. Keleti kézzel 
írt önéletrajza az ötvenes évekből. A tavaszi 
vírusig terv szerint ment minden, de akkor 
jött a villámcsapás és a kutatás sajnos leállt, 
több helyre már nem lehetett eljutni. Óriási 
szerencse volt, hogy a 36 interjút még a ví-
rus berobbanása előtt elkészítettük. Köteles 
Erzsébet, Tass Olga, Kárpáti György életük 
utolsó interjúját adták a könyv számára, a 
megjelenést azonban sajnos már nem él-
hették meg – mondja Dobor Dezső. 

„Nálunk a karantén tulajdonképpen már janu-
árban elkezdődött, bezárkóztunk” – teszi hoz-
zá Dávid Sándor, becenevén Lapaj. – „Abban 
a lélekölő sivárságban, amit a vírus okozott, 
a könyvírás sok mindenre gyógyírt jelentett. 
Nem léphettünk ki a lakásból, helyette csak 
vertük a billentyűket. Nem érintkeztünk egy-
mással mi sem, csak telefonon és emailben. Az 
előző könyvünknél, az Ezüstgerely művészeti 
pályázaton díjazott A Prokopp-nál, állandóan 
személyesen konzultáltunk. Szóval ez a könyv 
alapvetően a tavaszi karatén alatt fogant, és 
ha tetszik, a karantén kevés „ajándékainak” 
egyike. Remélem, hogy minél többször kap 
majd a fejéhez az olvasó, „jé, erről se tudtam”, 
„”jé, ezt sem láttam eddig”. Mint pl. a Népsta-
dion megnyitójáról készült színes fotó esetén, 
ami komoly ritkaság (az Olimpiai és Sport-
múzeum bocsátotta rendelkezésünkre), mint 
ahogy a Keletiről készült bélyegek is.” 

Ennek a könyvnek a készítését egy giga 
puzzle kockáinak összeillesztéséhez lehet 
hasonlítani, 100 év apró kockáit, töredékeit 
kellett megtalálni és a helyükre rakosgatni, 
Ági néni, kortársai, csapattársai és a kora-
beli sajtó mondataiból, Keleti Ágnes és első 
férje, Sárkány István naplóiból. A nyomozás 
kiterjedt Ausztráliára, Izraelre és Amerikára 
is, ahol Ágnes olimpiai bajnok csapattársai 
közül ketten is élnek: Bodó Andrea, Korondi 
Margit, valamint a csapat tartalékja: Nagy 
Márta is.  

A Keleti 100 produkció igyekezett méltónak 
bizonyulni a bajnoknő eredményeihez és 
hírnevéhez, bélyeget is nyomatott a tiszte-
letére, a 100-as sorszámút természetesen 
Keleti Ágnes kapta. Továbbá a könyv angol 
nyelvű változata is megjelenik még ebben 
az évben, a produkciónak saját facebook ol-
dala is van, e-könyv formájában is elérhető 
a mű (multimediaplaza.com). 

A könyv a Líra és a Libri bolthálózatában 
vásárolható, illetve kedvezményesen a ke-
leti100rendeles@gmail.com email címen.

A Magyar Edzők Társaságának folyóirata – 2020/03
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Köpf Károly
Ez történt ...

Az „Ez történt” rovatunkban ezúttal rend-
hagyó módon tájékoztatót teszünk közzé a 
Magyar Edzők Társasága 2020. évi szakmai 
tevékenységéről.

A tájékoztató összeállításában közreműködtek:

• Csabai Edvin sportigazgató
• Horváth Rita projektvezető
• Köpf Károly titkár 
• Szentpéteri Fanni projektvezető
• Vörös Tímea gazdasági vezető

Beszámoló a Magyar Edzők Társasága 
2020. évi szakmai tevékenységéről
Hagyományos feladatok 
A szakmai feladataink végrehajtása szempont-
jából rendkívüli évet zárunk. A március 13-ig 
normál körülmények között végzett munkán-
kat a COVID járvány teljesen átprogramozta. 
Január 1-től március 13-ig mind a KEP és UEP 
programok, mind az edzőtovábbképzési prog-
ram a szokott mederben zajlottak. (Lásd: KEP 
és UEP beszámoló.) Ebben az időszakaszban 
négy továbbképzési eseményt rendeztünk, ha-
gyományos módon, az edzők személyes jelen-
létével. Az előzetes tervek szerint előkészítet-
tük a négy vidéki egyetemmel (Szombathely, 
Pécs, Szeged, Nyíregyháza) kötendő együtt-
működési megállapodásokat és ki volt tűzve 
az ünnepélyes aláírás napja (március 17.)

A COVID járvány miatti kormányintézkedések 
következtében a MET iroda március 13-tól 
átállt home office rendszerre, és csak a leg-
szükségesebb ügyeket intéztük személyes 
jelenléttel. A továbbképzési programokat 
és a vidéki egyetemekkel való együttműkö-
dést újra gondoltuk. Néhány tervezett prog-
ramunk áldozatul esett az újratervezésnek, 
de a szakmai szempontok alapján fontosnak 
tartott programokat átszerveztük online 
térbe. Ehhez a Zoom rendszert választottuk, 
először száz fős kontingensre terveztük a 
programokat, de miután ezt „kinőttük”, ezer 
főre módosítottunk. (Egy alkalommal meg-
közelítettük az 500 fős részvételt.) Az év vé-
géig a Zoom rendszer segítségével további 

13 konferenciát bonyolítottunk le, valamint 
három doppingellenes rendezvényt. (Lásd: a 
konferenciák összefoglalóit.)

Ezeket egészítette ki az IGLÓI ÉV egészéves 
programsorozata (interjúk, filmek, szakcik-
kek stb.), majd a szeptember 25-i, a Magyar 
Edzők Napja alkalmából készített videó-
ünnepség és november 27-én Lakat Károly 
mesteredző 100. születésnapjára készült 
megemlékező videóműsor.

A konferenciák szakmai lebonyolításába be-
vontuk a vidéki egyetemeket is, akik örömmel 
és ügyszeretettel színvonalas előadásokkal 
vettek részt a továbbképzésben. Így tovább 
gazdagíthattuk azoknak a szakembereknek a 
körét, akik előadásaira a továbbiakban is szá-
mítunk majd. A MET honlapon, az e-learnin-
ges képzésben tárolt szakmai programokat 
felajánlottuk a köznevelési intézmények és 
a felsőoktatás digitális képzéséhez. Az egye-
temek ezt köszönettel vették. A köznevelési 
intézmények nevében Maruzsa Zoltán köz-
nevelésért felelős államtitkár Úr levélben 
köszönte meg felajánlásunkat. 

Edzőtovábbképző tevékenységünk eredmé-
nyességét jelzi az is, hogy több országos 
sportági szakszövetség igényelte közre-
működésünket a saját továbbképzési rend-
szerének kiszélesítésében. Együttműködési 
megállapodást írtunk alá a Magyar Kajak-
kenu Szövetséggel és a Magyar Öttusa Szö-
vetséggel. A megállapodásokat a szakszö-
vetségek részéről Schmidt Gábor és Bretz 
Gyula elnök urak írták alá.

A járvány előidézte kommunikációs nehé-
zségek ellenére időben előkészítettük és 
lebonyolítottuk a 2020. évi Mesteredzői Díj 
és Edzői Életmű Díj, valamint az Ormai Lász-
ló Díj odaítélését. A díjakra 19 pályázat és 
jelölés érkezett. A Mesteredzői Kollégium 3 
Mesteredzői Díj és 6 Edzői Életmű Díj ado-
mányozására tett javaslatot a MET elnök-
ségének. Ormai László Díjra a Mesteredzői 
Kollégium két főt javasolt. Az elnökség a 
javaslatot elfogadta és odaítélte a 2020. évi 

díjakat (Lásd: Edzői díjak 2020). Sajnos a 
helyzet nem tette lehetővé a díjak személyes 
átadását. Az elnökség döntése értelmében 
ezzel megvárjuk azt a lehetőséget, amikor 
a díjakat a megszokott nagy nyilvánosság 
előtt lehet majd átadni. A díjazottakkal vi-
deo-beszélgetéseket készítettünk és a terve-
zett átadás időpontjában, 2020. szeptember 
25-én ezeket a kisfilmeket be is mutattuk és 
jelenleg is megtekinthetők a honlapunkon.

Szeptember 25-ét – amely a THAKSCOACH 
mozgalom alapján MET kezdeményezése 
által lett a Magyar Edzők Napja – nagysza-
bású promóciós tevékenységgel tettük iga-
zi, emlékezetes ünnepnappá. (Az erről ké-
szült beszámolót lásd: Magyar Edzők Napja 
szeptember 25.)

Elhatároztuk, hogy az idei évtől tematikus 
évet hirdetünk, miszerint szeretnénk emlé-
kezetben tartani azokat az edzőket, akik a 
magyar sportban elért eredményeik alapján 
géniuszok, ezért fontosnak tartjuk, hogy az 
emlékük ne merüljön feledésbe, és az edző-
ink mind szélesebb körben megismerhessék 
munkásságukat.

A 2020-as évet Iglói Mihályról, a legendás 
hosszútávfutó edzőről neveztük el. Hagyo-
mányt kívánunk teremteni ezzel, hogy min-
den évet egy olyan edzőről nevezünk el, 
aki tevékenységével sportágában nemcsak 
a magyar sportot, de a világ sportját is új 
utakra terelte. Bár a vírushelyzet miatt nem 
tudtuk minden tervünket megvalósítani, az 
Iglói Mihályról megjelent írások, a róla és 
versenyzőiről készült film bemutatása méltó 
emléket állított a mai napig páratlan ered-
ményt elért testnevelő tanárnak, edzőnek.  

A Magyar Edző folyóirat ebben az évben 
is négy kiadást élt meg, ebből három „ren-
des” szám és egy különszám az edzők napja 
alkalmából, amelyben 22 volt és jelenlegi 
élsportoló, világklasszis emlékezi edzőjére, 
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és köszöni meg azt a segítséget, amely a vi-
lágszínvonalú eredmény elérését segítette.

A COVID járvány megerősítette a MET hon-
lapjának és a Facebook kommunikációnak 
a fontosságát. Igyekeztünk lépést tartani az 
eseményekkel, naponta friss híreket közöl-
ni, feldolgozni a MET rendezvények doku-
mentumait. Elsődleges feladattá vált, hogy 
a járványhelyzet okozta veszélyekre és a 
védekezés fontosságára folyamatosan fel-
hívjuk a sportolók és edzők figyelmét. 

Kiemelt Edzői Program

Az Emberi Erőforrások Minisztériuma a Ma-
gyar Edzők Társaságát (MET) szerződésben 
(ikt. szám: 8236-9/2017) rögzítetteknek 
megfelelően a 2017. évi sportszakmai fel-
adatainak ellátására, valamint a Kiemelt 
Edző Programban (KEP) résztvevő edzők 
foglakoztatására vonatkozóan támogatás-
ban részesíti. A szerződésnek megfelelően a 
Kiemelt Edző Program gondozását 2017-től 
a Magyar Olimpiai Bizottságtól a MET vette 
át, a programban támogatott edzők foglal-
koztatását február 1-től látja el. 

2020. február 1-től a KEP nyolcadik perió-
dusa indult el.  A kiemelt edzők szerződése 
az eddigi évekhez hasonlóan 2020. február 
1.–2021. január 31-ig határozott időre szól. 

Az idei évben a tavalyi 184 fő után, 194 fő-
vel indult a KEP, a létszám év végrére 191 
főre módosult. 

Az eddigi évekhez hasonlóan a idén is egész 
éves továbbképzési tervet állítottunk össze 
33 szakmai eseménnyel, köztük 3 dopping-
ellenes tájékoztatóval, mely során a Ki-
emelt Edzőknek kreditpont gyűjtési kötele-
zettsége van. A továbbképzési eseményeket 
a Testnevelési Egyetemmel, a Magyar Anti-
dopping Csoporttal és további együttműkö-
dő partnerekkel közösen, együttműködési 
megállapodás keretében rendeztük. A to-
vábbképzési rendszer fontosságát indokol-
ja, hogy jelenleg mindössze a kiemelt edzők 
59 %-a rendelkezik felsőfokú végzettséggel. 
A konferenciák a MET e-learning felületén 
is visszanézhetők és az előadások prezentá-
ciói is megtalálhatók a MET honlapján.

Az idei év sajnos rendhagyó volt az előző 
évekhez képest a COVID-19 járvány miatt. 
A vírus megjelenését követően, 2020 már-
ciusban szinte teljesen leállt a sportélet, 
elmaradtak a sportversenyek, ennek követ-
keztében a kvalifikációs események is. A 
Nemzetközi Olimpiai Bizottság (NOB) 2020 
március 24-én bejelentette, hogy a tokiói 
olimpiát a jövő évre halasztják, melyet leg-
később 2021 nyarán kell megrendezni. A mo-
dernkori olimpia történetében az ilyen okok 
miatti halasztás most fordult elő először.

A fent említett események nagy hatással vol-
tak a Magyar Edzők Társaságára is. A Magyar 
Edzők Társasága 2020. március 12-én közle-
ményt adott ki, melyben a járványhelyzetre 
és a Kormány rendkívüli intézkedéseire hi-
vatkozva, a tavaszi szakmai konferenciáit ké-
sőbb meghatározott időpontra elhalasztotta.

Az általános- és középiskolák és a sport-
egyesületek bezárását követően a kialakult 
helyzetre való tekintettel, lehetőségeinkhez 
mérten támogattuk az oktatás és az edzések 
online csatornákon történő megszervezé-
sét, ezért használatra ajánlottuk és korlát-
lanul elérhetővé tettük az e-learning felüle-
tén a „Gyakorlattár” tartalmakat az oktatási 
intézmények és sportegyesületek számára. 
A felajánlásunkat az Oktatási Akciócsoport 
köszönettel vette. A MET „Gyakorlattár”, Dr. 
Maruzsa Zoltán államtitkár úr döntése alap-
ján az Oktatási Hivatal honlapjára módszer-
tani ajánlásként került fel.

Az e-learning felületünk használatát kor-
látlan hozzáféréssel ajánlottuk fel a Test-
nevelési Egyetemnek távoktatása lebonyo-
lításához, több száz órányi tartalommal és 
saját tartalmak feltöltésének lehetőségé-
vel. A felajánlást ezt követően megtettük 
a Testnevelési és Sporttudományi Szakmai 
Kollégiumhoz tartozó további képző intéz-
ményeknek is (Szombathelyi, Pécsi, Szegedi, 
Debreceni, Nyíregyházi és Egri Egyetemek).

A kiemelt edzők számára a karantén idejére 
nyelvi továbbképzés lehetőségét ajánlot-
tunk fel. A megvalósításra kiválasztott part-
ner a Dover Nyelvi Centrum lett, mely iskola 
korábban hosszú évekig a Magyar Olimpiai 
Bizottság támogatója volt. A határidőig 17 
KEP edző jelentkezett.

A konferenciák rövid szünetelését követően 
májusban folytatódtak az előadások, online 
formában, melyek nemvárt nagy sikert arattak. 
Ezt bizonyítja a résztvevők rendkívül magas 
létszáma is, mely többszörösen meghaladta 
az eddigieket. Az online konferenciát követő-
en a KEP edzők kreditpontot szerezhettek egy 
kreditszerző kérdéssor kitöltésével. 

Az események mellett továbbra is folya-
matos fejlesztés alatt állt az új e-learning 
felület kialakítása, melyet 2019. november 
1-jén indítottunk el. Célunk, hogy az e-lear-
ning felület megfelelő feltételeket bizto-
sítson a felhasználók (szakedző, sportedző, 
sportoktató) számára a szakmai felkészült-
séghez, ezáltal azonos módon nyújtson 
hozzáférést az – esetenként kötelező – to-
vábbképzési anyag megismeréséhez, elsa-
játításához, valamint a (kötelező) tovább-
képzési kreditpontok teljesítéséhez. Fontos 
szempont a felhasználói elégedettség is, 

hogy biztosítva legyen az új ismeretanyagot 
szolgáltató, mindamellett élvezetes és mo-
dern képzési forma. 

A projektjeink és továbbképzéseink mel-
lett kommunikációnkban is törekszünk az 
edzőkre koncentrálni. Nagy sikerű kampányt 
bonyolítottunk a Magyar Edzők Napját meg-
előzően, mely kezdeményezéshez számos 
sportszervezet és sportoló csatlakozott a 
közösségi médiában. 

A MET szervezi a KEP edzők kiterjesztett 
üzemorvosi vizsgálatának az elvégzés-
ét. Erre a feladatra ismét együttműködé-
si megállapodást kötöttünk az Országos 
Sportegészségügyi Intézettel. Ennek a lebo-
nyolítása 2020. szeptembertől decemberig 
terjedő időszakban történt.

Utánpótlás edző program

Az Utánpótlás Edző Program 2017-ben in-
dult el, célja a legfiatalabb korosztályokkal 
foglalkozó sportszakemberek jövedelmi 
viszonyainak javítása, edzői életpályájuk 
megalapozása, és ezáltal az utánpótlás-ne-
velésben folyó szakmai munka színvonalá-
nak emelése.  2020-ban 346 edző került be, 
összesen 38 sportágból.

Az EMMI Sportért Felelős Államtitkárság 
és a Magyar Edzők Társasága között 2017-
ben kötött stratégiai megállapodást, mely-
nek részeként a Kiemelt Edző Programot a 
Magyar Edzők Társasága kezeli, 2020-ban 
az Államtitkárság kiterjesztette az Utánpót-
lás Edző Programban résztvevő támogatott 
edzők kredit rendszerű továbbképzésére is. 
A Minisztérium a sportági szakszövetségek-
kel kötött támogatási szerződésben az UEP 
edzők részvételét a MET edző-továbbképző 
képzésben kötelezővé tette. Ennek értelmé-
ben a résztvevőknek az adott tárgyévben 
40 kreditpontot szükséges összegyűjteniük, 
melyet megszerezhetnek a MET által szer-
vezett konferenciákon, és/vagy az e-learning 
felületünkön is. A tárgy évben egy dopping-
ellenes konferencián kötelező a részvétel.

Mint azt már fentebb említettük, az eddi-
gi évekhez hasonlóan idén is egész éves 
továbbképzési tervet állítottunk össze 33 
eseménnyel, köztük 3 doppingellenes tá-
jékoztatóval. A továbbképzési eseményeket 
a Testnevelési Egyetemmel, a Magyar Anti-
dopping Csoporttal és további együttműkö-
dő partnerekkel közösen, együttműködési 
megállapodás keretében rendeztük. A kon-
ferenciák a MET e-learning felületén is visz-
szanézhetők lesznek.

Az Utánpótlás Edzők részvételi aránya is fo-
lyamatosan nőtt az online konferenciákon, 
arányosan a programba bekerültek létszá-
mával.  Az online konferenciát követően az 
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UEP edzők kreditpontot szerezhettek egy 
kreditszerző kérdéssor kitöltésével.

Részvétel nemzetközi pályázatokban

A nemzetközi pályázatokon való részvétel 
továbbra is nagyon fontos számunkra, hogy 
az edzők részére még több tudást, fejlődési 
lehetőséget tudjunk biztosítani, hogy hatá-
rainkon kívül ismertségre, szakmai elismert-
ségre tegyünk szert, valamint, hogy nemzet-
közi tapasztaltatokat szerezzünk, melyeket 
beintegrálhatunk saját rendszereinkbe. 

A COVID-19 vírus által okozott kijárási kor-
látozás időszakában több nemzetközi online 
webináriumon is részt vettünk. Az itt szerzett 
tapasztalatokról részletesen beszámoltunk és 
hírt adtunk honlapunkon, illetve hírlevélben.

A MET, mint az International Council for Co-
aching Excellence (ICCE) tagszervezete, hat 
nemzetközi pályázatban vett, illetve vesz 
részt 2010 óta. Ezek közül két pályázatban 
vagyunk érintettek 2020-ban. Ezen kívül 
érintettek vagyunk szakmai műhelymunkák-
ban és nemzetközi kampányban is, mint pl. a 
ThanksCoach kampány.

A lezárult Európai Unió Erasmus+ projekt-
jeinkről (iCoachKids, Coach Sport Integrity) 
folyamatosan adtunk hírt honlapunkon és a 
Magyar Edző újságban, illetve továbbra is el-
érhetők a projekteredmények honlapunkon.

2019–2021  CoachForce21 Projekt

A CoachForce21 hároméves Erasmus+ Sport 
finanszírozású projekt célja az edzők képvi-
seletének megerősítse nemzeti és európai 
szinten, útmutatást és támogatást nyújtva 
az EU-ban már létező és/vagy fejlődő edzői 
érdekképviseletek számára. A projekt előtér-
be helyezi az edzői szakma érdekérvényesí-
tését társadalmi párbeszéden keresztül a jó 
kormányzás megvalósítása érdekében.

A projekt a következő lépések végrehajtásá-
val valósítja meg célját:

• Az aktuális edzői képviselet feltérképe-
zése az EU 28 tagállamában

• Az meglévő edzői szervezetek munká-
jának feltérképezése a 28 tagállamban

• Útmutatók és javaslatok kidolgozása 
a meglévő és a megalakulni készülő 
edzői érdekképviseletek számára szak-
mai, szervezési, képviseleti és minő-
ségbiztosítási területeken

• Hatékony együttműködés elősegítése 
a szakmában dolgozók között (edzők, 
munkáltatók, nemzeti és nemzetközi 
sportszervezetek, kormányzatok stb.).

A CoachForce21 harmadik partneri találko-
zójának Görögország adott otthont 2020. 
február 12–15. között. A tanácskozással egy-
bekötötten a helyiek bevonásával és részvé-
telével konferenciát is tartott a fogadó fél. 

A Magyar Edzők Társaságát az eseményen 
Horváth Rita és Dr. Petrovics László képvi-
selték, Horváth Rita felkért előadóként egy 
plenáris panel-beszélgetésen is részt vett.

2020–2022: iCoachKidsPlus Projekt

Az iCoachKids Plus (iCK+) projekt a 2019-
ben zárult iCoachKids (iCK) projekt követke-
ző fázisa. Az iCoachKids+(13–18) projekt, az 
Erasmus+ Sport társfinanszírozott program-
ja, melynek célja, hogy olyan ajánlásokat fo-
galmazzon meg, melyek növelik a sportolók 
számát és minimalizálják a lemorzsolódást 
az európai fiatalok körében.

A projekt első szakaszában azt vizsgáljuk, 
hogy mekkora a gyerekek és fiatalok (8–18 
év) részvételi aránya a szervezett sportban. A 
MET számos hazai sportági szövetségtől kért 
adatokat. Ezúton is köszönjük az adatot szol-
gáltató szövetségeknek a közreműködést! A 
hazai számok az EU más országaitól kapott 
adatokkal együttesen kerülnek feldolgozásra.

Az iCK+ projekt első tanácskozására 2020. 
február 5–7. között került sor Leedsben, az 
Egyesült Királyságban. A Magyar Edzők Tár-
saságát Horváth Rita és Dr. Petrovics László 
képviselték. 

A COVID-19 vírus okozta globális helyzet 
miatt online partner meetingek lebonyo-
lítására került sor. Az idei tanácskozások 
során során a résztvevők megbeszélték az 
adott szituációban megvalósítható projekt-
feladatokat, a feladatok előrehaladását és 
határideit. Az online meetingen a MET kép-
viseletben részt vettek/vesznek: Horváth 
Rita, Balogh Judit (TF), és Petrovics László.

A MET feladatai:

1. Képzési program kidolgozásában rész-
vétel;

2. Képzési program tesztelése;
3. Webhely és a YouTube csatorna;
4. Részvétel hat partnertalálkozón és a 

projekttel összefüggésben három kon-
ferencián. A MET 2022 tavaszán lesz 
házigazdája az egyik tanácskozásnak.

2020.02.26-28.: Szeminárium: „Why does 
European sport need skilled and competent 
coaches?” (Miért van szüksége az európai 
sportnak képzett és hozzáértő edzőkre?), 
Zágráb, Horvátország

Az EU Tanácsa soros elnökségét a tagálla-
mok látják el a 2020-ig előre meghatározott 
érvényes sorrendben. A soron követő horvát 
elnökség féléves periódusához kötötten 
rendezte meg az eseményt, melyre minden 
tagállamból két képviselőt hívtak meg (a 
sportért felelős minisztérium egy képvise-
lője és a minisztérium által kinevezett nem 
kormányzati szervezettől egy képviselő). 
A meghívást a sportért felelős minisztéri-

umnak (esetünkben az Államtitkárságnak) 
küldték meg. A téma fontosságát tekintve 
a Magyar Edzők Társasága, mint edzői ér-
dekképviseleti szervezet jelezte részvé-
teli szándékát mind a szervezőknél, mind 
a Sportért Felelős Államtitkárságnál. Ez 
utóbbi megerősítette a szervezőknél a MET 
részvételét, mint nem kormányzati szerve-
zet képviselőjét. A szemináriumon a MET 
képviseletében Horváth Rita, az ICCE kép-
viseletében Dr. Petrovics László vettek részt.

MAGYAR EDZŐK NAPJA - #THANKSCOACH

A #THANKSCOACH nemzetközi kampányhoz 
kapcsolódóan idén is szeptember 25-én ünne-
peltük az Edzők Napját. Ezen a napon hazánk-
ban és az egész világon az edzők munkájának 
elismerése került fókuszpontba. A kampány 
célja, hogy minél többen megemlékezzenek 
azokról a szakemberekről, akik sportolóik 
eredménye és teljesítménye mögött állnak. 

A Magyar Edzők Társasága elnöksége úgy 
döntött, hogy az idei évtől szeptember 25-ét 
a Magyar Edzők Napjának nyilvánítja. Ehhez a 
naphoz kapcsolódóan kampányt indítottunk a 
Facebookon és az Instagrammon ThanksCo-
ach! néven, mely során arra hívtuk fel a sporto-
lók figyelmét, hogy köszönjék meg edzőiknek 
az eredményeiket a #thankscoach, #magyare-
dzo és #beactive hashtagek segítségével.

A 2019-es első csatlakozásunk is meglepe-
tésszerűen nagy sikert aratott elérve közel 
35.000 embert és 3.600 aktivitást, 2020-ban 
már közel fél millió embert értünk el a kö-
zösségi médián keresztül és az aktivitások 
száma több, mint 80 ezret mutatott.

A MET ebben az évben szeptember 25-én 
tartotta a Mesteredzői Díjak, Edzői Életmű-
díjak, valamint az Ormai László Díj átadását, 
ünnepi konferencia keretében. A Covid-19 
járvány miatt sajnos csak virtuális, ünnepi 
online konferencia keretében történő „át-
adásra” volt lehetőség, de a körülmények-
nek megfelelően később a díjak nagy nyil-
vánosság előtt, élőben is átadásra kerülnek.
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Mesteredző Díj
Komáromi Tibor birkózó szakedző

Versenyzőként olimpiai ezüstérmes és világ-
bajnok volt. Versenyzői pályafutása befeje-
zése után az FTC-ben lett edző. Kétszer volt 
a magyar birkózó válogatott szövetségi ka-
pitánya. Szövetségi kapitányi időszaka alatt 
a magyar birkózók Európa- és világbajnok-
ságokon sikerrel szerepeltek, Majoros István 
Athénban olimpiai bajnokságot nyert. 

  
Herczeg András UEFA Pro labdarúgó edző

Edzői pályafutása Debrecenhez kötődik. Kivá-
ló utánpótlás-nevelő munkát végzett a Deb-
receni Sportiskolába és a DVSC Labdarúgó 
Akadémiájában. A DVSC labdarúgó csapatával 
kétszer nyert Magyar Bajnokságot és egyszer 
ezüstérmet. Megnyerte a Magyar Kupát és a 
Szuperkupát is. Irányításával a csapat egyszer 
bekerült a Bajnokok Ligája csoportkörébe és 
egyszer az Európa Liga csoportkörébe. 

 

  
Ivkovics Sztojan kosárlabda szakedző

Klubcsapataival nyer Magyar Bajnokságot 
és magyar kupát is. A magyar férfi kosár-
labda válogatottal szövetségi kapitányként 
2016-ban veretlenül nyerte meg az Európa 
Bajnokság selejtező csoportját. Így a magyar 
válogatott 18 év után ismét résztvevője volt 
az Európa Bajnokság döntőjének. 

MET díjazottak – 2020

Edzői Életmű Díj
Gál Géza atléta edző

Több, mint negyven éves edzői pályafutása 
alatt versenyzői a hosszútávú pályaszámok-
ban, akadályfutásban, mezei- és hegyi baj-
nokságokon egyéniben és csapatban több 
tucat bajnoki címet és helyezést értek el.

  
Zsoffay Róbert atléta edző

Több, mint negyven éves edzői pályafutá-
sa során tanítványai, sportolói közel ezer 
érmet nyertek különböző szintű bajnoksá-
gokon. Közülük többen válogatott atléták is 
lettek. Formatervező grafikusként Ezüstge-
rely Díjat is nyert.

  
Tar Mihály birkózó szakedző

47 éve alapította és azóta is vezeti az Érdi 
Spartacus Birkózó Klubot. Többszáz gyerek 
ismerte meg irányításával a birkózást és 
több tucatra tehető azoknak a birkózóknak 
a száma, akik a magyar, sőt a nemzetközi él-
vonalba kerültek.

A Magyar Edzők Társaságának folyóirata – 2020/03
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Orbán György jégkorong szakedző

1976-ban a Központi Sportiskolában kezd-
te edzői pályafutását. A KSI-ben töltött ti-
zennégy év alatt olyan játékosokat nevelt, 
akik 1983-ban kivívták a világbajnoki „C” 
csoportból a „B” csoportba feljutást és el-
indították a magyar jégkorong felfelé ívelő 
pályáját. Az FTC csapatával kétszer nyert 
Magyar Bajnokságot.  

Gregor László kick-box edző

Békéscsabán a sportág meghonosítója és 
ma is fáradhatatlan mestere. Az amatőr és 
profi Európa- és világbajnokságokon ver-
senyzői páratlan sikereket értek el: közel 
harminc Európa- és világbajnoki cím fűződik 
edzői munkásságához. 

Mészáros András sakk edző

Edzői pályáját a Tapolcai Honvéd Sport-
egyesületnél kezdte, ahol olyan játékosok-
kal foglalkozott, mint a saját nevelésű ver-
senyzője Mádl Ildikó, valamint Polgár Judit 
és Polgár Zsófia. Egerben és környékén évti-
zedek óta a sakkélet vezéralakja. Több sakk 
szakkönyvet, tankönyvet és tesztkönyvet írt.

Ormai László Díj
Demeter Irén kajak-kenu edző

Versenyzője -fia Kopasz Bálint a 2019. évi 
Szegedi olimpiai kvalifikációs világbajnok-
ságon megnyerte a klasszikusnak számító 
K-1 versenyszámot és ezzel részvételi jogo-
sultságot szerzett a Tokiói Olimpiára.

  
Selmeci Attila úszó mesteredző

Versenyzője-tanítványa Milák Kristóf 2019. 
július 24-én megdöntötte Michael Phelps 
200 m pillangón 2009-ben,  még „cápad-
resszben” felállított világcsúcsát.   

A Magyar Edzők  
Társasága gratulál 

minden díjazottnak!
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Lehet, hogy a mai nemzedéknek már nem 
mond sokat Mark Spitz neve, de annak idején 
ő volt minden sportoló példaképe, az olim-
piai bajnoki cím szimbóluma. Miután a Me-
xikói Olimpián két váltó aranyérmet szerzett 
úszásban, a következő olimpiám München-
ben erre rátett még hetet. Így kilencszeres 
olimpiai bajnokként vonult vissza. Ez soká-
ig utolérhetetlennek tűnt és sok évtized-
del később Michael Phelps tudta csak ezt 
a rekordot megdönteni. Az idei Év Sportója 
Gála díszvendégeként a Magyar Sportúj-
ságírók Szövetsége meghívására Mark Spitz 
ismét ellátogatott Budapestre. (Korábban, a 
2017. évi világbajnokságon szakkommen-
tátorként már járt itt.) A kedvező alkalmat 
kihasználva a Magyar Edzők Társasága a 
Magyar Sportújságírók Szövetségével és a 
Testnevelési Egyetemmel együttműködve 
konferenciát szervezett „A siker útja” címmel.  
A konferencia díszvendége és első előadó-
ja a kilencszeres olimpiai bajnok volt. Elő-
adásának a címe lett az egész konferencia 
névadó címe is. A helyszín a Testnevelési 
Egyetem Athén terme volt, amely zsúfolásig 
megtelt az edzőkkel, sportvezetőkkel, TF-es 
hallgatókkal és érdeklődőkkel. A konferen-
cia programja kiegészült Mocsai Lajosnak, 
a Testnevelési Egyetem rektorának és Soós 
Csabának, a Vízisportok Tanszék vezetőjének, 
úszó szövetségi kapitánynak az előadásával.
Mark Spitz előadása valóban megérdemelte 
a hatalmas érdeklődést. Visszavonulása óta, 
gyakorlatilag négy és fél évtizede járja a vi-
lágot és tart motivációs előadásokat edzők 
és versenyzők részére. Előadása elején fel-
vázolta a saját pályafutását. Kezdettől fogva 
mindig voltak határozott céljai. Korosztályos 
úszóként az idősebb társait akarta utolérni. 
Majd mikor a fejlődése érdekében egy olyan 
egyesületbe került, a Santa Clara Egyetem 
csapatába, ahol vele együtt úszott a nála 
négy évvel idősebb Don Schollander, aki a To-
kiói Olimpiáról négy aranyéremmel tért haza, 
őt akarta megverni. Ez 1967-ben sikerült neki, 
mikor egyúttal világcsúcstartó is lett. A Mexi-
kói Olimpia csalódás volt száméra, mert csak 
váltószámokban lett aranyérmes. A „kudarc” 
nem törte le, fokozott erőfeszítésre késztette, 
aminek eredmény lett a müncheni hét arany-
érem. Mindig nagyra becsülte az edzőit, kü-

lönösen sokat köszönhetett 
Georg Hainesnek, a Santa 
Clara Egyetem edzőjének. 
Később megemlítette, hogy 
magyar edzője is volt, Zá-
dor Ervin személyében, akit 
a Melbourne-i Olimpián a 
magyar–szovjet vízilabda 
mérkőzésen készült emlé-
kezetes fotója tett világszer-
te ismertté. Saját példája 
szerint mindenki saját maga 
dönt sorsáról: kiaknázza-e a 
benne rejlő lehetőségeket, 
vagy eltűnik a tömegben. A csúcsra törekvés, 
a kemény edzések sokszor fájdalommal jár-
nak, de a siker titka, hogy meg kell tanulni 
ezeket elviselni. Egy kérdésre válaszolva 
azt mondta, hogy ha a mai lehetőségekkel 
és a mai módszerekkel készült volna, képes 
lett volna Phelps-szel is felvenni a versenyt. 
Mindenkinek, aki hallotta az előadást és ta-
lálkozhatott az úszólegendával, maradandó 
élményt jelentett ez a délután.
Mocsai Lajos rektor úr előadása az edzői 
személyiség és a teljesítmény kapcsolatá-
ról szólt. Az előadó a témát elsősorban a 
csapatsportok, jelesen a kézilabda szem-
pontjából dolgozta fel, hangsúlyozva, hogy 
a jelen előadás és prezentáció egy nagyobb 
ívű munka része. Bemutatta az edző, mint 
vezető szerepét a közösség működésében. 
Ebben a kapcsolatban a közösség és az 
én (EGO) ütközése jelenthet problémát. Az 
edzői munka hatékonysága különösen a 
csapatsportokban soktényezős folyamat. 
Ugyanígy a sportoló (játékos) egyéni tel-
jesítménye is sok mindentől függ. Ezért az 
együttműködésre nagyon alapos tervet kell 
készíteni. Fel kell használni a sporttudo-
mány, a sportanalitika lehetséges eszközeit. 
Nagyon fontos, hogy az edző és a sportoló is 
megfelelő helyen kezelje az énképét. Az EGO 
a legfőbb ellenség, hangzik a régi, de igaz 
mondás. Az edzőnek ismernie kell a sporto-
ló, játékos személyiségét és ennek alapján 
kell tervet készíteni a motiválására. Ha jól 
működik az edző – versenyző kapcsolat, fo-
kozódik a feladatorientáltság és csökken az 
EGO szerepe. Ezért is fontos a fizikai felké-
szítés mellett a mentális tréning. Az Edzők 

Etikai Kódexe jól összefoglalja az edzőnek 
azokat a teendőit, amelyek a sportoló tel-
jes személyiségének fejlesztését szolgálják. 
Mocsai Lajos előadását egy Németh László 
idézettel fejezte be: „…egy ember általában 
annyit ér, amekkora erkölcsének az alakító ere-
je.”. Ez minden edzőnek megszívlelendő.
Soós Csaba előadásában a magyar úszósike-
rek titkáról beszélt, amelyek kétségtelenül 
ámulatba ejtik a világot. És ennek a titoknak 
a megfejtésére, bemutatására nincsen alkal-
masabb személy, mint a szövetségi kapitány. 
A magyar úszás mindig a világ élvonalába 
tarozott. Két olyan olimpia volt csak az olim-
piák története során, amelyen nem nyer-
tünk érmet, ebből az egyik a Los Angelesi 
volt, amelyen részt sem vettünk. 1972 után 
Széchy Tamás új korszakot nyitott a magyar 
úszósport történetében. Széchy új utakat ke-
resett. Az ő megfontolása volt, hogy a 400 
m vegyes és 200 m hát versenyszámokra 
kell összpontosítani. Itt volt ugyanis a leg-
nagyobb időeltérés a világranglista vezető 
és a ranglista 8. helyezettje között. Tehát itt 
volt a legnagyobb „betörési” lehetőség. Széc-
hy számtalan újítást vezetett be a magyar 
úszásban. Az úszók szárazföldi felkészíté-
sét forradalmasította, megnövelve a hajlé-
konyság szerepét az eredményességben. A 
szövetségi kapitány – tanszékvezető meg-
említette a Testnevelési Egyetem vezető 
szerepét a magyar úszósikerek elérésében. A 
magas színvonalú oktató munkát egyetemi 
jegyzetek és oktatófilmek sora fémjelzi..
Összességében tanulságos délutánt töltöt-
tünk a Testnevelési Egyetemen, amelynek 
fénypontja kétségtelenül Mark Spitz magá-
val ragadó előadása volt.   

Magyar Edzők Társasága szervezésében 2020-ban 
megtartott konferenciák

A siker útja
2020. január 17. 
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A MOB-bal való szakmai együttműködésünk 
jegyében immár második éve rendezünk kon-
ferenciát a nők helyzetéről a sportban. Ebben 
a témában az együttműködő partnerünk a 
MOB Nők a Sportban Bizottsága. A konferen-
ciát Dr. Szabó Tünde államtitkár köszöntője 
vezette be. Beszédében arra hívta fel a figyel-
met, hogy bár a nők szerepe a sportban egyre 
erősödik köszönhetően a hazai és nemzetközi 
sportszervezetek ilyen irányú törekvéseinek, 
ezen a téren még rengeteg a tennivaló. Maguk 
a nők is sokat tehetnek az ügy érdekében, arra 
bíztatja a nőket, hogy vállaljanak vezető sze-
repet a sportban, a sportolók felkészítésében. 
Ehhez az állam is minden segítséget megad.
Dr. Bukta Zsuzsanna, az ELTE egyetemi ad-
junktusa a hazai helyzetet ismertette, egy 
kérdőíves felmérés alapján. Magyarországon 
a 2000-es évek elejétől folyik kutatás a nők 
sportban betöltött szerepének felmérésére. 
Ismertette azokat a mérföldköveket, amelyek 
a nők sportbeli emancipációját jellemezték. 
Különösen a NOB tett az elmúlt évtizedekben 
jelentős intézkedéseket a női versenyszámok 
bevonására az olimpiai játékok programjába 
és ez alapvetően megnövelte a nők jelenlétét 
a sport minden területén. A MOB Nők a sport-
ban bizottsága 2018. március és december 
között kérdőíves felmérést végzett a sport-
szövetségek körében a nők részvételének 
felmérésére. 89 felkért szervezetből 59 vála-
szolt. A 426 ezer igazolt sportolóból 118 ezer 
nő volt. A nők részvételi aránya azokban a csa-
patsportokban a legmagasabb, amelyekben 
nincs, vagy csak minimális a testi érintkezés. 
Az edzők között az úszásban, kézilabdában és 
kosárlabdában a legmagasabb a nők aránya. A 
sport vezető testületeiben nemzetközi és ha-
zai szinten is alacsony a nők részvétele.
Fazekas Erzsébet volt élsportoló, jelenleg 
televíziós műsorvezető és újságíró a nők mé-
diamegjelenéséről tartott néha kritikus, időn-
ként önkritikus előadást. A televíziós szakma 
nagyon felhígult, nehéz kezelni a tudatlansá-
got és az erőszakosságot. Alapelv, hogy a ri-
porter és a riportalany kölcsönösen egymásra 
utalt. Nem kell mindig kedvesnek lenni, de a 
tárgyilagosság elengedhetetlen. Más-más fel-
készültséget igényelnek a különböző napsza-
kokban felvett adások, és eltérő a szerepe a 

riporternek és a hát-
térben lévő szakta-
nácsadónak is. Fon-
tos figyelembe venni 
a célközönséget, azt, 
hogy kikhez szól az 
adás. A felkészült 
riporter vázlatot ké-
szít, tudja a prioritá-
sokat, menet közben 
is bővíti mondani-
valóját. Előre meg 
kell tervezni, mit fog 
kérdezni, de rugal-
masnak kell lenni. 
Nem árt előző nap 
telefonon egyeztet-
ni a riportalannyal. 
A kérdezett soha ne abból induljon ki, hogy a 
kérdező felkészült. Döntő dolog a megjelenés: 
az öltözködés, a testtartás, a mosoly. A média-
megjelenés ma már az edzői szakma szerves 
része. Okosan kell felhasználni, de erre fel kell 
készülni.
Ezután a konferenciára más elfoglaltsága mi-
att időközben megérkezett Kulcsár Krisztián 
MOB elnök szólt a jelenlévőkhöz. Elmondta, 
hogy a MOB számára is nagyon fontos a nők 
részvételi arányának növelése a sport minden 
területén. Ezen dolgozik a MOB Nők a Sport-
ban Bizottsága, amelynek ő is tagja.
A konferencia harmadik előadását Dr. Gál And-
rea, a Testnevelési Egyetem tanszékvezetője 
és Fodor Anett programmenedzser tartották a 
nők sportdiplomáciai részvételével kapcsola-
tos szemléletváltásról. A sportolóból gyakran 
lesz sportvezető és kellő nyelvismeret esetén 
sportdiplomata. A sport hagyományosan masz-
kulin terület, ami megnehezíti a nők érvénye-
sülését. A magyar sportot ugyan nő irányítja, 
de a vezető testületekben rendkívül alacsony a 
nők aránya. Ez így van még a „nőies” sportágak-
ban is. A nők nagyobb részvételének hátráltató 
tényezői: maga a sport természete, az elvárá-
sok, és a nemek kezelésének intézményesített 
gyakorlata. A nők sportdiplomáciai részvételét 
akadályozzák, hogy a döntéshozatal férfi pri-
vilégiumnak számít, változó a munkaidő, sok 
utazással jár, és korlátozottabb a nők kapcso-
lati hálója. Ugyanakkor a nőknél gyakori az ön-

korlátozó magatartás, nem vállalnak szerepet, 
vagy hamar feladják. A különböző statisztikák 
azért fontosak, mert jól mutatják a nők szerep-
vállalásának változásait és összehasonlítási 
alapot adnak. Az EU politikája is szorgalmazza 
és elősegíti a nők nagyobb arányú bevonását 
minden területen. A NOB is indított programot 
az egyenlőtlenségek felszámolására. A mento-
rálás is segíti, hogy a tapasztalatok átadásával 
megkönnyítse a nők szerepvállalását.
A konferencia záró előadását egy sikeres 
edzőnő, Szabó Edina, az Érd NB I-es női kézi-
labda csapatának edzője tartotta. Bemutatta 
életútját: hogy lett válogatott kézilabdázóból 
itthon és Franciaországban is elismert szak-
ember. Képekkel ábrázolta, hogy a sportág 
európai élmezőnyében elvétve akad női edző. 
A jó edző tulajdonságainak a szenvedélyt, a 
meggyőződést és az ambíciót tartja. A siker 
számára külvilág visszajelzése. A sikeres mun-
kához stabil családi háttér szükséges. Az edzői 
munka sokszor konfliktusforrás. Megemlítette 
a szurkolókat, a játékvezetőket, a médiát és az 
előítéleteket. Ezekkel, mint női edzőnek, fo-
kozottan meg kell küzdenie. Egy női edzőnek 
hatványozott a felelőssége és kellő bátorsá-
got igényel a szerepvállalás.
A konferencia rendkívül jól szolgálta célját, 
hogy felhívja a figyelmet a nők szerepvállalá-
sa megnövelésének szükségességére. Az egész 
sportközösségnek sok tennivalója van még, 
hogy a nők megfelelő helyre kerüljenek edző-
ként, vezetőként és sportdiplomataként is.       

Magyar Edzők Társasága szervezésében 2020-ban 
megtartott konferenciák

Nők, sport, siker 
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A sportgenetika két év alatt már negyedszer 
szerepelt a továbbképzéseink programjá-
ban. Minden alkalommal hallottunk vala-
mi újat, ami azt bizonyítja, hogy a genetika 
egyre nagyobb teret nyer a sporttudomány-
ban. Mostani kerekasztal beszélgetésünkön 
a téma a genetika és a teljesítménydiag-
nosztika kapcsolata volt.

Az előadók, Dr. Gógl Álmos sportorvos és Dr. 
Tánczos Balázs igazságügyi genetikus ve-
zették fel a témát. 

A tudományág sportban betöltött szere-
pének gyors növekedésére utal a témában 
viharos gyorsasággal megnövekedett pub-
likációk száma. A teljesítménydiagnosztika 
az elmúlt évtizedekben az egyik legelter-
jedtebb eszközévé vált az edzésmunka el-
lenőrzésének, a felkészülés támogatásának. 
Sok értékes információt ad. Ezek közül is 
kiemelkedik a VO2max mutató. A teljesítmény 
összetett, sok tényező – külső és belső – 
határozza meg. Centrális faktorok: a tüdő-
gázcsere kapacitás, a keringési kinetika és 
a vérösszetétel. Perifériás faktor az izom 
oxigénfelvétele, amely függ a kapillarizáci-
ótól, az alkalmazkodó vérnyomásváltozás-
tól, a mitokondrium számtól és az izomösz-
szetételtől. Az izomrost típusok fejlődése 
genetikailag meghatározott. Genetikailag 
meghatározott a sérülékenység is, amely 

összefüggésben van az izomrost típussal. 
Ezt az edzésfolyamatban, a terhelés típusá-
nak megválasztásánál figyelembe kell venni.

A teljesítményt befolyásoló egyéb faktorok 
közé tartozik az edzés utáni regeneráció. 
Ennek gyorsasága, az alkalmazott módsze-
rek szintén genetikailag meghatározottak. 
Ide tartozik az egyénre szabott táplálkozás 
is. Az egyéni különbségekkel az edzőnek 
tisztában kell lennie, hogy a regeneráció 
minél gyorsabb és hatékonyabb legyen.

A genetika egyre nagyobb teret nyer a ki-
választásban. A genetika nem a kialakult 

készségeket nézi, a génkombinációt veszi 
figyelembe, életkortól függetlenül vizsgál-
ható és ami a legfontosabb, nem érzékeny 
az akcelerációra. A genetika a kiválasztás-
ban elsősorban irányokat adhat. Azt mutat-
ja meg, hogy az illető genetikailag milyen 
sportágtípusra alkalmas. 

A cél a személyre szabott edzés és táplál-
kozás kialakítása. Ehhez a felső faktorok, a 
környezeti hatások, és a teljes genetikai tér-
kép ismerete szükséges. Ez olyan informá-
ció mennyiséget jelent, amit okos eszközök, 
nagy teljesítményű számítógépek alkalma-
zásával lehet feldolgozni. Ez jelenti a jövőt, 
a teljesítmény növelésének tudományos 
hátterét.

A felvezető előadást élénk eszmecsere „ke-
rekasztal beszélgetés” követte. Az edzők első-
sorban a sportágak közötti különbségekre, a 
kiválasztás genetikai hátterére, a különböző 
korosztályok felkészülésének genetikai hátte-
rére, a nemek közötti különbségekre kérdez-
tek rá. A beszélgetés során sokan érdeklődtek 
az ajánlott regenerációs módszerek iránt is.

A kerekasztal beszélgetés azért volt nagyon 
hasznos, mert lehetőséget nyújtott arra, 
hogy a résztvevők a felvetett problémákra 
azonnali válaszokat kapjanak. A két felké-
szült előadó sok értékes információval, új 
ismerettel gyarapította a résztvevők szak-
mai ismereteit.  

Magyar Edzők Társasága szervezésében 2020-ban 
megtartott konferenciák

Sportgenetika
2020. február 20. 
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Február 24-én úttörő kezdeményezésnek 
mondható továbbképzést szerveztünk a 
FONTANUS Tudományos Módszertani Ku-
tató- és Oktatási Központtal. A téma a fi-
gyelem fejlesztése volt a sportteljesítmény 
növelése érdekében.

A workshop jellegű rendezvényen az elő-
adók Hacker Péter testnevelő tanár, szak-
edző, sportfilozófus és Dr. Bajzik Éva moz-
gásszervi rehabilitációs szakorvos voltak. A 
kiinduló tézisek voltak:

• A figyelemkoncentráció segít a jobb 
teljesítmény elérésében

• A figyelem hiánya sérülések forrása le-
het

Hacker Péter a témákat sportfilozófiai szem-
szögből vetette fel. A sportfilozófia a filozó-
fiának egy új területe: a sportoló egyén és 
a teste közötti összefüggéseket tárja fel. A 
sportfilozófia emberközpontú megközelítés, 
a sportoló emberre a maga teljességében 
tekint.

A figyelem segít kiterjeszteni a teljesítőké-
pesség határait anélkül, hogy azzal károsí-
taná a sportoló ember egészségét.

A foglalkozás résztvevői kérdőíveket kaptak 
a figyelemmel kapcsolatban. A kérdésekre a 
foglalkozás során az egyes témák felvetése 
után válaszolni kellett. A válaszadás egyé-
nileg, de négyes munkacsoportban történt. 
A munkacsoportban lehetőség nyílt közös 
álláspont kialakítására. A témákra adott 
válaszokat a résztvevők megvitatták, így ke-
resték meg a konszenzusos álláspontot. Vita 
alakult ki például arról, hogy a figyelem-
koncentráció során a nagyobb teljesítmény 
érdekében ki kell-e zárnia a sportolónak a 
környezetből érkező ingereket. Bár sport-
áganként más és más a környezet szerepe, 
ennek figyelembevétele nélkül nem lehet jó 
teljesítményt elérni. Sőt a labdajátékokban 
több tényezőre, labda, talaj, ellenfél, szél 
vagy eső is figyelni kell.

Egyetértés volt abban, hogy a jó teljesít-
mény feltétele a fejlett testtudat. Ezért gye-
rekkortól törekedni kell a sportolóban a sa-
ját testéről sportolás közben kialakított kép 
tökéletesítéséről.

A workshopon résztvevők jelentős része 
élvezte és értékelte az interaktív foglalko-
zást és annak a véleményének adott hangot, 
hogy a jövőben is igényli a hasonló szakmai 
rendezvényeket.

Magyar Edzők Társasága szervezésében 2020-ban 
megtartott konferenciák

Figyelemfejlesztés 
2020. február 24. 
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A karanténidőszak alatt is folytatjuk a terve-
zett edző-továbbképzéseinket. A körülmé-
nyekhez alkalmazkodva online formában 
tartottuk az első ilyen képzést. A célcsoport 
elsősorban az utánpótlás-nevelésben dol-
gozó edzők voltak. Azokat a témákat igye-
keztünk feleleveníteni, amelyekkel edzői 
tanulmányaik során már találkoztak. Az első 
ilyen témák a sportélettan és az edzéselmé-
let voltak, amelyeknek az alapjait ölelték fel 
az előadások.

A sportélttan alapjairól Dr. Suskovics Csilla 
a Szombathelyi Egyetem docense tartott 
előadást. Bevezetőjében az edző felelőssé-
géről beszélt. Az edző beavatkozik a szerve-
zet működésébe. Kellő ismeretek hiányában 
akár károsodásokat is okozhat. Az edzés cél-
ja a fizikai teljesítőképesség javítása. A ter-
vezett terhelésprogram krónikus adaptációt 
eredményez. Az edzés során az izommunka 
befolyásolja a többi szervrendszer műkö-
dését. A többi szervrendszer megváltozott 
működése visszahat az izomrendszerre. 
Az izom ATP tartalma az izomösszehúzó-
dás megindításához elég. A továbbiakban 
a szénhidrátok veszik át az energiaforrás 
szerepét. További terhelés esetén ezután a 
zsírok lebontása következik. Az aerob edzés 
során a szénhidrátok és zsírok adják a szük-
séges energiát. Alacsony intenzitásnál a zsí-
ré a vezető szerep. A gyakorlat intenzitásá-
nak növelésével a szénhidrát kerül előtérbe. 
Az anaerob edzés során az izom glikogén-
raktára kiürül és előtérbe kerül a fehérje 
lebontás. A sportteljesítmény során fontos 

tényező a légzés minősége. A gázcsere a tü-
dőben történik. A légzés intenzitása fizikai 
aktívitás intenzitásától függ. Gyerekeknél a 
növekedési mintázat megjósolható. A növe-
kedés mértékét és tempóját külső és belső 
tényezők befolyásolják. Döntő szerepe van 
a genetikai faktoroknak, de meghatározó a 
környezeti tényezők befolyása is.

Az edzéselmélet alapjait Dr. Váczi Márk, 
a Pécsi Egyetem tanszékvezető docense 
ismertette. Az edzés sokrétű fogalom, a 
technikai, taktikai elméleti tudás fejlesz-
tése, képességfejlesztés, amely gyakorlati 
tapasztalatokon, tudományos ismereteken 
alapul. A sportbeli felkészítés rendszer-
együttes, egységes folyamat, amelynek ele-
mei a fő célért működnek. Az edzéselmélet 
alapja a terhelés és alkalmazkodás. Az élő 
szervezet a változó külső és belső körül-
ményekhez alkalmazkodik. A terhelés az 
alkalmazkodás kiváltása érdekében kifej-
tett hatás. Ennek hatására mód nyílik a tel-
jesítménynövelésre. A terhelés megbontja 
a szervezet egyensúlyát, ez vezet az alkal-
mazkodáshoz. a terhelés lehet külső vagy 
belső. Ezek együttesen hatnak a szerve-
zetre. A terhelés nagysága függ az intenzi-
tástól, az ingersűrűségtől, az időtartamtól 
és a terjedelemtől. a terhelés és pihenés 
elválaszthatatlan fogalmak az edzéselmé-
letben. A pihenés lehet aktív, vagy passzív 
és fontos összetevő a terjedelme. Egy adott 
edzésen belül az ingerek összegződnek. Az 
alkalmazkodás a szervezet speciális válasza 
az őt ért ingerekre. Az alkalmazkodás lehet 

akut, vagy krónikus. a krónikus alkalmazko-
dás hosszantartó változásokat eredményez. 
Az edzettség az edzésingerek hatására ki-
alakult megnövekedett teljesítőképesség. 
Az alkalmazkodást az öröklés is befolyásol-
ja. Az edzés abbahagyásával leépülés kö-
vetkezik be. Az alkalmazkodás megbízható 
mértéke az adott sportágban elért teljesít-
mény. Az alkalmazkodás hatására csökken a 
regenerálódási idő. Az alkalmazkodás lehet 
idegi, biokémiai, morfológiai. a felkészülés 
szempontjából fontos a periodizáció, a mak-
ro és mikrociklusok megfelelő egyensúlya.

A nagy érdeklődéssel kísért kísérleti jellegű 
online konferencia mind technikai körülmé-
nyeiben, mind tartalmában teljes sikerrel 
végződött, amint azt a hallgatók visszajel-
zései is igazolták.    

Magyar Edzők Társasága szervezésében 2020-ban 
megtartott konferenciák
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A koronavírusjárvány miatt elrendelt intéz-
kedések következtében a tavaszra tervezett 
további edzőtovábbképzések az online felü-
letre szorultak. Az első online konferenciánk a 
sportpszichológiáról és a sportpedagógiáról 
szólt. Előadóknak a nyíregyházi és a szombat-
helyi egyetem egy-egy tanárát kértük fel.
A sportpszichológia alapjairól Dr. Batta Klá-
ra, a Nyíregyházi Egyetem Testnevelési és 
Sporttudományi Intézetének főiskolai ta-
nára tartott előadást. Definíciója szerint a 
sportpszichológia a sportoló pszichológiai 
jellemzőivel foglalkozik. A sportpszichológus 
közreműködhet a sportági kiválasztásban, 
a teljesítőképesség kibontakoztatásában, a 
teljesítőképességgel kapcsolatos problémák 
megszűntetésében. A sportoló–szülő–edző 
háromszögben fejti ki tevékenységét és jó 
esetben mind a három tényezőre hatása van. 
Segíti, hogy a résztvevők reális célokat tűzze-
nek ki és konkrét feladatokat jelöljenek meg. 
Fel kell ismernie a sporttevékenység kritikus 
pillanatait, segít a sportolónak, az edzőnek és 
a szülőnek az eredmény reális értékelésében. 
A teljesítményt meghatározó tényezők közül 
a szorongás lehet teljesítménynövelő, de 
teljesítménycsökkentő is. A feszültségi szint 
meghatározza az idegrendszer aktivitását. A 
maximális teljesítményhez egyes sportágak-
ban felfokozott idegállapot szükséges, más 
sportágakra a közepes, vagy alacsony erőssé-
gű aktivitási szint szükséges. A pszichológiai 
felkészítés feladata, hogy a sportág optimális 
feszültségi szintjéhez közelítsük a sportoló 
aktivitási szintjét. Ez megtanítható a pszi-
choregulatív módszer segítségével. A figye-
lemkoncentráció és a teljesítmény között szo-
ros összefüggés van. A figyelemkoncentráció 
függ a sportoló személyiségétől. Egyes sport-
ágak befelé irányuló, mások kifele irányuló 
figyelmet igényelnek. Az eredményességet a 
személyiségdimenziók – figyelem, motiváció, 
dominanciára törekvés, hangulati stabilizáció 
– is befolyásolják. A csapat és az egyén szoros 
kölcsönhatásban vannak egymással. A csapat 
élvez prioritást, ebbe kell minden egyénnek 
beilleszkedni. A csapaton belüli rivalizáció 
lehet hasznos, ha az a csapat érdekében tör-
ténik. A jó csapatot magas individualitási fok, 
rugalmas rangsor és magas döntési rend jel-
lemzi. Az összteljesítmény növelése érdeké-
ben a csapatnak közös döntéseket kell hozni. 
Fontos a csapaton belül az egyének őszinte 
értékelése. Az edző személyiségi típusa, visel-

kedésmódja is befolyásolhatja a csapat telje-
sítményét.
A sportpedagógia alapjairól Némethné Dr. 
Tóth Orsolya, a Szombathelyi Egyetem Sport-
tudományi Intézetének docense tartott elő-
adást. A sportpedagógia feladata a sportban, 
mint társadalmi jelenségben résztvevő sze-
mélyek tevékenységének pedagógiai szem-
léletű vizsgálata, teljesítményük javítása. Az 
egyik legfontosabb vizsgálati tényező a moti-
váció. A motiváció alapja lehet belsőkésztetés, 
vagy külső ösztönzés. Fontos, hogy mindkettő 
jelen legyen. A gyermeksportoló már meglévő 
belső szükségleteit kell érvényre juttatni. A 
sportpedagógia segít a mozgásos cselekvés-
tanulás folyamatában. A mozgásos cselekvés-
tanulásnak van makró- és mikrostruktúrája. A 
makrostruktúra a mozgástanulás feltételeinek 
kialakítása. Ki kell alakítani a mozgás képét. 

Ebben segít a verbális magyarázat és a vizu-
ális bemutatás. Így alakulnak ki a dinamikus 
sztereotípek. A mozgástanitás mikrostruktú-
rája a feladathelyzetekben történő gyakorlást 
jelenti, így alakul ki a teljesítőképes tudás. A 
mozgástanulás német modelljének fázisai: 
• a cselekvés előkészítése
• az elsajátítás szakasza
• a platóképzés, stagnálás szakasza
• a tökéletesítés szakasza
• az automatizálás szakasza
• a megingás szakasza
A mozgástanulásban nagyon fontos a hibafel-
tárás és hibajavítás. Vannak testiépséget ve-
szélyeztető hibák és mozgásszerkezeti hibák. 
A hibajavításnál fel kell tárni a hiba okát, azo-
kat sorrendben javítani kell. A hibajavításnál 
fontos a segítő, javító szándék. 

Magyar Edzők Társasága szervezésében 2020-ban 
megtartott konferenciák

Sportpszichológia, -pedagógia 
2020. május 26. 
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A COVID-19 járvány megváltoztatta a spor-
tolók, edzők és a sportegészségügyben dol-
gozók életét, munkáját is. Az online konfe-
rencia azt mutatta be, hogy a megváltozott 
körülmények között az OSEI orvosai, munka-
tárai a lehetőségekhez képest hogy segítik a 
felkészülést, milyen szolgáltatásokat tudnak 
nyújtani a sportolóknak és edzőknek.

Dr. Soós Ágnes OSEI főigazgató bevezető, 
köszöntő mondatai után Dr. Téglásy György 
orvosigazgató beszélt a járvány megszűnte 
utáni újrakezdés esélyeiről. Bevezetőjében 
utalt arra, hogy a kollektív egoizmus korát 
éljük, amelyből a járvány miatt ki kell lép-
nünk. Be kell látnunk, hogy rászorulhatunk 
másokra, meg kell tanulnunk értékelni má-
sok munkáját, mert együtt eredményeseb-
bek lehetünk. Felül kell vizsgálni korábbi 
időbeosztásunkat és elfoglaltságunkat. Na-
gyobb szerep jut a mentális felkészülésnek, 
időnk van fokozottabb önvizsgálatra és az 
ellenfelek feltérképezésére. A hasznos idő-
töltések mellett, amelyekre korábban nem 
volt idő, meg kell őrizni az erőnlétet és 
gyakorolni kell a sportági technikát. Lehe-
tőség van a korábbi túlterheléses kórképek 
kipihenésére, ugyanakkor a helyzet bizony-
talanságot, átmeneti céltalanságot is okoz-
hat. Az olimpia elhalasztása is kérdéseket 
vet fel: más a helyzete a már kvalifikációval 
rendelkezőknek és más azoknak, akiknek 
még nincs kvalifikációjuk.

A sportegészségügy ebben a helyzetben 
ajánlásokat tehet, konzultációt biztosít, di-
etetikai tanácsokkal és pszichológiaim kon-
zultációval szolgál. A védekezés, megelőzés 
szabályait szigorúan be kell tartani. A spor-
tolónak optimális napirendet kell kialakíta-
ni, ellenőrzött táplálkozási terv alapján kell 
étkeznie, az edzéseket csak egészségesen 
látogassák, tartsák be a fokozatosság elvét. 
Fel kell mérni a technikai eszközök haszná-
latának lehetőségét.

Dr. Kiss Marianna vezető sportorvos a sport-
orvosi aktualitásokról beszélt. A járvány 
az egész sportorvosi hálózatot érintette. 
rendkívüli eljárásrendeket kellett kidolgoz-
ni: pl. távelbírálás. Sokat segít a 2013 óta 
működő elektronikus regiszter. Az elmaradt 

vizsgálatokat fokozatosan kell ledolgozni. A 
versenyengedélyek időtartama is lerövidült 
a járvány miatt. A járványügyi utasításokat 
mindenütt szigorúan betartják és betartat-
ják. Az élet nm állt le, folyamatosan adják 
ki a versenyengedélyeket és a munka fo-
kozatosan tér vissza a normális mederbe. 
A járvány azzal a haszonnal is járt, hogy a 
sportolók és edzők nyitottabbak lettek az 
elektronikus rendszer iránt. Maga a rend-
szer is fejlődött a karantén idején. A járvány 
tapasztalatai alapján az OSEI a sportolóktól 
fokozottabb együttműködést igényel. Szé-
lesíteni kell a kapcsolatrendszert, interaktí-
vabbá kell tenni a kommunikációt.

Dr. Toman József vezető keretorvos az el-
halasztott olimpiai felkészülés kérdéseiről 
tartott előadást. a halasztás nem csak a 
sportolók és edzők, hanem a sportegészség-
ügyi segítők, orvosok, pszichológusok, tera-
peuták, dietetikusok munkáját is érintette. 
Előtérbe kerültek az egyéni edzéstervek, 
a higiéniás szabályok betartása. Az OSEI 
olimpiai rendelőjében a hagyományos esz-
közök mellett korszerű gépek, berendezések 
állnak az olimpiai felkészülés szolgálatára. 
Országszerte 11 szerződött partner is segí-
ti a munkát. A kiemelt ellátásban részesülő 
sportolói keretbe a szövetségek javasolnak 

sportolókat. A listát a MOB, a Nemzeti Ver-
senysport Szövetség és a Magyar Paralim-
piai Bizottság hagyja jóvá. Az egészségügyi 
ellátást az EMMI finanszírozza. A váloga-
tottakkal foglalkozó egészségügyi szakem-
berek folyamatos továbbképzésben része-
sülnek. Szoros az együttműködés a Magyar 
Antidopping Csoporttal is. A COVID-19 hatá-
sa a sportolói szervezetre, a terhelhetőség-
re, valamint az esetleges későbbi következ-
mények még nem tisztázottak. 

A szakemberek jelen vannak az edzőtábo-
rokban is. Az OSEI elsősorban a sportsebé-
szet fejlesztését tartja fontosnak és mellette 
a megelőzést, rehabilitációt. Az elhalasztott 
olimpiával kapcsolatban a feladat, hogy 
minden várható körülményt feltérképez-
zünk és azokra felkészítsük a sportolókat. 

Az online konferenciát nagy érdeklődés kí-
sérte. Az edzők hasznos ismeretekhez jut-
hattak, tanácsokat kaptak a járvány okozta 
rendkívüli helyzet kezelésére.

Magyar Edzők Társasága szervezésében 2020-ban 
megtartott konferenciák

Sportegészségügy - Covid-19
2020. június 2. 
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A környezetvédelem napjaink 
fontos, ha nem a legfontosabb 
kérdése. Sokan az emberiség jö-
vőjét attól teszik függővé, hogy 
felül emelkedünk-e a környe-
zetszennyező életmódunkon, 
meg tudjuk-e őrizni az élhető 
környezetet utódaink részére. 
A sport és a környezetvédelem 
sok ponton kapcsolódik egy-
máshoz. A sportolók, edzők és 
sportvezetők is sokat tehetnek 
a környezetvédelemért.

Dr. Ráthonyi-Ódor Kinga, a 
Debreceni Egyetem adjunk-
tusa behatóan foglalkozik a 
sport és a környezetvédelem 
kérdésével. Környezetvédelmi 
kihívások a sportban címmel 
tanulmány jelent meg tőle. 
Előadásában ezt a tanulmányt mutatta be. A 
környezetvédelem kérdése a sportban a tár-
sadalmi felelősségvállalás körébe tartozik. 
Hogy a felelősségvállalásnak eleget tehes-
sünk, fel kell tárni a kihívásokat, meg kell 
határozni a szükséges intézkedéseket, és jó 
példákat kel bemutatni. A szerző alaposan 
áttanulmányozta a szakirodalmat és mé-
lyinterjúkat is készített. Ezek után kijelölte 
azokat a területeket – összesen hét ilyen te-
rületet határozott meg – amelyeken a sport 
és a környezetvédelem összekapcsolódik. 

1. Elégtelen környezeti feltételek: pl. rosz-
sz levegőminőség, veszélyes létesítmé-
nyek, emberre ártalmas anyagok hasz-
nálata.

2. Tájhasználat: biológiai sokféleség 
megőrzése, versenyek útvonalának ki-
jelölése, nagy környezetváltozással járó 
sportlétesítmény építések.

3. Nyersanyag és energiafelhasználás: 
energiatakarékosság, alternatív ener-
giaforrások használata.

4. Hulladékkezelés: csökkenteni a hulla-
dékmennyiséget, felhasználni és újra 
hasznosítani a hulladékot.

5. Környezetszennyezés, károkozás: Víz-
ben (sportlétesítmények vízszennye-
zése), levegőben (közlekedés során 

kibocsájtott gázok, sportlétesítmények 
légszennyezése), talajban (füves pályák 
műtrágyás kezelése, technikai sportok-
ban használt veszélyes anyagok).

6. Kulturális örökség védelme: (tájvédel-
mi körzetekben szervezett versenyek).

7. Sporthoz kapcsolódó tevékenységek 
környezeti hatása: (létesítmények épí-
tése, működtetése, közlekedés, szállás, 
étkezés, sportturizmus).

A létesítmények építésével kapcsolatos kér-
dések az utóbbi időben meghatározóak egyre 
inkább előtérbe kerülnek a környezetbarát 
sportlétesítmények. A sporttársadalom egyre 
inkább elkötelezett a környezetvédelem iránt.

Az online konferencia rangját emelte, hogy 
előadóként részt vállalt Schmitt Pál NOB 
tag, a Magyar Olimpiai Bizottság tisztelet-
beli elnöke, aki a NOB-ban kezdeményezte 
a Környezetvédelmi Bizottság létrehozását 
és hosszú ideig vezette is a Bizottságot. 
Történelmi visszatekintésében kitért a Bar-
celonai Nyilatkozatra, amelyet a Barcelonai 
Olimpia alkalmával 164 résztvevő ország 
írt alá, és amelynek a mottója a következő 
volt: „Az Olimpiai Mozgalom mindent meg-
tesz annak érdekében, hogy a Föld békés, 
biztonságos és lakható legyen a mostani és 
a következő generációk számára.” Ezután a 
NOB környezetvédelmi tevékenysége tere-

bélyesedett: zöld olimpiákat rendeztek, és 
1994-ben a NOB Párizsi Kongresszusán egy 
egész napot szenteltek a környezetvédelem 
kérdésének. A környezetvédelem az Olimpi-
ai Chartába is bekerült, mint a mozgalom 
3. pillére. A NOB elsősorban a nevelést, a 
figyelemfelkeltést és a fokozott felelős-
ségvállalást tartja feladatának. A NOB több 
kiadványt is szentelt a kérdésnek, és új kife-
jezések is teret nyertek az Olimpiai Mozga-
lomban, mint például az ökológiai lábnyom, 
a 3 R (csökkents, újra használj, újra hasz-
nosíts), biodiverzitás. Nagyon fontos az új 
sportlétesítmények és a környezetvédelmi 
előírások viszonya. Ez a tervezett az olimpia 
helyszínek kijelölésénél, az olimpiai létesít-
mények építésénél, és az olimpiák lebonyo-
lításánál is alapvető szempont.

A konferencia célja az volt, hogy az edzők 
figyelmét felkeltse és ráterelje a környe-
zetvédelem aktuális kérdéseire. Az edzők 
elsősorban nevelőmunkájukkal és szemé-
lyes példamutatásukkal tehetnek sokat a 
környezetvédelemért. 

Magyar Edzők Társasága szervezésében 2020-ban 
megtartott konferenciák

Sport és környezetvédelem 
2020. június 10. 
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Az Országos Sportegészségügyi Intézettel 
(OSEI), népszerű nevén a Sportkórházzal 
eredményesen működő együttműködési 
megállapodásunk keretében jött létre ez az 
online konferencia. A cél az volt, hogy bemu-
tassuk a Sportkórház működését a járvány 
miatt előállt körülmények között, főként a 
két „csúcsellátásra”, a sportsebészetre és a 
rehabilitációra koncentrálva.

Dr. Soós Ágnes, az OSEI főigazgatója kö-
szöntötte a résztvevőket. Elmondta, hogy 
a mai előadásoknak kettős célja van, egy-
részt bemutatni, hogy segíti a Sportkórház 
a sportolókat a minél jobb eredmények 
elérésében, másrészt segítséget adni a ko-
ronavírusfertőzés megelőzéséhez, adott 
esetben kezeléséhez. Elsőként hozták létre 
a szűrőközpontot, ahol a sportolók soron kí-
vüli tesztelésben részesülhetnek. A főigaz-
gató asszony felhívta a figyelmet arra, hogy 
a sportolók ugyan többnyire enyhe tüne-
tekkel átvészelik a betegséget, de ma még 
nem ismertek azok a hatások, amelyeket a 
betegség utólag okozhat. Nagyon fontos a 
megelőzés szempontjából a rendszabályok 
betartása: maszk, kézmosás, távolságtartás, 
testhőmérséklet ellenőrzése.

Dr. Bálint Lehel osztályvezető főorvos el-
mondta, hogy világszínvonalú sportse-
bészeti lehetőségek állnak a kiváló szak-
embergárda rendelkezésére. Magasan 
kvalifikált specialisták foglalkoznak a váll, 
kéz, csípő, térd, boka és láb sérüléseivel. Be-
mutatta a sportsebészeti osztály munkatár-
sait, részletezve, hogy ki milyen specialista. 
Az orvosok többsége külföldi tapasztalattal 
is rendelkezik és aktívan részt vesz a gya-
korlati sportorvosi ellátásban is, a váloga-
tott kereteknél, vagy a sportegyesületeknél. 
Hat rendelőhelységben látják el a pácien-
seket, minden helység kiválóan felszerelt. 
A mostani felújítás mellett is zavartalan az 
működés. Két sportsebészeti műtőjük van, 
amelyek a nyugat-európai standardnál is 
jobban felszereltek. A sportsebészeti ellátás 
betegcentrikus és a mielőbbi visszaállást 
segíti. Egyre nagyobb teret kap a nemzet-
közi protokollok szerinti fájdalomcsillapí-
tás. Bálint Lehel a továbbiakban kitért az 

egyes testtájak speciális ellátásának bemu-
tatására. Nagyon jó eredményeket értek el 
a térd-és vállprotézis műtétek területén. A 
boka- és lábsebészetben is óriási változást 
hozott a külföldi tapasztalatok alkalmazá-
sa. A meniscus sérülések ellátásában is új 
módszereket vezettek be. Egyre gyakoribbak 
a csípősérülések, fiatal sportolóknál is na-
pirendre került a csípőprotézis alkalmazása. 
Ezt is a legkorszerűbb módszerekkel, mű-
szerekkel és anyagokkal végzik. Ez elősegíti 
a gyors rehabilitációt és akár azt is, hogy a 
páciens a csípőprotézissel is vissza tudjon 
térni a versenysportba. A vállsérülésekkel 
kapcsolatban nagyon fontos a megelőzés: 
az úszóválogatottnál segítik az „úszóváll” 
kialakulásának megelőzését. További speci-
alistákat kívánnak alkalmazni és fejlesztik a 
sporttraumatológiát. Kérdésre válaszolva az 
előadó elmondta, hogy a sérülések megelő-
zése, a prevenció területén a magyar sport-
orvoslás a világ élvonalába tartozik.

Ezután Dr. Nagy Helga osztályvezető főor-
vos a rehabilitációs osztály munkáját mu-
tatta be. Cél: a sportoló minél hamarabb 
visszatérhessen a mindennapi gyakorlatba. 
Prevenciós programot indítottak nem csak 
sportolók, hanem edzők részére is. Az edzők 
megkérdezésével dolgoztak ki speciális 

prevenciós programokat. Nem csak verseny-
sportolók, de szabadidősportolók is for-
dulhatnak hozzájuk. Operatív beavatkozást 
megelőző programjaik is vannak, melyekkel 
a műtéti beavatkozás sikerét támogatják. 
Komplex terápiás eszközparkkal és mód-
szerekkel dolgoznak. Az osztály 60 beteg 
ellátására alkalmas. Ezután Dr. Nagy Helga 
bemutatta az osztály orvosait és szakmun-
katársait, a gyógytornászokat, masszőrö-
ket, dietetikusokat, pszichológusokat és 
a fizioterápiás részleget. Videofelvételek 
segítségével bemutatta az eszközparkot, a 
kórtermeket, az egyes egységeket műkö-
dés közben. Az osztályon az egyes területek 
orvosai, a szakellátásban résztvevők szoros 
együttműködésben dolgoznak a rehabi-
litáció sikeréért. Ma már a műtétek más-
napján elkezdik a rehabilitációt. Az előző 
előadásban elhangzott fájdalomcsillapítási 
módszerek is elősegítik ezt. A koronavírus 
járvány miatt online terápiákat dolgoztak 
ki. A videofelvétel végén a kezelt sporto-
lók is megszólaltak. Ők és a velük dolgozó 
sporttornászok mutatták be a gyakorlatban 
az egyes kezelési eljárásokat. A folyamatos 
szakmai párbeszéd a sportoló és a kezelő 
személyzet között a rehabilitáció sikerének 
a titka. 

Magyar Edzők Társasága szervezésében 2020-ban 
megtartott konferenciák

Új korszak határán
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A vidéki egyetemekkel őszre tervezett edző-
továbbképző programjainkat a járvány miatt 
a tavaszihoz hasonlóan online bonyolítjuk le. 
A program első láncszemét a Pécsi Egyetem 
Testnevelés- és Sporttudományi Intézetével 
közösen rendeztük meg. A szeptember 24-i 
konferencián sportélettani és sportpszicho-
lógiai témák szerepeltek. Mivel a két tudo-
mányterület általános áttekintése tavasszal 
megtörtént, most egy-egy részterület meg-
beszélésére került sor.

Az első előadónk Dr. Váczi Márk tanszékveze-
tő egyetemi docens volt, aki az erőfejlesztést 
választotta előadása témájának. Előadását 
az erő definiálásával kezdte. Ennek van edzé-
selméleti és biomechanikai megközelítése is. 
Az erő a sportteljesítmény meghatározó ösz-
szetevője. Felfogása szerint az erő felosztása: 
maximális erő, relatív erő, gyorserő, robba-
nékony erő és reaktív erő. Az erőkifejtés mö-
gött a neuromuszkuláris rendszer működése 
áll. Az erőkifejtés élettani egysége a motoros 
egység. Az erőkifejtés szabályozásának le-
hetőségei a motoros egység szinkronizáció 
(intramuszkuláris koordináció) és a frekven-
ciafokozás. A motoros egységnek különböző 
típusai vannak: vannak lasú egységek és 
vannak gyors egységek. Ezek meghatároz-
zák a motoros egységek bekapcsolásának a 
folyamatát. A maximális erőnél minden mo-
toros egység bekapcsolódik, a robbanékony 
és gyorserő kifejtésekor csak a gyors mo-
torosegységek dolgoznak, míg az alacsony 

intenzitású munkánál csak a lassú egységek. 
Az erőfejlesztés sok összetevős tevékenység, 
befolyásolja az ismétlésszám, sorozatszám, 
időtartam, az ellenállás nagysága, stb. Ha 
az izomkeresztmetszet növelése a cél, nagy 
izomfeszülés szükséges. A gyorserőfejlesz-
tésnél az ellenállást minél sebesebben le 
kell győzni. Sok sportágnál felvetődik a kér-
dés: izomtérfogatot növeljünk, vagy az idegi 
aktívitást fokozzuk? Sportáganként a kettő-
nek az arányát kell szem előtt tartani.

A sportpszichológia témakörében Dr. Paic 
Róbert egyetemi adjunktus, kézilabda szak-
edző adott elő. A téma a motiváció volt az 
utánpótlás korú sportolóknál. A mostani fi-
atal generációt a rövid ideig tartó figyelem-
koncentráció, a gyors információszerzés, a 
korábban kezdődő fiziológiai és pszichológi-
ai érés, az individualizmus, fokozott autonó-
mia jellemzi. Felvetődik a kérdés: a mai fiatal 
generáció kevésbé motivált a sportra? Mivel 
lehet motiválni, jutalmazással, büntetéssel? 
A tanári, edzői példakép lehet a fő motiváló 
erő. A motiváció meghatározza az erőfeszí-
tés irányát és intenzitását. A motiváció lehet 
belső és külső. Utánpótlás kézilabdásoknál 
végzett kutatáson keresztül mutatta be, hogy 
az egyes külső és belső tényezők mennyire 
meghatározóak a motivációra. A technikai 
fejlődés és a kezdőcsapatba kerülés meg-
határozó tényezők. A fiúk és lányok között 
különbség van, hogy melyik tényező befolyá-
solja inkább a motivációt. Általában megál-

lapítható, hogy a fiúk belső és külső motivá-
ciója is erősebb a lányokénál. A társaság és 
a sportág iránti érdeklődés is meghatározó 
tényezők. A motiváció nem stabil jellemző, 
a külső körülmények erősen befolyásolják. 
Egyéni és személyi jellemzők is közrehatnak. 
A személyes belső hajtóerőt kell fejleszteni. 
Aktív tanulási folyamatot kell megvalósítani. 

Az előadás befejező gondolata: „Edzőként 
nem csak az a feladatom, hogy közvetlenül 
motiváljam a sportolóm, hanem, hogy olyan 
környezetet teremtsek, amitől nő a belső mo-
tivációja.”  

Magyar Edzők Társasága szervezésében 2020-ban 
megtartott konferenciák

Erőfejlesztés, motiváció 
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Úgy tűnik, a sportszülő kérdése hálás 
téma. Ezt bizonyította az online kon-
ferencia magas részvételi létszáma is. 
Nem először tartottunk konferenciát 
ebben a témában, de mindig hallani 
a felkért előadóktól új dolgokat. Így 
volt ezúttal is.

Az első előadó Balogh Judit, a Testne-
velési Egyetem tanársegéde, egykori 
kiváló, sokszoros válogatott kosárlab-
dázó volt, aki jelenleg is magas szin-
ten, élvonalbeli csapatnál edzősködik. 
A sport eredménycentrikus környezet, 
a győzelemnek magas az értéke, ez 
túlzott nyomást gyakorol a gyerekek-
re, kezdte előadását. Nehezíti az edző 
dolgát a pszichoszociális fejlesztés 
hiánya és a korai kiválasztás is. Az elő-
adó 14 pontban sorolta fel azokat a 
tudnivalókat, amelyekkel a sportszü-
lőnek tisztában kell lennie. 

1. A sportolása gyerek kalandja, és nem a 
szülőé. Hagyni kell a gyereket érvénye-
sülni.

2. Tudomásul kell venni, hogy nem min-
denkiből lesz profi sportoló. Ne okoz-
zon csalódást, ha a gyerekből nem lesz 
profi.

3. A gyerekre kell bízni, hogy mennyi ener-
giát fordít a sportra. Időnként kell moti-
válni, de nem szabad túlzásba vinni.

4. A gyereket az edzőre kell bízni, ez az 
edző iránti bizalom kérdése.

5.  A sportban az edző jobban ismeri a 
gyerek munkáját és tudását.

6. El kel hinni, hogy az edző azt teszi, amit 
a sportoló, a csapat érdeke kíván. 

7. A szülő minden megnyilvánulásában 
vigyázzon arra, hogy ne ássa alá az 
edző tekintélyét.

8. Segítse a gyermekét abban, hogy jó 
csapattárs, közösségi ember legyen.

9. Ne stresszelje a gyereket a versenyek, 
mérkőzések előtt és az eredménytől 
függetlenül mutassa ki a szeretetét.

10. Ne adjon utasítást a pálya széléről, az 
az edző dolga.

11. Ne foglalkozzon az ellenféllel és ne 
szidja a bírót, játékvezetőt.

12. Az edzővel való beszélgetésben kerül-
je a csapat taktikájának, stratégiájának 
kérdését, azt, hogy mennyit játszik a 
gyermeke, milyen a bíráskodás, milyen 
az ellenfél, milyenek más szülők.

13. Alakítson ki jó kapcsolatot az edzővel, 
de a barátkozást ne vigye túlzásba.

14. Ne próbálja egyedül megoldani a gyer-
meke összes problémáját.

Az előadás sikerét bizonyította a beérkezett 
sok kérdés és a résztvevők között az előadás 
alatt a chat funkción folytatott élénk véle-
ménycsere.

A konferencia másik előadója Dr. Géczi Gá-
bor, a Testnevelési Egyetem tanszékvezető 
egyetemi tanára volt, valamikori váloga-
tott jégkorongozó. Az előadása – Tanácsok 
sportszülőknek – elején leszögezte, hogy 
minden szülőnek legkedvesebb a gyereke. 
A gyerek azért sportol, mert a sport szóra-
koztatja, a sport által gyarapodnak a képes-
ségei és kiélheti a társaság iránti vágyát. A 
sport világa sok szülő szemében a teljesít-
ményről és a pénzről szól. A sport lényege 
nem a győzelem, hanem a küzdelem. A si-
ker csak a jéghegy csúcsa, a mélyben ren-
geteg munka, kitartás, kudarc, áldozat van. 
Kétféle emberi gondolkozás van: a rögzült 
gondolkozás szerint minden örökölt és 
változtathatatlan, csak a hibátlan dolgokat 

tudja elfogadni; a gyarapodó gondolkozás 
szerint a képességek fejleszthetők és a ta-
nulásban hisz. A versenyzés két alaptípusa 
az egészséges versenyzés és a dekompetí-
ció. Az egészséges versenyzés megbecsült 
partnernek tekinti az ellenfelet, a dekompe-
títiv versenyzés ellenségnek, aki ellen har-
colni kell. A szülők feladata a segítő, pozitív 
hozzáállás. Figyelni kell a gyerek sportolá-
sára, táplálkozására, alvására, pihenésére. A 
szülő ismerje meg az edzéstervet, segítsen 
kiegészítő programokat szervezni, tevé-
kenykedjen önkéntesen, keltse fel és őriz-
ze gyermekében a sport iránti érdeklődést. 
Sajnos nagyon sok gyerek hagyja abba ko-
rán a sportolást. Az okok lehetnek: az érdek-
lődés elvesztése, kevés örömforrás, túl nagy 
nyomás, az edző pedagógiai hiányosságai, 
túlságos leterheltség, a győzelem túlhang-
súlyozása. A szülő legyen türelmes, mérje 
fel, mikor lehet a gyerekkel a versenyről, 
meccsről beszélgetni, a fejlődést hangsú-
lyozza, ne az eredményt. Ne hasonlítgassa 
más gyerekekhez a teljesítményt. Legyen a 
környezetre építő és ne romboló hatással.     

Magyar Edzők Társasága szervezésében 2020-ban 
megtartott konferenciák
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A konferenciát az ELTE Pedagógiai és Pszi-
chológiai Kar Sporttudományi Intézetével 
közösen rendeztük. A két előadó is ismert 
volt már edzőink számára, a tavasszal szin-
tén velük rendezett online konferenciáról.

Az antropológiáról és a humánbiológiáról 
Dr. Suskovics Csilla egyetemi docens tar-
tott előadást. Az előadónak a Szombathelyi 
Egyetemen ez a fő kutatási területe. A hu-
mánbiológia az ember alapvető jellegeivel, 
azok variabilitásával foglalkozó tudomány. 
Tanulmányozza a genetikai és környezeti 
hatásokat. A sportantropológiai vizsgálatok 
a sportágra jellemző ideális antropológiai 
jellegeket kutatják. A vizsgálatoknak szigorú 
szabályai vannak, azokat nem lehet önké-
nyesen végezni. A test egyes részein ponto-
san meghatározható anatómiai helyek van-
nak, melyek a mérések alapjául szolgálnak. A 
vizsgálatokhoz hitelesített mérőeszközöket 
kell használni. Az egyik mérési technika a 
testalkat meghatározása. A testalkat az em-
ber morfológiai jellege, amely három ténye-
zőtől függ: a csontváz és az izomzat fejlett-
ségétől és a testzsír mennyiségétől. Ezeket 
befolyásolják a fizikai aktívitás, a táplálkozás, 
az életmód és az egészségi állapot. A test-
alkati kutatások meghatározzák az egyes 
sportágak eredményes űzéséhez szükséges 
optimális testalkatot, és megvizsgálják, hogy 
a sportoló megfelel-e ennek az alkati köve-
telménynek. Ezek a kutatások befolyásolják 
az edzésterv összeállítását, meg kell tervezni 
az elérendő változásokat. A testalkat alapján 
meghatározható a sportoló erősíthetőségé-
nek a mértéke és annak a gazdaságossága. 
A túlzott erősítés más képességek rovására 
mehet. A teljesítmény és az eredményesség 
növelhető a testzsír mennyiségének visz-
szaszorításával is. A szomatotipizálással a 
testalkat besorolható endomorf, mezomorf, 
vagy ektomorf testalkati típusba. Az egyes 
testalkati típusok más-más sportágra te-
szik alkalmassá a gyerekeket. A testössze-
tétel becslésénél vannak kétkomponenses 
és négykomponenses modellek. A műszeres 
méréstechnikák vezetnek objektív adatok-
hoz. A BIA mérés a bioelektromos ellenállás 
mérésén alapul. A víz jól vezeti az elektro-
mosságot, a zsír kevésbé. Az egyes testösz-

szetevők mennyisége és minősége hatással 
van a sportteljesítményre. Ezek ismerete se-
gíti a megfelelő edzésprogram kialakítását. 
Felnőtt férfi élsportolóknál az izomtömeg 
47–49 %, a zsírtömeg 7–11 %, a csonttömeg 
17 %. Az egyes sportágak eredményes űzé-
séhez szükséges optimális testösszetétel 
más és más. A női sportolóknál nagyobb a 
testzsírszázalék, kivéve egyes sportágakat, 
pl. torna. A táplálkozással lehet befolyásolni 
a testösszetételt. Ezért fontos a csapatban a 
dietetikus. A kiválasztásban az antropológia 
– testalkat és testösszetétel meghatározás, 
biológiai életkor – meghatározó tényezők. 

A sportpedagógia aktuális kérdéseinek elő-
adója Némethné Dr. Tóth Orsolya egyetemi 
docens volt. Előadását a mostani fiatal ge-
nerációk, az alfa és a Z generációk jellem-
zésével nyitotta. Az alfa generáció – 3–11 
évesek – jellemzője a nagy mozgékonyság, a 
jó teljesítőképességi állapot, az elektronikai 
műszerek kiterjedt használata, a saját kor-
osztály felé fordulás.  A Z generáció a serdülő 
és ifjúsági korosztályt öleli fel. A serdülő kor-
ra jellemző a testi, lelki fejlődés eltérő üte-
me, a dac, a testhossz megnyúlása, a nemi 
hormonok kezdődő termelődése, a labilitás. 
Az ifjú korban jön a megnyugvás, stabilitás, 
felnőtt kori elvárásaik vannak, igénylik, hogy 
felnőttként kezeljék őket.

Az iskolának és ezen belül a minőségi testne-
velésnek nagy szerepe van a jövő generáció-
jának alakításában. Bővültek az oktatás céljai, 
nagyobb szerepet kapott az egészséges élet-
módra, egészségtudatosságra nevelés. A tel-
jesítményelvűséggel szemben előtérbe került 
a pozitív motivációs környezet megterem-
tése. A Z generáció másképpen motiválható, 
mint a korábbiak, nagy a játékigényük, amit 
elsősorban a virtuális térben, elektronikus 
eszközökkel élnek ki. Jellemző, hogy romlott 
a hosszútávu memória, mert az internet vilá-
gában nincs rá szükség. A minőségi testneve-
lés egyik küldetése a gyermekek bevonása és 
megtartása a sportban. Ehhez a pedagógiai 
elvek szigorú betartása szükséges. Ezek a fo-
kozatosság, játékosság, biztonságérzet, a cso-
porthoz való tartozás. A sportoló gyerekekre 
jellemző a túlterheltség – iskola, edzés, tanu-

lás –, kevés a szabadidejük. Jól működő kom-
munikáció kell az iskola -szülő-edző között. 
Pontos napirendet kell kialakítani, és ennek 
betartását ellenőrizni. A járványhelyzet még 
fokozottabb odafigyelést igényel az iskola, az 
edző és a szülő részéről. A személyes kontak-
tok és kommunikáció beszűkült, ezeket más 
technikákkal kell helyettesíteni. Vészhelyzet-
ben, pl. karantén idején alternatív edzéslehe-
tőségeket kell biztosítani.

A konferencia hasznos volt, egyrészt a sport-
élettani téma tudományos, mégis megérthe-
tő tárgyalása miatt, illetve a sportpedagógiai 
téma az aktualitásra történő törekvése miatt.  

Magyar Edzők Társasága szervezésében 2020-ban 
megtartott konferenciák
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A konferencián a partnerünk a SYNLAB volt. 
Korábbi partnerünk a Scitec Institute csat-
lakozott ehhez, a több tudomány- és üzlet-
ágat felölelő csoporthoz. A céget Szentmi-
hályi István, a sportdiagnosztikai üzletág 
vezetője mutatta be.
Az első előadást Dr. Csernák Zsolt orvosz-
szakmai igazgató tartotta „A labordiagnosz-
tika szerepe a COVID 19 idején” címmel. Elő-
adásában bemutatta a járvány terjedésének 
adatait, hol terjed elsősorban a járvány. 
Sajnos Magyarországon is egyre jobban 
terjed, főként a tavaszi időszakhoz képest. 
A halálozási arány mindenkit a legjobban 
érdekel. Ez több tényezőtől függ: a lakosság 
életmódjától, a járvány kezelésének módjá-
tól. Magyarországon alacsony a tesztelési 
arány a lakosság számához viszonyítva. A 
COVID terjedése és halálozási aránya sokkal 
erősebb a korábbi járványoknál. A járvány 
elsősorban az idősebb korosztályra veszé-
lyes. Hosszú a lappangási idő és gyakori a 
tünetmentesség. Ez a veszélyérzetet csök-
kenti. Vannak más betegségekre is jellemző 
tünetek, de vannak sajátosak is: pl. szaglás 
és ízérzékelés elvesztése. Ez mutatja, hogy 
nem csak felsőlégúti betegségről van szó. 
Az előadó bemutatta a vírus hatásmecha-
nizmusát. Enzimzavarok következtében ke-
letkezik a gyulladásos állapot. A gyulladás 
elsősorban a tüdőre terjed ki, de nem csak 
oda, hanem az egész szervezetben károkat 
okozhat. 7–17 %-ban szívkárosodás is lehet. 
A szívkárosodás gyakran tünetmentes. Több 
olyan betegség is van, amely felerősíti a ká-
ros hatásokat. A magyar lakosságot többek 
között túlsúly is veszélyezteti. A betegség 
lefolyását befolyásolja a vírusdózis és az 
immunitás. Az időseknél elsősorban az im-
munrendszer gyengülése okozza a nagyobb 
kockázatot. Sportolóknál az extrém terhelés 
veszélyfaktor. A labortesztek segítik a diag-
nosztizálást. A legelterjedtebb a PCR teszt. 
Fontos a mintavétel előtt a szájhigiéniai 
beavatkozások négy órán belüli mellőzése. 
negatív teszt a fertőzés első és utolsó stá-
diumában nem jelent fertőzésmentessé-
get. Az antigén tesztet elsősorban tünetes 
eseteknél kell kontrollként alkalmazni. Az 
ellenanyag vizsgálatokkal a fertőzöttséget 
nem lehet kimutatni. A külső védekezést az 
arcmaszk szabályos viselése jelenti. A belső 
védekezés fontos összetevője a D-vitamin 

és a cink bevitele. Ezek hiánya kockázati 
tényező. A COVID-on átesett sportolók visz-
szavezetése nagy gondoskodást igényel. A 
negatív teszt után további – elsősorban kar-
diovaszkuláris – vizsgálatokra van szükség. 
Alapelv a fokozatosság, állandó ellenőrzés 
mellett.
Szász Máté a „Sportlabor és dietetika a tel-
jesítményfokozásban” címmel tartott elő-
adást. Mérés - beavatkozás – visszamérés 
– a beavatkozás módosítása: ez a dieteti-
kai segítségnyújtás menete. A sportlabor 
ehhez az adatalapú döntéshozatalhoz ad 
segítséget. A labormarkerek nyújtanak el-
igazodást. Ezek kötőszöveti markerek, hi-
ányállapotok, állóképességi markerek és 
endokrin elemek. Az élsport -egy  bizonyos 
szinten- már nem kellemes szabadidőtöltés, 
hanem háború. A labordiagnosztika segít a 
hibák felismerésében, még mielőtt azok-
nak káros következménye lenne. A járvány 
okozta hosszú kényszerpihenő növeli az 
izomsérülések és a túledzettség kockáza-
tát. A túlterhelés sejtpusztuláshoz vezet. A 
kreatinkináz folyamatos mérése ad biztos 
támpontot a sejtsérülésről. Edzés után 24 
órával tetőzik a kreatinkináz szint és 48 
óra múlva áll vissza. A másik ilyen mutató 
a lactate dehydrogenase, aminek szintje 
később tetőzik. A terhelés típusa is befo-
lyásolja ezeket a markereket. Állóképességi 
sportolóknál a hidratáció és a vesefunkci-
ók mérése fontos. A markerek tetőzésének 
elhúzódása azt jelzi, hogy több pihenőre 
van szükség. Mérik a vasháztatás mutatóit, 
a vitaminokat a szervezetben. A hormonális 
mutatók, így a pajzsmirigy vizsgálata is lé-
nyeges. A T3 hormon fokozza a protein szin-
tézist, az inzulin hatását, de túltermelése 
kaotikus állapotokat idézhet elő a szerve-
zetben. Fokozza a zsírok rendelkezésre állá-
sát és glukóz felszívódását is. Az androgén 
hormonok aránya is jelentőséggel bír. Az IL6 
hormon gyulladások esetén termelődik. Ez 
edzés hatására is bekövetkezhet. Ha kevés 
van belőle, elmarad az edzésadaptáció, ha 
túl sok van belőle, romlik a teljesítmény. Az 
optimális szintjét kell tartani. A vashiányos 
vérszegénység előfordulása nagyon gyako-
ri, főként női sportolóknál. Oka alapvetően a 
rossz étkezés. A hepcidin fehérjét a máj ter-
meli és ez gátolja a vas felszívódását. Edzés 
hatására ennek a szintje is emelkedik minél 

intenzívebb az edzés, annál erősebben. A 
csontok és ízületek markerjei is fontos tám-
pontot adnak. Pl. az úszók vállízülete foko-
zott károsodásnak van kitéve. Ez meg lehet 
előzni, esetleg labormérések felhasználásá-
val is. A csontszerkezet folyamatosan bom-
lik. Normál esetben átépül. A csontátépülés 
törési kockázatot is jelent. A fáradásos törés 
megfelelő diagnosztikával előre jelezhe-
tő. A csontvesztés különböző markerekkel 
mérhető. Főként az evezősöknél és a futók-
nál fordul elő és fáradásos törést okozhat. 
Nőknél gyakoribb. Életmóddal és táplálko-
zással is befolyásolható. A sporttáplálkozás 
alapja is a mérés. Egyik fontos tényező az 
antioxidánsok bevitele. A terhelés szabad-
gyökök felszaporodását hozza. Valamennyi 
antioxidáns bevitele hasznos, de a túl sok 
károsít. A homocisztein csökkenti a cson-
tépítő sejtek aktivitását, fokozza a csontot 
ért oxidatív stresszt. Megfelelő táplálko-
zással csökkenthető a termelése. Fontosak 
az ételallergia, ezen belül a keresztallergia 
vizsgálatok is. Az ételintolarencia gyengébb 
tünetekkel jár, a bélfal problémáira vezet-
hető vissza. A személyre szabott táplálkozás 
nélkülözhetetlen a nagy teljesítményhez. A 
hiányállapotokat étrendkiegészítőkkel le-
het megszüntetni. Különösen figyelni kell 
a vitaminok optimális szintjére. A cink és 
a réz vizsgálata is segíti a teljesítmény fo-
kozását. A székletemésztettség vizsgálata 
új marker, de nagyon fontos. Az emésztő-
rendszer kapacitása véges, ezt a táplálkozás 
adagolásánál figyelembe kell venni. Nátri-
umhiány is gyakran előfordul sportolóknál. 
A verejtékezéssel függ össze. Nem elég a 
folyadék pótlás, a nátriumot is pótolni kell. 
A verejtékezés egyéni különbségeket mu-
tat. A genetikai vizsgálatok is segítenek a 
sporttáplálkozás idealizálásában. A vegán 
sportolóknál gyakran alakulnak ki hiány-
betegségek. Az alvás a felkészülés része. Az 
alváshiány rengeteg negatívummal jár. 7–9 
óra alvás a minimáli elvárás. A kevés alvás a 
sérülésveszélyt is fokozza. Ha javítani aka-
runk a teljesítményen, valamit folyamato-
san változtatnunk kell, de csak jó irányba.
A két előadás aktuális kérdésekben adott 
nagyon konkrét eligazítást az edzőknek. 
Érdemes a konferenciáról készült felvételt 
folyamatosan és alaposan tanulmányozni.

Magyar Edzők Társasága szervezésében 2020-ban 
megtartott konferenciák

Labordiagnosztika
2020. október 27. 
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A vidéki egyetemekkel való együttműködés 
jegyében ezúttal a Szegedi Egyetem adjunk-
tusa, Dr. Berki Tamás volt az első előadónk. 
Témája, az edzői kommunikáció és fejlesz-
tése különös jelentőséggel bír, hiszen a mo-
dern időkben a kommunikációs lehetőségek 
rendkívül sokrétűekké váltak, és a pedagó-
giában domináns szerepet kaptak. Így van 
ez az edzők munkájában is. A kommunikáció 
életünk része, fejlesztése az életünket köny-
nyíti meg. A fejlesztés folyamatos gyakorlást 
igényel. A sportban a kommunikáció össze-
tett hatással van a sportolóra, a csapatra. Az 
edzőnek nem csak megfelelő szakmai tu-
dással kell rendelkeznie, de ezt hatékonyan 
át is kell adnia. A kommunikáció segíthet a 
sportoló kiégésének elkerülésében is. A kom-
munikáció negatív oldala a verbális bántal-
mazás. A jó edzői kommunikációt a belátás, 
a kölcsönös tisztelet és az építő jelleg jel-
lemzi. Az edző kommunikál a sportolókkal, 
a stábtagokkal, szülőkkel, játékvezetőkkel, a 
médiával, stb. Alapszabályok: ne ítéljünk el-
hamarkodottan, legyünk nyitottak, figyeljük a 
testbeszédet és soha ne minősítsük a sporto-
ló személyiségét. Az üzeneteknek csak 7%-a 
verbális, a többi nem verbális csatornákon 
jut el az edző környezetéhez. A verbális kom-
munikációnál fontos a megfelelő szókincs. 
A hangmagasság, artikuláció is befolyásolja 
a verbális kommunikáció eredményességét. 
A nonverbális kommunikáció szavak nélkü-
li üzenet. A kommunikáció lényeges része a 
külső megjelenés, a testtartás. A gesztusaink 
is sokat elárulnak rólunk. Az érintés lehet 
pozitív és negatív is, mint kommunikációs 
eszköz. A távolság megválasztása is hozzá-
tartozik a kommunikációhoz. A nonverbális 
kommunikáció befolyásolja a sportoló érzel-
mi állapotát. A visszajelzés a kommunikáció 
fontos része, amit mindig figyelembe kell 
venni a további cselekvéseknél. A visszajel-
zés akkor pozitív, ha fejlesztésre irányul. A 
visszajelzés jelzi a másik álláspontját, ezt 
mindig hallgassuk meg. A kommunikáció-
hoz tartozik a konfliktuskezelés is. A sporto-
lás közben többféle konfliktus keletkezhet. 
A konfliktuskezelési stílust körültekintően 
kell megválasztani. A konfliktuskezelési stí-
lust a szituáció és az edző személyisége is 

befolyásolja. A konfliktus 
feloldásának lényeges lé-
pése lehet a szembesítés. 
A konfliktus eredményes 
kezeléséhez a pozitívumok 
kiemelése is hozzájárulhat. 
Az edzői személyiség fej-
lesztéséhez gyűjtsük össze 
azokat a tapasztalatokat, 
amelyek az eredményesség 
szempontjából beváltak, 
legyünk kreatívak és ké-
pezzük tovább magunkat.

Dr. Fehérné Mérey Ildikó 
az tudatos egészségfej-
lesztésről tartott előadást. 
Az egészségfejlesztés vi-
szonylag új fogalom, célja 
a jóllét állapotának elérése. 
Az egészségfejlesztés ala-
nyai a társadalom minden 
korosztályát és rétegét 
felölelik. Az egészségfej-
lesztés célja orvosi megkö-
zelítés szerint a betegség 
alóli mentesség. Fontos 
a prevenció, a közösségi 
cselekvés, az egészséges 
közpolitika és a környeze-
tet befolyásoló intézkedések. Nem csupán az 
egészségügyi ágazat feladata. Egyik területe a 
személyiségre irányuló egészségnevelés.  Az 
eredményes egészségnevelés alapja a tuda-
tosság kialakítása. Az egészségnevelés lehet 
szomatikus, pszichés és szociális. Fontos része 
a testnevelés és sport, melyek az általános 
kultúra részei. Vannak negatív, egészségrom-
boló magatartások és vannak az egészség 
megtartását szolgáló életmódbeli szokások. 
Negatívak a dohányzás, alkoholfogyasztás, 
kábítószerek, inaktív életmód, helytelen táp-
lálkozás. Ezek a halálozások legfőbb okozói is. 
Az ember egészségi állapotát részben öröklött 
tényezők, részben az életmódbeli szokásai ha-
tározzák meg, de szerepet játszik az egészség-
ügyi ellátás színvonala is. A modern élet sok 
egészségügyi kockázattal jár. A szív és érrend-
szeri betegségek életmóddal befolyásolhatók. 
Az életmódot befolyásolják az iskolázottság, 
jövedelmi szint, a munkahelyi körülmények. 

A mozgás mindenféle betegség ellenszere. Az 
egészség fenntartásához megfelelő mennyi-
ségű mozgás kell. Sajnos a magyar társada-
lomban növekszik a mozgásszegény életmód-
ból következő betegségek száma. A megfelelő 
mozgás minden életkorban az egészség fel-
tétele. Fontos, hogy mindenki rendszeresen 
mérje a fizikai és egészségi állapotát. A fitt-
séget mérésére sokféle módszer van ezekkel 
az egészségszintet és a teljesítőképességet is 
lehet mérni.

Sajnos a konferencia közben előfordult tech-
nikai problémák kissé hektikussá tették az 
online konferenciát. Ennek ellenére sok hasz-
nos és értékes információ elhangzott, ame-
lyeket az edzők és testnevelőtanárok a min-
dennapi munkájukban hasznosítani tudnak.   

Magyar Edzők Társasága szervezésében 2020-ban 
megtartott konferenciák

Kommunikáció, egészségfejlesztés
2020. november 11. 
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A cukorbetegség sajnos népbetegséggé vált 
Magyarországon. Ez a betegség a sportoló-
kat is érinti. Vannak cukorbetegek a sporto-
lók a válogatott sportolók között is, akiknek 
a felkészülését és versenyeztetését fokozott 
figyelemmel kell megtervezni. De az is kér-
dés, hogy egy cukorbeteg gyerek sportolhat-
e, ha igen mit, és milyen különleges figye-
lemmel kell kísérni a  sportolását. Ezekben 
a kérdésekben adott eligazítást a Cukorbe-
tegség és sport konferencia, amelynek az 
előadói az OSEI szakorvosai voltak.
Dr. Soós Ágnes, az OSEI főigazgatója kö-
szöntőjében felhívta a figyelmet arra, hogy 
a cukorbetegek a vírusfertőzésnek dupla 
veszélyeztetettséggel vannak kitéve. Ismét 
hangsúlyozta a kézfertőtlenítés, maszkvise-
lés fontosságát. Az OSEI is bekapcsolódott 
a COVID-os betegek ellátásába, de emellett 
továbbra is fogadják a sportolókat. A két 
feladatot teljesen elkülönítve, biztonságosn 
látják el. Az edzők felelőssége is, hogy vi-
gyázzanak a sportolók egészségére.
Dr. Téglásy György orvosigazgató a fizikai ak-
tivitás energetikai hátteréről és annak válto-
zásairól tartott előadást. Előadását az alap-
elvek, az izomműködés energetikai ellátása 
ismertetésével kezdte. A fizikai tevékenység 
intenzitásától függ az energiaellátás típusa. 
Az energiaellátás típusa a sportág jellegé-
től is függ. Minél intenzívebb a sporttevé-
kenység, annál inkább a cukor szolgáltatja a 
táplálékot az izmok ellátásához. A szervezet 
a legtöbb energiát zsírszövetben raktároz-
za, a máj és az izomzat szénhidrát raktárai 
sokkal kevesebb energiát tárolnak. Az ener-
gia felszabadításában az enzimek játszanak 
főszerepet. Az inzulin segíti elő a glukóz-
felhasználást az izmokban. Edzés hatására 
gazdaságosabbá válik az izmok energia-
felhasználása. A glukóznak a sejtekbe való 
belépését segíti az inzulin. Az 1-es típusú 
cukorbetegségnél az inzulin nem áll rendel-
kezésre a szénhidrát felvételéhez az izomba. 
A szénhidrátraktárakat a terhelés után fel 
kell tölteni. A feltöltés két fázisban történik. 
A terhelést követő két órában van a gyors 
feltöltés. Az ezt követő lassú feltöltés akár 24 
órát is igénybe vehet. Ennek gyorsaságát az 
inzulin szintje befolyásolja. A táplálkozásban 
az arányok eltolódtak a szénhidrátok felé.
Ezt követően Dr. Nagy Erzsébet, az OSEI 
endokrinológus szakorvosa az 1-es számú 

cukorbetegség és az élsport viszonyáról be-
szélt. A cukorbetegség egyszerre endokrin-, 
anyagcsere és érbetegség, ezért komplex 
ellátást igényel. Egészségeseknél is van az 
inzulin ingadozásának napi ritmusa, profilja. 
11–12 óra és délután 4–5 óra között a leg-
alacsonyabb az inzulinszint. Ez az ingado-
zás a cukorbetegeknél eltűnik. Az inzulinke-
zeléssel cukorbetegeknél az egészségesek 
profiját kell modellezni. Kétféle inzulin van: 
humán és analóg. Ma már az inzulin ada-
golására inzulinpumpát használnak azok-
ban a sportágakban, ahol a sportág jellege 
ezt megengedi. A rendszeres mozgás csök-
kentheti a szükséges inzulin mennyiségét. 
A hosszú ideig tartó, vagy túl erős terhe-
lés nem tesz jót a cukorbeteg sportolónak. 
Fontos az edzés állandó ritmusa. Ezért az 
edzéstervezés a cukorbeteg sportolóknál 
fokozott jelentőségű. Az extrém sportok és 
azok a sportok, ahol tartósan egyedül van 
a sportoló, az 1-es típusú cukorbetegeknek 
nem ajánlottak. A sportoló állandóan el-
lenőrizze a vércukorszintjét, adott esetben 
edzés és versenyzés közben is. Kívánatos a 
cukorbeteg sportolónál az edzésnapló fo-
lyamatos és pontos vezetése. A sportolás, 
mint stressz, az adrenalinszint emelkedését 
okozza, ezzel csökkenti az inzulin hatását és 
ez is befolyásolja a vércukorszintet. A ver-
seny napján általában több inzulinra van 
szükség. Figyelni kell az akut vércukorszint 
süllyedésre és ezt meg kell előzni. Vészhely-
zetben glukagon injekciót kell alkalmazni. 
Ezzel az infarktus és sztrók elkerülését is 
segítjük. El kell kerülni a láb mikrosérülése-
it is. A hideg-, vagy melegfront érzékenység-
re is figyelni kell. A táplálékkiegészítőkkel 
nagyon körültekintően kell eljárni.
Ezután ismét Téglásy György következett, 
aki gyakorlati tanácsokat adott cukorbeteg 
sportolók edzéséhez és versenyeztetésé-
hez. A dietetikus segítsége nélkülözhetet-
len. Olyan táplálkozási tanácsokat tud adni, 
amik elősegítik a vércukorszint kívánatos 
beállítását. Jól megválasztott tápanyagok-
kal optimalizáni lehet a vércukorszintet. Az 
edzőnek, testnevelő tanárnak tisztában kell 
lenni az alacsony vércukorszint tüneteivel. 
A dietetikus segít az étkezési ritmus, a szén-
hidrátbevitel beállításában is. Az edzés és 
táplálkozás harmonikus rendjét kell kiala-
kítani. Általános tanácsokat adott a ruhá-

zatra, lábbelire vonatkozóan, ami cukorbe-
teg sportolóknál nagyon lényeges tényező. 
Megfelelő segítséggel és állandó ellenőr-
zéssel az élsport is űzhető.
Utolsó előadóként Dr. Schiszler Lajos Gábor, 
OSH tudományos tanácsadó a cukorbete-
gek sportorvosi vizsgálatáról tartott elő-
adást. Sajnos a fiatalok körében jelentősen 
megnőtt a cukorbetegek száma. Ugyanakkor 
ezeket a fiatalokat nem szabad megfosztani 
a sportolás lehetőségétől. Az 1-es típusú cu-
korbeteg inzulinra szorul, míg a 2-es típusú 
cukorbetegség gyógyszeresen befolyásol-
ható. A vércukorszintet befolyásolni lehet 
étkezéssel, gyógyszerrel és fizikai aktívitás-
sal. Megismételte, hogy az edzőnek és test-
nevelő tanárnak, de a sportolónak is tisztá-
ban kell lenni a hypoglikémiás tünetekkel. 
A diabeteszes sportoló kezelésében együtt-
működnek a diabetológus, a sportorvos, az 
edző és a dietetikus. Cukorbetegeknek a 
dinamikus jellegű aerob terhelésű sportok 
ajánlottak. A statikus ás anaerob jellegű te-
vékenységek kerülendők. Egy jól beállított 
cukorbeteg elvileg minden sportágat űzhet, 
de a hypoglikémia veszélyei miatt az ext-
rém sportágak kerülendők.

A konferencia, melyet az EMMI Család- és 
Népesedéspolitikáért Felelős Államtitkár-
sága is támogatott és figyelemmel kísért, 
hiánypótló volt az edzők és testnevelőtaná-
rok részére.

Magyar Edzők Társasága szervezésében 2020-ban 
megtartott konferenciák

Cukorbetegség és sport
2020. november 17. 
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Edzői arcképcsarnok
Kétszáz gyerek, az kétszáz család – interjú Tóthné 
Stupián Anikóval 
Vincze Szabolcs

A Magyar Edzők Társasága Veszprémben be-
szélgetett a múltról, a pályafutásáról, a mód-
szereiről és a jelen nehézségeiről Tóthné Stu-
pián Anikó közép- és hosszútávfutó edzővel, a 
Sportolj Velünk SE elnökével és edzőjével, aki 
évtizedek óta aktív és központi figurája a vá-
ros sportéletének.
– Hogy találkozott az atlétikával és hogyan 
került az edzői pályára?
Veszprém mellett, Szentgálon születtem, 
egy kis faluban, ahonnan hatodikos korom-
ban a herendi általános iskolába kerültem. 
Ott gyorsan elterjedt rólam, hogy van egy 
lány, aki nem tud megállni testnevelés órán, 
csak fut és fut. Ezt hallva, 1977-ben behívott 
a Bakony Vegyész edzője, Bábán Ferenc, és 
bár a szüleim eleinte nem örültek ennek 
annyira, onnantól kezdve elválaszthatatlan 
lettem a veszprémi atlétikától. Leérettségiz-
tem, tovább szerettem volna tanulni Pécsett, 
biológia-testnevelés szakon, de az érettségi 
vizsga másnapján olyan rosszul lettem, hogy 
kórházba kerültem, és nem tudtam elmenni 
a felvételire. A klubom vezetője felajánlotta, 
hogy dolgozzam az egyesületnél egy évig, és 
közben versenyezzek tovább.
– Így lett edző?
Kimentem az iskolákba gyerekeket toboroz-
ni, és egy idő után egyre többen jártak hoz-
zám. Figyeltem, hogyan csinálják más kollé-
gák, és ebből sokat tanultam. Egyre jobban 
tetszett a munka a gyerekekkel, aminek az 
lett a vége, hogy amikor eltelt az egy év, lett 
egy kis csapatom, és addigra már elhatá-
roztam, hogy edző leszek. Onnantól kezdve 
nem akartam elmenni Veszprémből, a Test-
nevelési Főiskolán levelezőn végeztem el a 
szakedzői képzést.
– Végigjárta a ranglétrát, míg felnőttekkel 
foglalkozhatott?
Eleinte csak utánpótlásban dolgoztam, a 
serdülő korosztállyal foglalkoztam, akiket 
továbbadtam az akkori felnőtt edzőnek, 
Koós Lászlónak, aki folytatta velük a mun-
kát. Teltek az évek, a tanítványaim egyre 
ügyesebbek lettek, és bennem is kialakult 
a vágy, hogy szeretném én továbbvinni őket, 
közben pedig beletanultam a szakmába. 

Jöttek a komolyabb versenyzőim, Takács 
Dávid, az olimpikon Minczér Albert, akikkel 
már felnőtt korig együtt tudtam dogozni. A 
Veszprémi Egyetemi és Diák Atlétikai Club-
ban, a VEDAC-ban már felnőttekkel és után-
pótláskorú versenyzőkkel is dolgoztam,
– A Sportolj Velünk SE csapata a volt tanítvá-
nyaiból áll?
Igen, az idősebb versenyzők természetesen 
VEDAC-os versenyzők voltak. Azóta persze 
már sok új fiatal versenyzőnk van, akik már az 
SVSE-ben kezdtek. A kollégáim pedig valóban 
szinte mind a tanítványaim voltak. Ők test-
nevelés-, edzői-, vagy sportszervezői szakon 
szereztek diplomát: Bartha László, Egri-Né-
meth Eszter, Horváthné Németh Ilona, Nagy 
Cecília, Nagy Patrik, Mile Pál és Takács Dávid. 
Jól érzem magam köztük, szeretnek dolgozni, 
áldozatkészek, szeretik a gyerekeket és el-
fogadnak engem is. Nagy könnyebbség pél-
dául, hogy ha edzőtáborba utazok a felnőtt 
versenyzőkkel, tudom, hogy itthon is edzői 
irányítással folytatódik a komoly munka.
– Hány gyerek sportol most az SVSE-nél?
Több mint kétszáz. Amikor 2017-ben el kel-
lett jönnöm a VEDAC-ból, minden tanítvá-
nyom engem választott és jött velem. Ovistól 
a szeniorig, azóta pedig csak nő a létszám.
– Gyerekeket vagy felnőtteket szeret jobban 
edzeni?

Bárkiről, bármelyik tanítványomról kezdik el 
beszélni öttől ötven éves korig, azonnal be-
lelkesedek. Mindenkivel más, de mindegyik 
korosztályt szeretem. A pici gyerekeknél or-
rot fújni és cipőt kötni kell tudni legjobban 
az edzőnek. A kisgyerek az edző kedvéért jár 
sportolni. Ha szereti az edzőt, szívesen jön, 
ha nem, akkor nem fog szívesen járni. A ka-
maszok már egymás társasága miatt jönnek 
a pályára, ennek a korosztálynak az életkori 
sajátossága a brancs, a banda. Feszegetik a 
határaikat, és közben érzelmi ingadozások 
jellemzik még a legstabilabbakat is. A fel-
nőtt korú sportolók pedig már azért marad-
nak a pályán, mert az atlétikát választották, 
a sportért járnak le edzeni.  Nekik már fel-
nőtt élethelyzetekkel kell szembenézni, őket 
a sport mellett a magánéletükben és az eg-
zisztenciájuk kialakításában kell támogatni. 
– Volt olyan az évtizedek alatt ebben a szak-
mában, ami váratlanul érte?
Talán azok az élethelyzetek nehezek, ami-
kor a fiatalok a bizalmukba avatnak, és ha 
problémáik vannak, azokat meg kell oldani. 
Igen, voltak váratlan helyzetek, de ez óha-
tatlan, ha az ember kamaszokkal, fiatalokkal 
dolgozik. Sokat foglalkozom a lelkükkel is, 
mert nemcsak azt vallom, hogy ép testben 
ép lélek, hanem fordítva, ép lélekben ép 
test. Szakmailag viszont csak utólag tudom 
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azt mondani, hogy másképp csináltam vol-
na valamit, hogy türelmesebb lennék. Húsz 
évvel ezelőtt nem tudtam volna ilyen ma-
gabiztosan elvállalni egy tanítványt, azzal 
a szándékkal, hogy eljuttatom a felnőttko-
rig. Türelmesebb és magabiztosabb lettem, 
mert tudom, mint kell csinálnom.
– Tud konkrét tanítványt is említeni?
A tizennyolcszoros országos bajnok Takács 
Dávid esetében például néha úgy érzem, 
lehettem volna visszafogottabb, versenyez-
tethettem volna kevesebbet is. Igaz, ő erre 
mindig azt mondja, hogy őt nem lehetett 
visszafogni. Európa-bajnoki hatodik helye-
zett volt, de úgy érzem, többet ki lehetett 
volna hozni belőle. A végén jött egy komo-
lyabb sérülése is, lehet az volt az oka, hogy 
nem tudtunk továbblépni, ezt már nem tud-
juk meg pontosan.
– Közép- és hosszútávfutókkal foglalkozik. 
Milyen módszerekkel dolgozik?
Talán kevesebb kilométert futunk, mint ál-
talában a hosszú- és középtávfutók, aminek 
több oka is van. Egyrészt más a felnövő 
nemzedék, mert bár ugyanolyan teherbíró, 
de kevésbé monotonitástűrő. Másrészt ke-
vesebb a rendelkezésre álló idő is, ma már 
a gyerekek nem tudnak napi két, két és fél 
órát futásra áldozni, így mindent össze kell 
sűríteni. Több idő kell az alapfelkészítéshez, 
akár két, három év is, ezért minél korábban 
igyekszünk a klubhoz hozni őket, hogy mire 
felnőnek, jó tartású, összeszedett, teherbí-
ró fiatal legyen belőlük. Ma türelmesebb-
nek kell lenni, ha a harminc évvel ezelőtti 
munkát szeretném velük elvégeztetni, talán 
nem is lenne tanítványom. 
– Mennyire használja az Iglói Mihály-féle in-
tervallumos módszert?
Az Iglói-módszert használjuk, de egy kicsit 
finomítva. Például kevesebb négyszáz mé-
tert futunk egy edzésen, mint annak idején 
Iglóiék, de hasonló felépítésben. A módsze-
rek ugyanazok, de más a mennyiség, más 
ritmusban is futunk. 
– Az évek alatt mennyit változott a sportág 
és a szakma?
Hasonlóan edzünk, mint húsz éve, de a se-
gítő eszközök sokkal jobbak. Pulzusmérő 
órák, futószalagos felmérések, étrend-ki-
egészítők, ezekkel többek vagyunk. Viszont 
nehezebb a gyerekeket megtalálni, kicsá-
bítani az atlétikapályára, munkára bírni és 
aztán meg is tartani. Középiskolásként már 
fokozottan az, mert akkor ez az egész sport-
közeg már idegen a számukra.
– Hogyan keresi és találja meg a gyerekeket?
Egyrészt már van nevem a környéken, és so-
kan keresnek meg személyesen. Mellette van 
egy nagy bázisunk, amibe bevontuk a szülő-

ket is, a szórólapokat eljuttatják az iskolákba, 
és ők is viszik a jó hírünket. A lényeg, hogy 
minél többen tudják meg, hogy vagyunk.
– Mivel lehet rávenni őket, hogy idehozzák a 
gyerekeiket?
A szülőknek azt szoktam mondani, hogy 
nem ígérem, hogy a gyerekből bajnok lesz, 
de megígérem, hogy úgy fog élni és úgy fog 
kinézni, mint egy bajnok. Több szülő mondja, 
hogy ő nem akarja, hogy bajnok legyen a gye-
rek, mire én azt válaszolom, hogy nem is kell 
akarni, csak hagyni. Sok szeretettel és soha el 
nem fogyó lelkesedéssel teszem a dolgom, 
és az a titka – ha egyáltalán van titka –, hogy 
biztos pont vagyok itt az atlétikában. Én reg-
geltől estig kint vagyok a pályán, bármikor 
megtalálnak, éjjel felhívhatnak, még akkor is, 
ha már nem is nálam sportolnak. Ugyanúgy 
kezelek mindenkit, ugyanannyi szeretetet 
kap tőlem mindenki, mert ugyanannyit dol-
goznak. A gyerekek ezt értékelik.
– Ennyire fontosnak tartja a jó kapcsolatot a 
szülőkkel?
A kétszáz gyerek az én szememben kétszáz 
család.  Nálam minden gyereknek története 
van, amit bármikor el tudok mesélni. Isme-
rem őket, az anyukát, az apukát, tudom, mi-
lyen körülmények között élek, mit dolgoz-
nak. Úgy vagyok vele, hogy bármi probléma 
van, osszák meg velem, beszéljük meg, ne 
legyen félreértés, én nem sértődöm meg 
semmin. Mindenire figyelek, ez ma már csak 
így működik, a szülőknek is értenie kell, mit 
miért teszek. Például én rakok fel képeket 
a közösségi oldalra az edzőtáborról, sőt, a 
telefont el is veszem a gyerekektől éjszaká-
ra, csak ebéd után kapják vissza a csendes 
pihenőre, mert különben egész este telefo-
noznának. A szülőknek mindig azt mondom, 
hogy engem hívjanak, ha van valami.
– Nehéz volt eljönni a VEDAC-ból 2017-ben?
Azt hittem, a VEDAC egy kicsit az enyém is, a 
szívemben volt évtizedek óta. Az itt végzett 
munkáért kaptam a várostól Gizella-díjat, 
és számos elismerést. Azonban a klub új ve-
zetésével nem jöttem ki, volt egy szakmai 
tervük, amit én nem tartottam számomra 
elfogadhatónak, mert úgy éreztem, kárba 
veszik vele három évtizedes, eredményes és 
sikeres szakmai munkám. Próbáltam velük 
egyeztetni, de egyre csak romlott a helyzet, 
és éreztem, hogy igazából nem is akarnak 
velem együtt dolgozni. A rossz és feszült 
helyzet miatt várható volt, hogy valaminek 
történnie kell. Amikor menesztettek, akkor 
pedig nem volt idő sírdogálni, megoldást 
kellett azonnal találnom. Az SVSE-t már 
korábban kitaláltuk a kollégákkal, a sza-
badidős sportok miatt hoztuk létre. Mint 
kiderült, menekülő útvonalnak is kiváló lett. 

Hívtak dolgozni Budapestre, Győrbe és Za-
laegerszegre is, de nem akartam elmenni 
Veszprémből. Itt ismerek mindenkit, ben-
sőséges kapcsolatot építettem ki sok em-
berrel, nincs még harminc évem, hogy ezt 
máshol is megtegyem. Nem voltam egyedül. 
A tanítványaim, a szülők, a barátaim a csalá-
dom, mind mellettem álltak. Én pedig nem 
kételkedtem benne, hogy sikerülni fog. 
– Kívülről simának tűnt az átmenet a régi 
klubból az újba.
Kialakult egy összefogás, és ami történt, 
szerintem – kis túlzással – történelmi ese-
mény volt. Mindenki jött velem, s mivel 
Veszprém város vezetése sem engedte el a 
kezem, anyagilag és erkölcsileg is támoga-
tott, így sikerült a váltás. Több mint három 
éve működik az SVSE.
– Így visszatekintve a lassan negyven éves 
edzői munkájára, van valami, amit másképp 
csinálna?
Egy dolgot nagyon sajnálok, a gyerekeim úgy 
nőttek fel, hogy az anyukájuk mindig a sta-
dionban volt. Ők is ott nőttek fel, de ahhoz 
képest szerintem keveset voltam velük, amit 
egy anyuka szeretne tölteni a gyerekeivel. 
Ők szerencsére nem így látják. Két nagy fiam 
van, Péter harmincnégy, András huszonkilenc 
éves, ő válogatott atléta volt, mindketten vil-
lamosmérnökök. Az, hogy teljes lehetett az 
életem, a férjemnek köszönhető, aki mindig 
nyugodtabb és türelmesebb volt nálam, és 
persze rengeteg segítséget kaptunk a nagy-
szülőktől. De az igazság az, hogy ennek elle-
nére most sem csinálnám másképp.
– Mi most a legaktuálisabb, amit megjegyezne?
Pár napja kaptunk a hivatalos megkeresést 
Spiriev Attilától, hogy a Zsivótzky Gyula Ala-
pítvány által létrehozott Kiemelt Atléták 
Programba (KAP) négy atlétánk is bekerült, 
Bartha-Kéri Bianka, Molnár Attila, Szögi 
István Dániel és Varga Gréta Barbara. Ez 
a program az elkövetkező időben komoly 
anyagi és szakmai támogatást nyújt a ver-
senyzőinknek és egyesületünknek egyaránt. 
A program fő célja a 2023-as budapesti at-
létikai világbajnokságra való felkészülés, de 
az addigi világversenyekre való felkészülés-
hez is nagyban hozzásegíti a versenyzőket.
– Van edzői hitvallása? Amit mindig szem 
előtt tart?

Mindig úgy beszélj a gyerekkel, mintha a 
szülei ott állnának mellette. A kölcsönös 
tisztelet nagyon sokat számít. Rá lehet szól-
ni a gyerekekre, ha rászolgáltak, de védem 
is őket. Ez a klub egy kicsit a családom, ami 
azt is jelenti, hogy én leszidhatom őket, de 
másoknak csak jókat mondok mindenkiről.

A Magyar Edzők Társaságának folyóirata – 2020/03
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Nem egyedülálló dolog a sportok világában, 
hogy egyes ágak kifejlesztették önmaguk 
egyszerűsített szabályrendszerű és csökken-
tett létszámmal játszható változatát. Ezek 
egyike-másika sikerességében felülmúlta az 
eredeti sportágat is. A jégkorongban is ala-
kul valami. Arra nem számítunk, és nincs is 
rá szükség, hogy a nagypályás hoki elsorvad-
jon, az viszont nagyon is jó hír, hogy újabb 
lehetőségek nyílnak egyre többek számára.
A kézilabdát valaha futballpálya méretű já-
téktéren játszottak, ám mára erre jóformán 
csak a 60 felettiek emlékeznek, a kispályás 
változat teljesen kiszorította ősét. A röplab-
da megalkotta a strandröplabdát, ami nép-
szerű olimpiai sportág lett, a labdarúgás a 
futsalt és a strandfocit, a kosárlabda a str-
eetball alapjain a 3×3-as verziót. De például 
az olimpián 2016-ban debütáló rugby se-
vens vagy a twenty 20 krikett is az eredeti 
sportág könnyebben művelhető mutációi 
közé sorolható.
Magyarországon rengeteg kis méretű jég-
pálya épült az elmúlt években, amelyeken 
a versenysport csak 10 éves korig működik 
a nagy pályán dolgozó klubokkal egyenlő 
feltételek között. Ezek létéről nem tudo-
mást venni struccpolitika lenne, a kis pályán 
dolgozó klubok közül sokan rendkívül érté-
kes utánpótlás-nevelő munkát folytatnak, 
válogatott játékosok, légiósok kezdték így 
a pályafutásukat. Ezek a létesítmények a 
sportág népszerűsítésében is elengedhetet-
lenül fontosak, olyan településekre viszik el 
a hokit és adnak róla testközeli élményt, ahol 
szabványpályát építeni értelmetlen lenne. 
A kispályák az amatőr jégkorongnak talán a 
szabványos pályáknál is fontosabb bázisai. 
Bekapcsolásuk a jégkorong versenyrendsze-
rének vérkeringésébe a sportág elemi érdeke.
A legtöbb pályán rendszeresen szerveznek 
amatőrbajnokságokat, kupákat, amelyeket 
egy friss kezdeményezés nyomán országos 
sorozattá próbálnak kiterjeszteni. Az MJSZ 
nyilván a kezdeményezés motorjaként vál-
lal szerepet.

“A kosárlabdában, labdarúgásban, röplabdá-
ban rendkívül népszerűek azok a versenyek, 
amelyeken kisebb pályán, kisebb létszám mel-
lett versenyeznek” – mondja Kovács Zoltán, 
az MJSZ szakfelügyelője – „A strandröplab-
da már eljutott az olimpiára, és ez sikerült a 
streetballból kifejlesztett 3×3 kosárlabdának 
is. Ez utóbbi sportág az elmúlt 10 évben hi-
hetetlen fejlődésen ment keresztül, a FIBA 
immár világbajnokságokat is rendez, a leg-
utóbbit az U18-as korosztályban idén éppen 
Magyarországon, Debrecenben.” A szakember 
kifejtette: „Sokat gondolkodtunk, hogy ho-
gyan lehetne bevonni a nem szabvány mé-
retű pályákat a versenyrendszerünkbe, hiszen 
számtalan egyesület dolgozik ilyeneken. Nem 
mindenki tud eljutni a nagy egyesületekbe 
az itt nevelkedő gyermekek közül, viszont je-
lenleg csak az U10-es korosztályig lehet kis 
pályákon versenyezni. Ha sikerül létrehozni 
egy olyan szabályrendszert, ami itt is lehető-
séget ad a játékra a nagyobb korosztályokban, 
de akár felnőttben is, akkor ezek a játékosok 
sem kényszerülnének abbahagyni az épphogy 
megkezdett jégkorongozást.”
Az MJSZ további lehetőségeket lát ebben. 
Sok ország van, ahol mutatkozik érdeklő-
dés arra, hogy elkezdjenek a jégkoronggal 
foglalkozni, azonban az infrastruktúra nem 
felel meg az IIHF előírásainak. Rengeteg 
helyen csak kis méretű pályák vannak, 
például bevásárlóközpontokban, ezeken a 
hagyományos 5+1 fős csapatok el sem fér-
nek, de egy ezekre a pályákra kitalált sza-
bályrendszerrel élvezetes jégkorongos élet 
alakulhatna ki. „Ez elvezethetne akár egy ön-
álló jégkorongos szakág létrejöttéhez is, amely 
ráadásul kicsit hosszabb távon akár olimpiai 
sportággá is válhatna” – véli Kovács Zoltán.
A téli olimpiákon az egyetlen csapatsport 
a jégkorong, és az MJSZ szakfelügyelőjé-
nek meggyőződése, hogy ügyes politikával 
a kispályás jégkorongot is a műsor részévé 
lehetne tenni, ami olyan országok számára 
is meg tudná nyitni az olimpiai szereplés 
lehetőségét, amelyek jelenleg esélytele-

nek erre. Ráadásul a kispályás hokit mintha 
egyenesen arra teremtették volna, hogy ho-
kifesztiválokat rendezzenek nagy, összefüg-
gő jégfelületen, ami a sportág népszerűsíté-
sét is nagyszerűen szolgálja, hiszen az ilyen 
eseményekre a média is kíváncsi.
Kovács Zoltán ez ügyben megkereste az IIHF 
főtitkárát és az IIHF fejlesztési bizottságát, 
hogy foglalkozzanak az ötlettel, és reméli, 
hogy a nemzetközi szövetség lát fantáziát 
mindebben. Annál inkább, hogy nemzetkö-
zi szinten is segíthet a 3×3 a sportág el-
terjesztésében, elvégre jelenleg is vannak 
tagországai a szövetségnek – például a ko-
rábban rendszeres vb-induló Görögország 
–, amelyek szabványos jégfelület híján az 
érvényes szabályok értelmében nem szere-
pelnek a világbajnoki rendszerben.
Kiváló hír, hogy a 3×3-as kispályás hoki nagy 
közönségsikerrel – és Hegedüs Levente ré-
vén magyar aranyéremmel – mutatkozott 
be Lausanne-ban a téli ifjúsági olimpián. 
A kispályás játék nemzetközi debütálását 
rengetegen figyelték. A fejlemény a kis ho-
kinemzetek számára is lehetőséget adott, 
hogy bekapcsolódjanak a nemzetközi vérke-
ringésbe, és később mindez elvezetheti őket 
szabványos méretű pályák felépítéséhez is.
A 2020/2021-es szezonban szinte minden 
korosztályban nagy volt az érdeklődés a 
bajnoki részvételre hazánkban: U12-ben 18, 
U14-ben 21, U16-ban 6, a felnőtteknél 12 
csapat nevezett. Így lehet immár szurkolni 
a sátoraljaújhelyi Zempléni Hiúzoknak, a 
szombathelyi Nyugati Eszkimóknak, a Kecs-
keméti Sólymoknak, a Kőszegi Farkasoknak, 
a Tatai Hódoknak, a Mosonmagyaróvári Jég-
sárkányoknak vagy éppen a Bajai Lurkóknak 
is, hogy csak néhány csapatot említsünk az 
egyre bővülő mezőnyből.

„... Ha sikerül létrehozni egy olyan szabályrendszert, ami itt is lehetőséget ad a játékra a 
nagyobb korosztályokban, de akár felnőttben is, akkor ezek a játékosok sem kényszerülnének 

abbahagyni az épphogy megkezdett jégkorongozást. ...”

Utánpótlás sport
Jégkorongban is hódít a 3 a 3 elleni játék

Gazda Albert jégkorong szakíró
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Bevezető

A Rio de Janeiro-ban rendezett XXXI. IOC 
Nyári Olimpiai Játékok vége óta izgatottan 
várták atlétáink a 2020-as esztendőt. Senki 
nem így képzelte az évet, hiszen a veszély-
helyzet mindent felülírt. Nem csak a nem-
zetközi versenynaptár teljes átrendeződése, 
a külföldi edzőtáborok lemondásai miatt 
kellett szinte folyamatosan újra tervezni a 
2020-as hazai évet, hanem azért is, mert a 
felkészülési lehetőségek is teljesen megvál-
toztak. A spektrum elég széles volt, kezdve 
azzal, hogy egyes helyeken a körülmények-
hez képest szinte változatlanul tudták vé-
gezni az edzésmunkát, folytatva azzal, hogy 
máshol korlátozottan állt rendelkezésre a 
sportlétesítmény – pl. csak válogatott keret-
tagoknak –, egészen addig, hogy teljesen le-
zárták a létesítményeket. Elmondható, hogy a 
korlátozások főleg az ügyességi atlétikai szá-
mokra történő felkészülést nehezítették meg. 

A Magyar Atlétikai Szövetség végig azt az ál-
láspontot képviselte, hogy a lehetőségekhez 
mérten a lehető legtöbb versenyt meg kell 
rendezni 2020-ban, különös tekintettel az 
országos bajnokságokra. A folyamatos újra-
tervezés és az egészségügyi helyzet javulása 
lehetővé tette, hogy megkésve ugyan, de ki-
sebb, helyi versenyekkel május végén,  júni-
us elején elkezdődjön a szabadtéri szezon.

A hazai fedett-pályás versenyekről

Több atlétánk is kirobbanó formában kezdte 
a 2020-as esztendőt. A fedett-pályás orszá-
gos csúcsok megdöntésének a folyamata 
már januárban elindult Stockholmban, ahol 
Garamvölgyi Petra 3,92 méterre javította az 
U18 országos csúcsot. (Ezt három további 
versenyen egészen 4,10 méterre tornáz-
ta fel). Szintén januárban kezdte országos 
csúcsgyártó sorozatát Varga Gréta Barbara. 
Végül 14 korosztályos országos csúccsal 
zárva azt (10 darab U18, 3 darab U20, 1 
darab U23). Ezek közül a Pozsonyban, 1500 

méteren elért 4:24.00 perces teljesítménye 
volt az első. Ezt fedett pályán még két da-
rab 3000 méteres csúcs követte (9:28.40 és 
9:24.99 perc), U18-, mellett, mindkettő U20 
országos csúcs is lett egyben.

A felnőtt versenyzők a bajnokságra – majd 
az eredeti terv szerint – a Nanjing-i Fe-
dett-pályás Világbajnokságra időzítették a 
formát. A fedett-pályás bajnokságon Kozák 
Luca beállította 2019-ben felállított 7.97 
másodperces országos csúcsát 60 méteres 
gátfutásban. Vindics Balázs 1:46.20 perces 
eredménnyel megdöntötte Korányi Balázs 
korábbi országos csúcsát 800 méteren. Ek-
kor már tudtuk, hogy a Nemzetközi Atlétikai 
Szövetség azt a döntést hozta, hogy a fedett 
Vb-t egy évvel elhalasztja. Ezután elkezdték 
sorra törölni, vagy elhalasztani a versenye-
ket. A korábbi halasztást később törlésre 
változtatta az Európai Atlétikai Szövetség. 
Majd a halasztások és a törlések váltakozva 
követték egymást. Talán a legfájdalmasabb 
döntés március 24-én született, amikor a 
XXXII. IOC Nyári Olimpiai Játékokat 2021-re 
napolták. Egy hónappal később az Európai 
Atlétikai Szövetség rombolta le sok atlé-
tánk utolsó reményét a 2020-as szezonnal 
kapcsolatban, mivel törölték a 25. EA Euró-
pa-bajnokságot is. A legtovább az U20-as vi-
lágbajnokság „lógott a levegőben”, de végül 
a Nemzetközi Atlétikai Szövetség július 30-
án az egy évvel történő halasztás mellett 
döntött, mely egy korosztályos versenynél 
felettébb érdekes megoldásnak mondható.

A hazai szabadtéri versenyekről

Országos csúcsok tekintetében a korosztá-
lyos atléták ott folytatták, ahol fedett-pá-
lyán abbahagyták. Júniusban Nadj Levente 
László 33.82 másodperces 300 méteres 
eredménye még az 2012-es Európa-baj-
nokságon ezüstérmes Deák Nagy Marcell 
korosztályos idejénél is jobbnak bizonyult, 
így egyszerre döntötte meg az U18 és U20 

országos csúcsot. Egy nappal később Kövér 
Fanni mind az U18 korosztály saját dobó-
szerével (500 g, 55,36 m), mind a felnőtt sú-
lyú szerével (600 g, 55,05 m) új korosztályos 
országos csúcsot ért el. Az 500 g-os dobó-
szert augusztus végén 56,09-, majd rá egy 
hónapra 56,25 méterig hajította.

Varga Gréta Barbara jelentős részt vállalt 
a szabadtéri csúcsdöntésekből. 16:28.44 
perces U18 országos csúccsal kezdte 5000 
méteren július másodikán, melyet az alábbi 
sorozat követett: 

• 2000 m akadály – 6:19.23 (ezzel a fu-
tással megdöntötte az U20 országos 
csúcsot, amely nem hivatalos U18 Eu-
rópa csúcs is ezen a távon).

• Augusztus 18.: 3000 m síkfutás – 
9:19.18;

• szeptember 5.: 3000 m akadály – 
10:08.64.

Három U18 csúcsot döntött Tóth Anna 100 
méteres gátfutásban – a felnőtt gátmagas-
ságon. 13.91, 13.85 és 13.80 másodpercre 
írta át a ranglistát. Az U18 férfi 4x100 m-es 
válogatott kvartettnek köszönhetően váltó-
futó csúccsal is gazdagodott az atlétikánk 
2020-ban. Az Iberhardt Bence, Szép Marcell, 
Polyák Zoltán és Klinkó Barnabás összetéte-
lű csapat 41.64 másodperc alatt ért célba.

Kozák Luca 100 m –es gátfutónk (lásd később) 
után a másik felnőtt országos csúcs Madarász 
Viktória nevéhez fűződik. 21:01.41 perces 
eredményével saját országos csúcsát adta át 
a múltnak 5000 méteres gyaloglásban. 

Tokiói Olimpiára történő rátekintés 
azokban a számokban, melyekben 
a 2019-es Vb alapján atlétáinknak 
döntős (1-12. hely) esélyei lehetnek 

Női súlylökés

Riói olimpiai bronzérmesünk Márton Ani-
ta gyermekét várja, de nem kizárt, hogy ha 
minden jól halad akár Tokióra is fel tud ké-

„... A show-nak folytatódnia kell, nem szabad félelemben, betegségtől rettegésben  
élnünk. A biztonsági követelmények szigorú betartásával az életnek vissza kell  

térnie a normális kerékvágásba ...”

Edzők  írták
Tokió előtt, az atlétika helyzete 2020-ban a  

vírushelyzet diktálta feltételek között
Kámán, B., Vágó, B., Szalma, L.
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szülni. Dobogóra esélyes a gyermekáldás 
után visszatérő sok világversenyen győztes 
V. Adams 2020-ban már újra a 19 métert 
ostromolta. (Talán neki jött a legjobban az 
olimpia elhalasztása a női súlylökő me-
zőnyben).  A mások nagy esélyes kínai L. 
Gong, aki 2017-óta minden évben 20 méter 
felett teljesített (az idei évet azonban ő is 20 
m alatt zárta). Számolni kell még a feljövő 
formát mutató (Gong-al azonos eredmény-
nyel) ranglista vezető portugál A. Dongmo-

val, aki idén megjavította a nemzeti csúcsot 
is. Sokan nem versenyeztek 2020-ban, ezért 
pillanatnyilag szinte megjósolhatatlan ki 
lesz a legjobb Tokióban. Akivel biztosan 
számolni lehet az a már említett kínai Gong. 
Mellette azonban nagyon nyitottnak látsza-
nak az olimpiai dobogós esélyek.  Anita si-
keres visszatéréséért és esetleges olimpiai 
jó szerepléséért külön is szurkolunk.

Férfi gerelyhajítás

Az elmúlt 4–5 évben a férfi gerelyhajítás 
komoly fellendülésen ment keresztül. T. 
Röhler Rió Olimpiai bajnoka 93.90 m-re 
javította a német csúcsot (2017), majd 
honfitársa J. Vetter 94.44-re javította azt. J. 
Zelezny 98.48 m-es világcsúcsa, -amit még 
1996-ban állított fel-, idén komoly veszély-
be került. J. Vetter 97.76 méteres dobásával 
minden idők második legjobb eredményét 
érte el gerelyhajításban.

Számunkra külön öröm, hogy Rivasz-Tó-
th Norbert felnőtt országos csúcstartónk 
(83,42 m) az elmúlt időszakban (2020) is 
folytatta remek szerepléseit és a dobása-
inak 10-es átlaga már (82,11 m). Ezzel a 
stabil 2020-as évvel – és egy újabb sikeres 
felkészüléssel – reménykedhetünk, hogy To-
kióban döntőbe kerül, mely verseny egyéb-
ként minden idők legerősebb férfi gerelyha-
jító versenyének várható.

Férfi kalapácsvetés 

A férfiak idei legjobb eredményét az ameri-
kai R. Winkler jegyzi (80,72 m), a lengyel W. 
Nowicki (80,28 m) előtt. A harmadik Halász 
Bence 79,88 méteres új egyéni csúcsával. 
A versenyszám másik lengyel klasszisa, P. 
Fajdek a negyedik helyezett (79,81 m). Egy 
fiatal, 2001-es születésű ukrán kalapács-
vető M. Kokhan 77.78 méterrel a hatodik a 
felnőttek között. Halász Bencének már 12 
cm-re sikerült megközelítenie a 80 m-es lé-
lektani határt. Idei legjobb eredménye jobb, 
mint az előző olimpiai bajnok Nazarov akkor 
aranyérmet jelentő dobása (78,68 m). Pars 
Krisztián olimpiai bajnokunk térdét sajnos 
újra műteni kellett. Reméljük azért sikerül 
még az olimpián sikeresen versenyeznie. 
Nagyon bízunk abban is, hogy Halász Bence 
már elég nemzetközi versenytapasztalattal 
rendelkezik ahhoz, hogy Tokióban éremmel 
örvendeztesse meg az atlétikát szerető ma-
gyar szurkolókat.

110 m-es gátfutás 

A kevés verseny és a felkészülések nagy 
bizonytalansága miatt az egyik leginkább 
technika igényes versenyszámban idén alig 
születtek nemzetközileg kimagasló teljesít-
mények. A világranglistát a spanyol O. Orte-
ga tartja idén 13.11 mp-es teljesítményével.

Igaz, hogy világbajnoki bronzérmesünk (dr. 
Baji Balázs) 2020-ban nem ért el nemzetkö-
zileg kimagasló eredményt, de egy komoly 
sérülés utáni visszatérése a versenyzésbe 
nagy bizakodásra adhat okot Tokió előtt. 
Mellette egy fiatal magyar versenyző is 
idén beérett eredményeivel a nemzetközi 
mezőnybe (Szűcs Valdó). Az Egyesült Álla-
mokban tanuló Zalaszám-ZAC versenyzője 
kiváló fedett-pályás eredményei után sza-
badtéren is igazolta kiváló formáját. Így jó 
esetben két férfi gátfutónkért is izgulhatunk 
2021-ben az Olimpián.

100 m-es gátfutás

2020-ban világ legjobbjai közül sokan nem 
versenyeztek. Hazánkban gátfutásban a két 
debreceni lány: Kozák Luca, és Kerekes Gré-
ta ismét jeleskedtek. Az országos csúcsok 
tekintetében Kozák Luca 2019-ben futott 
fedett-pályás országos csúcsát idén is be-
állította. Szabadtéren Luca lélegzetelállító 
országos csúcsot futott a Gyulai István Me-
morial Atlétikai Magyar Nagydíjon. A világ-
ranglista vezető N. Visser mögött szorosan 
célba érve 12.71 másodpercre javította 
Siska Xénia 36 éve fennálló 12.76 másod-
perces rekordját. Hogy milyen komoly ered-
ményről beszélünk, az előbb említett Visser 
mögött Luca úgy tűnik második helyen zárja 
az idei világranglistát! Ezen idei eredmé-
nyek ismeretében, jövőre Luca nagy álma 
is valóra válhat akár egy olimpiai döntőbe 
kerüléssel.

Női távolugrás

M. Mihambo Berlinben elért 7,07 m-es tá-
volugró eredményével előzte meg az addig 
világranglista vezető M. Bekh-Romanchuk-
ot, aki korábban 6,96 m-es fedett-pályás 
egyéni csúcsot ugrott Toruń-ban. Említésre 
méltó még a riói olimpiai bajnok többpróbá-
zó, N. Thiam távolugrásban elért győzelme, 
amivel 6,79 m-re javította a francia bajnok-
ságon a belga országos csúcsot márciusban. 
Ők tűnnek az idei év során esélyesnek, de 
nem szabad elfeledkezni az USA távolugró-
iról sem, akik a járvány miatt idén egyálta-
lán, vagy csak alig versenyeztek. A magyar 
női távolugróink Farkas Petra és 2019-ben 
a világbajnoki 11. helyezett Nguyen Anasz-
tázia is remélhetőleg szoros versenyt vív-
nak majd a döntőbe kerülésért Tokióban.

Hétpróba

A nehéz felkészülési feltételek természete-
sen rányomták a bélyegüket a több techni-
kai számot is felsorakoztató hétpróbára is. 
Sokan így aztán idén nem is versenyeztek 
(pl.: a 7014 pontos egyéni csúccsal rendel-
kező belga N. Thiam idén csak távolugrás-
ban versenyzett). Az idei ranglistát az oszt-
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rák I. Dadic vezeti 6419 ponttal. 2019-ben 
a Vb-n éremesélyesnek számító Krizsán 
Xénia sérülés miatt nem indult a verse-
nyen, azonban Tokióban feltétlenül döntős 
reményekkel bír. Ö idén a világranglista 5. 
helyén található 6265 ponttal. Az idei év 

hétpróbázó meglepetése Nemes Rita lett, 
aki 6. helyezett a ranglistán 6192 pontos 
teljesítményével. 

2020-as év nemzetközi atlétikai ver-
senyeiről, eredményekről röviden 
2020-ra kiírt világversenyek közül idén csak 
egy versenyt, a lengyelországi Félmaratoni 
Világbajnokságot tartották meg a terv sze-
rint októberben.  A kialakult pandémia idő-
szakában sok verseny maradt el, ezeket igye-
keztek pótolni, kreatív módon a járványügyi 
előírások betartásával. A sportolók verse-
nyeztek a saját kertjükben (Ultimate Garden 
Clash), megrendezésre került az Inspiration 
Games és az úgy nevezett Impossible Game, 
vagyis a Lehetetlen Játékon is. A világ leg-
jobb tízpróbázói háromtusáztak virtuális 
ellenfeleikkel szemben.  Franciaországban 
K. Mayer, Németországban N. Kaul, még az 
USA-ban az észt M. Uibo révén zajlott a vir-
tuálisan követhető izgalmas verseny.

Hasonló, virtuális versenyen Usain Bolt 200 
m-es (19.18 mp) világcsúcsa is „megdőlt” 
2020-ban (N. Lyles 18.90 mp), igaz hogy az 
időeredmény tévedésből 185 m-es futás 
után született.

A szabadtéri szezon eltolódott, a World Ath-
letics Continental Tour Gold versenysorozat 
augusztus elején Finnországban vette kez-
detét, amit nyolc ország követett, Magyaror-
szág Székesfehérváron sikeresen rendezett 
Gyulai Memorial-ját is beleértve.

2020-ban elért világ legjobb eredmé-
nyei és világcsúcsai

A venezuelai Y. Rojas 15,43 méterrel új fe-
dett-pályás világcsúcsot állított fel női hár-
masugrásban, február 21-én, Madridban. A 
már kétszeres világbajnok utolsó kísérleté-
re „szállt” rekordtávolságra, így hét centimé-
terrel javította meg az orosz T. Lebegyeva 
2004-es csúcsát. A 24 éves hármasugró ko-
rábban  ezüstérmet nyert a 2016-os olimpi-
án, így jövőre az egyik legnagyobb esélyes-
nek számít majd Tokióban. Férfiaknál a még 
csak 21 esztendős svéd A. Duplantis fedett-
pályán kétszer is megjavította a francia R. 
Lavillenie 616 cm-es világcsúcsát és egé-
szen 618 cm-ig jutott.

Szabadtéren, a veszélyhelyzetből érthetően 
főleg a közép-hosszútávfutók szerepeltek 
jól az ethiop L. Gidey 5000 m-en állított 
fel új világcsúcsot elhódítva így a trónt az 
ugyancsak ethiop T. Dibaba-tól. A verseny-
szervezők leleményességének köszönhe-
tően több nem olimpiai versenyszámban 
is versenyeket rendeztek abban a remény-
ben, hogy ezekben könnyebb a „hírverés” és 
a világcsúcsok is gyengébbek. Ez a taktika 
sikeresnek bizonyult, mert 1 órás pálya-fu-

tásban a holland (S. Hassan), félmaratoni 
számban „csak-női mezőnyben” indulva a ke-
nyai (P. Jepchirchir) háromszor is-, a férfiak-
kal együtt indított 20 km-es utcai futásban 
pedig az ethiop A. Yeshanen-, míg a 35 km-
es utcai gyaloglásban az olasz E. Giorgi ért 
el világcsúcsot. 4x1500 m-es váltófutásban 
az USA-ban Nike/Bowerman Track Club at-
létái értek el világcsúcsot.

A fedett-pályán világcsúcsokat döntő A. 
Duplantis a kétkedők kedvéért – akik azt 
mondták, hogy jó-jó, de azért még mindig 
S. Bubka 614 cm-el a király, hiszen szabad-
téren szélben ugrani teljesen más –, szept-
emberben 615 cm-re javította a világ sza-
badtéri legjobb eredményét is. Sokan azt 
sugallják, hogy ő lehet U. Bolt utódja a világ 
atlétikájának a képzeletbeli megüresedett 
trónján.  Persze erre a posztra akad még 
más jelentkező is, hiszen a norvég K. War-
holm is bontogatja szárnyait. Júniusban a 
már említett Impossible Game-en 300 m-es 
gátfutásban 33.78 mp-re javította az addi-
gi 34.48 mp-es világcsúcsot. Augusztusban 
pedig Kevin Young-nak, S. Bubka-hoz ha-
sonló idolját szerette volna „ledönteni” egy 
stockholmi versenyen. Ott, 46. 87 mp-et fu-
tott és csak kilenc századdal ért el rosszabb 
eredményt K. Young világcsúcsánál. Ő így 
lett az első, aki kétszer is 47 mp-en belül 
tudott kerülni 400 m-es gátfutásban.

5 km-en J. Cheptegei augusztusban egy vi-
lágcsúccsal hívta fel magára a figyelmet. Az 
eddigi 5-10 km-es, Vb, Olimpiai bajnok brit 
Mo Farah, Cheptegei augusztusi világcsú-
csára egy 1 órás világcsúccsal „válaszolt”. A 
„választ” erre J. Cheptegei októberben rep-
likázta 10 km-es világcsúcsával. A kérdés 
az, hogy az újabb kihívásra M. Farah még az 
idén tud-e „válaszolni”. Ha igen, akkor mi-
lyen távon és mikor teszi majd ezt? 

Zárszó

A show-nak folytatódnia kell, nem szabad 
félelemben, betegségtől rettegésben élnünk. 
A biztonsági követelmények szigorú betartá-
sával az életnek vissza kell térnie a normális 
kerékvágásba. Így kell ennek lennie az atléti-
kában az edzések és a versenyek vonatkozá-
sában is. Ebben a szellemben kell ezt az évet 
befejeznünk és teljes lendülettel folytatni 
kell a felkészülést a Tokiói Olimpiára.
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Absztrakt

A magas szakmai színvonalú utánpótlás ne-
velési stratégia egyik kulcsa, hogy a tehet-
séges fiatalokat megfelelő, tudományosan 
megalapozott metódusokkal kiválasszuk. 
Ehhez nyújtanak támpontot a Héraklész-
programok (Héraklész Bajnok,- és Csillag-
program), amelyek kimondott célja, hogy 
olyan utánpótlás válogatott sportolókat 
neveljenek ki, akiknek lehetőségük van a 
professzionális karrier elérésére. Ennek ha-
tékonyságát kívántuk vizsgálni a férfi kosár-
labdát téve kutatásunk fókuszába.

Azokat a játékosokat elemeztük, akik be-
kerültek a Héraklész-programokba, de már 
pályafutásuk csúcsát elérték. A minta így 
143 főből állt, ezen játékosok már reális 
eséllyel mutatkozhattak be akár a felnőtt 
válogatottban is. Leíró statisztikai módsze-
reket használtunk, támaszkodtunk a hazai 
és nemzetközi kosárlabda szövetség inter-
netes oldalára, valamint az eurobasket.com 
fizetős oldalra. 

Azt tapasztaltuk, hogy a vizsgált játékosok 
80%-ának lehetősége nyílt bemutatkozni az 
első vagy másodosztályban, azonban huza-
mosabb ideig elsősorban a második vonal-
ban szerepeltek a vizsgált sportolók. Azok, 
akik külföldi karrierbe kezdtek, elsősorban 
másodosztályú, vagy kevésbé jegyzett baj-
nokságok első osztályú csapataiban kaptak 
szerepet, a felnőtt válogatott gerincét a ha-
zai NB1-ben pallérozódó játékosok adják. 
Az utánpótlás válogatottsággal rendelkező 
Héraklész játékosok 2/3-a (63 fő), az első 
osztályban, 1/5-e (20 fő) a másodosztályban 
mutatkozhatott be, így az utánpótlás válo-
gatottság és a Héraklész tagság együttesen 
komoly kiválasztási tényező lehet. 

Megfigyeltünk bizonyos anomáliákat is a 

kiválasztás hatékonysága kapcsán (relatív 
életkor effektus, területi eloszlás), azonban 
az előremutató szövetségi szándék és sza-
bályozás a fiatal játékosok játékperceinek 
növekedését, és első osztályban történő 
tartósabb alkalmazását vetíti előre.

Bevezetés

A Héraklész-programot azzal a céllal hozták 
létre egy újfajta utánpótlás nevelési straté-
gia kulcselemeként, hogy a tehetségesnek 
tartott játékosokat identifikálják, pályafu-
tásokat, fejlődésüket a tudományos esz-
közök felhasználásával nyomon kövessék. 
A Héraklész Bajnokprogram 2001-ben 13 
sportággal indult, mára 20 olimpiai sportág 
reménységeit tömöríti. A projekt elsődleges 
célja az volt, hogy a 14–18 év közötti spor-
tolók tudományos háttérrel, edzőtáborokkal 
és edzéslehetőségekkel történő menedzse-
lése megteremtse a minőségi utánpótlás 
nevelés feltételrendszerét és a felnőttkori 
sportági sikerességhez szükséges pénzügyi, 
szakmai hátteret. Kimondott feladatként 
jelent meg a program alapelveként, hogy a 
kiválasztott játékosok elérjék a korosztályos 
nemzetközi színvonalat. A Bajnokprogram 
szakmai felelősei a sportági szakszövetsé-
gek, az ő kompetenciájuk az edzők, spor-
tolók kiválasztására, szakmai programok 
kialakítására terjed ki. A program sikeres-
ségének kulcsa az indulástól biztosított, és 
ellenőrzött állami támogatás.

2006 elejétől a Héraklész Csillagprogram 
tette lehetővé a kiválasztott sportolók 23 
éves korukig történő rendszeres, nemzet-
közi versenyeztetését, ezáltal még több 
lehetőség nyílt a patronáltak professziona-
lizálódására. Ameddig a Bajnokprogramban 
közel 1350 sportolót regisztráltak, a Csillag-

program keretében közel 400 sportoló pá-
lyafutása került támogatásra a szövetségek 
által sportágspecifikusan lehívható keretek 
terhére. A sportolók monitorozása és a kivá-
lasztás minél nagyobb hatásfokának érdeké-
ben a programokat irányító Nemzeti Sport 
Intézet jelenleg is szoros szakmai együttmű-
ködést folytat az illetékes szövetségekkel. 

Kutatásunk a Héraklész programokban részt-
vevő kosárlabdázók elemzésére fókuszál, 
azzal a céllal, hogy a Héraklész sportolói 
tagságot, mint kiválasztási mutatót helyezi 
a középpontba. Harsányi (2009) atléták tel-
jesítményét elemezve arra a következtetésre 
jutott, hogy az utánpótlás versenyek fontos 
kiválasztási mutatók lehetnek a felnőttkori 
eredményességet tekintve. Szerettük volna 
kideríteni, hogy a „Héraklész tagság” predesz-
tinálhat-e professzionális karrierre? Kíván-
csiak voltunk arra, hogy a programok létre-
hozása óta az általunk kiválasztott mintából 
milyen arányban sikerült a sportolóknak el-
érni az első,- ill. másodosztályt? A másik vég-
letként milyen azon sportolók aránya, akik 
ugyan kiválasztásra kerültek a Héraklész 
programokban, de regisztrálható professzio-
nális pályafutást nem értek el? A hatékony-
ság számszerűsíthetőségének érdekében a 
programok létrehozásakor megfogalmazott 
célt, a korosztályos válogatottságot, vala-
mint a felnőtt válogatottság meglétét is 
vizsgálni kívántuk.

Módszerek

A Héraklész sportolók adatbázisát a www.
nupi.hu oldal alapján szelektáltuk. A leszűrt 
adatok alapján összesen 802 főt regiszt-
ráltak az adatbázisban, mely tartalmazza a 
férfiakat és a hölgyeket egyaránt. Mivel a 
nők és a férfiak versenyeztetési szisztémá-

„... Kutatandó kérdésként merül fel, hogy hová tűnnek az utánpótlás válogatott 
Héraklész sportolók, akik nem professzionalizálódnak, nem kerülnek be első és  

másodosztályú keretekbe ...”

Edzők  írták
A Héraklész-programok hatékonyságának elemzése  

a hazai férfi kosárlabda szakágban
Zilinyi Zsombor1; Nagy Ágoston2; Sterbenz Tamás3

1Testnevelési Egyetem, Sporttudományok Doktori Iskola; 2Debreceni Egyetem Sporttudományi Koordinációs Intézet,  
Debrecen; 3Testnevelési Egyetem, Sportgazdasági és Döntéstudományi Kutató Központ
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ja, érési folyamatuk, pályafutásuk hossza, a 
sportágat űzők száma, televíziós és helyszí-
ni nézettségük, valamint sok egyéb tényező 
szignifikánsan különbözik, célszerű a méré-
seket is nemek szerint differenciálni. Jelen 
kutatás fókuszába a férfi sportolókat tettük. 
A különböző sportágak különböző sportpá-
lyafutás hosszúságot vetíthetnek előre, és a 
teljesítmény maximuma is különböző idő-
pontokra esik. Az elemzett sportágunkban 
kutatások szerint (Longo et. al, 2016) a csúcsot 
27–28 éves korukban érik el a játékosok. A 
professzionális sportpályafutásuk végét ko-
sárlabdában nem ritkán 40 éves kor körül 
jelentik be a sportolók. Annak érdekében, 
hogy megfelelő képet kapjunk a Héraklész-
programok hatékonyságáról, olyan mintát 
kellett választanunk, amely reprezentatívan 
mutatja a programhoz kapcsolódó pillanat-
nyi képet. Azokat a játékosokat választottuk 
ki a mintába, akik a program kezdetétől ott 
voltak, már felnőtt szintet képviselnek, és 
a szakirodalom szerint már teljesítményük 
csúcsán túl illetve annak maximumán le-
hetnek. Ezen paraméterek alapján kiválasz-
tottuk az összes olyan Héraklész játékost, 
aki 1986 és 1991 között születetett, ők re-
álisan eséllyel vehettek részt a legutóbbi 
felnőtt Európa-bajnokságon. Vizsgálatunk 
kétirányú volt, hiszen egyrészt megnéztük, 
hogy milyen pályafutást futottak be a sze-
lektált Héraklész-sportolók, másrészt ele-
meztük az elmúlt 12 év magyar felnőtt vá-
logatottját, és megnéztük, hogy közülük ki 
volt Héraklész sportoló, és a Héraklész korú 
sportolók között voltak-e ezen kiválasztási 
szűrőn kívülről érkezők. 

Összesen 143 Héraklész sportolóra voltak 
vonatkoztathatóak az általunk megadott 
paraméterek. A kutatáshoz leíró statisztikai 
módszereket alkalmaztunk. A vizsgálatunk 
során az MKOSZ és a FIBA archív releváns 
szakmai adataira, a NUPI adatbázisára, 
valamint a www.eurobasket.com játékos 
pályafutásokra vonatkozó fizetős oldalára 
támaszkodtunk. A rendelkezésünkre álló 
adatbázis alapján néztük a relatív életkor 
hatást, valamint a felnőtt válogatott Hé-
raklész sportolók nevelő városait is. Nevelő 
városoknak a www.nupi.hu internetes olda-
lon feltüntetett sportolói adatbázis nevelő 
klubjainak székhelyét tekintettük.

Eredmények

Elsőként megvizsgáltuk a program fő célja-
ként megfogalmazott korosztályos váloga-
tottságot a sportolóknál. A vizsgált játéko-
sok 65,73%-a (N=94) részt vett valamilyen 
utánpótlás válogatott versenyen, azonban 
34,26%-a (N=49) annak ellenére, hogy a 

szövetség szakmai döntéshozói alkalmasnak 
találták a Héraklész-programban való sze-
replésre, utánpótlás válogatott szinten nem 
kaptak lehetőséget a bizonyításra. Ezen játé-
kosokból 18 fő nem tudott amatőr szintnél 
fentebb lépni, ugyanakkor figyelemre méltó, 
hogy 17 fő utánpótlás válogatottság nélkül 
elérte az első osztályt, bemutatkozhatott az 
élvonalban. A maradék 14 fő azok közül, akik 
nem voltak soha utánpótlás válogatottak, 
meglépte a másodosztály szintjét. 

Árnyaltabb képet kaptunk, amikor azt vizsgál-
tuk, hogy azon játékosok közül, akik Hérak-
lész tagságuk ellenére sosem léptek pályára 
utánpótlás Európa-bajnokságon, hányan ra-
gadtak meg tartósan az első osztályban. Ezt a 
teljesítményt négy fő tudta realizálni, 22-en 
a másodosztályban voltak meghatározóak, és 
23 játékos bemutatkozhatott ugyan az első 
osztályban, de onnan különböző okok miatt 
lemorzsolódtak, abbahagyták vagy amatőr 
szinten folytatták tovább. 

Az utánpótlás válogatottsággal rendelkező 
Héraklészes sportolók 67,02 %-a (N=63) be-
mutatkozhatott a férfi kosárlabda bajnokság 
első osztályában. 21,27 %-a (N=20) a játéko-
soknak csak a másodosztályig vitte ebben 
a kontextusban, és 10 fő nem jutott tovább 
amatőr szintnél. Egy olyan utánpótlás vá-
logatott játékost regisztráltunk, aki egyből 
külföldön folytatta pályafutását Héraklész és 
utánpótlás válogatott játékosként. A sportoló 
valós tudásához jobban korreláló adatot kap-
tunk, amikor azt néztük, hogy ezen utánpót-
lás válogatottsággal rendelkező Héraklészes 
sportolók hol töltötték el a legtöbb idejüket 
eddigi pályafutásuk során. A legtöbben az 
NB1 „A” csoportjáig jutottak (39,36 %, N=37 
fő), valamint jelentős azon játékosok aránya 
is, akik a másodosztályban szerepeltek a leg-

többször (38,29 %, N=36 fő). 7 (7,44 %) spor-
toló számára a külföldi karrier vált meghatá-
rozóvá, 14 fő (14,89 %) pedig amatőr szinten 
folytatta, vagy abbahagyta a játékot.

Összességében a vizsgált sportolók pálya-
futásának maximumai az alábbi ábrán lát-
hatóak (1. ábra).

A játékosok 4/5-e (N=114) eljutott legalább 
egy meccs erejéig a magyar professzionális 
bajnokságok (első és másodosztály) egyiké-
be. Ez kimondottan jó aránynak tekinthető, 
amely azt jelenti ebben az aspektusban, 
hogy 10-ből 8 Héraklész sportoló lehetősé-
get kaphat arra, hogy megéljen a kosárlab-
dából. Ezzel a lehetőséggel azonban nem 
mindenki tud élni, és a játékosokba vetett 
bizalom olykor rövidtávú, olykor versenyki-
írási előírásoknak is köszönhető. A jelenlegi 
MKOSZ irányelvek, valamint a következő évi 
versenykiírás is a fiatalok pályára lépését 
szorgalmazzák. (MKOSZ, 2019) Ez vélemé-
nyünk szerint többek között a Héraklész 
sportolók arányának növekedését is indu-
kálhatja az első osztályú keretekben.

 Az egyszeri pályára lépések fals képet ad-
nak a játékosok valós tudásáról és szintjéről, 
ezért szintén megnéztük az összes vizsgált 
sportoló eddigi pályafutásainak legjelentő-
sebb állomásait, és hogy ezek az állomások 
milyen szintet jelentettek. Eszerint a követ-
kező eredményeket realizáltuk (2. ábra).

Az első osztályban huzamosabb ideig meg-
ragadó játékosok száma lecsökkent 56 %- 
ról 29 %-ra.(N=41) Ezzel ellentétesen az 
NB1 „B” szintű és az ott legtöbbször pályára 
lépő sportolók aránya 24 %-ról 41 %-ra nőtt. 
(N=58). A külföldi pályafutást választók kö-
zül érdekes tendenciákat fedezhetünk fel, 
hiszen sokan jelentek meg külföldi másod-

1. ábra

A Magyar Edzők Társaságának folyóirata – 2020/03
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osztályú vagy gyengébb színvonalú első 
osztály bajnokságában, azonban a huza-
mosabb ideig külföldön játszók közül csak 
Hanga Ádám meghatározó tagja a felnőtt 
magyar válogatottnak. 

Az utánpótlás nevelést végző klubok közül 
az alábbiakból választották ki a legtöbb já-
tékost a vizsgált időszakban (3. ábra).

A dobogó fokain 15 fővel Pécs, 14 fővel 
Kecskemét és 12 fővel Debrecen található. 
Budapest városa adja a legtöbb játékost 
(N=35), azonban önállóan is jelentős hagyo-
mányokkal rendelkező sportszervezetei (pl. 
MAFC, Vasas) miatt került klubonként külön 
számításba. Célszerűnek tartottuk a klubok 
által kinevelt Héraklész sportolók számát 
összehasonlítani azoknak a Héraklész spor-
tolóknak a számával, akiket klubjuk, városuk 
felnevelt és bemutatkozhattak felnőtt válo-
gatott tétmérkőzésen. Ehhez megvizsgáltuk 

az elmúlt évek (Eurobasket 2009 selejtezők 
- Eurobasket 2017) felnőtt válogatottjainak 
keretösszetételét. Szembeötlő különbséget 
láttunk abban, hogy ameddig területileg a 
programokba felvett Héraklész sportolók az 
ország több szegmensét lefedték, addig a 
felnőtt válogatottat Héraklészes kosárlab-
dázók esetén Kecskemét (3 fő), és Szolnok 
(1 fő) képviselte keleti részről, addig a nyu-
gati és fővárosi régiókból ezen időszak alatt 
16 fő került be a válogatottba. Összesen 
42 játékost hívtak felnőtt tétmérkőzésekre 
a 2009-es EB selejtezők óta, amelyből 23 
játékos (54,75%) „Héraklész korú” (1986-os 
vagy fiatalabb) sportoló volt. Három felnőtt 
válogatott játékos nem került a szövetségi 
döntéshozók látókörébe, amikor a Héraklész 
program kereteit állították össze, ugyanak-
kor mégis megteremtették saját maguknak 
a lehetőséget, hogy bemutatkozhassanak 
a felnőtt nemzeti csapatban. Elemzésünk 

alapján elmondható, hogy Héraklész tag-
ság nélkül nagyon nehéz feladat felnőtt 
nemzeti csapatba kerülni, és még nehezebb 
ott meghatározó játékosnak lenni, a Hérak-
lészen kívülről érkező, de „Héraklész korú” 
játékosok egyike sem lépett pályára egynél 
több selejtező sorozatban. 

Megbeszélés

Kapott adatainkból kijelenthető, hogy a 
vizsgált „Héraklész-tagság”, mint kiválasztási 
faktor (az elemzettek 80 %-a) nagy valószí-
nűséggel predesztinálhat professzionális 
(NB1 „A”, NB1 „B”, külföld) karrierre, azonban 
a legmagasabb lépcsőfokot meglépve hu-
zamosabb ideig első osztályban teljesíteni 
nehéz kihívás, az évek során sokan morzso-
lódnak le különböző okokból. Eredményeink 
azt mutatják, hogy külföldön elsősorban a 
másodvonalba kerülnek a héraklészes játé-
kosok, a magyar első osztály a felnőtt válo-
gatott legnagyobb bázisa. Nem kerülhetjük 
ki azt a tényt, hogy a szövetség által kivá-
lasztott Héraklész játékosok negyede (N=35) 
nem jutott el legalább a másodosztályba, 
amatőr szinten folytatta a kosárlabdázást, 
vagy idővel abbahagyta. Fontosnak tartjuk, 
hogy ez az arány csökkenjen, és a huza-
mosabb ideig az első osztályban szereplő 
magyar héraklészesek száma nőjön. Ehhez 
a szövetségi szintű stratégiai szándék meg-
van, és az ehhez szükséges szakmai, pénz-
ügyi feltételek egyre inkább adottak. 

A kiválasztásban fokozott figyelmet kell 
szentelni a relatív életkor hatásnak (Delor-
me et al. 2009, 2011) is, hiszen az év utolsó 
negyedéből még mindig kevés gyerek kerül 
be a Héraklész szelekcióba, a teljes minta 
12 %-a született október, november, decem-
ber hónapban. 6 játékosnál megfigyelhető az 
ún. „rögös út” (McCarthy és Collins, 2014) el-
mélet, amely azt feltételezi, hogy azok a játé-
kosok, amelyek az év végén születtek, ugyan 
hátrányban vannak az év elején született ma-
turáltabb társaikhoz képest, azonban kitartá-
suknak, munkamoráljuknak köszönhetően le-
dolgozzák hátrányukat és fontos szereplőkké 
válnak csapatukban. Ők mind bemutatkoz-
hattak az első osztályban, és az utánpótlás 
válogatottaknál is számítottak rájuk. 

Következtetés

Kutatandó kérdésként merül fel, hogy hová 
tűnnek az utánpótlás válogatott Héraklész 
sportolók, akik nem professzionalizálódnak, 
nem kerülnek be első és másodosztályú ke-
retekbe. További kutatásaink alapja lesz az 
utánpótlás válogatott játékosok pályafutá-
sának és a profi sportolói karrier kulcsállo-
másainak taglalása.

2. ábra

3. ábra
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Bár nagyon sok fiatal Héraklész játékos be-
mutatkozhatott az első osztályban a vizs-
gált sportolóknál, azonban legnagyobb ará-
nyuk (58 fő, 41 %) huzamosabb ideig inkább 
a másodosztályban tudott érvényesülni. Ez 
véleményünk szerint az éves bajnoki ver-
senykiírásoknak köszönhető, valamint a tu-
lajdonosi, edzői döntéseknek, hiszen az első 
osztályokban a játékpercek döntő hányadát 
az idegenlégiósok, valamint a meghatározó, 
idősebb magyar játékosok kapják. A másod-
osztályú bajnokságban jelenleg nem al-
kalmazhatnak külföldi játékost a csapatok, 
amely még inkább elősegíti a fiatal magya-
rok ottani pályára lépését. 

Természetesen a szövetség célja, hogy mi-
nél több fiatal a legmagasabb osztályban 
léphessen pályára, amelyhez lehetőségei-
hez mérten megad minden támogatást. Az 
akadémiák, utánpótlás nevelő műhelyek 
hatékony munkája továbbra is elengedhe-
tetlen ezen cél elérése érdekében. Habár a 
Héraklész programokban a vizsgált részt-
vevők nevelő klubjai földrajzilag szerte-
ágazóak, felnőtt válogatott szinten erősen 

nyugat központú a kiválasztás Héraklész 
játékosok terén. Ennek feloldása kétoldalú 
metódust kíván: egyrészt a szövetségi ki-
választási folyamatok optimalizálását, és 
szélesebb látószög kialakítását, másrészt 
a keleti országrészt képviselő sportszerve-
zetek utánpótlás-nevelési stratégiájának 
újragondolását, és egyfajta hatékonyabb 
utánpótlásképzést. 

Csak egy cél lebeghet a szemünk előtt, 
mindannyian ugyanabban vagyunk érdekel-
tek: a magyar kosárlabda felvirágoztatása 
és felzárkóztatása közös érdekünk.
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Ma végre türelmes a világ!
Bezárja mohó, nagy gyárait,

érzéketlen, vad álmait
beszövi a csend.

Talán csak egy öreg templom
bólongató, bús harangja
riad fel egy pillanatra,
ahogy fentről letekint.

Vén szemében apró képek:
arcok, testek, – ifjak, s vének –

tolonganak szakadatlan.
Fényt keresnek az ablakban.

Fenn egy felhő jókedvében
bárányt terel égi réten, míg

lehunyja szemét a nap.
Rábízza dolgait a világra,

s akár a mesében: csodák-csodája,
ki-ki rohan sürgős dolgára

odalenn.

Esteledik.
Ma békés a világ.

A párás ablakon át
az ember könnyes-mosolyát

csodálja a tél.
Templomokban zsoltár,

zsoltárban béke.

Mindenütt zeng a
lelkek szószéke.
Zöldell a fenyő,

– alatta ajándék;
hol drága, finom holmi,

hol csak a szándék.

Van, ki ruhát vesz
örömet adva,

akad, aki csendben
leül egy padra.

Van, aki megszerez
minden földi jót,

van, aki magából ad
néhány furcsa szót
talán a szemével,
talán a kezével,

vagy meleget ad,
amitől Karácsony van.

Magam pedig adtam,
amit tudtam,

de ajándékom jelkép;
egy mosolygós, szép,
szerető, merész álom;

hogy mindig Ünnep legyen,
és valóság az álom!

Karácsonyi álom
Bujdosó Miklós Gábor verse
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További partnereink

Fő támogatónk

Ez a folyóirat a szakmai együttműködő partnereink és támogatóink segítségével jött létre.  
Köszönjük a támogatást és kérjük, a jövőben is segítsék céljaink megvalósítását.

Szakmai együttműködő partnereink

További együttműködő partnereink



    meghitt karácsonyt 
     és sikeres, boldog 
     új évet kívánok!

Molnár Zoltán elnök

A Magyar Edzők Társasága 
nevében


